
Κυπριακή Πολιτική και Oικονομική Eφημερίδα www.kathimerini.com.cy   |  €2,90

ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 17 Μαρτίου 2024 • Eτος 16ο • Aρ. φύλλου 811

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Το έργο του επίγειου καλωδιακού συστήματος
μετάδοσης δεδομένων EMC (East To Med
Data Corridor) και το «EuroAsia Interconnec-

tor» θα χρηματοδοτήσουν οι κυπριακές τρά-
πεζες σε συνεργασία με τις ελληνικές, μέσω
κοινοπρακτικών δανείων. Οικονομική, σελ. 5

ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ ΤΡΑΠΕΖΩΝ ΚΥΠΡΟΥ-ΕΛΛΑΔΑΣ

Χρηματοδοτούν γεωπολιτικά έργα

ΕΚΘΕΣΗ

Ολυμπισμός 
στο Λούβρο

Η έκθεση «Olympism. Modern Invasion, An-
cientLegacy», που θα παρουσιαστεί στο Λού-
βρο τον επόμενο μήνα, προβάλλει τις εξέ-
χουσες προσωπικότητες που δούλεψαν για
τη θεμελίωση των Αγώνων. Τέχνες, σελ. 1

ΑΛΙΚΗ ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΚΗ

Παίρνω τη ζωή
ακριβώς όπως είναι

Η ηθοποιός Αλίκη Αλεξανδράκη μιλάει για
το «Ονειρόδραμα» του Στρίντμπεργκ, τα
παιδικά της χρόνια, το θέατρο και το κοινό.
Η παράσταση ανεβαίνει στην κεντρική σκη-
νή του Εθνικού Θέατρου. Τέχνες, σελ. 4

Ουδείς πάνω
απ’ τον νόμο

Οσα βλέπουμε να εκτυλίσ-
σονται τις τελευταίες ημέρες
στην υπόθεση της μονής του
οσίου Αββακούμ στο Φτερι-
κούδι σίγουρα δεν περιποιούν
τιμή ούτε στην Εκκλησία της
Κύπρου ούτε στην Πολιτεία.
Ευθύνη λοιπόν της ιεραρχίας
της Εκκλησίας είναι να ανα-
τάξει το κύρος των λειτουργών
της προς όφελος των πιστών
της. Ευθύνη βέβαια έχει και
η Πολιτεία, η οποία οφείλει
να εμπεδώσει προς τους πο-
λίτες πως στέκεται αδέκαστος
κριτής απέναντι σε κάθε ανο-
μία και θα αποδώσει δικαιο-
σύνη. Ουδείς είναι υπεράνω
των νόμων του κράτους και
ουδείς έχει δικαίωμα να παίζει
με τα βαθιά και αγνά πιστεύω
των άλλων. 

Ραγδαίες αναμένεται να είναι οι εξελίξεις
στην Εκκλησία μετά τις αποκαλύψεις που
άφησαν εμβρόντητη την κυπριακή κοινω-
νία. Στο διαφαινόμενο σκάνδαλο υπάρχουν
υπόνοιες για οικονομικές απάτες και άλλες

παρόμοιες ατασθαλίες. Μαζί με τους μο-
ναχούς της μονής οσίου Αββακούμ στο
Φτερικούδι της Λευκωσίας, σε στενωπό
βρίσκεται και ο μητροπολίτης Ταμασού
και Ορεινής Ησαΐας, τόσο για το αν γνώριζε

τη δράση των μοναχών όσο και για τον
τρόπο που επέλεξε να επιληφθεί του θέματος
την 5η Μαρτίου. Η Πολιτεία φαίνεται να
παρακολουθεί αμήχανη τις εξελίξεις, καθώς
υπήρξε σοβαρή ολιγωρία αλλά και δυστοκία

στη διαχείριση της υπόθεσης. Στο επίκεντρο
των ερωτημάτων και της διερεύνησης μπαί-
νει πλέον και ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ Χρίστος
Χρίστου, εγείροντας ερωτήματα για τη σχέ-
ση που απέκτησε με τον Ησαΐα. Σελ. 6-9

ΣΚΑΝΔΑΛΟ ΟΣΙΟΥ ΑΒΒΑΚΟΥΜ

Το χρηματιστήριο της πίστης 
n Στη δίνη σκληρών αποκαλύψεων η Μητρόπολη Ταμασού n Η άνοδος και η επιρροή του Ησαΐα 
n Η ιστορία αμαρτωλών σκανδάλων n Ποια κόμματα ζητούν τον διαχωρισμό Εκκλησίας-κράτους 

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Ταϊβανοποίηση
αξιώνει 

η Αγκυρα
Νομιμοποίηση της σύναψης απευ-
θείας εμπορικών σχέσεων του ψευ-
δοκράτους, στα πρότυπα της Ταϊ-
βάν, αξιώνει η τουρκική πλευρά,
προκειμένου να επαναρχίσουν οι
συνομιλίες. Η Λευκωσία απορρίπτει
τους τουρκικούς όρους. Οι θέσεις
διαβιβάστηκαν μέσω της Μαρία
Ανχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, η οποία
φέρεται να παροτρύνει τη Λευκωσία
για «νέα ανοίγματα». Σελ. 4

ΝΑΤΑΛΙ ΤΟΤΣΙ 

Μέρος μόνο 
της λύσης 

ο διάδρομος
Ο θαλάσσιος διάδρομος δεν πρέπει
να υποκαταστήσει τη χερσαία δια-
σύνδεση της Γάζας με Ισραήλ και
Δ. Οχθη, λέει η σύμβουλος του ύπα-
του εκπροσώπου της Ε.Ε. Μπορέλ
Νάταλι Τότσι στην «Κ». Σελ. 5

ΜΑΡΙΛΕΝΑ ΡΑΟΥΝΑ

Εχουμε θέσει 
στην κα Ολγκίν

τα ευρωτουρκικά
Θα θέλαμε να υπάρχει η δυνατότητα
να ληφθούν αποφάσεις στα ευρω-
τουρκικά, όμως, για να γίνει αυτό
πρέπει να υπάρξουν παράλληλα
εξελίξεις και στο Κυπριακό, λέει σε
συνέντευξή της στην «Κ» η υφυ-
πουργός Ευρωπαϊκών Θεμάτων
Μαριλένα Ραουνά. Σελ. 10

Πόσο όμοιοι και πόσο διαφορετικοί είναι οι Βλαντιμίρ Πούτιν και Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν; Μία από τις ομοιότητες που έχουν είναι πως και οι
δύο επιζητούν τη λαϊκή νομιμοποίησή τους. Σήμερα ολοκληρώνεται η τριήμερη εκλογική διαδικασία για την ανανέωση της θητείας του Βλαν-
τιμίρ Πούτιν, ενώ ο Τούρκος πρόεδρος ανακοίνωσε την αποχώρησή του από την πολιτική με χρονικό ορίζοντα το 2028. Σελ. 23

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΟΛΩΝ ΣΤΙΣ ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ

Το σύνδρομο του αόρατου αντιπάλου
Στις προηγούμενες εκλογικές αναμετρήσεις
η Ν.Δ. είχε να αντιμετωπίσει έναν αντίπαλο
–τον ΣΥΡΙΖΑ του Αλέξη Τσίπρα– σε ένα,
έστω και χωλό, δικομματισμό. Πλέον, βρί-

σκεται αντιμέτωπη με τέσσερα κόμματα
που μετρούνται λίγο πάνω ή λίγο κάτω
από το 10% –συν άλλα δύο μικρότερα. Ολα
διεκδικούν να γίνουν στις ευρωεκλογές

του Ιουνίου υποδοχείς της αντικυβερνη-
τικής δυσαρέσκειας, γεγονός που αναγκάζει
το κυβερνών κόμμα να αναπτύξει μια εκ-
στρατεία «μόνου εναντίον όλων». Σελ. 18

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΣΤΑYΡΗ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ Σελ. 4
Είναι η ώρα να δοκιμαστεί 
η τουρκική πλευρά

ΔΗΜHΤΡΗΣ Μ. ΔΗΜΗΤΡIΟΥ Σελ. 5
Ανεπάρκεια ή κάτι χειρότερο; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ Σελ. 8
Η Δημοκρατία υπό 
παρακολούθηση...

ΑΝΤΡΟΣ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Σελ. 15
Γερμανία: Η μετά Μέρκελ εποχή

ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΟ

Ρότα για Κρήτη
οι δουλέμποροι

Τι φοβάται η Αθήνα και πώς εξη-
γείται ότι οι δουλέμποροι που έχουν
ως ορμητήριο το Τομπρούκ της Λι-
βύης στρέφονται τώρα ανατολικά,
με προορισμό τη Γαύδο και την
Κρήτη. Σελ. 19

Πορτρέτα δύο «δημοκρατόρων»
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΙΕΣΕΙΣ: Ομολογούμεν ότι δεν μας ενθουσιάζει η στάσις της Ελληνι-
κής Κυβερνήσεως εις την υπόθεσιν Ινσαλ. [...] Σημασίαν όμως έχει
το ότι αφ’ ης το Κράτος αυτό [οι ΗΠΑ] κατεδίωξε επί του εδάφους
μας τον άνθρωπόν του, αφού δεν έπαυσε ν’ ασκή καθ’ ημών πιέσεις
παντοειδείς, έφθασε μέχρι του ν’ αποστείλη Αμερικανούς αστυνομι-

κούς οι οποίοι παρά πάντα νόμον
και παν δίκαιον ήσκουν εδώ απο-
στολήν αστυνομική, επιτηρούν-
τες, καταδιώκοντες. [...]. Αφού
δις και τρις προσήχθη προ των Ελ-
ληνικών Δικαστηρίων ο Ινσαλ και
απεδείχθη μη διώξιμος, συνέβη η
Ελληνική Κυβέρνησις να πεισθή
ότι το καλύτερον που είχε να κά-
μη ήτο ν’ απαλλαγή του ανεπιθυ-
μήτου της ξένου. Κατέστησε λοι-
πόν την επιθυμίαν της αυτή γνω-
στήν εις τον Αμερικανόν τραπεζί-
την και ώρισε εις αυτόν ως υστά-
την προθεσμίαν την χθες ή προχ-

θές διά ν’ απέλθη. Και τι έκαμε ο Αμερικάνος;... Απήλθε. Εναύλωσε
ένα πλοίον και ώχετο απιών νύκτα, χωρίς να ειδοποιήση κανένα,
προς άγνωστον διεύθυνσιν, αλλ’, ως είχε υποχρέωσιν, μακράν της
Ελλάδος. Τότε λοιπόν ο Αμερικανός πρεσβευτής εξεμάνη και προ-
έβη εις παραστάσεις και είπε και απήτησε και εφώναξε τόσα ώστε
χθες μεν να παραιτηθή ο επί των Εσωτερικών υπουργός ως τύποις
υπεύθυνος της φυγής του, σήμερον δε να στέλλεται αντιτορπιλλικόν
ίνα ζωγρήση τον Αμερικανόν εις το πέλαγος. Ερωτώμεν λοιπόν διατί
έγιναν και διατί γίνονται όλα αυτά;...

ΑΚΑΤΑΛΛΗΛΟΙ: Η εφαρμογή της αστυνομικής διατάξεως περί απα-
γορεύσεως της εισόδου των ανηλίκων εις τους κινηματογράφους
ήτο καιρός να τεθή εν ενεργεία, διότι επληθύνθησαν κατ’ αυτάς αι
ακατάλληλοι διά την παιδικήν ψυχήν τρομοκρατικαί ταινίαι όπου τα
εγκλήματα και οι φόνοι οργιάζουν. Ας το έχουν λοιπόν υπ’ όψιν των
οι γονείς των ανηλίκων διότι αυτοί θα τιμωρούνται διά την παράβασιν
της αστυνομικής διατάξεως.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
17.3.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Η Θεοπίστη Της Σιωπής» ψιθύρι-
σε η Ιουλία, καθώς παρακολουθού-
σε τη συνταξιούχο θεολόγο να ανα-
κατεύει μηχανικά την τράπουλα. Τί-
ποτε στην όψη της δεν θύμιζε τη
συνήθως μειλίχια Θεοπίστη Θεο-
δούλου. Η γυναίκα που μοίραζε τα
χαρτιά είχε μια σκληρή έκφραση,
με αλλοιωμένα τα χαρακτηριστικά
του προσώπου της. Απόμακρη και
θλιμμένη, βυθισμένη σε μια παρα-
τεταμένη σιωπή που τίποτε δεν
φαινόταν ικανό να τη διασαλεύσει.
«Καλή μου Θεοπίστη, με οκτώ καρό
από χέρι δεν λες πάσο» τόλμησε να
της υποδείξει η Ιουλία αλλά εις μά-
την. Η Θεοπίστη συνέχισε να ατενί-
ζει το κενό. Το τελευταίο βίντεο, με
τον μοναχό σε υστερική κρίση, της
έδωσε τη χαριστική βολή.

« Άλαλα τα χείλη των χαρτοπαι-
κτριών» ήταν το λακωνικό σχόλιο
της Ιουλίας, όταν η εκδότρια της
συνδρομητικής εφημερίδας «Αστι-
κά Νέα» Καλλιόπη Διδασκάλου
Πορφυρίου τής ζήτησε να σχολιά-
σει τα πράματα και θάματα της Ιε-
ράς Μονής Οσίου Αββακούμ. «Του-
τέστιν;», έθεσε την απαραίτητη δι-
ευκρινιστική ερώτηση η επίμονη
Πόπη. «Τουτέστιν, αν δεν ήταν τόσο
άθλια αυτά που παρακολουθούμε
τις τελευταίες ημέρες θα ήταν
απλώς για γέλια. Πλην όμως, ου-
δείς έχει το σθένος να γελάσει με
την ηθική κατρακύλα. Στον κύκλο
μας είναι τέτοιο το σοκ που μετρά-
με ήδη μια παράπλευρη απώλεια: η
αγαπητή Θεοπίστη μουγγάθηκε
από την ντροπή και την απελπισία». 

Όταν η θεούσα Θεοπίστη διάβασε
τους διαλόγους που διέρρευσαν
στον Reporter, ανάμεσα σε δύο μο-
ναχούς και μία γυναίκα, της κόπηκε
η μιλιά. Το θέμα της συζήτησης ήταν
εξόχως πνευματικό: πού θα έβρι-
σκαν κρυψώνα για το χρηματοκιβώ-
τιό τους, ώστε να προφυλαχτούν
από τους κλέφτες αλλά «και από τον
Ταμασού». Ούτε ο Φώσκολος τέτοια
καλπάζουσα φαντασία! Μια ιδέα

ήταν να το κρύψουν στο ερμάρι, άλ-
λη στη βεράντα των κελιών, και άλ-
λη στον χώρο που βρίσκονται… οι
παπαγάλοι! Τελικά επικράτησε η
ιδέα να θαφτεί ο θησαυρός στο έδα-
φος και να ρίξουν από πάνω μπετόν.
Αλλά και σ’ αυτό δεν συμφώνησε
εντέλει το παπαδαριό, αφού δεν θα
ήταν πρακτικό να σκάβουν κάθε
βδομάδα για να παίρνουν τα χρήμα-
τα που θα χρειάζονταν. «Τι ζούμε
και δεν το μαρτυρούμε!» ξέσπασε η
Ιουλία, σε αντίθεση με την Θεοπίστη
Της Σιωπής, η οποία αν και εντελώς
ζεν έκανε σιωπηλά και αθόρυβα πο-
κεριζέ κτυπημένο αβλεπί. 

Τις εντυπώσεις πάντως, όπως
ήταν αναμενόμενο εξάλλου, έκλε-
ψαν τα βίντεο. Τόσο εκείνο του
«Πολίτη» με τον αρχιμανδρίτη Νε-
κτάριο και τον μοναχό Αββακούμ,
όσο κι εκείνο του Sigma με τον μο-
ναχό που κτυπάει με τη ζώνη του
μια γυναίκα. « Όταν δεις το πρώτο,
όπου βάζουν μύρο  στον σταυρό,
λες αυτό είναι το τελευταίο σκαλο-
πάτι. Αλλά μετά βλέπεις το δεύτε-
ρο, με τον έξαλλο μοναχό να
ωρύεται έξωωωω , και λες πως
δεν έχει πάτο αυτή η κατηφόρα»
δήλωσε η Ιουλία στα «Αστικά
Νέα». Τότε έγινε ξαφνικά το θαύ-

μα: μίλησε η Θεοπίστη Θεοδούλου
με στεντόρεια φωνή, καθότι εκτός
από θεούσα είναι και καθεστωτική
η έρμη: «Το timing του προέδρου
Χριστοδουλίδη να πραγματοποι-
ήσει επίσκεψη στο Άγιον Όρος,
μέσα στον εκκλησιαστικό χαμό και
την παραζάλη, δεν είναι ατυχές;»
αναρωτήθηκε και βούλιαξε ξανά
στο έλος της σιωπής.

«Πείτε κάτι πικάντικο να ευθυμή-
σωμεν, βρε κοπέλες» είπε η Ευγε-
νία η Καλαμαρού, αλλά άδικα. Τίπο-
τε δεν φαινόταν ικανό να βγάλει το
καρέ από τη δύσθυμη διάθεση

στην οποία βρισκόταν. Ούτε καν η
φωτογραφία της Ελένης Θεοχά-
ρους με τον Λάζαρο Μαύρο και τον
Βάσο Φτωχόπουλο στο «Χ» (Twit-
ter), όπου η ιδιοσυγκρασιακή Ελέ-
νη έγραψε: «Η επονομαζόμενη
Αγία Τριάς των αθεράπευτα Ενωτι-
κών σε σημερινή συνάντηση στρα-
τηγικών αναλύσεων!». «Με υπο-
ψήφια ευρωβουλευτή τη Θεοχά-
ρους, να υποθέσουμε ότι το ΔΗΚΟ
κλείνει το μάτι δεξιότερα της δε-
ξιάς;» τσίγκλησε η Ιουλία την
ακραιφνή ΔΗΚΟϊκιά Ρενέ Κυπαρίσ-
σι. «Το ΔΗΚΟ κλείνει τα μάτια γενι-
κά, κατά πως το βολεύει» σάρκασε

η αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού. 

Εν τω μεταξύ, σε ένα παράλληλο
σύμπαν, η αδυναμία της στήλης Αν-
δρούλα Βασιλείου σχολίαζε ανάρ-
τηση του αγαπημένου troll Διαιτο-
λόγα («Να εξηγάς σε μια 30χρονη τι
εν το αβοκάντο. Κύπρος 2024»). Η
πρώην πρώτη κυρία είχε κάτι να πει
βεβαίως ΚΑΙ γι’ αυτό: «Εγώ είδα Κύ-
πριο διπλωμάτη να προσπαθεί να
φάει αβοκάντο με το φύλλο, κόβον-
τάς το με πιρούνι και μαχαίρι… δεν
είχε ιδέα τι πράγμα ήταν. Να προ-
σθέσω, εντούτοις, ότι αυτό έγινε
πριν από μερικά χρόνια. Έκτοτε θα
έμαθε υποθέτω». «Η Ανδρούλα εί-
ναι σε μεγάλη φόρμα» είπε η Ιου-
λία και το καρέ κατάνευσε σιωπηλά. 

Ένα αμυδρό χαμόγελο διαγράφηκε
στο πρόσωπο της Θεοπίστης Της
Σιωπής. Το καρέ αναθάρρησε με την
ελπίδα ότι η ζημιά που προκάλεσαν
τα ρεζιλίκια της Ιεράς Μονής Οσίου
Αββακούμ στη φίλη τους ήταν ανα-
στρέψιμη. Πείτε το επιπολαιότητα,
πείτε το αισιοδοξία, όπως θέλετε
πείτε το, το γεγονός αυτό καθαυτό
έχει άλλωστε σημασία: η απόφαση
της Ιουλίας να προβάλει στο καρέ –
της Θεοπίστης, αν και ψυχολογικό
ράκος, συμπεριλαμβανομένης– το
βίντεο κλιπ του τραγουδιού της Ελ-
λάδας στη φετινή Eurovision. Τίτ-
λος: «Ζάρι». Ερμηνεύτρια: Μαρίνα
Σάττι. Συνέπειες: Καταστροφικές.

Σιωπή. Μια μακρά αργόσυρτη πηχτή
σιωπή απλώθηκε τριγύρω. Μόνο η
λαχανιασμένη ανάσα της Θεοπίστης
ακουγόταν, η οποία σε κατάσταση
πανικού ένιωθε πως κάποιοι βάλθη-
καν να την ξεκάνουν. Γιατί οκ, ν’ αν-
τέξει το σκληρό ριάλιτι των βίντεο.
Αλλά αυτό το πράγμα… « Ένας βαλ-
κανικός αχταρμάς σαν ζωντανός
εφιάλτης» ψέλλισε. «Σαν… καθρέ-
φτης σου είμαι κοινωνία και σου μοι-
άζω» συμπλήρωσε μουδιασμένα. 

Αλαλα τα χείλη των χαρτοπαικτριών

stavros.christodoulou@gmail.com

Το σκάνδαλο της Μονής Οσίου Αββακούμ προκάλεσε και μια παράπλευρη απώλεια: τη Θεοπίστη Της Σιωπής.

Δάκρυσε η τηλεόρασή μου
Τι εβδομάδα κι αυτή. Ζήσαμε εβδομά-
δα των Παθών πολύ πριν από το Πά-
σχα. Παρακολουθώντας πάντως κά-
ποιες δηλώσεις για το σκάνδαλο της
μονής Αββακούμ δάκρυσε η τηλεό-
ρασή μου. Ενδιαφέρεται μήπως κά-
ποια μονή να την περιφέρει για θαύ-
μα και να μοιράζουμε τις εισπράξεις;

Τα τεράστια ποσά που διακινούσε η
μονή Οσίου Αββακούμ αφήνουν σί-
γουρα εκτεθειμένο και τον οικείο
επίσκοπο, μητροπολίτη Ταμασού
Ησαΐα, άσχετα αν αυτός ζητούσε μέ-
ρος των χρημάτων ή όχι. Αυτό ανα-
μένεται να ξεκαθαρίσει στην πορεία
των ερευνών και μέχρι να γίνει αυτό
οι δικηγόροι των μοναχών ζήτησαν
να επιβληθεί αργία και στον Ησαΐα!
Οι επόμενες εβδομάδες θα είναι
θρίλερ για γερά νεύρα.

Ο ισχυρισμός των υπό κατηγορία μο-
ναχών είναι ότι τους ζητήθηκε σχε-
δόν μισό εκατομμύριο από τον Ησαΐα
για την προεκλογική του εκστρατεία!
Και αν αυτό ισχύει, πόσα ζήτησε δη-
λαδή από τις υπόλοιπες μονές της
περιφέρειάς του; Τι προϋπολογισμό
είχε τελικά αυτός ο προεκλογικός;
Μόνο ο Τραμπ μπορεί να ξόδεψε πε-
ρισσότερα σε εκλογές, για να γίνει
πρόεδρος της Αμερικής.

Η όλη κατάσταση είναι κάπως άβολη
όχι μόνο για το ΕΛΑΜ, αλλά και για το
ΑΚΕΛ. Βλέπετε, προτού γίνει μητρο-
πολίτης –και κολλητός με στελέχη
του ΕΛΑΜ– ο Ησαΐας είχε σπουδάσει
στη Μόσχα, με όλα όσα αυτό συνε-

πάγεται. Στη Μόσχα, αδελφές μου,
στη Μόσχα, όπως λέει και ο τίτλος
του γνωστού θεατρικού έργου του
Τσέχωφ. Επίσης, ο άλλος μητροπολί-
της που είχε στενότατες σχέσεις με
τη μονή Αββακούμ ήταν ο Μόρφου,
ο οποίος ως γνωστό είχε υπάρξει
στα νιάτα του εδονόπουλο. 
Μιλώντας για τον Μόρφου, σε μια
περισπούδαστη ομιλία του μας είχε
πει ότι «οι ομοφυλόφιλοι βγάζουν
μια χαρακτηριστική δυσάρεστη μυ-
ρωδιά». Εντούτοις δεν φαίνεται να
μυρίστηκε οτιδήποτε, όταν συχνά
επισκεπτόταν το Φτερικούδι όπου
διατηρούσε ιδιαίτερα στενές σχέ-
σεις με τους εκεί μοναχούς. Δύο τινά

μπορεί να συμβαίνουν: Είτε οι κατη-
γορίες του Ησαΐα είναι λανθασμένες
και δεν υπάρχει ζευγάρι ομοφυλόφι-
λων στη μονή, ή ο Μόρφου είναι εδώ
και χρόνια συναχωμένος και με τη
μύτη κλειστή δεν μπορεί πια να μυ-
ρίσει τη χαρακτηριστική μυρωδιά
των γκέι. Αχ, Θεέ μου, τι ζούμε. 

Από τα βίντεο που έχουν διαρρεύσει
και τις ημερομηνίες τους, βγαίνει
αβίαστα το συμπέρασμα πως η Μη-
τρόπολη παρακολουθούσε τη μονή
εδώ και μήνες. Από τους μεταξύ
τους διαλόγους, μέχρι ακόμη και τις
εξομολογήσεις πιστών, με περισσό-
τερες κάμερες από όσες χρησιμο-

ποιούνται για το Survivor και το Big
Brother μαζί. 

Σε ένα από τα βίντεο που κυκλοφό-
ρησαν από τη μονή –με τεράστιο εν-
διαφέρον αναμένονται τα επόμενα–
μοναχός επιδεικνύει θαύμα σε επι-
σκέπτριες μοναχές, ζητώντας τους
«να μην το πουν παρακάτω γιατί δεν
του αρέσει να κάνει σόου»! Ο αθεό-
φοβος, με τέτοια ερμηνεία θα μπο-
ρούσε άνετα να πάρει το βραβείο
Ηθοποιός της Χρονιάς. 

Στο θέμα των βίντεο κάποιος νομικός
πρέπει να μας εξηγήσει κατά πόσο
είμαστε μπροστά σε ποινικό αδίκη-
μα. Αξίζει βέβαια να σημειωθεί πως
το εν λόγω οπτικοακουστικό υλικό
μπορεί να επηρεάσει την απόφαση
του συνοδικού δικαστηρίου, αλλά
δύσκολα θα γίνει αποδεκτό σε πολι-
τικό δικαστήριο. 

Ο νεαρός Νίκος δηλώνει πως πιθανή
βελτίωση των ελληνοτουρκικών σχέ-
σεων θα ωφελήσει το Κυπριακό. Μα
είναι σίγουρος; Και τι έχει να πει επ’
αυτού ο εθνικός μας πρίγκιπας που
έχει την –ανεδαφική έστω– θέση ότι
μόνο προξενώντας κόστος στην
Τουρκία έχουμε ελπίδες;

Κατατάχθηκε φαντάρος την Παρα-
σκευή ο Στέφανος Κασσελάκης, στη
Θήβα. Θα υπηρετήσει 20 ολόκληρες
ημέρες και το υπόλοιπο της θητείας
του θα το εξαγοράσει. Να του ευχη-
θούμε κουράγιο και σύντομα καλός
πολίτης.

Μία πρόωρη εβδομάδα των Παθών

ΓΤ
Π
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ΑΡΘΡΟ /  Της ΣΤΑΥΡΗΣ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ

Είναι η ώρα να δοκιμαστεί η τουρκική πλευρά

Η επιμονή της Τουρκίας και
του κ. Τατάρ σε λύση δύο
κρατών, με το περίβλημα

της κυριαρχικής ισότητας, συνιστά
σήμερα το μεγαλύτερο εμπόδιο
στην προσπάθεια για επανέναρξη
του ουσιαστικού διαλόγου, και κα-
θηλώνει την προοπτική για συνο-
λική, δίκαιη και λειτουργική λύση
του Κυπριακού. Αναντίρρητα, η
επίμονη απόρριψη της συμφωνη-
μένης βάσης λύσης αποτελεί και
τη μεγαλύτερη πρόκληση που κα-
λείται να αντιμετωπίσει η προσω-
πική απεσταλμένη του γενικού
γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών. 

Οι διαπιστώσεις, όμως, ακόμη
και αν είναι κοινά παραδεκτές, δεν
παρέχουν καμιά ουσιαστική διέξοδο
απέναντι στην επικίνδυνη πραγ-
ματικότητα που διαμορφώνεται
επί του εδάφους. Γιατί μπροστά
στο ενδεχόμενο ενός νέου αδιεξό-
δου στη διερευνητική προσπάθεια
που βρίσκεται σε εξέλιξη, θα κλη-

θούμε να αντιμετωπίσουμε την εμ-
βάθυνση των διχοτομικών τετελε-
σμένων και την εξάντληση κάθε
ρεαλιστικής προοπτικής για απε-
λευθέρωση και επανένωση της Κύ-
πρου. Όχι γιατί υιοθετείται το θε-
ώρημα της «τελευταίας ευκαιρίας»,
αλλά γιατί ο χρόνος απομακρύνει
την προοπτική μιας συνολικής λύ-
σης με τα χαρακτηριστικά που δι-
καίως της αποδίδουμε και διεκδι-
κούμε. Οι έκνομες μεταβολές που
συντελούνται στα κατεχόμενα εδά-
φη μας, και θα επηρεάσουν καθο-
ριστικά το περιουσιακό, το εδαφικό
και το θέμα των εποίκων, συνιστούν
ίσως την πιο πρόδηλη επιβεβαίωση
των ανησυχιών μας. 

Στο διά ταύτα λοιπόν, η δημι-
ουργική επιλογή κινήσεων και ανά-
ληψη πρωτοβουλιών που να δύ-
νανται να επηρεάσουν αποτελε-
σματικά τη μέχρι στιγμής άτεγκτη
στάση της τουρκικής πλευράς, χω-
ρίς να ξεπερνούν κόκκινες γραμμές,

αποτελεί μονόδρομο για τον κ. Χρι-
στοδουλίδη. Καθώς και το μοναδικό
εργαλείο αντιμετώπισης απαράδε-
κτων ιδεών που εξυφαίνονται για
το πώς θα μπορούσε να μοιραστεί
η απόσταση ανάμεσα στην ομο-
σπονδία και το «ισότιμο διεθνές
καθεστώς» που επιδιώκει η τουρ-
κική πλευρά ως «προϋπόθεση» για
να επανεκκινήσει ο απευθείας διά-

λογος.
Η ανετοιμότητα του προέδρου

της Δημοκρατίας να διαμορφώσει
και να προτάξει άμεσα μια συνολική
θετική ατζέντα, αναμένοντας πρώτα
να μετακινηθεί η Τουρκία, δυστυ-
χώς δεν απαντά πειστικά σε τέτοιες
προσεγγίσεις. Και δεν απελευθε-
ρώνει εκείνες τις δυναμικές που
μπορούν υπό προϋποθέσεις να βά-
λουν το Κυπριακό σε τροχιά προ-
οπτικής για ουσιαστικές διαπραγ-
ματεύσεις και θετική κατάληξη.
Ενώ αντίθετα, τα σωστά αντανα-
κλαστικά, η πρωτοβουλία των κι-
νήσεων, οι ρεαλιστικές προσεγγί-
σεις και η συνεπής υπεράσπιση
του κεκτημένου των διαπραγμα-
τεύσεων που συνεχίζουν να μην
αντανακλώνται στις δημόσιες το-
ποθετήσεις του, είναι εκείνα τα
στοιχεία που μπορούν να αναδια-
μορφώσουν το σκηνικό και να
σπρώξουν στη δημιουργία της προ-
οπτικής που αναζητούμε. 

Αυτό επιβεβαιώνει τουλάχιστον
η θετική πρόσληψη των προτάσεων
του ΑΚΕΛ από μια σειρά συνομι-
λητών μας, στην Κύπρο αλλά και
διεθνώς. Εισηγήσεων που κινούνται
στις ράγες μιας θετικής ατζέντας
που δεν περιορίζεται μονοσήμαντα
στα Ευρωτουρκικά και απευθύνεται
άμεσα τόσο στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα όσο και στην Τουρκία,
χωρίς να ξεπερνά κόκκινες γραμμές
της ελληνοκυπριακής πλευράς. Η
οποία επαναβεβαιώνει ως μοναδική
επιλογή τη λύση ΔΔΟ με πολιτική
ισότητα, όπως αυτή περιγράφεται
στα σχετικά ψηφίσματα των Ηνω-
μένων Εθνών. Υιοθετεί ξεκάθαρα
και χωρίς προσκόμματα το πλαίσιο
Γκουτέρες και το σύνολο των συγ-
κλίσεων που είχαν επιτευχθεί μέχρι
το τέλος της Διάσκεψης του 2017,
περιλαμβανομένων των συγκλίσεων
επί του περιεχομένου της πολιτικής
ισότητας και της αποτελεσματικής
συμμετοχής. Επαναφέρει την αξιο-

ποίηση της ενέργειας και επενδύει
στη δημιουργία κλίματος εμπιστο-
σύνης ανάμεσα στις δύο κοινότητες. 

Πολύ συχνά έχουμε επαναλάβει
ότι η κλεψύδρα αδειάζει επικίνδυνα.
Τα μηνύματα που λαμβάνουμε, το
επιβεβαιώνουν δυστυχώς καθημε-
ρινά. Και αυτό ακριβώς αναδείξαμε
στη συζήτησή μας με την κα Ολγκίν.
Μέσα από παραδείγματα και τις
προτάσεις του ΑΚΕΛ που εξηγή-
σαμε, αναλαμβάνοντας το μερίδιο
της ευθύνης που μας αναλογεί για
να σπρώξουμε τη διαδικασία, με
περιεκτικές ιδέες, για να δώσουμε
προοπτική. Δεν υπάρχει χρόνος
για ανερμάτιστες συζητήσεις. Υπάρ-
χει μόνο μία επιλογή, και ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας τη γνωρίζει, να
δοκιμαστεί εμπράκτως η τουρκική
πλευρά.

Η κα Σταύρη Καλοψιδιώτου είναι υπο-
ψήφια ευρωβουλευτής, νομικός-διε-
θνολόγος, μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

<<<<<<

Μέσα από παραδείγματα
και τις προτάσεις του
ΑΚΕΛ που εξηγήσαμε,
αναλαμβάνοντας το μερί-
διο της ευθύνης που μας
αναλογεί για να σπρώ-
ξουμε τη διαδικασία, με
περιεκτικές ιδέες, για να
δώσουμε προοπτική.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Κανονικοποίηση σχέσεων» του
ψευδοκράτους με τη διεθνή κοι-
νότητα, στο πλαίσιο ενός μοντέλου
τύπου Ταϊβάν ή Κοσόβου, απαιτούν,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
η Άγκυρα και ο Ερσίν Τατάρ, ως
προϋπόθεση για επανέναρξη δια-
πραγματεύσεων επίλυσης του Κυ-
πριακού. Ο όρος της τουρκικής
πλευράς, ο οποίος βρίσκει ευήκοα
ώτα σε ξένους μεσολαβητές, θέτει
εκ των πραγμάτων τη Λευκωσία
ενώπιον εκβιαστικών διλημμάτων,
καθώς διασυνδέει την επανέναρξη
μιας νέας διαδικασίας στο Κυπρια-
κό, με τη νομιμοποίηση της σύνα-
ψης απευθείας εμπορικών σχέσεων
του ψευδοκράτους τόσο με την Ε.Ε.
όσο και με τρίτες χώρες, στα πρό-
τυπα της Ταϊβάν. Κατά συνέπεια,
ενδεχόμενη αποδοχή της τουρκικής

απαίτησης συνεπάγεται ντε φάκτο
αναγνώριση του κατοχικού μορ-
φώματος, ως χωριστής οντότητας,
εμβολιάζοντας την όποια ενδεχό-
μενη μελλοντική λύση του Κυπρια-
κού, με την τουρκική επιδίωξη περί
«κυριαρχικής ισότητας» ή περί «ισό-
τιμου καθεστώτος», με ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Οι ίδιες πληροφορίες
αναφέρουν ότι η τουρκική πλευρά,
με πρόσχημα τη διασφάλιση του
καθεστώτος της «επόμενης μέρας»
των Τουρκοκυπρίων, με ή χωρίς
λύση του Κυπριακού, αξιώνει όπως
στο πλαίσιο της κανονικοποίησης
των σχέσεων με τη διεθνή κοινό-
τητα, η Λευκωσία συγκατατεθεί
στη συμμετοχή του ψευδοκράτους
σε διεθνείς οργανισμούς, κατά τα
πρότυπα του Κοσόβου, το οποίο
συμμετέχει σε αρκετούς διεθνείς
οργανισμούς, διαθέτει πρεσβείες
σε 32 χώρες και αναγνωρίζεται ήδη
από 22 κράτη-μέλη της Ε.Ε. 

Το αίτημα της τουρκικής πλευ-
ράς, που τίθεται ως προϋπόθεση
για επανέναρξη διαπραγματεύσεων
στο Κυπριακό, δεν αφήνει την πα-
ραμικρή αμφιβολία ότι η στόχευση
της Άγκυρα κινείται στη λογική
μιας λύσης δύο χωριστών οντοτή-
των που θα μπορούσαν να κατα-
στούν εταίροι, στο πλαίσιο μιας
λύσης, αλλά και να πάρουν «πολι-

τικό διαζύγιο», ανά πάσα στιγμή,
διαλύοντας τον όποιο «συνεταιρι-
σμό» με συνοπτικές διαδικασίες.

Η Λευκωσία έχει λάβει γνώση
των τουρκικών όρων και, όπως πλη-
ροφορούμαστε, απορρίπτει κάθε
σκέψη για εκχώρηση καθεστώτος
Ταϊβάν ή Κοσόβου στο ψευδοκρά-
τος, για ευνόητους λόγους. Ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης φέρεται μά-
λιστα να έχει διαμηνύσει ότι δεν
υπάρχει καμιά περίπτωση ικανο-

ποίησης ενός τέτοιου αιτήματος.
Την ίδια όμως ώρα, ξένοι μεσο-

λαβητές, περιλαμβανομένης της
Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ,
παροτρύνουν την ελληνοκυπριακή
πλευρά να προβεί σε «νέα ανοίγ-
ματα» προς την τουρκοκυπριακή
κοινότητα, «θεωρώντας ότι σε αν-
τίθετη περίπτωση, οι Τουρκοκύπριοι
δεν θα έχουν κανένα κίνητρο να
προσέλθουνσε διάλογο για οριστική
διευθέτηση του Κυπριακού». Αυτή

άλλωστε ήταν και η παρότρυνση
του ύπατου αρμοστή της Βρετανίας
Ιρφάν Σιντίκ, ο οποίος στην πρό-
σφατη συνέντευξή του στην «Κ»
και εκφράζοντας τις θέσεις τούΛον-
δίνου, υπογράμμισε ότι η ελληνο-
κυπριακή πλευρά που επιδιώκει
την επανέναρξη μια νέας διαδικα-
σίας επίλυσης του Κυπριακού, πρέ-
πει να κάνει περισσότερα, προκει-
μένου να οδηγήσει την τουρκοκυ-
πριακή πλευρά στην τράπεζα των

διαπραγματεύσεων. Θέση, με την
οποία, όπως δημοσίευσε η «Κ»,συμ-
φωνεί και η Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ, θεωρώντας ότι η ελλη-
νοκυπριακή πλευρά «πρέπει να κά-
νει περισσότερα», προκειμένου να
προσεγγίσει τις ανησυχίες της τουρ-
κοκυπριακής πλευράς. Στο πλαίσιο
αυτής της θεώρησης πραγμάτων,
η Κολομβιανή προσωπική απεσταλ-
μένη του γ.γ. ΟΗΕ, φέρεται να πα-
ροτρύνει την ελληνοκυπριακή πλευ-

ρά να προβεί σε χειρονομίες καλής
θέλησης, κάτι πάντως που απορ-
ρίπτει επί του παρόντος ο Νίκος
Χριστοδουλίδης, θεωρώντας ότι θα
μπορούσαν εύκολα να παρερμη-
νευθούν και να δημιουργήσουν την
εικόνα εδραίωσης του κατοχικού
καθεστώτος, πριν καν τεθεί θέμα
λύσης του Κυπριακού.

Όπως πάντως συνάγεται ευθέως
από ξένους διπλωματικούς κύκλους,
η υποδεικτική τάση προς τη Λευ-
κωσία, να προβεί σε χειρονομίες
καλής θέλησης προς τους Τουρκο-
κύπριους, ολοένα και ενισχύεται.
Οι ίδιοι κύκλοι διατυπώνουν τη
θέση ότι τα ΜΟΕ που ανακοίνωσε
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης «κρί-
νονται ως ανεπαρκή από την τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα και σε κάθε
περίπτωση δεν φαίνονται ικανά για
να οδηγήσουν τους Τουρκοκύπριους
στο τραπέζι μιας νέας διαπραγμά-
τευσης». Και σημειώνουν ότι εάν
η απόσταση μεταξύ των δύο πλευ-
ρών συνεχίσει να είναι τόσο μεγάλη,
όσο και σήμερα, τότε ο γ.γ. ΟΗΕ
Αντόνιο Γκουτέρες δεν πρόκειται
να εκδηλώσει νέα πρωτοβουλία για
λύση του Κυπριακού, με ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Με άλλα λόγια, ξένοι
μεσολαβητές, κυρίως οι Βρετανοί,
αναμένουν αποκλειστικά από τη
Λευκωσία να δρομολογήσει «κινή-
σεις καλής θέλησης», θεωρώντας
ότι μόνο με τον τρόπο αυτό θα ανά-
ψει πράσινο φως η τουρκική πλευρά
και θα ξεκλειδώσουν οι προοπτικές
μιας νέας πρωτοβουλίας του ΟΗΕ,
για λύση του Κυπριακού. 

Σημειώνεται ότι ουδόλως τυχαί-
ως, οι τουρκικοί όροι για απευθείας
εμπόριο και ταϊβανοποίηση του κα-
τεχόμενου τμήματος της Κύπρου,
συμπίπτουν με τις εισηγήσεις που
είχε υποβάλει το Φόρεϊν Όφις προς
τη Λευκωσία, πριν από δύο χρόνια,
καλώντας την ελληνοκυπριακή
πλευρά να νομιμοποιήσει το παρά-
νομο αεροδρόμιο Τύμπου και πα-
ράλληλα να υιοθετήσει αναφορές
που χαρακτηρίζουν τους Τουρκο-
κύπριους «συνιδρυτές» και «συνι-
διοκτήτες» της Κύπρου.

Υπενθυμίζεται ότι η Κομισιόν
είχε υποβάλει πρόταση Κανονισμού
για σύναψη απευθείας εμπορικών
σχέσεων μεταξύ Ε.Ε. και ψευδο-
κράτους, στη βάση του άρθρου 133
της Συνθήκης που αφορά σε εμπο-
ρικές σχέσεις της Ένωσης με «τρίτες
χώρες». Η πρόταση υποβλήθηκε
το 2004 από την Κομισιόν και εδώ
και αρκετά χρόνια βρίσκεται πα-
γωμένη ενώπιον του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. Αξιοσημείωτο είναι
ότι προτάσεις Κανονισμών που δεν
υιοθετούνται 2-3 χρόνια μετά την
υποβολή τους, είθισται να αποσύ-
ρονται από την Κομισιόν. Ωστόσο,
η πρόταση Κανονισμού για το
«απευθείας εμπόριο» δεν έχει απο-
συρθεί 20 ολόκληρα χρόνια μετά
την υποβολή του, δημιουργώντας
εύλογους συνειρμούς για τους στό-
χους και τις επιδιώξεις των Βρυ-
ξελλών.

Μοντέλο Ταϊβάν-Κοσόβου πριν τη λύση
Απευθείας εμπόριο ο τουρκικός όρος για συνομιλίες – Υπό πίεση η Λευκωσία και διά στόματος Ολγκίν

Ευφάνταστες ιδέες και θέσεις διακινούνται
τις τελευταίες εβδομάδες από ξένους με-
σολαβητές, οι οποίοι, όπως πληροφορού-
μαστε, τείνουν να αποενοχοποιήσουν το
τουρκικό αίτημα για κυριαρχική ισότητα,
διατυπώνοντας τον ισχυρισμό ότι δεν συ-
νεπάγεται λύση δύο κρατών. Σημαίνοντες
μάλιστα κύκλοι, επιχειρούν να παροτρύνουν
τη Λευκωσία «να συγκατατεθεί σε κυριαρ-
χική ισότητα και όχι σε δύο κράτη», δη-
μιουργώντας την εντύπωση ότι είτε δεν
αντιλαμβάνονται τι λένε, είτε θεωρούν ότι
η ελληνοκυπριακή πλευρά θα ενδώσει τε-
λικά στις «φιλικές παραινέσεις» τους. Σε
κάθε περίπτωση, η γενική τάση που έχει
διαμορφωθεί είναι υποδεικτική και καθιστά

σαφές ότι «η ελληνοκυπριακή πλευρά θα
πρέπει να δώσει κάτι χειροπιαστό στην
τουρκοκυπριακή πλευρά, εάν επιθυμεί να
μειωθεί η απόσταση που χωρίζει τα δύο
μέρη, ώστε να επιτρέψει στον Αντόνιο
Γκουτέρες να αναλάβει μια νέα πρωτοβουλία
για λύση του Κυπριακού». Διαφορετικά,
αφήνεται να εννοηθεί ότι ο γ.γ. ΟΗΕ δεν
θα μπορέσει να προχωρήσει σε μια νέα
διαδικασία διαπραγματεύσεων στο Κυ-
πριακό, κάτι που παραπέμπει σε αδιέξοδο
και θεωρείται το ιδανικότερο σενάριο για
την Άγκυρα, προκειμένου να κλείσει μια
και καλά το κεφάλαιο της λύσης και να
δρομολογήσει ενεργότερα την εδραίωση
του ψευδοκράτους, διεθνώς. Η υποδεικτική

τάση προς την ελληνοκυπριακή πλευρά,
αντανακλάται και στην κοινή γραμμή που
υιοθετούν Λονδίνο και Μαρία Άνχελα Ολγ-
κίν Κουεγιάρ, θέτοντας εκ των πραγμάτων
τη Λευκωσία υπό πίεση, καθώς την καλούν
να κάνει περισσότερα, προκειμένου να
ικανοποιηθεί η τουρκική πλευρά και να
συναινέσει σε μια νέα διαπραγμάτευση.
Διαπραγμάτευση, η οποία πάντως θα είναι
αμφιλεγόμενουαν μη τι άλλο περιεχομένου,
εάν η ελληνοκυπριακή πλευρά αναγκαστεί
εκ προοιμίου, να ικανοποιήσει τους τουρ-
κικούς όρους και να συναινέσει σε ταϊβα-
νοποίηση του κατεχόμενου τμήματος της
Κύπρου και σε συμμετοχή του ψευδοκρά-
τους σε διεθνείς οργανισμούς. 

Απόενοχοποιούν την «κυριαρχική ισότητα»

Ξένοι μεσολαβητές, περιλαμβανομένης της Μαρία Ανχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, παροτρύνουν την ελληνοκυπριακή πλευρά να προβεί σε «νέα
ανοίγματα» προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα, «θεωρώντας ότι σε αντίθετη περίπτωση, οι Τουρκοκύπριοι δεν θα έχουν κανένα κίνητρο να
προσέλθουν σε διάλογο για οριστική διευθέτηση του Κυπριακού».

<<<<<<

Η τουρκική πλευρά, με
πρόσχημα τη διασφάλι-
ση του καθεστώτος της
«επόμενης μέρας» των
Τουρκοκυπρίων, με ή
χωρίς λύση του Κυπρια-
κού, αξιώνει όπως η
Λευκωσία συγκατατεθεί
στη συμμετοχή του ψευ-
δοκράτους σε διεθνείς
οργανισμούς.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ανεπάρκεια ή κάτι χειρότερο, πολύ χειρότερο; 

Τ α φώτα εδώ και δύο βδομάδες
είναι στραμμένα στο Φτερι-
κούδι, στη μονή του Αββα-

κούμ και τα όσα βλέπουμε καθη-
μερινά σαν επεισόδια σε σειρά της
τηλεοπτικής πλατφόρμας. Υπάρχουν
πολλαπλές πτυχές του συγκεκρι-
μένου σκανδάλου, ή πολυσκανδά-
λου όπως πετυχημένα το χαρακτη-
ρίζει η Κάτια Σάββα. Είναι το προ-
φανές, η εκμετάλλευση από τσαρ-
λατάνους της ανάγκης των ανθρώ-
πων για να πιστέψουν σε ένα θαύμα,
σε κάτι υπεράνθρωπο, είναι όμως
και πολλά άλλα που αναφύονται
μέρα με τη μέρα μαζί με τα βίντεο
που βλέπουμε. Οι κουκουλοφόροι
και ποιοι επιτέλους είναι αυτοί, η
βία στη γυναίκα, η απόσπαση χρη-
μάτων με ψευδείς παραστάσεις, το
χρηματοκιβώτιο με τις 800 χιλιάδες,

η εμπλοκή του αρχηγού του ΕΛΑΜ,
του πρώην αρχηγού Αστυνομίας,
του πρόεδρου του Δικηγορικού Συλ-
λόγου και πολλά άλλα. 

Αυτό που προσωπικά με ενοχλεί
και σε αυτή την υπόθεση, είναι η
αδράνεια των Αρχών, στην προκει-
μένη περίπτωση της Αστυνομίας.
Από τις 5 Μαρτίου που συνόδευσαν
τα τουλάχιστον δύο μέλη της το
κομβόι της εφόδου στη μονή, στην
πλήρως παράνομη ανεγερθείσα μό-
νη, με τους κουκουλοφόρους, με
τα οχήματα χωρίς πινακίδες, έπρεπε
να μας βρει η 8η Μαρτίου και να
γίνουν οι καταγγελίες από τους εκα-
τέρωθεν εμπλεκόμενους για να
ενεργοποιηθεί. Ασχέτως αν είχε
πρωτογενή ενημέρωση από τα μέλη
της, ασχέτως αν οι πληροφορίες
βοούσαν στα μέσα μαζικής ενημέ-

ρωσης. Καμία ανάγκη για αυτεπάγ-
γελτη ενεργοποίηση. Η δε ΜΟΚΑΣ,
μέχρι και σήμερα, δεν ένιωσε καμία
ανάγκη για να διερευνήσει, αφού
τα ποσά που ακούγονται δεν έχουν
και πολλή λογική, εκτός και αν συν-
δυαστούν και με πιθανό ξέπλυμα.

Τις ίδιες μέρες, μάθαμε πως από
τα αεροδρόμια της χώρας μας πέ-
ρασαν, αφού δηλώθηκαν στο τε-
λωνείο, αφού μετρήθηκαν από το
τελωνείο, μετρητά 160 εκατομμυ-
ρίων σε διάστημα τριών με τεσσά-
ρων χρόνων. Και σίγουρα, αποδε-
δειγμένα και κατατεθειμένα στο
δικαστήριο, ποσά 8 εκατομμυρίων
από μόνο ένα πρόσωπο σε διάστημα
επτά μηνών. Όπως μας ανέφεραν
την Τετάρτη στην Επιτροπή Θε-
σμών, απλώς τα κατέγραφαν και
τα έστελναν στη ΜΟΚΑΣ με ένα

στικάκι κάθε 2-3 μήνες. Αν είναι
ποτέ δυνατόν. Και η ΜΟΚΑΣ απλώς
τα κατέγραφε. Χωρίς ποτέ να νιώ-
σουν την ανάγκη να φιλτράρουν
και να δουν ποιοι τα έφεραν και τι
ποσά συνολικά. Και το προφανές,
το πού κατέληγαν αυτά τα ποσά.
Ούτε σκέφτηκαν στο τελωνείο να
κοιτάξουν και να καταγράφουν τον
μοναδικό αριθμό που κάθε χαρτο-
νόμισμα έχει για να μπορούν να
βρουν την πρώτη τράπεζα που το
πήρε για να καταφέρουν να βρουν
τη διαδρομή του ή μέρος αυτής. 

Λοιπόν, υπάρχουν δύο ενδεχό-
μενα. Το πρώτο είναι να είναι τόσο
ανεπαρκείς, τόσο ωχαδερφιστές,
τόσο παχύδερμοι, τόσο ανεύθυνοι
οι προϊστάμενοι και οι διευθυντές
στο Τμήμα Τελωνείων και στη ΜΟ-
ΚΑΣ, που δεν κτύπησε καμία καμ-

πάνα στα αφτιά τους όταν έβλεπαν
τα εκατομμύρια να παρελαύνουν
και να εισέρχονται στη χώρα. Προ-
σωπικά δυσκολεύομαι να πιστέψω
πως δεν βρέθηκε ένας ή μία με την
ελάχιστη υπευθυνότητα, για να κα-
θίσει και να ενώσει τις τελείες. Το
δεύτερο ενδεχόμενο είναι να είμα-
στε ενώπιον μιας μεγάλης σκευω-
ρίας, μιας καλοστημένης μηχανής,
μιας πλεκτάνης που ξεπερνά τη
χώρα μας και οι υπεύθυνοι εκεί να
ήταν τα μικρά, αλλά αναγκαία γρα-
νάζια αυτής της μηχανής. Δεν θέλω
να το πιστέψω, αλλά δυστυχώς δεν
βάζω λίγες πιθανότητες σε αυτό
το σενάριο. 

Οι δύο ιστορίες έχουν κοινά.
Την έλλειψη συντονισμού μεταξύ
των υπηρεσιών του κράτους. Την
έλλειψη διάθεσης και πρωτοβουλίας

από προϊσταμένους και διευθυντές,
την έλλειψη του αισθήματος της
ευθύνης προς την υπηρεσία και
προς τη χώρα, δυστυχώς. Ζούμε
στην εποχή της ρεμούλας. Όπου -
σχεδόν όλοι- νιώθουμε πως τούτος
ο τόπος μας χρωστά, πως εμείς
έχουμε μόνο δικαιώματα και όχι
υποχρεώσεις. Η ποινικοποίηση της
ευθύνης των δημόσιων λειτουργών
όπως τα είδα και τα έζησα αυτή τη
βδομάδα είναι στο μυαλό μου μο-
νόδρομος. Αφού, δυστυχώς, δεν
νιώθουν την ευθύνης, ας τη δημι-
ουργήσουμε με τον κακό, τον άγριο
τρόπο. 

Ο κ. Δημήτρης Δημητρίου είναι Βουλευ-
τής Λευκωσίας ΔΗΣΥ, πρόεδρος Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών
twitter: @dmdemetriou

Συνέντευξη στον ΓΙΩΡΓΟ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ο θαλάσσιος ανθρωπιστικός διά-
δρομος από την Κύπρο προς τη Λω-
ρίδα της Γάζας ήταν μια καλή, ευ-
πρόσδεκτη ιδέα, όμως θα πρέπει
ως Ευρωπαϊκή Ένωση να ξεκαθα-
ρίσουμε πως δεν υποκαθιστά το
άνοιγμα χερσαίων οδών και πως
δεν θα οδηγήσει στη μακροπρόθε-
σμη αποκοπή της Γάζας από τη Δυ-
τική Όχθη, υπογράμμισε στην «Κ»
η Νάταλι Τότσι, διευθύντρια του
Istituto Affari Internazionali, ειδική
για θέματα εξωτερικής πολιτικής
της Ε.Ε. και Μέσης Ανατολής, και
γνώστης μεταξύ άλλων και του Κυ-
πριακού.

Μιλώντας στην «Κ» τηλεφωνικά
από τη Ρώμη η κα Τότσι, η οποία
διδάσκει επίσης στο Ευρωπαϊκό
Πανεπιστημιακό Ινστιτούτο της
Φλωρεντίας και έχει στο παρελθόν
υπάρξει σύμβουλος της τέως ύπατης
εκπροσώπου της Ε.Ε. Φ. Μογκερίνι
και του διαδόχου της, Ζ. Μπορέλ,
εκτίμησε πως η Ε.Ε. έχει χάσει εν-
τελώς την αξιοπιστία της στη Μέση
Ανατολή, καθώς δυσκολεύεται να
πάρει ενιαία θέση για τη σύγκρουση.
Όσον αφορά τι πρέπει να γίνει τώρα,
επισημαίνει πως, από τη μία, η άνευ
όρων στήριξη στο Ισραήλ έχει απο-
τύχει, και από την άλλη, πως η
Χαμάς πρέπει να αντιμετωπιστεί
μέσω μιας πολιτικής εναλλακτικής
για τους Παλαιστινίους.

Ευπρόσδεκτος ο διάδρομος
Κατά την κα Τότσι, ο θαλάσσιος

ανθρωπιστικός διάδρομος ήταν μια
«καλή ιδέα» την οποία ωστόσο πρέ-
πει να δούμε σε ένα ευρύτερο πλαί-
σιο. Όπως τόνισε, «κάθε σταγόνα
στον ωκεανό είναι ευπρόσδεκτη».
«Ωστόσο είναι μικρή σταγόνα» συ-
νέχισε, επισημαίνοντας πως όπως
έχει δηλώσει και ο ύπατος εκπρό-
σωπος «δεν μπορεί να αντικατα-
στήσει αυτό που πραγματικά χρει-
άζεται, δηλαδή πρόσβαση σε αν-
θρωπιστική βοήθεια μέσω ξηράς.
Δεν υπάρχουν αρκετές ρίψεις βοή-
θειας από αέρος, δεν υπάρχουν αρ-
κετά πλοία που μπορούν να αντι-
καταστήσουν τι χρειάζεται σε μια
κατάσταση όπου 600 χιλιάδες άτομα
βρίσκονται στα όρια του λιμού».

Η πρωτοβουλία «έχει ευπρόσ-
δεκτο αντίκτυπο, καθώς τουλάχι-
στον κάνει κάτι, όμως ενέχει το ρί-
σκο να αποσπάσει την προσοχή
από το πραγματικό πρόβλημα», δη-
λαδή «την πρόσβαση από την ξηρά»,
τη στιγμή που «βρίσκεται σε εξέλιξη

ένας φρικτός πόλεμος για το τέλος
του οποίου δεν παίρνουμε συλλο-
γικά θέση ως Ε.Ε.».

Πρόσθεσε πως υπάρχουν και
ορισμένοι «κίνδυνοι που πρέπει να
μετριαστούν», ειδικά «εφόσον πε-
ριλαμβάνει κάτι προς στην κατεύ-
θυνση του οποίου κινούνται και οι
ΗΠΑ, δηλαδή τη δημιουργία υπο-
δομών», και μια κατάσταση όπου
«το προσωρινό γίνεται μόνιμο».
«Ό,τι γίνεται το οποίο αποκόπτει
τη χερσαία σύνδεση της Γάζας και
του Ισραήλ, αυτόματα κόβει τη σύν-
δεση Γάζας και Δυτικής Όχθης»
σημείωσε, προσθέτοντας πως «η
δημιουργία θαλάσσιων υποδομών
που διευκολύνουν το κλείσιμο από
ξηράς, όχι μόνο δεν αντιμετωπίζει
πλήρως το ανθρωπιστικό πρόβλημα
αλλά θα μπορούσε να περιπλέξει
το πολιτικό πρόβλημα».

Αν και παραδέχθηκε πως σε βά-
θος χρόνου η υποδομή αυτή μπορεί
να βοηθήσει τη Γάζα, υπενθύμισε
πως στόχος του Ισραήλ «είναι μα-
κροπρόθεσμα να δει αυτή τη σύν-
δεση με τη Δυτική Όχθη να διακό-
πτεται». «Αυτό δεν σημαίνει απα-
ραίτητα πως θα κινηθεί σε αυτή
την κατεύθυνση, όμως θεωρώ πως
πρέπει να έχουμε στο μυαλό μας
πως αυτή είναι η πρόθεση του Ισ-
ραήλ» τόνισε.

Αναφορικά με το πώς αποφεύ-
γουμε έναν τέτοιο κίνδυνο, η Ιταλίδα
διεθνολόγος επεσήμανε πως το τι
μήνυμα στέλνουμε είναι πολύ ση-
μαντικό, παραπέμποντας σε πρό-
σφατες δηλώσεις Μπορέλ. «Οι λέξεις
που επαναλαμβάνονται συνεχώς
είναι θεωρώ μέρος της λύσης» ση-
μείωσε, εισηγούμενη να ξεκαθαρί-
ζεται πως η λύση του θαλάσσιου
διαδρόμου «δεν αντικαθιστά τη
χερσαία διασύνδεση» μεταξύ Λω-
ρίδας της Γάζας και της Δυτικής
Όχθης και πως, όσον αφορά την
επόμενη ημέρα, η χερσαία διασύν-
δεση «είναι θεμελιώδης πυλώνας
της λύσης δύο κρατών». Ώστε να
σταλεί το μήνυμα πως η Ε.Ε. βλέπει
το πρόβλημα και δεν είναι αφελής.

Ποιος ο ρόλος για Κύπρο;
Σε σχέση με το ποια προοπτική

και ποιες δυνατότητες έχει η Κύπρος
ως κράτος της περιοχής να επηρε-
άσει την κατάσταση, η κα Τότσι
επεσήμανε πως «ο πήχης δεν πρέπει
να μπαίνει εξωπραγματικά ψηλά»,
δεδομένου πως ακόμα και οι ΗΠΑ
δυσκολεύονται να μετακινήσουν
τη στάση του Ισραήλ. 

«Σε μια κατάσταση όπου δεν

υπάρχει τρόπος επηρεασμού είναι
καλύτερα να έχουμε τον θαλάσσιο
διάδρομο; Βεβαίως ναι, είναι καλύ-
τερο να τον έχουμε. Έτσι, στον
βαθμό που η Κύπρος έχει ρόλο,
αυτό είναι κάτι καλό» πρόσθεσε.

«Δεν μιλάμε για το ποια επιρροή
μπορεί να έχει η Κύπρος στο Ισραήλ,
δεν μιλάμε για το αν η Κύπρος μπο-
ρεί να επαναφέρει την καταρρα-
κωμένη αξιοπιστία της Ε.Ε. στην
περιοχή» σημείωσε. Και, επανα-
λαμβάνοντας πως η Ε.Ε. δεν έχει

επιρροή στην περιοχή, «είναι προ-
φανώς καλό να έχουμε τον θαλάσσιο
διάδρομο».

Απέτυχε το «καρότο»
Κληθείσα να σχολιάσει τι μπορεί

να κάνει η Ε.Ε. για να αλλάξει την
κατάσταση, ειδικότερα σε σχέση
με τη συμπεριφορά του Ισραήλ, η
κα Τότσι σημείωσε πως «δεδομένου
ότι η αλλαγή δεν θα έρθει αυθόρ-
μητα από το εσωτερικό, για μένα
το ερώτημα είναι ποια εξωτερικά
κίνητρα μπορούν να φέρουν αυτή
την εσωτερική αλλαγή».

«Η προσέγγιση που έχει δοκι-
μαστεί μέχρι στιγμής», συνέχισε
αναφερόμενη στο δόγμα του προ-
έδρου Μπάιντεν για «εναγκαλισμό»
(bear hug) με το Ισραήλ αλλά και
στην παρόμοια προσέγγιση που
υιοθετούν οι χώρες της Ευρώπης,
«ξεκάθαρα δεν δουλεύει». «Ναι, δεν
ξέρουμε αν το μαστίγιο θα δούλευε,
όμως ξέρουμε πως το καρότο χωρίς
προϋποθέσεις ήταν μια καταστρο-
φική αποτυχία που μας έφερε εδώ
που βρισκόμαστε».

«Δεν έχω κρυστάλλινη μπάλα
για να ξέρω αν μια πιο αποφασιστική
προσέγγιση, αν αυστηρότερα μη-
νύματα, ένας εναγκαλισμός υπό
όρους, θα είχε διαφορετικά αποτε-
λέσματα. Αυτό που ξέρω είναι πως
δεν δοκιμάστηκε» πρόσθεσε.

Εναλλακτική στη Χαμάς
Αναφορικά με το τι μπορεί να

κάνει η Ε.Ε. προς την κατεύθυνση
της παλαιστινιακής Αρχής και των
Παλαιστινίων γενικότερα, η κα
Τότσι σημείωσε πως απέτυχαν επί-
σης και τα όσα είχαν δοκιμαστεί
και προς αυτή την κατεύθυνση με
μια πιο τεχνοκρατική προσέγγιση. 

«Δεν υπάρχουν αρκετές μεταρ-
ρυθμίσεις για να δώσουν νομιμο-
ποίηση (στην παλαιστινιακή Αρχή)»
τόνισε, επισημαίνοντας πως η Χαμάς
πρέπει να νικηθεί «με πολιτικούς
όρους». «Πώς το κάνεις αυτό; Έχον-
τας ένα άλλο πρόσωπο αντίστασης,
που σημαίνει άτομα που βρίσκονται
στη φυλακή» είπε, φέρνοντας ως
παράδειγμα τον Μαρουάν Μπαργ-
κούτι.

«Ο μόνος τρόπος να δώσεις έναυ-
σμα σε μια θετική αλλαγή στην πα-
λαιστινιακή πλευρά είναι να παρέ-

χεις μια πραγματική πολιτική εναλ-
λακτική στη Χαμάς. Όμως πρέπει
να είναι όχι κάποιος που αρέσει σε
εμάς, αλλά κάποιος που αρέσει σε
αυτούς» σημείωσε.

Κληθείσα να σχολιάσει τον ρόλο
που μπορούν να έχουν χώρες της
περιοχής, όπως το Κατάρ δεδομένων
των δεσμών με τη Χαμάς, ή όπως
άλλα αραβικά κράτη, η κα Τότσι
σημείωσε πως δεν είναι βέβαιη για
ακριβώς τις σχέσεις που υπάρχουν
σε αυτόν τον τομέα και τις πολιτικές
προεκτάσεις που μπορούν να έχουν.

Η αξιοπιστία της Ε.Ε.
Ερωτηθείσα αν στην πλευρά της

Ε.Ε., σε πολιτικό και διπλωματικό
επίπεδο αλλά και μεταξύ των κρα-
τών-μελών, γίνονται αρκετά κατα-
νοητές οι διαφοροποιήσεις μεταξύ
στρατοπέδων στον αραβικό κόσμο,
η Νάταλι Τότσι σημείωσε πως αυτή
η συζήτηση θα είχε ίσως περισσό-
τερο νόημα πριν από πέντε με δέκα
ή είκοσι χρόνια, καθώς σήμερα «η
αξιοπιστία της Ε.Ε. έχει καταρρεύ-
σει». Απαντώντας τι μπορεί πλέον
να γίνει για την αξιοπιστία της Ε.Ε.
στη Μέση Ανατολή μετά και τις πα-
λινωδίες της Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν, τις διαφωνίες εντός της Κο-
μισιόν αλλά και τις διαφωνίες των
κρατών-μελών, η κα Τότσι υπεν-
θύμισε πως «αν και υπάρχει αξία
σε αυτό καθ’ αυτό που κάνουμε»
(παραπέμποντας εν μέρει και στον
θαλάσσιο διάδρομο), αυτή τη στιγμή
«δεδομένου όχι μόνο του πώς το-
ποθετηθήκαμε στο παρελθόν, αλλά
του πώς τοποθετούμαστε σήμερα,
έχουμε ακόμα μια Ε.Ε. που συλλο-
γικά δεν είναι υπέρ μιας κατάπαυσης
του πυρός».

«Ποιο είναι το μήνυμα;» ακόμα
και αν αύριο και τα 27 κράτη-μέλη
βγουν για να στηρίξουν την κατά-
παυση του πυρός, διερωτήθηκε.
«Αυτό σημαίνει πως για την Ε.Ε.,
30 χιλιάδες θάνατοι ήταν εντάξει
αλλά οι 31 χιλιάδες είναι το πρό-
βλημα; Φοβάμαι πως δεν υπάρχει
τίποτα που μπορούμε να κάνουμε
σε αυτό το σημείο». Όσον αφορά
την πιθανότητα να υπάρξει επιτέ-
λους κοινή γλώσσα από πλευράς
της Ε.Ε. μετά το επόμενο Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο, έκρινε πως «όσο η κα-
τάσταση γίνεται όλο και χειρότερη,

νομίζω πως τελικά συγκλίνουμε».
Όμως, επέμεινε, «δεν είμαι σίγουρη,
δεδομένων των όσων έγιναν ήδη,
πως αλλάζει οτιδήποτε σε σχέση
με την αξιοπιστία μας».

Ιράν και Τουρκία
Το Ιράν, επεσήμανε η κα Τότσι,

έχει κεφαλαιοποιήσει κάποιες από
τις επιπτώσεις του πολέμου, ενώ
«ποτέ δεν είχε συμφέρον για έναν
περιφερειακό πόλεμο», ειδικά από
τη στιγμή που επωφελούνται από
την κατάσταση ως έχει. Όπως τό-
νισε για παράδειγμα, λόγω της σύγ-
κρουσης, οι Χούθι έχουν αυξήσει
τη επιρροή τους κατά τους τελευ-
ταίους πέντε μήνες, καθώς «μια
ομάδα που δεν θεωρείτο ιδιαίτερα
ικανή στρατιωτικά έχει γονατίσει
το διεθνές εμπόριο». Όσον αφορά
τον Λίβανο, η κα Τότσι εκτίμησε
πως ούτε το Ιράν θέλει κλιμάκωση
των συγκρούσεων με τη Χεζμπολάχ.
Υπενθυμίζοντας πως ακόμα δεν
έχει περάσει η κρίση, «αν υπήρχε
ένας πόλεμος μεταξύ Ισραήλ και
Λιβάνου θεωρώ, και αυτή είναι κα-
θαρά μια υπόθεση, πως το Ιράν θα
απέφευγε να εμπλακεί».

«Τα σημερινά επίπεδα κλιμάκω-
σης είναι ακριβώς αυτό που θα
ήθελε το Ιράν. Και από πολλές από-
ψεις παίζουμε, και αυτό με θυμώνει
με αυτή την κατάσταση, το παιχνίδι
του Ιράν» τόνισε, αναφερόμενη
στην Ε.Ε. και στη Δύση γενικότερα,
και επισημαίνοντας πως δεν υπάρ-
χουν σήμερα τρόποι να επηρεά-
σουμε τις χώρες αυτές. Απαντώντας
σε ερώτηση γιατί η Τουρκία δεν
έχει εμπλακεί ουσιαστικά πέρα από
τις δηλώσεις Ερντογάν, η κα Τότσι
επεσήμανε πως ούτε και οι αραβικές
χώρες έχουν κάνει κάτι πέρα ίσως
από την Ιορδανία. «Και με έναν τρό-
πο που δεν διαφέρει από αυτόν του
Ιράν, η Τουρκία και ο Ερντογάν με
τις πύρινες ομιλίες του κεφαλαι-
οποιεί ή προσπαθεί να κεφαλαι-
οποιήσει τη ρητορική αδυναμία
πολλών αραβικών χωρών» σημεί-
ωσε. Η άλλη εξήγηση κατά την κα
Τότσι είναι πως ο Ερντογάν λέει
αυτά που πραγματικά εννοεί εφόσον
η χώρα δεν έχει ρόλο, κάτι που δεν
αποκλείει φυσικά την προσπάθεια
κεφαλαιοποίησης της κατάστασης,
μεταξύ άλλων, και προεκλογικά.

Μέρος μόνο
της λύσης 

ο διάδρομος
Δεν πρέπει να υποκαταστήσει 

τη χερσαία διασύνδεση της Γάζας 
με Ισραήλ και Δυτική Οχθη, 

λέει η διεθνολόγος Νάταλι Τότσι

O θαλάσσιος ανθρωπι-
στικός διάδρομος 
ήταν μια «καλή ιδέα» 
την οποία ωστόσο 
πρέπει να δούμε σε 
ένα ευρύτερο πλαίσιο.

H Νάταλι Τότσι είναι διευθύντρια
του Istituto Affari Internazionali, ει-
δική για θέματα εξωτερικής πολιτι-
κής της Ε.Ε. και Μέσης Ανατολής.

«Οι λέξεις που επαναλαμβάνονται συνεχώς είναι θεωρώ μέρος της λύσης» σημείωσε η Νάταλι Τότσι, εισηγούμενη να ξεκαθαρίζεται πως η λύση του θαλάσ-
σιου διαδρόμου «δεν αντικαθιστά τη χερσαία διασύνδεση» μεταξύ Λωρίδας της Γάζας και Δυτικής Οχθης.



Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι ραγδαίες εξελίξεις με επίκεντρο
μια μικρή μονή εντός της μητρο-
πολιτικής περιφέρειας Ταμασού
και Ορεινής, γυρίζει την Εκκλησία
της Κύπρου σε εποχές που έτειναν
να ξεχαστούν ή η ίδια ήθελε να
αφήσει πίσω της. Οι εντυπωσιακές,
κατά πολλούς, αποκαλύψεις για τα
τεκταινόμενα πίσω από κλειστές
σιδερένιες πόρτες, με τη βοήθεια
της τεχνολογίας, δείχνουν πως ου-
δέποτε η Εκκλησία της Κύπρου
άφησε πίσω της την εσωστρέφεια
και κυρίως πρακτικές που στο πα-
ρελθόν πλήγωσαν την ίδια αλλά
και το θρησκευτικό συναίσθημα
των πιστών. Σε αντίθεση με άλλα
σοβαρά εκκλησιαστικά συμβάντα
του παρελθόντος, το «σκάνδαλο»
της μονής του οσίου Αββακούμ
αποτελεί ένα κοκτέιλ οικονομικών
και σοβαρών ηθικών ζητημάτων
στα οποία η Εκκλησία της Κύπρου
κατά διαστήματα ήταν επιρρεπής.
Αν υπάρχει κάτι που ενδεχομένως
να δώσει στη συγκεκριμένη υπό-
θεση το στοιχείο της διαφοροποί-
ησης, αυτό είναι το ενδεχόμενο ο
οικείος μητροπολίτης Ταμασού και

Ορεινής να βρεθεί σε περιπέτειες
τόσο στο κοσμικό κομμάτι (αστυ-
νομικές έρευνες) όσο και στο εκ-
κλησιαστικό που ασχολείται κυρίως
με τις καταγγελίες για ηθικής φύ-
σεως παραπτωμάτων, μελών της
μοναστικής κοινότητας στο Φτε-
ρικούδι. Και στις δύο διαδικασίες
ο μητροπολίτης Ησαΐας από κομι-
στής καταγγελιών, ενδεχομένως,
να βρεθεί στη δίνη μιας υπόθεσης
που δεν θα τον προσπεράσει. Τέλος,
το πιο σοβαρό θέμα είναι ο πόλεμος
στο εσωτερικό της Εκκλησίας και
ποιος ο ρόλος τής συγκεκριμένης
υπόθεση στο εκκλησιαστικό power
game.

Τα ποινικά
Η εμπλοκή της Αστυνομίας σε

μια υπόθεση που έχει ως επίκεντρο
μια μονή είναι βέβαιο πως στο τέλος
της διαδρομής δεν θα έχει την ίδια
κατάληξη με την αντίστοιχη δια-
δικασία σε εκκλησιαστικό επίπεδο.
Η εμπλοκή της υποδιεύθυνσης Διά-
πραξης Οικονομικών Εγκλημάτων
προέκυψε από τις ισχυρές ενδείξεις
για διάπραξη σοβαρών ποινικών
αδικημάτων του δικαστικού κώδικα,
οικονομικής και όχι μόνο φύσεως.

Από πλευράς Αστυνομίας, οι διαρ-
ροές για την πορεία των ερευνών
γίνονται με το σταγονόμετρο και
αφορούν κυρίως τα πρόσωπα που
περνούν τα ανακριτικά γραφεία.
Πέρα από το ενδεχόμενο να προ-
κύψουν στοιχεία που θα αφορούν
οικονομικής φύσεως αδικήματα,
δεν μπορεί να αποκλειστεί η πιθα-
νότητα να αποκαλυφθούν στοιχεία
που να στοιχειοθετούν ποινική
υπόθεση για εκβιασμούς απόσπα-
σης μεγάλων ποσών, εξέλιξη που
ενδέχεται να διευρύνει τον κύκλο
των ερευνών μέχρι την έδρα της
Μητρόπολης Ταμασού και Ορεινής.
Για τις αστυνομικές έρευνες τα ζη-
τούμενα είναι: Ισχύουν ή όχι οι εν-
δείξεις για διάπραξη αδικημάτων
από τα μεγάλα ποσά που εντοπί-
στηκαν σε ρευστό εντός της μονής;
Τηρήθηκαν οι προβλεπόμενοι νόμοι
για τα έσοδα από τις «ιερές» δρα-
στηριότητες της μονής; Ενδεχόμενη
αρνητική απάντηση μπορεί να οδη-
γήσει τη μονή –και όχι μόνο– σε
περιπέτειες που αφορούν το μαύρο
χρήμα. Ποιος ο ρόλος της οικείας
Μητρόπολης και κατ’ επέκταση
του μητροπολίτη; Γνώριζε –και κυ-
ρίως από πότε– για τις κερδοφόρες

δραστηριότητες της μονής; Χρη-
σιμοποιήθηκαν ανορθόδοξοι τρόποι
«οικονομικής αρωγής» της Μητρό-
πολης Ταμασού από τη μονή του
οσίου Αββακούμ από τον ίδιο τον
Ησαΐα, όπως ισχυρίζονται μοναχοί;
Εάν προκύψουν στοιχεία, νομικές
πηγές θεωρούν βέβαιο πως θα αγ-
γίξουν και τον ίδιο τον μητροπολίτη
Ταμασού, ο οποίος με την καταγ-
γελία που έκανε άνοιξε τον χορό
των αστυνομικών ερευνών.

Τα εκκλησιαστικά
Με βάση τον καταστατικό χάρτη

της Εκκλησίας της Κύπρου, ο οικείος
μητροπολίτης είναι ο κομιστής
στοιχείων ενώπιον της Ιεράς Συ-
νόδου για υποθέσεις που αφορούν
εκκλησίες ή μονές εντός των ορίων
της περιφέρειάς τους. Και στο κομ-
μάτι το εκκλησιαστικό η απόφαση
του Συνοδικού Δικαστηρίου, ενώ-
πιον του οποίου έχουν παραπεμφθεί
μοναχοί της μονής στο Φτερικούδι,
να διεξάγει περαιτέρω έρευνες,
δίνει μια νέα διάσταση στην υπό-
θεση χωρίς να αποκλείεται η πι-
θανότητα εμπλοκής και του ιδίου
του μητροπολίτη Ταμασού, όπως
έλεγαν στην «Κ» έγκυρες εκκλη-
σιαστικές πηγές. Η ανακριτική επι-
τροπή που θα ερευνήσει το ζήτημα
προκειμένου το συνοδικό δικαστή-
ριο να αποφασίσει, είναι βέβαιο
πως θα αναζητήσει να πάρει απαν-
τήσεις για τον χρόνο κατά τον οποίο
ο οικείος μητροπολίτης πληροφο-
ρήθηκε τα υπό έρευνα ηθικής φύ-
σεως ζητήματα. Στο κομμάτι αυτό
η ανακριτική επιτροπή θα αναζη-
τήσει πληροφόρηση και από την
τοπική κοινωνία, εξέλιξη που όπως
λένε όλες οι πληροφορίες δεν απο-
κλείεται να φέρει σε δύσκολη θέση
τον μητροπολίτη Ταμασού, ο οποίος
θα αναγκαστεί να δώσει εξηγήσεις,
κάτι που δεν θα ήταν αναγκασμένος
να πράξει εάν η Ιερά Σύνοδος απο-
φάσιζε η ίδια για την τύχη των υπό
κατηγορία μοναχών. Επίσης, ο μη-
τροπολίτης Ταμασού, εάν κληθεί,
θα πρέπει να εξηγήσει για τις σχέ-
σεις μελών της μονής με το στενό
περιβάλλον του ιδίου στη Μητρό-
πολη. Εκκλησιαστικές πηγές θω-
ρούν βέβαιο πως οι υπό κατηγορία
μοναχοί με τον ένα ή άλλο τρόπο
θα αποπεμφθούν. Το ερώτημα που
υπάρχει αφορά τον Ησαΐα. Εάν
προκύψει ευθύνη και του ιδίου ως
του μητροπολίτη που έχει τον έλεγ-
χο, το εκκλησιαστικό όργανο θα
προχωρήσει με απόδοση ευθυνών
ή θα τις κρύψει κάτω από το χαλί;

Το power game
Εκκλησιαστικές και πολιτικές

πηγές με τις οποίες μίλησε η «Κ»,
ανέδειξαν δύο ζητήματα τα οποία
είναι η ουσία της σκανδαλώδους
υπόθεσης και αφορούν απευθείας
τον ίδιο τον μητροπολίτη Ταμασού
και Ορεινής. Το ένα έχει να κάνει
με ενδεχόμενα ποινικά αδικήματα
για τον ίδιο και το άλλο με τις ισορ-
ροπίες εντός της Εκκλησίας και το
power game, ιδιαίτερα μετά τη
ρήξη Πατριαρχείου Ρωσίας και Οι-
κουμενικού σε συνδυασμό με τη
στάση της Εκκλησίας της Κύπρου.
Η συσχέτιση που δίνεται και αφορά
τον μητροπολίτη Ταμασού, έχει να
κάνει με τη μετακίνηση του Ησαΐα
από τη φιλορωσική μητροπολιτική
ομάδα της Ιεράς Συνόδου της Εκ-
κλησίας της Κύπρου στην αρχιε-
πισκοπική, που ήταν η πλειοψηφία
και στήριζε το Φανάρι στη διαμάχη
με αφορμή την Εκκλησία της Ου-
κρανίας. Έγκυρες εκκλησιαστικές
πηγές έλεγαν στην «Κ» πως μετά
την επισημοποίηση της μετακίνη-
σης του Ησαΐα στους αρχιεπισκο-
πικούς αλλά και το ταξίδι του στην
έδρα του Οικουμενικού Πατριαρ-
χείου στην Κωνσταντινούπολη,
παραμονές των αρχιεπισκοπικών

εκλογών τον Δεκέμβριο του 2022
(φωτογραφία πάνω), η Μητρόπολη
Ταμασού απώλεσε δύο βασικούς
αιμοδότες της. Η αλλαγή στρατο-
πέδου είχε ως αποτέλεσμα να τερ-
ματιστεί η οικονομική στήριξη της
Μητρόπολης από Ρώσους οικονο-
μικούς παράγοντες αλλά και από
τη μονή Κύκκου, ένεκα και της
στήριξης του νυν αρχιεπισκόπου
και όχι του ανθυποψηφίου του μη-
τροπολίτη Λεμεσού, από τον Τα-
μασού, στην εκλογική συνεδρία
της Ιεράς Συνόδου. Εκκλησιαστικές
πηγές αναφέρουν πως η απόφαση
του Ησαΐα να μην ακολουθήσει
τον μητροπολίτη Τυλληρίας και
πνευματικό του πατέρα Νικηφόρο,

που υποστήριζε τον μητροπολίτη
Λεμεσού, είχαν ως αποτέλεσμα την
απώλεια και της δεύτερης πηγής
οικονομικής στήριξης της Μητρό-
πολης Ταμασού. Από την περίοδο
εκείνη και μετά, λένε οι ίδιες πηγές,
ξεκίνησαν σταδιακά τα οικονομικά
προβλήματα τα οποία φαίνεται να
οδήγησαν στη μονή του οσίου Αβ-
βακούμ. 

Οι ισορροπίες
Η αναμνηστική φωτογραφία

από την επίσκεψη Ησαΐα στο Φα-
νάρι το 2022 καθώς και τα πρόσωπα
της κυπριακής αποστολής δείχνουν
το κλίμα που είχε δημιουργηθεί
και επικρατούσε στη Μητρόπολη
Ταμασού δύο χρόνια πριν. Στην
αναμνηστική φωτογραφία διακρί-
νονται και δύο κληρικοί οι οποίοι
σήμερα βρίσκονται στη δίνη των
όσων ερευνούν Εκκλησία και Αστυ-
νομία. Ο ιερομόναχος Πορφύριος
(πρώτος από αριστερά) και ο ηγού-
μενος της μονής Νεκτάριος (τρίτος
από αριστερά), ο οποίος ήταν και
διευθυντής του γραφείου του μη-
τροπολίτη Ησαΐα. Τότε οι σχέσεις
των δύο της μονής ήταν κάτι πε-
ρισσότερο από αγαστές με το εκ-
κλησιαστικό παρασκήνιο να υπο-
στηρίζει πως με χρήματα, μετρητά
της μονής του οσίου Αββακούμ, η
Μητρόπολη Ταμασού εκδήλωσε
έμπρακτα την αγάπη και στήριξή
της στο Οικουμενικό Πατριαρχείο.
Ωστόσο αυτό που έχει έντονο εν-
διαφέρον είναι το πώς διαμορφώ-
θηκε το σκηνικό πέριξ του στενού

κύκλου συνεργατών του μητροπο-
λίτη Ησαΐα. Όπως υποστηρίζουν
πρόσωπα που γνωρίζουν το παρα-
σκήνιο, στη Μητρόπολη Ταμασού
διεξήχθη ένας εσωτερικός «πόλε-
μος» προσώπων-κληρικών που οδή-
γησε στη διαμόρφωση των στενών
συνεργατών του μητροπολίτη έτσι
όπως αποτυπώθηκε στην φωτο-
γραφία με τον Οικουμενικό Πα-
τριάρχη. Πρώτο θύμα ήταν ο αρ-
χιμανδρίτης Θεόδωρος Στυλιανού
(πρώτος εκ δεξιών του οικουμενι-
κού), ο οποίος ήταν ο πρώτος πρω-
τοσύγκελος της Μητρόπολης. Ο
πάτερ Θεόδωρος απομακρύνθηκε
και αντικαταστάτης του ορίσθηκε
ο αρχιμανδρίτης Διονύσιος (δίπλα
από τον προκάτοχό του), με το εκ-
κλησιαστικό παρασκήνιο να υπο-
στηρίζει πως στήθηκε μια σκευωρία
για την απομάκρυνση του πάτερ
Θεόδωρου. Οι ίδιες πηγές υποστη-
ρίζουν πως κάποιοι τον κατηγόρη-
σαν στον Ησαΐα ότι στις αρχιεπι-
σκοπικές εκλογές υποστήριξε τον
μητροπολίτη Λεμεσού και όχι τον
ίδιο. Αξίζει να αναφέρουμε πως ο
συγκεκριμένος κληρικός ουδέποτε
ήταν υποστηριχτής του Λεμεσού
και μάλιστα με τη στάση του απέ-
τρεψε εκλογή του Αθανάσιου στις
αρχιεπισκοπικές εκλογές του 2006.
Επιπλέον, ο Ησαΐας φέρεται να είχε
πλήρη ενημέρωση για την καθη-
μερινότητα στη μονή από τον αρ-
χιμανδρίτη Βαρνάβα (δίπλα και πί-
σω από τον πρώτο αριστερά), ο
οποίος παρουσιάζεται ως κληρικός
της απολύτου εμπιστοσύνης του
Ταμασού.

Στο κυνήγι των εισφορών 
Πηγές σε τοπικό επίπεδο έλεγαν

στην «Κ» πως είχε στηθεί ένα σκη-
νικό αναζήτησης δωρητών, το οποίο
ήταν αυτό που οδήγησε στην απο-
κάλυψη της υπόθεσης. Σύμφωνα
με τους ισχυρισμούς, αν κάποιος
ήθελε να γίνει δωρητής έπρεπε να
καταβάλει ένα συγκεκριμένο ποσό
το οποίο ήταν κοντά στις 3 με 4 χι-
λιάδες ευρώ. Πηγές που θέλησαν
να διατηρήσουν την ανωνυμία τους
ανέφεραν μια συγκεκριμένη περί-
πτωση που φαίνεται να πίεσε για
τις μετέπειτα αποκαλύψεις. Μια
ηλικιωμένη γυναίκα δώρισε στη
μονή ένα ποσό κοντά στα 1.000
ευρώ. Το συγκεκριμένο πρόσωπο
δέχθηκε την παρότρυνση να αυ-
ξήσει την δωρεά προκειμένου να
χαρακτηριστεί δωρητής. Η πιστή
επικαλέστηκε αδυναμία για να δεχ-
θεί νέα παρότρυνση να μεταβιβάσει
στη μονή κάποιοι ακίνητο. Οι πλη-
ροφορίες αναφέρουν πως υπήρξε
έντονη αντίδραση από στενό συγ-
γενικό πρόσωπο της γυναίκας, το
οποίο απείλησε ότι θα αποκαλύψει
όσα γίνονται στη μονή. Οι απειλές
για αποκαλύψεις προηγήθηκαν των
καταιγιστικών εξελίξεων και ήταν
αυτές που, όπως λέγεται, ώθησαν
τον μητροπολίτη να κάνει το πρώτο
βήμα προκειμένου να προλάβει τα
γεγονότα.
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Αν υπάρχει κάτι που εν-
δεχομένως να δώσει στη
συγκεκριμένη υπόθεση
το στοιχείο της διαφορο-
ποίησης, αυτό είναι το
ενδεχόμενο ο μητροπολί-
της Ταμασού και Ορει-
νής να βρεθεί σε περιπέ-
τειες τόσο στο κοσμικό
κομμάτι όσο και στο εκ-
κλησιαστικό.

Τα θαυμαστά έργα 
στην Ταμασού 

και Ορεινής
Τα ενδεχόμενα ποινικά ζητήματα που αντιμετωπίζει 

και ο οικείος μητροπολίτης και τα ηθικής φύσεως 
παραπτώματα ως εργαλείο πίεσης

Αναμνηστική φωτογραφία από την επίσκεψη του Ταμασού στο
Φανάρι τον Δεκέμβριο του 2022. Από αριστερά: Ιερομόναχος (μο-
νής Αββακούμ) Πορφύριος, αρχιμανδρίτης Βαρνάβας, ηγούμενος
της μονής οσίου Αββακούμ Νεκτάριος, μητροπολίτης Ταμασού και
Ορεινής Ησαΐας, οικουμενικός πατριάρχης Βαρθολομαίος, αρχι-
μανδρίτης Θεόδωρος Στυλιανού, αρχιμανδρίτης Διονύσιος και διά-
κος του μητροπολίτη Ησαΐα πατήρ Ραφαήλ. 

Σε αντίθεση με άλλα σοβαρά εκκλησιαστικά συμβάντα του παρελθόντος, το «σκάνδαλο» της μονής του
οσίου Αββακούμ αποτελεί ένα κοκτέιλ οικονομικών και σοβαρών ηθικών ζητημάτων
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1. Ο σεβασμός στην Εκκλησία είναι
δεδομένος και ο ρόλος της είναι

διακριτός, κάτι που κατοχυρώνεται
από το Σύνταγμα.

2. Συμφωνήθηκε εδώ και χρόνια ο
τρόπος φορολόγησης της Εκκλησίας

και αυτό τηρείται. Επ’ αυτού πρέπει να
διενεργούνται οι κατάλληλοι έλεγχοι. 

3.΄Είναι αναφαίρετο δικαίωμα
του καθενός πώς θα εκφράζει

την πίστη του και πώς θα διαθέτει
τους πόρους του. 

4. Οι νομοθεσίες είναι υποχρεωτικές
για όλους. Ουδείς είναι υπεράνω

του νόμου. 
5. Η Πολιτεία οφείλει να ακούει

τις απόψεις όλων των κοινωνικών
φορέων και θεσμών. Οι τελικές

αποφάσεις λαμβάνονται αποκλειστικά
από τα όργανα της Πολιτείας. 

1. ΝΑΙ
Έπρεπε να γίνει προ πολλού. Στην

πράξη, όχι μόνο στα χαρτιά.
2. Δεδομένου ότι από το 2012 η

Εκκλησία καταβάλλει φόρο ακίνητης

ιδιοκτησίας και κεφαλαιουχικών
κερδών, προτεραιότητα είναι

η διαφάνεια και ο έλεγχος από το
κράτος στα οικονομικά της Εκκλησίας,

όπως για παράδειγμα γίνεται
στα πολιτικά κόμματα.

3. Το κυριότερο είναι ο έλεγχος
της πηγής των χρημάτων των μεγάλων

δωρεών και εισφορών.
4. ΝΑΙ
5. ΟΧΙ

1. ΟΧΙ
2. Χρειάζονται βελτιώσεις για να

αποφεύγονται τυχόν καταχρήσεις. 
3. ΟΧΙ

4. Οι ανεγέρσεις των κτιριακών
εγκαταστάσεων είναι ευθύνη

του κράτους. 
5. ΝΑΙ

1. ΝΑΙ
2. ΝΑΙ

Το κράτος πρέπει να φορολογεί
οτιδήποτε προκύπτει από

επιχειρηματική δραστηριότητα, χωρίς

διάκριση και με πλήρη διαφάνεια.
3. ΟΧΙ

Εφόσον υπάρχει επαρκής έλεγχος,
σύμφωνα με σύγχρονα/διεθνή

πρότυπα.
4. ΟΧΙ

Πρέπει να ισχύουν τα ίδια κριτήρια
που ισχύουν για κάθε ανέγερση.

5. ΟΧΙ
Ο διάλογος είναι πάντοτε ωφέλιμος,
αλλά οι τελικές αποφάσεις πρέπει να
προέρχονται από την Πολιτεία. Αυτό

εννοούμε όταν λέμε ξεκάθαρος
διαχωρισμός. 

1. Υφίσταται ήδη.
2. Οι εκκλησιαστικές επιχειρήσεις

φορολογούνται. 
3. ΟΧΙ
4. ΝΑΙ
5. ΟΧΙ

1. ΝΑΙ
Τούτο άλλωστε καθορίζεται από

ποικίλες διατάξεις του Συντάγματος.  
2. Η Εκκλησία φορολογείται σε όλες τις

επιχειρηματικές της δραστηριότητες.
Δεν γνωρίζουμε αν τυγχάνει

οποιασδήποτε ευνοϊκής μεταχείρισης.
Αν συμβαίνει κάτι τέτοιο πρέπει

να αλλάξει. 
3. Αντί οποιουδήποτε ορίου θα
εισηγηθούμε τον έλεγχο από

τις αρμόδιες αρχές κατά τρόπο που
να εξασφαλίζεται η αρχή του

«Know your customer».
4. Δεν πρέπει να επιτρέπεται

η ανέγερση μονών ή ναών χωρίς
την έκδοση των απαιτούμενών

πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών. 
5. Η Πολιτεία μπορεί να λαμβάνει

υπόψη τις θέσεις της Εκκλησίας όπως
και οποιουδήποτε άλλου οργανωμένου

συνόλου αλλά δεν πρέπει να έχει
βαρύνουσα σημασία στη λήψη

της τελικής απόφασης.

1. ΝΑΙ
2. ΝΑΙ
3. ΟΧΙ
4. ΝΑΙ
5. ΟΧΙ

Να σημειωθεί ότι το ΔΗΚΟ είναι το
μόνο κόμμα που μας ενημέρωσε ότι

δεν επιθυμεί να απαντήσει στο
συγκεκριμένο ερωτηματολόγιο.

ΤΑ ΚOΜΜΑΤΑ ΤΟΠΟΘΕΤΟYΝΤΑΙ ΓΙΑ ΤΗ ΣΧEΣΗ ΕΚΚΛΗΣIΑΣ-ΚΡAΤΟΥΣ

Οι ασφαλιστικές δικλίδες και τα ζητήματα που εκκρεμούν

ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ

1
Πιστεύετε ότι ήρθε η

ώρα να γίνει ξεκάθαρος
διαχωρισμός Εκκλησίας

και κράτους;

2
Πιστεύετε πως πρέπει

να αλλάξει ο τρόπος που
διεξάγεται σήμερα ο
φορολογικός έλεγχος

της Εκκλησίας;

3
Θα πρέπει να μπει όριο
στις εισφορές /δωρεές

που μπορεί ένα άτομο να
κάνει προς την Εκκλησία;

4
Είναι ευθύνη του

κράτους η ανέγερση
μονών χωρίς τις

απαιτούμενες άδειες;

5
Θα πρέπει η Πολιτεία να

λαμβάνει υπόψη τις
θέσεις της Εκκλησίας

πριν λάβει αποφάσεις σε
θέματα που δεν την

αφορούν άμεσα;

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Πέντε ερωτήματα για τις σχέσεις Εκκλη-
σίας - κράτους τέθηκαν ενώπιον των κομ-
μάτων. Ζητήθηκαν μονολεκτικές απαν-

τήσεις, ίσως ό,τι δυσκολότερο μπορεί να
ζητήσει κάποιος από τα κόμματα που θε-
ωρούν πως «σε τόσο σοβαρά ζητήματα
πρέπει να δίδεται η ευχέρεια να αναλύουν
τις θέσεις τους». Ερωτήματα σε σχέση

με τον τρόπο φορολόγησης του εκκλη-
σιαστικού πλούτου αλλά και κατά πόσο
πρέπει να τεθεί ένα όριο στις εισφορές
των πιστών. Απαντήσεις δόθηκαν από
τα κόμματα και για την ευθύνη του κρά-

τους σε σχέση με την ανέγερση παρά-
νομων οικοδομών εντός εκκλησιαστικών
περιουσιών αλλά και κατά πόσο θα πρέπει
να εισακούεται η θέση της Εκκλησίας σε
θέματα που δεν την αφορούν άμεσα. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Η Δημοκρατία συνεχίζει να βρίσκεται υπό παρακολούθηση...

Τ ο ζήτημα των παρακολουθή-
σεων έχει πανευρωπαϊκή διά-
σταση. Αφορά τη Δημοκρατία

και τη διαφύλαξη της ιδιωτικότητάς
μας. Γι’ αυτό και ευχαριστούμε θερμά
τους δημοσιογράφους, μαζί και τους
Κύπριους, τους μάρτυρες δημοσίου
συμφέροντος και τις ΜΚΟ, γιατί αυ-
τοί ανέδειξαν τα PEGASUS και τα
PREDATOR και ξεκίνησε αυτή η τε-
ράστια προσπάθεια εξυγίανσης και
διαφάνειας. Είχα την τιμή να
είμαι αντιπρόεδρος της Διερευνη-
τικής Επιτροπής για τα λογισμικά
παρακολούθησης PEGASUS. Μια
θέση τεράστιας σημασίας αλλά και
αντίστοιχης δυσκολίας αφού στο
πλαίσιο των ερευνών της Επιτροπής,
διάρκειας 15 μηνών, τέθηκε, επίσης,
υπό το μικροσκόπιο και η Κύπρος. 

Κατά τη θητεία μας στην εν λόγω
Επιτροπή ζητήσαμε και εξασφαλί-
σαμε μέσω συνεργασίας με την Ομά-
δα της Αριστεράς, Διερευνητική

Αποστολή στην Αθήνα και Κύπρο,
ενώ παράλληλα ενημερώσαμε το
Προεδρείο, έχοντας υπόψη τις απο-
καλύψεις και ομολογίες ότι στην
Κύπρο λειτουργούν εταιρείες όπου
παράγουν και εξάγουν τέτοιου είδους
λογισμικά, να τεθεί και αυτή η υπό-
θεση στο επίκεντρο των εργασιών
της Επιτροπής. Όπως, παράλληλα,
έκανε και το ΑΚΕΛ στη Βουλή των
Αντιπροσώπων.

Παρ’ όλες τις αντιδράσεις εκ μέ-
ρους του δεξιού ΕΛΚ, η Επιτροπή
στο τέλος ήλθε στην Κύπρο, πήγε
στην Ελλάδα αλλά και στο Ισραήλ,
και σε άλλα κράτη-μέλη, και ζήτησε
απαντήσεις γι’ αυτά τα ζητήματα.
Κατά τις επισκέψεις, η Επιτροπή ει-
σέπραξε απαξίωση και ελάχιστες ή
καθόλου ουσιαστικές απαντήσεις
από τις εθνικές αρχές. Με τον Ανα-
στασιάδη, δε, να κατευοδώνει την
αποστολή με το αμίμητο «Ουδέν
μεμπτό, βλέπετε φαντάσματα…».

Την ίδια, αν όχι πιο έντονη, απα-
ξίωση εισέπραξε ειδικότερα από τη
Δεξιά και η αρμόδια εισηγήτρια,
όταν συνέταξε και παρουσίασε τις
εκθέσεις πορισμάτων και συστάσεων
αντίστοιχα. Και στις δύο εκθέσεις,
ιδιαίτερα στην έκθεση συστάσεων
που υπερψηφίσαμε στην Ολομέλεια,
διαπιστώνεται, εντέλει, με τον πιο
επίσημο τρόπο, αυτό που λέγαμε
πάντα. Ότι δηλαδή η κυβέρνηση
Αναστασιάδη παραβίασε τις διαδι-
κασίες που προνοούνται από το
ενωσιακό δίκαιο όσον αφορά στη
διαχείριση του θέματος με το PΕ-
GASUS. Και στις δύο εκθέσεις η Κύ-
προς μένει εκτεθειμένη. Και, δυ-
στυχώς, συνεχίζει να είναι, με την
παρούσα κυβέρνηση που είχε πάρα
πολλά να κάνει.

Καταγράφεται, με αυστηρό ύφος,
ότι υπάρχουν αποδεικτικά στοιχεία
κακοδιοίκησης κατά την εφαρμογή
του κανονισμού της Ε.Ε. για τη διπλή

χρήση στην Κύπρο, γίνεται αναφορά
στο μαύρο βαν και στην ανάγκη δη-
μοσιοποίησης του σχετικού πορί-
σματος, και τεκμηριώνεται η δια-
σύνδεση Κύπρου-Ελλάδας με την
Intellexaκαι το Predator. Αναφέρεται
η Κύπρος ως εξαγωγικός κόμβος για
λογισμικό κατασκοπείας, εντοπίζεται
η ύπαρξη και η παρουσία της δια-
βόητης NSO στο νησί, ζητείται η
χαρτογράφηση των διάφορων ισ-
ραηλινών εταιρειών που είναι εγ-
γεγραμμένες στην Κύπρο, και η διε-
ξοδική αξιολόγηση όλων των αδειών
εξαγωγής που εκδίδονται για λογι-
σμικά υποκλοπής και η κατάργησή
τους όπου χρειάζεται. Τέλος, ζητείται
η πλήρης διερεύνηση (με τη βοήθεια
της EUROPOL) όλων των ισχυρισμών
περί εξαγωγής λογισμικού κατα-
σκοπείας και παράνομης χρήσης
ιδίως σε δημοσιογράφους, δικηγό-
ρους, Κύπριους πολίτες και φορείς
της κοινωνίας των πολιτών.

Μέσα από τη δουλειά μας δώσαμε
στην Επιτροπή τα πάντα: γεγονότα,
τις αμαρτωλές εταιρείες, ονόματα
και διευθύνσεις, τα ένοχα κράτη,
κάναμε και συστάσεις. Κανείς δεν
συγκινήθηκε. Πρόσφατα, κατά την
Ολομέλεια του Φεβρουαρίου, κα-
ταγγείλαμε, ξανά, την απροθυμία
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και
της Επιτροπής να μεταφέρουν όλες
τις συστάσεις της Επιτροπής PE-
GASUS, αλλά και άλλων διεθνών
παραγόντων, σε συγκεκριμένη νο-
μοθεσία για την προστασία των δι-
καιωμάτων των πολιτών. Καθώς και
να σταματήσουν να αγνοούν την
ανάρμοστη συμπεριφορά των κρα-
τών-μελών της Ε.Ε. με την ελπίδα
ότι δεν θα το κάνουν πάλι.

Παράλληλα, έχουμε ήδη ζητήσει,
με την έναρξη της νέας κοινοβου-
λευτικής θητείας του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, τη σύσταση δεύτερης
Διερευνητικής Επιτροπής για να

κρατήσουμε το ζήτημα ανοικτό και
να εξασκήσουμε περαιτέρω πίεση
προς συμμόρφωση των ευρωπαϊκών
θεσμικών οργάνων. Εμείς, θα συ-
νεχίσουμε να ζητάμε διαφάνεια και
αλλαγές. Όπως κάνουμε πάντα.

Στις 19 Απριλίου 2022, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή δήλωσε ότι δεν θα
διερευνήσει τα κράτη-μέλη που κα-
τασκόπευσαν πολιτικούς, δημοσιο-
γράφους και πολίτες με τα PEGASUS.
Ρίχνοντας την ευθύνη στις εθνικές
αρχές, οι οποίες, όπως ισχυρίζεται,
έχουν αρμοδιότητα για τα ζητήματα
εθνικής ασφάλειας. Και κάπου εδώ
αρχίζουν οι αντιφάσεις, η κοροϊδία,
και τα δύο μέτρα και δύο σταθμά.
Επιτέλους, ας αποφασίσουν τι θέ-
λουν. Εμείς, σε αντίθεση με τη Δεξιά,
ξέρουμε και τι θέλουμε και αγωνι-
ζόμαστε να το πετύχουμε.

Ο κ. Γιώργος Γεωργίου είναι ευρωβου-
λευτής ΑΚΕΛ.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την ώρα που η κοινωνία παρακο-
λουθούσε εμβρόντητη βίντεο από
τη μονή οσίου Αββακούμ τα οποία
έστελναν το μήνυμα πως μία ολό-
κληρη οικονομική -και όχι μόνο-
απάτη στήθηκε εις βάρος των πι-
στών και ενόσω ο μητροπολίτης
Ησαΐας αναλάμβανε τον ρόλο των
ανακριτικών και διωκτικών αρχών,
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας επι-
σκεπτόταν το Άγιο Όρος. Η συγ-
κίνησή του ήταν έκδηλη στο βίντεο
που πολύ συνειδητά φρόντισε να
δημοσιοποιήσει και ζητούσε από
τους εκεί μοναχούς να εντείνουν
τις προσευχές υπέρ της Κύπρου.
Ήταν ένα ταξίδι που ήθελε πολύ,
όπως σημείωναν κύκλοι του περί-
γυρού του, θυμίζοντας τη βαθιά
προσήλωσή του στην πίστη. Όμως
πέραν του στενού του περίγυρου
που επικροτούσε το συμβάν, η πα-
ρουσία και το λεκτικό τού Νίκου
Χριστοδουλίδη προκάλεσε σε πολ-
λούς σύγχυση.

Όχι μόνο για την πολύ κακή
χρονική συγκυρία, αλλά και γιατί
όλο εκείνο αντανακλούσε στο πόσο
εκτός τόπου και χρόνου ήταν η Πο-
λιτεία. Υπήρξε αμηχανία που οδή-
γησε για μέρες στην πλήρη απουσία
οποιασδήποτε σοβαρής ενέργειας,
και ήγειρε το ερώτημα αν υπάρχει
τελικά κράτος δικαίου ή αν μητρο-
πολίτες θα αναλάβουν τελικώς τον
ρόλο των Αρχών. Ο γενικός εισαγ-
γελέας Γιώργος Σαββίδης, για πα-
ράδειγμα, βρίσκεται με άδεια στο
εξωτερικό, ο υπουργός Δικαιοσύνης
Μάριος Χαρτσιώτης φαινόταν αρ-
χικά να συμπαρασύρεται από τις
εξελίξεις, ενώ η Αστυνομία παρα-
δεχόμενη την παρουσία αστυνο-
μικών στη Μητρόπολη, αποκάλυπτε
την περασμένη Παρασκευή πως
δεν έγινε ακόμα καμία έρευνα στην
Μητρόπολη Ταμασού. Μία γενική
δυσκολία να ερευνηθούν όσα απο-
καλύπτονται, αποδεικνύουν τη δια-
χρονική δυστοκία της Πολιτείας
να φτάσει το μαχαίρι στο κόκκαλο

γύρω από σκάνδαλα που αφορούν
την Εκκλησία. Είναι η σημαντική
–ίσως και οικονομική– επιρροή μη-
τροπολιτών στο πολιτικό σύστημα,
είναι όμως και η ανησυχία των κομ-
μάτων να μην αναστατώσουν με
την αντίδρασή τους το βαθιά θρη-
σκευόμενο ακροατήριό τους. Ιδι-
αίτερα μεσούντος του προεκλογι-
κού.

Αρχές στον γύψο
Η σύγχυση του υπουργού Δι-

καιοσύνης Μάριου Χαρτσιώτη σί-
γουρα δεν πέρασε απαρατήρητη

τις πρώτες μέρες, όταν ενημέρωνε
πως θα λειτουργήσει διακριτικά
και πως η Εκκλησία δεν προχώρησε
σε κανένα επίσημο παράπονο. Χρει-
άστηκε να περάσουν δέκα μέρες
από το συμβάν στη Μητρόπολη
για να εξηγήσει πως ενημερώθηκε
από τα δημοσιεύματα για την πα-
ρουσία αστυνομικών και να ξεκα-
θαρίσει πως η κατάσταση θα δια-
λευκανθεί. Σίγουρα ο ρόλος του
δεν είναι και ο πιο εύκολος, δεδο-
μένης και της πολυπλοκότητας,
ενώ το στοίχημα για τον ίδιο είναι
να αποδείξει πως πέραν των στενών

του δεσμών με την Εκκλησία θα
διαλευκάνει πλήρως και αμερόλη-
πτα την υπόθεση. Είναιως γνωστόν
μέλος της Θρονικής Επιτροπής της
Μητρόπολης Λεμεσού και πολύ
κοντά στον μητροπολίτη Αθανάσιο.
Όσο κι αν ο υπουργός Δικαιοσύνης
διαβεβαίωσε πως θα υπάρξει δια-
λεύκανση χωρίς εκπτώσεις και επι-
φυλάξεις, η Αστυνομία επί του πα-
ρόντος δεν έχει ξεκινήσει ακόμη
έρευνες στη Μητρόπολη. Από τη
δράση της Αστυνομίας εγείρονται
πολύ σοβαρά ερωτήματα που ακόμη
δεν έχουν απαντηθεί: 

• Για ποιο λόγο αστυνομικοί συμ-
μετείχαν στη μεταφορά των μονα-
χών και τη μετακίνησηδεκάδων χι-
λιάδων χρημάτων σε μετρητά.

• Για ποιο λόγο δέχτηκαν τη
συμμετοχή κουκουλοφόρων και
γιατί δεν διερεύνησαν την ταυτό-
τητά τους.

• Για ποιο λόγο δεν ερεύνησαν
ακόμα το κύκλωμα παρακολούθη-
σης για να διαπιστώσουν τι ακριβώς
έγινε την 5η Μαρτίου και αν προ-
κύπτουν ποινικά θέματα.

• Γιατί έκλεισαν την υπόθεση
που κατήγγειλε ο λογοτέχνης Σω-
φρόνηςΣωφρονίουπριν από χρόνια
με το πρόσχημα ότι το κράτος δεν
μπορεί να παρέμβει σε μονές, όταν
δίνουν άδεια οι Μητροπόλεις.

Οχυρωμένος μητροπολίτης
Τα όσα εκτυλίχθηκαν συνεπώς

την 5η Μαρτίου, εγείρουν πολλά
ερωτήματα, φέρνουν ωστόσο και
στο φως την ισχυρή επιρροή που
έχει ο μητροπολίτης Ταμασού στην
ευρύτερη κοινωνία και το πολιτικό

σύστημα –η παρουσία του πρώην
αρχηγού της Αστυνομίας Κύπρου
Μιχαηλίδη, του προέδρου του Παγ-
κύπριου Δικηγορικού Συλλόγου
Σάββα Βορκά και κυρίως του αρ-
χηγού ενός κοινοβουλευτικού κόμ-
ματος, τουΕΛΑΜ, Χρίστου Χρίστου
έστελνε το μήνυμα πως έτσι νομι-
μοποιούσε την κατάσταση. Κάποιοι
σημειώνουν ότι ο κοσμικός του χα-
ρακτήρας ήταν αυτός που ενοχλεί
πολλούς, αυξάνοντας τους εχθρούς
του στην Ιερά Σύνοδο, άλλοι ότι η
φιλοδοξία του σε συνδυασμό με το
πολύ χρήμα που ρέει στη Μητρό-
πολη είναι αρκετό για να εγείρει
ερωτήματα, ενώ άλλοι κύκλοι υπο-
γραμμίζουν τους πολύ στενούς δε-
σμούς που έχει με τη ρωσική εκ-
κλησία.

Δεν είναι μόνο το ότι σπούδασε
εκεί και μιλά πολύ καλά τη γλώσσα,
αλλά το γεγονός ότι οι πολύ καλές
σχέσεις αποτυπώνονται και από τα
έργα στη Μητρόπολη. Η πολυτελής
ρωσική εκκλησία με πέντε ολόχρυ-
σους τρούλλους που ζυγίζουν 5 τό-
νους ο καθένας σε συνδυασμό με
το Πλανητάριο που αποτελεί χο-
ρηγία Κύπριου πολίτη ρωσικής κα-
ταγωγής είναι ενδεικτικά της ρω-
σικής επιρροής στη Μητρόπολη.
Σύμφωνα με εκκλησιαστικούς κύ-
κλους αυτές οι σχέσεις του όχι μόνο
ενίσχυσαν την επιρροή του φτά-
νοντας πολύ κοντά στον αρχιεπι-
σκοπικό θρόνο, αλλά τον μετέτρε-
ψαν παράλληλα σε γέφυρα της πα-
ρουσίας της ρωσικής εκκλησίας
στην Κύπρο με αποτέλεσμα να είναι
μέρος της κρίσης που είχε προκληθεί
για το αυτοκέφαλο της Ουκρανίας.

Κλείνοντας δεξιότερα
Οι επικριτές του σημειώνουν

πως οι σχέσεις του με το ΕΛΑΜ
ήταν λίγο-πολύ αναμενόμενες κα-
θώς η ρωσική επιρροή με την Ακρο-
δεξιά συνδέονται παγκόσμια. Το
κατά πόσο αυτό ισχύει είναι ένα
ζήτημα που δεν έχει απαντηθεί,
ωστόσο ισχύει πως ο μητροπολίτης
Ησαΐας κατάφερε να αποκτήσει
τόσο στενούς δεσμούς με το ΕΛΑΜ.
Πολιτικοί κύκλοι εξηγούν πως ο
Χρίστος Χρίστου είχε αποκτήσει
σχέσεις με τη Μητρόπολη καθώς
κατάγεται από την περιοχή, και

ήταν αναπόφευκτο να χτίσουν σχέ-
ση. Υπάρχει ωστόσο η φημολογία
στην περιοχή πως η συνεργασία
τους διευρύνθηκε όταν άρχισε να
αυξάνεται η ανασφάλεια των εκεί
κατοίκων. Η Μητρόπολη είχε ορ-
γανώσει -μέσω κατοίκων και άλλων
προσώπων- ομάδα ασφάλειας της
περιοχής στην οποία είτε γιατί ήταν
κάτοικοι της περιοχής, είτε γιατί
ήταν συνεννοημένοι με τον Χρίστο
Χρίστου συμμετείχαν και πρόσωπα
που πρόσκειντο στο ΕΛΑΜ. Ερώ-
τημα που παραμένει ανοικτό είναι
αν τα εν λόγω πρόσωπα ήταν οι

κουκουλοφόροι της 5ης Μαρτίου. 
Η εμπλοκή πάντως του Χρίστου

Χρίστουστην όλη υπόθεση,ενισχύει
τα ερωτήματα για το ποια ακριβώς
είναι η σχέση της Μητρόπολης Τα-
μασούμε την Ακροδεξιά. Ζητήματα
προκαλεί και στον ίδιο τον πρόεδρο
του ΕΛΑΜ για το αν συμμετείχε τε-
λικά σε μία κατάσταση που όπως
καταγγέλλεται υπήρξε σωρεία ποι-
νικών αδικημάτων. Το ΕΛΑΜ είχε
καταφέρει να διαχωρίσει το όνομά
του από τα εγκλήματα της Χρυσής
Αυγής, ωστόσο ενδεχόμενη παρου-
σία του σε ποινικά θέματα επιβαρύνει
το ήδη βεβαρημένο προφίλ της Ακρο-
δεξιάς. Αυτή η εμπλοκή βεβαίως κι-
νητοποίησε τα κόμματα στο να ζη-
τήσουν όλα διερεύνηση της εμπλο-
κής Χρίστου Χρίστου. Αν και το
ΑΚΕΛ ήταν το μόνο που προχώρησε
ένα βήμα παραπέρα, ζητώντας να
ανοίξει η συζήτηση στη Βουλή για
το ζήτημα οικονομικής εκμετάλλευ-
σης της πίστης, τα υπόλοιπα κόμματα
αρνήθηκαν καταγγέλλοντάς το για
πολιτική εκμετάλλευση του σκαν-
δάλου. Στα υπόλοιπα κόμματα φά-
νηκε η προσπάθεια να διαχωρίσουν
την υπόθεση Αββακούμ με τη θρη-
σκεία και την υπόλοιπη Εκκλησία
καθώς αντιλαμβάνονται πως μία με-
τωπική επίθεση ενδεχομένως να
ενοχλήσει το ακροατήριό τους. Το
ΔΗΚΟ, πάντως, διά του Νικόλα Πα-
παδόπουλου επικεντρώθηκε στην
ανάγκη διερεύνησης του ρόλου του
Χρίστου και δεν το έκανε τυχαία κα-
θώς, πέραν της ουσίας, το κόμμα
του Κέντρου κινδυνεύει να χάσει
την τρίτη θέση από το ΕΛΑΜ. Ο ΔΗ-
ΣΥαπό την άλλη,αν και ζήτησε πλή-
ρη διερεύνηση, η εμφανής αργοπορία
τοποθέτησης σε συνδυασμό με την
αμηχανία της προέδρου του ΔΗΣΥ
Αννίτας Δημητρίουνα τοποθετηθεί
για τις απάτες θαυμάτων, παραπέμ-
ποντας στην ανακριτική διαδικασία
σε συνέντευξή της στο κρατικό ρα-
διόφωνο, κατέδειξε πως για τα κόμ-
ματα της Δεξιάς δεν είναι εύκολο
να προχωρήσουν τολμηράσε ζητή-
ματα που αφορούν την Εκκλησία.

Πολιτεία σε ομηρεία 
Η εμπλοκή του μητροπολίτη Ησαΐα, η αμηχανία των κομμάτων

και ο περίεργος ρόλος του Χρίστου Χρίστου

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας σε επίσκεψή του στο Άγιο Όρος καλούσε τους μοναχούς να προσευχηθούν για την Κύπρο την ώρα που το σκάνδαλο Αββακούμ έβγαινε εκτός ελέγχου.

<<<<<<<

Ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ
Χρίστος Χρίστου
μπαίνει για πρώτη φορά
στο κάδρο και συνδέεται
με ενδεχόμενα
ποινικά ζητήματα.

<<<<<<<

Εμφανής ήταν
η αμηχανία του κράτους
μπροστά στο σκάνδαλο
Αββακούμ αλλά
και η ολιγωρία των
αστυνομικών αρχών.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τις τελευταίες δέκα περίπου ημέρες
η Εκκλησία της Κύπρου βρίσκεται εν
τω μέσω μιας οικονομικής αλλά και
θρησκευτικής δίνης, εξαιτίας της υπό-
θεσης της μονής του οσίου Αββακούμ
στο Φτερικούδι της Λευκωσίας. Πλέον
τα έργα και τις ημέρες των μοναχών
στη μονή διερευνά η δικαιοσύνη, κο-
σμική και θρησκευτική, ενώ στο κάδρο
μπαίνουν και η οικεία Μητρόπολη Τα-
μασού και Ορεινής, για τις σχέσεις της
με τα οικονομικά της μονής. Φυσικά,
στο επίκεντρο των ερευνών (εκκλη-
σιαστικών και πολιτικών), όπως αυτές
γίνονται, βρίσκονται ζητήματα που
αφορούν τον πλουτισμό των μοναχών,
η διαβίωσή τους στο μοναστήρι, οι
απαιτήσεις ή μη της Μητρόπολης και
ο τρόπος με τον οποίο οι μοναχοί κα-
τάφερναν να εισπράττουν μικρά ή με-
γάλα ποσά, από ιδιώτες και όχι μόνο,
προκειμένου να εξωραΐσουν τους χώ-
ρους της μονής, να προχωρήσουν σε
κατασκευαστικές εργασίες. Η κοινή
γνώμη παρακολουθεί την περίπτωση
της μονής του οσίου Αββακούμ σχεδόν
αποσβολωμένη ή επιβεβαιωνόμενη
ότι η Εκκλησία είναι ένα τεράστιο χρη-

ματο-οικονομικό κέντρο. Πιο κάτω
εμείς καταγράφουμε μερικά από τα
εκκλησιαστικά σκάνδαλα που τάραξαν
τα ύδατα της Εκκλησίας της Κύπρου,
όταν οι πηδαλιούχοι της νοητής νηός
την προσέκρουσαν σε ύφαλους ή όταν
το πλήρωμά της εξέλαβε τον θείο Λόγο
κατά τα μέτρα του. 

Η υπόθεση Παγκράτιου
Μερακλή και

η άχρι καιρού αργία

Στις 21 Ιανουαρίου 1996 πεθαίνει
ο μητροπολίτης Μόρφου Χρύσανθος.
Στις 29 Ιανουαρίου ο αρχιεπίσκοπος
Κύπρου Χρυσόστομος Α΄ εκδίδει την
εγκύκλιο για τη διενέργεια εκλογών
για την ανάδειξη ειδικών και γενικών
αντιπροσώπων. Από την πλευρά του
αρχιεπισκόπου Χρυσοστόμου δεν ευ-
νοείται η υποψηφιότητα του αρχιμαν-
δρίτη της Μητρόπολης Παγκράτιου
Μερακλή, ο οποίος ωστόσο λαμβάνει
το 96% στις εκλογές, αν και είχε υπο-
χρεωθεί να υπογράψει έγγραφο μη
διεκδίκησης του μητροπολιτικού θρό-
νου. Ο ίδιος στη Γαλάτα είχε αναφέρει
πως δεν μπορεί να πάει ενάντια στη
θέληση του λαού. Μετά την εκλογική
νίκη ο Παγκράτιος κατηγορείται για
ομοφυλοφιλία, με τον ίδιο να αρνείται
όσα του καταλογίζονται. Μάλιστα, ο
αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος είχε δη-
λώσει σε δημοσιογράφους πως υπάρ-
χουν σοβαροί λόγοι για καθαίρεση του
Μερακλή τους οποίους ωστόσο δεν
μπορούσε να αποκαλύψει και ήταν
προσωπικής φύσης, και δεν επιθυμούσε
να σκανδαλίσει τον λαό.

Στις 15 Φεβρουαρίου ο αρχιμανδρί-
της Παγκράτιος τέθηκε σε αργία από
την Ιερά Σύνοδο και, ως εκ τούτου,
δεν μπορούσε να εκλεγεί στο αξίωμα
του μητροπολίτη. Οι εκλογές τελικά
διενεργήθηκαν στις 3 Μαρτίου 1996
και από τους 200 αντιπροσώπους, οι
τρεις ανήκαν στην Επιτροπή Υποστή-
ριξης της υποψηφιότητας του αρχι-
μανδρίτη Γεώργιου Παπαχρυσοστόμου,
οι επτά ήταν ανεξάρτητοι και οι 190
ανήκαν στην Επιτροπή Υποστήριξης
του Παγκράτιου. Ο αρχιεπίσκοπος εμ-
μένοντας στην απόφασή του δήλωσε
πως η Μητρόπολη Μόρφου θα μείνει
χωρίς μητροπολίτη, αν οι εκλεγέντες
αντιπρόσωποι επιμείνουν στην υπο-
ψηφιότητα του Παγκράτιου. Ο αρχι-
μανδρίτης Παγκράτιος στις 11 Μαρτίου
παρουσιάστηκε στην Ιερά Σύνοδο, η
οποία είχε συνέλθει για να συζητήσει
το θέμα του. Κατά τη διάρκεια της συ-
νεδρίασης υποστηρικτές του αρχιμαν-
δρίτη έσπασαν τον αστυνομικό κλοιό,
μπήκαν στην περίβολο της Αρχιεπι-
σκοπής αλλά και στο ισόγειο του Αρ-

χιεπισκοπικού Μεγάρου. Σημειώθηκαν
εκτεταμένα επεισόδια, τα οποία σό-
καραν την κυπριακή κοινωνία. Επει-
σόδια σημειώθηκαν και στη δεύτερη
συνεδρίαση της Ιεράς Συνόδου, στις
14 Μαρτίου 1996. Εν τέλει ο Παγκράτιος
παρέμεινε έως το 1998 ως απλός ιερέας
στη Μητρόπολη Μόρφου με Τοποτη-
ρητή τον μητροπολίτη Κυρηνείας Παύ-
λο. Το 1998, όταν γνωστοποιήθηκε
πως ο Παγκράτιος έπασχε με AIDS, η
Ιερά Σύνοδος τον έθεσε σε αργία άχρι
καιρού. Τον Ιούλιο του 2023, η Ιερά
Σύνοδος, επανεξετάζοντας την υπό-
θεση, έλαβε απόφαση για μερική άρση
αργίας, επιτρέποντάς του, κατόπιν
άδειας του επιχώριου επισκόπου, να
τελεί ιερές ακολουθίες και όχι ιερά μυ-
στήρια.

Οι 310.000 ευρώ
του Τζο Λόου

Ο Μαλαισιανός Τζο Λόου, διεθνώς
καταζητούμενος, κάνει εισφορά
310.000 ευρώ (με δύο επιταγές 300.000
και 10.000 ευρώ) στη Θεολογική Σχολή
της Κύπρου, τον Σεπτέμβριο του 2015,
την οποία παραλαμβάνει ο αρχιεπί-
σκοπος Κύπρου Χρυσόστομος Β΄. Τον
ίδιο μήνα ο Μαλαισιανός Τζο Λόου
λαμβάνει και κυπριακό διαβατήριο,
επί διακυβέρνησης Νίκου Αναστασιά-
δη, με την εμπλοκή του αρχιεπισκόπου
στην παραχώρηση της κυπριακής υπη-
κοότητας. Οι εισφορές προς την Αρ-
χιεπισκοπή λέγεται πως είναι «ευχα-
ριστήριες» για τη μεσολάβηση του
Χρυσοστόμου Β΄ προς το υπουργείο
Εσωτερικών για την έκδοση του δια-
βατηρίου. Σε δηλώσεις του στο ΡΙΚ ο
αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος Β΄ είπε
πως παρενέβη σε τρεις υποθέσεις «για
το καλό της Κύπρου» και αποκάλυψε
ότι η έπαυλη που αγόρασε ο Λόου χτί-
στηκε σε γη που είχε πωλήσει η Εκ-
κλησία σε επιχειρηματία. Το διαβα-
τήριο του Τζο Λόου εν τέλει ανακλή-
θηκε τον Μάιο του 2023 επί διακυβέρ-
νησης Νίκου Χριστοδουλίδη.

Υπόθεση μητροπολίτη
τέως Κιτίου Χρυσοστόμου

Η υπόθεση του μητροπολίτη τέως
Κιτίου Χρυσοστόμου για άσεμνη επί-
θεση σε γυναίκα το 1981, όταν ήταν
μόλις 16 ετών, συνταράζει τηνκοινωνία
όχι μόνο της Λάρνακας, αλλά και ολό-
κληρης της Κύπρου. Σύμφωνα με την
καταγγελία της 59χρονης σήμερα γυ-
ναίκας ο ιεράρχης τής είχε επιτεθεί
άσεμνα, κλειδώνοντάς την στο γραφείο

του. Τον Μάιο του 2023 το επαρχιακό
δικαστήριο Λάρνακας έκρινε ένοχο
τον τέως Κιτίου Χρυσόστομο, κατα-
δικάζοντάς τον σε ποινή φυλάκισης
12 μηνών με τριετή αναστολή. Ο ιε-
ράρχης άσκησε έφεση στο Ανώτατο
Δικαστήριο, εναντίον της απόφασης
του πρωτόδικου δικαστηρίου. Η Ιερά
Σύνοδος, στις 3 Ιουνίου2023, τον έθεσε
σε αργία. Σημειώνεται πως εναντίον
του τέως ιεράρχη είχαν καταγγελθεί
και άλλες κατηγορίες, οι οποίες ωστόσο
δεν οδηγήθηκαν στη δικαιοσύνη.

Υπόθεση Ελενας Φραντζή
και ο συγκυλισμός...

Ο ιερέας, σε κοινότητα της Λευκω-
σίας, θετός πατέρας της Έλενας Φραν-
τζή καταδικάζεται από το Επαρχιακό
Δικαστήριο Λευκωσίας σε 18 μήνες
φυλάκιση, όταν η κοπέλα τον καταγ-
γέλλει για σεξουαλική κακοποίηση.
Ήδη σε ηλικία 10 ετών η Έλενα είχε
καταγγείλει το περιστατικό στο Γραφείο
Ευημερίας, χωρίς να υπάρχει κάποια
εξέλιξη. Μερικά χρόνια αργότερα κα-
τήγγειλε εκ νέου τον ιερέα με την υπό-
θεση να οδηγείται ενώπιον του δικα-
στηρίου. Ο ιερέας αποφυλακίστηκε
το 2015 και τοποθετήθηκε ιερέας σε
γυναικείο μοναστήρι, με την Έλενα
Φραντζή να ζει με επιδόματα, και,
έχοντας μία εύθραυστη ψυχολογία,
απεβίωσε το 2018. Τότε και υπό το βά-
ρος της κατακραυγής η Ιερά Σύνοδος
καθαίρεσε τον ιερέα ένα μήνα μετά
το θάνατό της. Ο μητροπολίτης Τα-
μασού και Ορεινής Ησαΐας ήταν αυτός
που πρότεινε την καθαίρεση του ιερέα,
αλλά και αυτός που υποδέχθηκε τον
αποφυλακισθέντα ιερέα. Έντονη είναι
ακόμα η αλήστου φράση του μητρο-
πολίτη Κύκκου Νικηφόρου πως ο ιερέας
δεν κατηγορείται ούτε για μοιχεία ούτε
για πορνεία, αλλά για «συγκυλισμό».

Ο Λεμεσού Χρύσανθος 
και το οικονομικό

σκάνδαλο 

Προς τα τέλη της δεκαετίας του
1990 ξεσπάει ένα από τα μεγαλύτερα
εκκλησιαστικά οικονομικά σκάνδαλα
στην Κύπρο, με πρωταγωνιστή τον
μητροπολίτη Λεμεσού Χρύσανθου. Το
σκάνδαλο απέκτησε διεθνείς προεκτά-
σεις, μιας και σε αυτό ενεπλάκησαν
εκτός από τις κυπριακές αρχές και οι
ελληνικές, αλλά και οι αμερικανικές.
Ο μητροπολίτης Λεμεσού Χρύσανθος
είχε μπει στο στόχαστρο των ανακρι-
τικών αρχών της Δημοκρατίας σχετικά

με οικονομικές ατασθαλίες, που είχε
αποκαλύψει η αμερικανική εφημερίδα
«Ουάσιγκτον Ποστ» σε ολοσέλιδο δη-
μοσίευμά της στις 20 Οκτωβρίου 1998.
Μάλιστα, ο Σπύρος Κυπριανού ως πρό-
εδρος της Βουλής είχε δηλώσει πως ο
μητροπολίτης Λεμεσού, ακόμα και αν
είναι αθώος, θα πρέπει να παραιτηθεί,
διότι δεν θα ήταν σωστό να συρθεί
στο δικαστήριο και να διασύρεται κατ’
αυτόν τον τρόπο το όνομα της Εκκλη-
σίας. Αίσθηση είχαν κάνει τότε οι συ-
νεχείς εμφανίσεις του μητροπολίτη
στα κανάλια με τον βουλευτή Γιαννάκη
Αγαπίου να τον αποκαλεί σταρ της τη-
λεόρασης και πως είχαν πάρει τα μυαλά
του αέρα και ήθελε να γίνει επιχειρη-
ματίας. Ο Λεμεσού Χρύσανθος παραι-
τήθηκε στις 24 Νοεμβρίου 1998, με
την Ιερά Σύνοδο να του έχει επιβάλει
διετή αργία. Η εφημερίδα «Ουάσιγκτον
Ποστ » σε εκτενές δημοσίευμά της
έκανε αναφορά σε σκάνδαλο εξαφά-
νισης εκατομμυρίων δολαρίων μέσα
από κύκλωμα «πυραμίδων». Ο μητρο-
πολίτης Χρύσανθος κατηγορήθηκε
για ανάμιξη «σε 30 υποθέσεις για οι-
κονομικές απάτες στη Βρετανία, στην
Ελλάδα, στο Βέλγιο και στις Ηνωμένες
Πολιτείες». Ο ΥΠΕΞ της Δημοκρατίας
στην κυβέρνηση Κληρίδη Ιωάννης
Κασουλίδης δήλωνε τότε πως ζημιά
στην Κύπρο φαίνεται να προκαλούν
οι οικονομικές δραστηριότητες του
μητροπολίτη Χρύσανθου στο εξωτε-
ρικό, «την ώρα που έγκαιρα οι ξένοι
είχαν προειδοποιήσει ότι δεν γίνεται
ξέπλυμα βρώμικου χρήματος στην Κύ-
προ, ήρθε ακριβώς η υπόθεση του μη-
τροπολίτη, να παραβλάψει και να δυ-
σφημίσει την Κύπρο [...]. Ο Νίκος Ανα-
στασιάδης δήλωνε τότε πως ο Λεμεσού
Χρύσανθος έστω και αν είναι αθώος
καλύτερο ήτο να θυσιαστεί χάριν της
εκκλησίας». Τελικά, ο Χρύσανθος οδη-
γήθηκε ενώπιον δικαστηρίου τον Νο-
έμβριο του 2000 για την υπόθεση των
3,7 εκατομμυρίων δολαρίων. Τελικώς
απαλλάχθηκε, επειδή δεν προσήλθε
από τη Νέα Ζηλανδία στην Κύπρο ο
μάρτυρας κατηγορίας Gerald Cham-
bers, αλλά όπως έγραφαν τότε οι εφη-
μερίδες δεν αθωώθηκε.

Δακρύζουν οι εικόνες
σε άπασα τη νήσο

Το να δακρύζουν εικόνες, να ευω-
διάζουν σκηνώματα ή να εμφανίζονται
ιερά σύμβολα σε αντικείμενα ή σε αν-
θρώπους δεν είναι κάτι το άγνωστο
στον κόσμο της Χριστιανοσύνης και
όχι μόνο. Το πώς διαχειρίζεται κανείς
το ζήτημα είναι το θέμα. Στην Κύπρο
τη δεκαετία του 1990 παρατηρήθηκαν
πολλές περιπτώσεις στις οποίες εικόνες

αγίων δάκρυζαν, με τους πιστούς να
σπεύδουν να τις προσκυνήσουν, με
τους ναούς να γεμίζουν ασφυκτικά,
όπως και τα παγκάρια τους. Χαρακτη-
ριστικές είναι οι περιπτώσεις των ει-
κόνων που δάκρυζαν στα Πάνω και
στα Κάτω Λεύκαρα, το 1993. Αρχικά
άρχισε να δακρύζει η εικόνα του Χρι-
στού Παντοκράτορα στην εκκλησία
του Τιμίου Σταυρού στα Πάνω Λεύκαρα.
Αμέσως οι κάτοικοι της κοινότητας μί-
λησαν για θαύμα, όταν αγιογράφος
συντηρητής εικόνων διαπίστωσε ότι
από το αριστερό μάτι του Χριστού έτρε-
χαν δάκρυα και το σώμα του ήταν ιδρω-
μένο. Μοναχές που επισκέφθηκαν την
επομένη το μοναστήρι είπαν πως η
εκκλησία μύριζε μύρο. Σύντομα, όμως,
η συντηρήτρια αρχαίων εικόνων εξή-
γησε ότι τα δάκρυα της εικόνας ήταν
αποτέλεσμα υγρασίας. Όπως αναφέ-
ρεται στα ρεπορτάζ της εποχής «Η
πληροφορία ότι δάκρυζε η “εικόνα”
και ότι μύριζε “μύρο” η εκκλησία ήταν
αρκετή για να ξεσηκώσει και πάλιν
τον κόσμο που έσπευσε στα Πάνω Λεύ-
καρα από πολλές περιοχές της Κύπρου».
Σημειώνουμε πως το 1991 είχε δακρύσει
η εικόνα του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στα
Κάτω Λεύκαρα. Μερικά χρόνια αργό-
τερα, το 1995, άρχισαν να δακρύζουν
όλες οι εικόνες της Αγίας Αικατερίνης
στο Κολόσσι.

Οι γυναίκες μάζευαν τα δάκρυα που
έτρεχαν και τα έβαζαν στο σώμα τους,
με εκατοντάδες πιστούς να επισκέ-
πτονται την εκκλησία. Δύο χρόνια αρ-
γότερα άρχισε να δακρύζει η εικόνα
της ΠαναγίαςΠαραμυθίας στον Κύκκο,
αλλά και η εικόνα του Αγίου Γεωργίου
στον Στρόβολο. Για την πρώτη περί-
πτωση ο αρχιεπίσκοπος Κύπρου Χρυ-
σόστομος Α΄ είχε δηλώσει πως «τα δά-
κρυα που αναβλύζουν από την εικόνα
της Παναγίας της Παραμυθίας (Παρη-
γορήτριας) στο Μοναστήρι του Κύκκου,
ίσως να είναι κάποιο θεϊκό μήνυμα
αγάπης προς τους Ορθοδόξους της Κύ-
πρου για να επανέλθουν κοντά στο
δρόμο της Εκκλησίας». Το υγρό, όπως
αναφερόταν, μοσχοβολούσε, με τον
αρχιεπίσκοπο να αποκλείει πως το φαι-
νόμενο οφείλεται στην υγρασία, καθώς
και ο ηγούμενος του Κύκκου πείστηκε
πως δεν ήταν φτιαχτά. Και σε αυτή
την περίπτωση όταν έγινε γνωστό ότι
δάκρυσε η Παναγία, πολλοί πιστοί κα-
τέκλυσαν τη μονή εκείνο το Σαββατο-
κύριακο: «Η προσέλευση των πιστών
συνεχίζεται αμείωτη». 

Ο ηγούμενος Κύκκου επίσης έδωσε
οδηγίες για αναστήλωση του ναού των
Ηλιακών, που βρίσκεται 20 χιλιόμετρα
βορειοδυτικά του Κύκκου και απ’ όπου
προήλθε η εικόνα της Παναγίας της
Παραμυθίας. Στον Άγιο Γεώργιο Στρο-
βόλου η προσέλευση των πιστών ήταν
αθρόα, όταν μαθεύτηκε πως η εικόνα
της Παναγίας δακρυρροούσε. Εργολά-
βος οικοδομών διαβεβαίωνε στον Τύπο
πως αποκλειόταν η ύπαρξη φυσικού
φαινομένου, δηλώνοντας χαρακτηρι-
στικά: «Είμαι βέβαιος ότι πρόκειται για
θαύμα. Κανένας επιστήμονας δεν μπο-
ρεί να με πείσει, μετά από αυτά που
είδα και έπραξα […].». Ωστόσο, η πιο
εμβληματική περίπτωση της δεκαετίας
του 1990 είναι η περίπτωση του Τρα-
χωνίου, όταν στους εσωτερικούς τοί-
χους μιας οικίας εμφανίζονται σταδιακά,
διάφορα θρησκευτικά σύμβολα και
μορφές. Σύντομα αρχίζει να διαδίδεται
ότι πρόκειται για θαύμα, και έτσι από
τον Απρίλιο ώς τον Σεπτέμβριο είχαν
επισκεφθεί το σπίτι περισσότεροι από
200 χιλιάδες πιστοί. Πρώτα είχε δα-
κρύσει μια χάρτινη εικόνα της Παναγίας
της Τροοδίτισσας που είχε στο σπίτι
του, η οποία μεταφέρθηκε σε πλησιό-
χωρο στο σπίτι σπήλαιο, όπου οι πιστοί
είχαν τη δυνατότητα να την προσκυ-
νήσουν. «Ο τόπος του θαύματος» είχε
περάσει κάτω από τη Μητρόπολη Λε-
μεσού. Ο οικείος μητροπολίτης Χρύ-
σανθος, που είχε επανειλημμένα επι-
σκεφθεί την εν λόγω οικία είχε δηλώσει
στον «Φιλελεύθερο»: «“Το να φθάνουμε
στο σημείο να τρέχει από το σταυρό
αίμα είναι για μένα πέρα από ό,τι μπορεί
να σκεφτεί το μικρό μας μυαλό, κάτι
που δεν ερμηνεύεται επιστημονικά
αλλά πρέπει να δεκτούμε σαν μήνυμα
Θεού, σαν ευλογία Θεού”, επιβεβαι-
ώνοντας τους ισχυρισμούς του ιδιο-
κτήτη της οικίας για την τέλεση θαυ-
μάτων». Στο πλαίσιο ρεπορτάζ που
έκανε ο Θανάσης Φωτίου, του είχε πει
ο τότε χωρεπίσκοπος Αρσινόης, νυν
αρχιεπίσκοπος Γεώργιος, ότι επρόκειτο
για ξεκάθαρη απάτη.

Ηκουσα και ουκ ετήρησα…
Οικονομικά σκάνδαλα, παιχνίδια εξουσίας και εικόνες που δακρύζουν – Εξι περιπτώσεις που ταλάνισαν την Εκκλησία της Κύπρου

<<<<<<

Από τη δεκαετία του 1990 έως
σήμερα, αρκετές ήταν οι φορές
που η Εκκλησία της Κύπρου
έπεσε σε ταραχώδη νερά, με την
ηγεσία της να μένει εκτεθειμένη.

Σε μείζον εκκλησιαστικό σκάνδαλο εξελίσσεται η υπόθεση της μονής του οσίου Αββακούμ στο Φτερικούδι
της Λευκωσίας, που ανήκει στη Μητρόπολη Ταμασού και Ορεινής, με τον υπέρμετρο πλουτισμό της και
τη βιοτή των μοναχών. 
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Έχουμε θέσει τα ευρωτουρκικά
στις συζητήσεις με την κα Ολγκίν»,
δηλώνει σε συνέντευξή της στην
«Κ» η υφυπουργός για Ευρωπαϊκά
Θέματα Μαριλένα Ραουνά, επιση-
μαίνοντας ότι θα μπορούσαν να
διαδραματίσουν καταλυτικό ρόλο
στις προσπάθειες επίλυσης του Κυ-
πριακού. «Θα θέλαμε να υπάρχει η
δυνατότητα να ληφθούν αποφάσεις
στα ευρωτουρκικά, όμως, για να
γίνει αυτό πρέπει να υπάρξουν πα-
ράλληλα εξελίξεις και στο Κυπρια-
κό», τονίζει η κα Ραουνά. Μιλώντας
για την κυπριακή προεδρία του
Συμβουλίου της Ε.Ε. το 2026, επι-
σημαίνει ότι η Κύπρος είναι ο φάρος
της Ε.Ε. στην Ανατολική Μεσόγειο
και αναφέρεται σε τομείς προτε-
ραιότητας της κυπριακής προεδρίας.
Τονίζει ότι η πρωτοβουλία «Αμάλ-
θεια» αποτελεί έμπρακτη απόδειξη
αυτού που για χρόνια λέμε ότι η
Κύπρος αποτελεί γέφυρα μεταξύ
της Ε.Ε. και της περιοχής μας. Δη-
λώνει πως, αν θα έπρεπε να δώσει
στον εαυτό της μια ιδεολογική ταυ-
τότητα θα ήταν αυτή του φιλοευ-
ρωπαϊσμού. 

–Από το τεχνοκρατικό επίπεδο εί-
στε πλέον στο πολιτικό προσκήνιο.
Πώς σας φάνηκε η αλλαγή; 

–Είναι γεγονός ότι η επαγγελ-
ματική μου πορεία τα τελευταία
χρόνια είχε το προφίλ τεχνοκράτη.
Εργάστηκα στην Ε.Ε., στη Μόνιμη
Αντιπροσωπεία της Κύπρου στις
Βρυξέλλες, στο Διπλωματικό Γρα-
φείο του προέδρου της Δημοκρατίας
και στο υπουργείο Εξωτερικών. Πα-
ρά το γεγονός ότι ήταν τεχνοκρα-
τικής φύσεως η δουλειά μου, ήμουν
πάντα σε ένα αμιγώς πολιτικό πε-
ριβάλλον, επομένως η μετάβαση
είναι σχετικά ομαλή καθώς πρόκει-
ται για ένα γνώριμο περιβάλλον. 
–Πώς είναι η συνεργασία με τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη; 

–Εξαιρετική και παραγωγική.
Είναι μια σχέση αμοιβαίας εμπι-
στοσύνης, εκτίμησης και σεβα-
σμού. Υπηρετώ στο πλευρό του τα
τελευταία 12 περίπου χρόνια. Ο
πρόεδρος σέβεται τους συνεργάτες
του και τους προσφέρει χώρο να
επιτύχουν στόχους λαμβάνοντας
πρωτοβουλίες. 

–Πολιτικά πού τοποθετείτε τον
εαυτό σας; 

–Αν θα έπρεπε να δώσω στον
εαυτό μου μια ιδεολογική ταυτότητα,
θα ήταν αυτή του φιλοευρωπαϊσμού.
Πιστεύω βαθιά στο ευρωπαϊκό οι-
κοδόμημα και στην ευρωπαϊκή ενο-
ποίηση, και ως πολίτης του τελευ-
ταίου διαιρεμένου κράτους-μέλους
της Ε.Ε. πιστεύω στην ενοποιητική
δύναμη της Ένωσης. 
–Συμπληρώθηκε ο πρώτος χρόνος
διακυβέρνησης, και αρκετές δη-
μοσκοπήσεις καταγράφουν σοβαρή
απογοήτευση του κόσμου. 

–Καταβάλλεται τεράστια προ-
σπάθεια για να παραχθεί σοβαρό
έργο στη βάση του προγράμματος
διακυβέρνησης Νίκου Χριστοδου-
λίδη, και έχουν επιτευχθεί σημαν-
τικά αποτελέσματα. Βρισκόμαστε
στην αρχή και παραμένουμε προ-
σηλωμένοι στην παραγωγή έργου.
Εκεί που πρέπει να βελτιωθούμε,
θα το πράξουμε. Αφουγκραζόμαστε
τουςπολίτες, θέλουμε και μπορούμε
να βελτιώσουμε την καθημερινό-
τητά τους, αυτό υποσχεθήκαμε και
αυτό πράττουμε.
–Πού θα μπορούσε να βελτιωθεί
η κυβέρνηση; 

–Περιθώρια βελτίωσης υπάρχουν
για όσους πράττουν. Στόχος είναι
η παραγωγή έργου. Πέραν των όποι-
ων αστοχιών, για τις οποίες υπήρξε
παραδοχή και διορθωτικές κινήσεις,
δεν έγιναν πιστεύω λάθη σε πολι-
τικές με αρνητικό αντίκτυπο στον
πολίτη. 
–Λαμβάνετε μέρος στις συναντή-
σεις με την κα Ολγκίν για το Κυ-
πριακό. Σε ποιο σημείο βρισκόμα-
στε; 

–Η κα Ολγκίν διορίστηκε από
τον γ.γ. ΟΗΕ για να εργαστεί για
την εξεύρεση κοινού εδάφους με
στόχο την επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων στη βάση του συμ-
φωνημένου πλαισίου. Πραγματο-
ποιεί έναν πρώτο γύρο επαφών,
προσπαθώντας να ενημερωθεί και

να συλλέξει θέσεις με στόχο να πα-
ρουσιάσει το πώς προχωράμε. Ιδι-
αίτερα σημαντικό είναι το γεγονός
ότι θα επισκεφθεί και τις Βρυξέλλες
το επόμενο διάστημα, διότι το Κυ-
πριακό είναι ένα ευρωπαϊκό ζήτημα. 
–Σε αυτή τη φάση προκύπτει κάτι
συγκεκριμένο; 

–Εργαζόμαστε μαζί της για να
εξευρεθεί τρόπος επανέναρξης των
διαπραγματεύσεων. Πιστεύουμε
ότι μπορούν να συνδράμουν διά-
φοροι παράγοντες για να οδηγη-
θούμε σε αυτό το αποτέλεσμα, και
ένας από αυτούς είναι τα ευρωτουρ-
κικά. 
–Το θέσαμε αυτό στην κα Ολγκίν; 

–Ναι, βεβαίως. Έχουμε θέσει τα
ευρωτουρκικά στις συζητήσεις με
την καΟλγκίν. Πεποίθησήμας είναι
ότι μπορούν να διαδραματίσουν
έναν καταλυτικό ρόλο στις προ-
σπάθειες επίλυσης του Κυπριακού.
Αυτή τη στιγμή υπάρχει ένας διά-
λογος που βρίσκεται σε εξέλιξη στις
Βρυξέλλες, και είναι κάτι που επι-
διώξαμε και εμείς. Θα θέλαμε να
υπάρχει η δυνατότητα να ληφθούν
αποφάσεις στα ευρωτουρκικά πάντα
στη βάση της υφιστάμενης αιρεσι-
μότητας. Για να γίνει αυτό, όμως,
πρέπει να υπάρξουν παράλληλα
εξελίξεις και στο Κυπριακό. Θεω-
ρούμε ότι είναι δύο διαδικασίες που
μπορούν και πρέπει να προχωρή-
σουν παράλληλα με έναν τρόπο
σταδιακό, αναλογικό και αναστρέ-
ψιμο. 
–Πώς μπορούν να αξιοποιηθούν
τα ευρωτουρκικά; 

–Για να πεισθεί η τουρκική πλευ-
ρά να επιστρέψει στο τραπέζι των

διαπραγματεύσεων, πρέπει να πει-
στεί ότι είναι προς το συμφέρον
της να το πράξει. Ένα εργαλείο,
είναι η ευρωτουρκική ατζέντα. Σε
όλες τις πτυχές της, διέπεται από
αιρεσιμότηταπου αφοράτην Κύπρο.
Και αυτό είναι που εννοούμε όταν
λέμε ότι η ευρωπαϊκή πορεία της
Τουρκίας περνά μέσα από το Κυ-
πριακό. Έχουμε χρέος να αξιοποι-
ούμε κάθε εργαλείο που είναι στη
διάθεσή μας. Δεν είναι εύκολη δια-
δικασία, χρειάζεται μεθοδικότητα,
ολιστική προσέγγιση, επιμονή και
αξιοπιστία. 
–Έφερε κάποιο μήνυμα από την
Τουρκία η κα Ολγκίν; 

–Μας μετέφερε τη στάση της
Τουρκίας και πώς τοποθετείται αυτή
τη στιγμή. 
–Αφήνουν κάποιο περιθώριο αυτά
που μας είπε; 

–Η θέση της Τουρκίας είναι αυτή
που γνωρίζουμε, όμως, πρέπει να
εργαστούμε προς την κατεύθυνση
δημιουργίας συνθηκών, ώστε να
πειστεί ότι είναι προς το συμφέρον
της να επαναρχίσουν οι διαπραγ-
ματεύσεις. Δεν έχουμε άλλη επιλογή
όσες δυσκολίες και άρνηση και αν
αντιμετωπίσουμε.
–Μας ρώτησε κάτι συγκεκριμένο;
Τη θέση μας για το πλαίσιο Γκου-
τέρες; 

–Δεν χρειάστηκε να ρωτήσει,
διότι τοποθετηθήκαμε εμείς ότι εί-
μαστε έτοιμοι να αρχίσουμε τις δια-
πραγματεύσεις από το σημείο που
σταμάτησαν στο Κραν Μοντανά
στη βάση των συγκλίσεων που
έχουν επιτευχθεί και του πλαισίου
Γκουτέρες. 

–Αποδεχόμαστε τα έξι σημεία του
πλαισίου Γκουτέρες και συνεχί-
ζουμε τη συζήτηση για τις εκκρε-
μότητες που απομένουν, ή είναι
και τα έξι σημεία υπό διαπραγμά-
τευση; 

–Τα έξι σημεία τέθηκαν στο τρα-
πέζι από τον γ.γ. και ήταν μια βάση
συζήτησης. Στη βάση αυτών των
έξι σημείων είμαστε έτοιμοι να συ-
νεχίσουμε τη συζήτησημε εντατικό
ρυθμό. Ήταν το πιο ώριμο σημείο
της διαπραγματευτικής διαδικα-
σίας.
–Έκανε κάποια νύξη για κοινή συ-
νάντηση με τον κ. Τατάρ; 

–Είναι κάτι που ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας επανειλημμένα έχει
ζητήσει και εξέφρασε εκ νέου την
ετοιμότητά του για μια τέτοια συ-
νάντηση και στην κα Ολγκίν, η
οποία θα το έβλεπε θετικά. 
–Τέθηκε θέμα Μέτρων Οικοδόμη-
σης Εμπιστοσύνης στις επαφές με
την κα Ολγκίν; 

–Η προτεραιότητά μας αυτή τη
στιγμή είναι η επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων. Τα ΜΟΕ βρίσκον-
ται πάντοτε στο τραπέζι, αλλά δεν
θα επιλύσουν το Κυπριακό. 
–Συζητήθηκαν τα μέτρα της κυ-
βέρνησης για τους Τουρκοκυπρί-
ους; 

–Ναι, συζητήθηκαν τα 14 μονο-
μερή μέτρα της κυβέρνησης για
τους Τουρκοκύπριους. Έδειξε εν-
διαφέρον η κα Ολγκίν για το πού
βρίσκεται η υλοποίησή τους. Ο πρό-
εδρος την ενημέρωσε ότι υπάρχει
έντονο ενδιαφέρον από την τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα, και αυτό
θεωρούμε ότι έχει τη σημασία του.

ΜΑΡΙΛΕΝΑ ΡΑΟΥΝΑ, υφυπουργός Ευρωπαϊκών Θεμάτων 

Θέσαμε
τα ευρωτουρκικά
στις συζητήσεις
με την Ολγκίν 

Πεποίθησή μας είναι ότι μπορούν να διαδραματίσουν
καταλυτικό ρόλο στις προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού

–Διοριστήκατε υφυπουργός για
ευρωπαϊκά θέματα, με κύρια απο-
στολή την προετοιμασία και διε-
ξαγωγή της κυπριακής προεδρίας
του Συμβουλίου της Ε.Ε. το 2026.
Τι σημαίνει για την Κύπρο η ευ-
ρωπαϊκή προεδρία αυτή τη φορά; 

–Αναλαμβάνουμε τη δεύτερη κυ-
πριακή προεδρία σε μια πάρα πολύ
διαφορετική Ε.Ε. Σε μια Ένωση που
καλείται συνεχώς να ανταποκριθεί
σε κρίσεις όπως την οικονομική, τη
μεταναστευτική, την πανδημία και
την κρίση που προκάλεσε η ρωσική
εισβολή στην Ουκρανία. Την ίδια
στιγμή, είναι και η Κύπρος διαφο-
ρετική. Το 2012 αναλάβαμε την προ-
εδρία ως ένα νέο κράτος-μέλος της
Ε.Ε. Τώρα αναλαμβάνουμε την προ-
εδρία 20 χρόνια μετά την ένταξή
μας στην Ε.Ε., ως ένα ώριμο κρά-
τος-μέλος που πλέον διαμορφώνει
θέσεις ως μέλος του σκληρού πυρήνα
της Ένωσης. Έχουμε την εμπειρία
και τη γνώση, με τη δύναμη του άρ-
τιου ανθρώπινου δυναμικού που
υπάρχει στη δημόσια υπηρεσία, για
μιαπροεδρία με θετική επιρροή για
το μέλλον της Ε.Ε. και των πολιτών
της. Η δύναμη της κυπριακής προ-
εδρίας, όπως και το 2012, θα είναι
οι άνθρωποί της.
–Ποιοι θα είναι οι τομείς προτε-
ραιότητας της κυπριακής προεδρίας
και το στίγμα που θα θέλαμε να
δώσουμε; 

–Ορόλος της Κύπρου ως ο φάρος

της Ε.Ε. στην Ανατ. Μεσόγειο, που
αναδεικνύεται έντονα τα τελευταία
χρόνια. Είναι οι σχέσεις της Ε.Ε. με
τις χώρες της Μέσης Ανατολής και
του Κόλπου στο πλαίσιο του γεω-
πολιτικό ρόλου της Ε.Ε. Θα υπάρξει
σίγουρα έμφαση στην περιοχή μας
από πλευράς εξωτερικής πολιτικής,
και βεβαίως σε κοινωνικά ζητήματα
και θέματα που είναι ψηλά στην
ατζέντα της Ε.Ε., όπως η ανταγω-
νιστικότητα και η μετανάστευση. 
–Ανάμεσα στις προκλήσεις που αν-
τιμετωπίζει η Ε.Ε. είναι και η άνοδος
της Ακροδεξιάς. Τι θεωρείτε ότι
μπορεί να γίνει πλέον; 

–Κατά την άποψή μου, αποτε-
λεσματικότερος τρόπος αντιμετώ-
πισης αυτού του φαινομένου είναι
οι κυβερνήσεις να ανταποκριθούν
στις ανάγκες των πολιτών, να πα-
ραγάγουν πολιτικές που βελτιώνουν
την καθημερινότητα των Ευρωπαίων
πολιτών και με αυτό τον τρόπο να
αφαιρέσουν τα επιχειρήματα αυτών
των δυνάμεων που αξιοποιούν την
απογοήτευση των πολιτών. Και πρέ-
πει να προβάλλουμε συνεχώς τις
δημοκρατικές αξίες και τι σημαίνουν,
διότι αυτές είναι η βάση και της Ε.Ε.
και των κρατών-μελών. 
–Πώς κρίνετε τη στάση της Ε.Ε.
στο ουκρανικό και το μεσανατολικό; 

–Το ουκρανικό αφορά παραβίαση
της διεθνούς νομιμότητας και της
εδαφικής ακεραιότητας ενός κυ-
ρίαρχου κράτους. Η Ε.Ε. -και μαζί

και η Κύπρος- βρίσκονται στη σωστή
πλευρά της ιστορίας. Σε σχέση με
το μεσανατολικό, διαχρονικά εντός
των κρατών-μελών υπάρχουν δια-
φορετικές θέσεις. Ο στόχος τώρα
θα πρέπει να είναι η αντιμετώπιση
της ανθρωπιστικής κρίσης στη Γάζα,
η αποκλιμάκωση της κρίσης και η

αποτροπή της διάχυσής της. 
–Είναι θέση μας η ανάγκη για τερ-
ματισμό αμέσως του πολέμου στη
Γάζα; 

–Η διεθνής κοινότητα και η Ε.Ε.
κινούνται και εργάζονται προς την
κατεύθυνση του τερματισμού του
πολέμου και παράλληλα εργάζονται

ώστε μέσα από αυτή την κρίση να
δημιουργηθεί ένα μονοπάτι προς
μια ειρηνευτική διαδικασία στη
βάση των σχετικών ψηφισμάτων
των Η.Ε. για το μεσανατολικό. 
–Τι μήνυμα στέλνει η πρωτοβουλία
της Κύπρου για τη δημιουργία θα-
λάσσιου ανθρωπιστικού διαδρόμου
προς τη Γάζα; 

–Για χρόνια λέμε ότι η Κύπρος
αποτελεί γέφυρα μεταξύ της Ε.Ε.
και της περιοχής μας, ότι είναι ο
φάρος της Ε.Ε. στην Ανατολική
Μεσόγειο. Η πρωτοβουλία «Αμάλ-
θεια» είναι η έμπρακτη απόδειξη
αυτού του ρόλου. Στην Κύπρο τις
τελευταίες μέρες βρίσκεται μια
ομάδα λειτουργών από την Ε.Ε.
που τοποθετήθηκαν εδώ για να
στηρίξουν την πρωτοβουλία, και
θα παραμείνουν στην Κύπρο για
ένα διάστημα.

Πιστεύω σε αυτή την πρωτο-
βουλία, εργάσθηκα στενά με τον
υπουργό Εξωτερικών και την ομάδα
του, υπό την καθοδήγηση του προ-
έδρου, και επιμείναμε, διότι πέραν
του ανθρωπιστικού, που ήταν χρέος
και ηθική μας υποχρέωση, για την
Κύπρο η υλοποίηση της πρωτο-
βουλίας μετουσιώνει ακριβώς τον
ρόλο, την αξιοπιστία και τη σύσφιξη
σχέσεών μας με ισχυρούς παρά-
γοντες στην περιοχή και στη διεθνή
σκηνή. 
–Ασκήθηκε κριτική στην κυβέρνηση
ότι προσπάθησε να εκμεταλλευτεί

επικοινωνιακά αυτό το ζήτημα. 
–Η κριτική, όταν ασκείται καλό-

πιστα, είναι καλοδεχούμενη και την
επιδιώκουμε. Σχετικά με αυτό το
θέμα πιστεύω ότι εκ του αποτελέ-
σματος αποδείχθηκε ότι αυτή η κρι-
τική ήταν άδικη. Αυτές οι διπλωμα-
τικές προσπάθειες χρειάζονται χρό-
νο, υπομονή και επιμονή.
–Πού βρίσκεται η συζήτηση για
κατάργηση του βέτο, της ομοφω-
νίας στη λήψη αποφάσεων εκεί
που υπάρχει ακόμη, και ποια η
θέση μας; 

–Το πλαίσιο στο οποίο διεξάγε-
ται αυτή η συζήτηση είναι για το
τι Ευρώπη θέλουμε, και έχει να κά-
νει με την υπό συζήτηση στρατη-
γική ατζέντα της Ε.Ε. που αναμέ-
νεται να υιοθετηθεί από το Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο Ιουνίου. Σε αυτό
το πλαίσιο συζητούνται οι μεταρ-
ρυθμίσεις που θα επιτρέψουν στην
Ένωση να είναι στο εσωτερικό πιο
κοντά στους πολίτες της και στο
εξωτερικό να είναι ένας γεωπολι-
τικός παράγοντας. Αυτή η συζή-
τηση βρίσκεται σε εξέλιξη σε επί-
πεδο Βρυξελλών. Είμαστε έτοιμοι
να μπούμε σε αυτή τη συζήτηση
που αφορά και τον τρόπο λήψεως
αποφάσεων χωρίς δογματισμούς.
Να καθοριστούν τα συμφέροντα
της Ε.Ε. που συνδέονται φυσικά
με τα συμφέροντα των κρατών-
μελών, και να κάνουμε αυτή τη
συζήτηση με τους εταίρους μας. 

Η πρωτοβουλία «Αμάλθεια» είναι έμπρακτη απόδειξη αυτού που για χρόνια
λέμε ότι η Κύπρος αποτελεί γέφυρα μεταξύ της Ε.Ε. και της περιοχής μας.

Η Κύπρος είναι ο φάρος της Ε.Ε. στην Ανατολική Μεσόγειο

Αν θα έπρεπε να δώσω στον εαυτό μου μια ιδεολογική ταυτότητα, θα ήταν αυτή του φιλοευρωπαϊσμού. Πιστεύω βα-
θιά στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα και στην ευρωπαϊκή ενοποίηση.
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<<<<<<<

Η κα Ολγκίν δεν χρει-
άστηκε να ρωτήσει τη θέ-
ση μας για το πλαίσιο
Γκουτέρες, διότι τοποθε-
τηθήκαμε εμείς ότι είμα-
στε έτοιμοι να αρχίσουμε
τις διαπραγματεύσεις από
το σημείο που σταμάτη-
σαν στο Κραν Μοντανά
στη βάση των συγκλίσεων
που έχουν επιτευχθεί και
του πλαισίου Γκουτέρες. 

<<<<<<<

Θα θέλαμε να υπάρχει η
δυνατότητα να ληφθούν
αποφάσεις στα ευρωτουρ-
κικά, όμως, για να γίνει
αυτό πρέπει να υπάρξουν
παράλληλα εξελίξεις
και στο Κυπριακό.
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Στώμεν Καλώς Ι
Είμαστε κοσμικό κράτος, καμία σχέση με
την Εκκλησία, ουδεμία εμπλοκή με ζητή-
ματα θρησκευτικά… Ουπς, ξέχασα ότι ο
θεολόγος υπουργός Δικαιοσύνης Μάριος
Χαρτσιώτης ήταν ή είναι ακόμα δικηγόρος
της Μητρόπολης Λεμεσού και πνευματι-
κόν τέκνον του Λεμεσού Αθανασίου…
Επίσης, ξέχασα ότι υποδεχόμαστε με τι-
μές αρχηγού κράτους θρησκευτικό κειμή-
λιο, και εναποθέτουμε σε αυτό τις ελπί-
δες μας. Επίσης, ξέχασα ότι ο ίδιος ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας μετέβη στο Άγιο
Όρος και ζήτησε από τους μοναχούς να
εντείνουν τις προσευχές τους… για να
παρέλθουν τα δεινά και οι θλίψεις της Κύ-
πρου. Και εδώ γινόταν του βίντεο το πα-
νηγύρι.

Στώμεν Καλώς ΙΙ
Πάντως, ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νί-
κος Χριστοδουλίδης μάλλον έχει πολύ
στα σοβαρά αυτό που είχε πει σε συνέν-
τευξή του στην εφημερίδα «Πολίτης» ο
Χρυσόστομος Β΄, πως είναι ο νέος Μακά-
ριος ως προς το λαϊκό έρεισμα, το οποίο
μάλλον χάνεται. Σου λέει, νέος Μακάριος
είμαι θα πρέπει να του μοιάζω και στα άλ-
λα, ας αφήσω γένια, ας εκκλησιάζομαι
τακτικά, και βασικά με μία επίσκεψη στο
Άγιο Όρος είμαι εντάξει. Ίσως ξεχνάει
όμως πως στα χέρια του Μακαρίου έσκα-
σε το πραξικόπημα και η εισβολή. Και δεν
φημίζεται και ο κ. Χριστοδουλίδης για τη
διπλωματική του οξυδέρκεια.

Στώμεν Καλώς ΙΙΙ
Δεν ξέρω γιατί δεν συντόνισε ο κ. Χριστο-
δουλίδης για ακόμη μία φορά τα ασυντό-
νιστα, και πρωτίστως τον υπουργό Δικαιο-
σύνης κ. Χαρτσιώτη; Γιατί η Αστυνομία
Κύπρου έμεινε ξανά απορούσα. Δεν ξέ-
ρω, ειλικρινά, όσο και αν υποτιμάται η
υπόθεση της Μονής του Οσίου Αββακούμ
αυτή μάλλον έχει ουρά. Φαίνεται ότι η
Πολιτεία ακολουθεί αμήχανα τα εκκλη-
σιαστικά ζητήματα, με την Εκκλησία να εί-
ναι σχεδόν κράτος εν κράτει. Σίγουρα δεν
ισχύουν όλα όσα ισχύουν για τους απλούς
πολίτες, σίγουρα τα πράγματα είναι κά-
πως διαφορετικά για την Εκκλησία. Μή-
πως είναι καιρός λοιπόν να σμικρύνει το
χάσμα μεταξύ Πολιτείας και Εκκλησίας.

Στώμεν Καλώς ΙV
Πάντως, στη Μητρόπολη Ταμασού και
Ορεινής δεν έχουν παράπονο, με ένα
τηλέφωνο, ίσως του μητροπολίτη Ησαΐα,
έσπευσαν ο πρώην αρχηγός της Αστυνο-
μίας Κύπρος Μιχαηλίδης, ο πρόεδρος
του Δικηγορικού Συλλόγου Σάββας Βορ-
κάς και ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ, Χρίστου
Χρίστου. Και μαζί με αυτούς και κουκου-
λοφόροι, που μάλλον τα παιδιά φορού-
σαν κουκούλες, γιατί εκεί στα ορεινά
όπου βρίσκεται το Φτερικούδι κάνει
κρύο και δεν είναι τώρα μέρες να αρπά-
ξουν καμία πούντα. Έσπευσαν στη μονή
του Οσίου Αββακούμ, λοιπόν, και με
αγαπητικό τρόπο συνόδευσαν τους μο-
ναχούς στον πνευματικό τους προϊστά-

μενο, για να κάνουν μια κουβέντα.

Στώμεν Καλώς V
Αλλά για να λέμε και τα του οίκου μας, του
δημοσιογραφικού, και εμείς ή έστω κάποι-
οι από εμάς κάναμε το κομμάτι μας και οι
μοναχοί της μονής του Οσίου Αββακούμ το
εκμεταλλεύτηκαν και μαζί εκμεταλλεύτη-
καν και την ανθρώπινη ανάγκη για κάποιο
απάγκιο. Και θεωρώ πως το χειρότερο από
όλα δεν είναι τα χρυσάφια και τα 800.000
ευρώ, είναι το πώς καπηλεύτηκαν τον αν-
θρώπινο πόνο, την ανάγκη του εμπερίστα-
του, πνευματικά ή υλικά. Διαφήμιζαν τη
θρησκεία ωσάν να είναι παυσίπονο εμπο-
ρίου και αυτό διά μέσου οθονών και όχι μό-
νο. Ας γρηγορούμε όλοι και όλες!

Τοις φρονίμοις ολίγα
Και σε κάτι άσχετο. Εντύπωση μού έκανε
η αναφορά του προέδρου της Δημοκρα-
τίας στον χαιρετισμό του στην εκδήλωση
«Κάθε Γυναίκα και μια Ιστορία - Γυναίκες
Σύμβολα της Κύπρου» για το Γραφείο για
τα Ανθρωπιστικά Θέματα Αγνοουμένων
και Εγκλωβισμένων, με επικεφαλής την
Άννα Αριστοτέλους. «Θέλω να αναφέρω
ότι από την πρώτη μέρα ανάληψης των
καθηκόντων της έχει αναβαθμίσει τη λει-
τουργία του Γραφείου. Είμαστε περήφα-
νοι για τη δουλειά σου και το έργο που
επιτελείς». Κύριε πρόεδρε, προσέξτε μην
την πάθουμε όπως με τις Κεντρικές Φυ-
λακές, που από τα επουράνια κατεβήκα-
με στα τάρταρα… Τοις φρονίμοις ολίγα.

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

«Είμαστε περήφανοι για τη δουλειά σου και το έργο που επιτελείς». Κύριε
πρόεδρε, προσέξτε μην την πάθουμε όπως με τις Κεντρικές Φυλακές, που
από τα επουράνια κατεβήκαμε στα τάρταρα… Τοις φρονίμοις ολίγα.

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Φοράει ένα μάξι φόρεμα με πρά-
σινα, ροζ, γαλάζια λουλούδια και
λεπτό τιραντάκι, από αυτά που
ήταν της μόδας στα τέλη της πρώ-
της δεκαετίας της δεύτερης χιλιε-
τίας. Τα μαλλιά της, σε ανοιχτή κα-
στανή απόχρωση που σχεδόν πορ-
τοκαλίζει, είναι πιασμένα μισά μισά,
ενώ ένα στεφάνι αποτελούμενο
από δύο πλεξούδες περικλείει το
κρανίο της. Τα χείλη της είναι βαμ-
μένα κόκκινα, στα μάτια της δια-
φαίνεται μια λεπτή γραμμή από
μαύρο eyeliner, μαργαριτάρια κο-
σμούν τους λοβούς της. Το χέρι της
σοπράνο, όταν ξεκινάει να τραγου-
δάει το «Je veux vivre», που έγραψε
ο Charles Gounod για την όπερα
«Ρωμαίος και Ιουλιέτα» τον 19ο αι-
ώνα, είναι ακουμπισμένο στο πιάνο.
Mέσα στα υπόλοιπα περίπου 4 λε-
πτά, τα άκρα της κινούνται κατά
περιόδους οργιαστικά. Μοιάζει να
σωματοποιεί την άρια. Στο συγκε-
κριμένο απόσπασμα, το οποίο δη-
μοσιεύθηκε στο YouTube τον Σε-
πτέμβριο του 2009, αλλά βιντεο-
σκοπήθηκε τον Μάρτιο της ίδιας
χρονιάς στο πλαίσιο του Γκαλά
Οπερας στο Αίθριο της Δημοτικής
Πινακοθήκης Πειραιά, η Μαρίνα
Σάττι είναι 22 χρόνων. Ηταν η πρώ-
τη φορά που τραγούδησε άριες
μπροστά σε κοινό, λέει στην «Κ»
ο vocal coach της, Πάνος Δήμας, ο
οποίος τη γνωρίζει από παιδί. «Την
έχω παρακολουθήσει στενά», ση-
μειώνει, «οικογενειακά θα έλεγα». 

«Κούπες» και «Μάντισσα»
Η Μαρίνα Σάττι έγινε για πρώτη

φορά γνωστή στο ευρύ κοινό με
τις «Κούπες», όταν το 2016 δια-
σκεύασε το μικρασιάτικο τραγούδι
«Θα σπάσω κούπες». Την επόμενη
χρονιά, εδραίωσε την αρχική της
επιτυχία με μία ακόμη μεγαλύτερη,
όταν όχι μόνο τραγούδησε, αλλά
έγραψε και τη μουσική για τη «Μάν-
τισσα». Επτά χρόνια αργότερα, το
βίντεο κλιπ έχει περισσότερες από
56 εκατομμύρια θεάσεις. 

Γεννήθηκε τον Δεκέμβριο του
1986 στην Αθήνα, από μητέρα Κρη-
τικιά και πατέρα Σουδανό. Εκείνος
ήταν γιατρός στο Ιπποκράτειο, εκεί-
νη εργαζόταν στα διυλιστήρια στον
Ασπρόπυργο. Γνωρίστηκαν όταν
και οι δύο βρέθηκαν στην Αθήνα
για σπουδές – η μητέρα της έχοντας
έρθει από το Ηράκλειο για να σπου-
δάσει χημικός μηχανικός στο Πο-
λυτεχνείο, ο πατέρας της έχοντας
επιλεγεί να σταλεί από το Σουδάν
στο εξωτερικό ως αριστούχος για
να σπουδάσει ιατρική στην Αθήνα.
Τα πρώτα χρόνια της ζωής της η
Μαρίνα Σάττι τα πέρασε στα Ιλίσια,
πηγαίνοντας σε αγγλόφωνο σχο-
λείο, μαθαίνοντας και αραβικά, τη
γλώσσα του πατέρα της, και ελλη-

νικά από τη μαμά της. 
Στη Β΄ Δημοτικού μετακομίζουν

στον Μασταμπά, ένα προάστιο του
Ηρακλείου. Στο ισόγειο της ίδιας
πολυκατοικίας βρίσκεται το μαγαζί
της γιαγιάς της, στην ιστορία της
οποίας αναφέρεται συχνά σε συ-
νεντεύξεις της. Από την πλευρά
της μητέρας της, τόσο οι πρόγονοι
της γιαγιάς της όσο και του παππού
της ήλθαν από τη Μικρά Ασία το
1922. Συχνά δηλώνει επίσης πως
ο πρώτος μαύρος άνθρωπος που
είχε δει στη ζωή της η γιαγιά της
ήταν ο πατέρας της.

Αποφάσισε να σπουδάσει αρχι-
τεκτονική στην Αθήνα, περισσό-
τερο για να μπορέσει να βρεθεί
στην πρωτεύουσα και να γίνει ηθο-
ποιός. Πέρασε στο Μετσόβιο Πο-
λυτεχνείο, μετακόμισε στου Γκύζη,
άραζε στα Εξάρχεια, γράφτηκε στο

Ωδείο, ξεκίνησε να κάνει κλασικό
τραγούδι με τον Πάνο Δήμα, την
αρχιτεκτονική δεν την τελείωσε
ποτέ, αλλά τελείωσε το κλασικό
πιάνο, πήρε δίπλωμα στο κλασικό
τραγούδι, έκανε αρμονία, σολφέζ,
συμμετείχε σε χορωδίες, έκανε και
τζαζ. Πήρε υποτροφία για το Berklee
College of Music και το 2009 μετα-
κόμισε στη Βοστώνη. Για να βγάλει
χρήματα, τα Σάββατα τραγουδούσε
σε ένα ελληνικό εστιατόριο. Η εμ-
πειρία της στις ΗΠΑ, που την έφερε
σε επαφή με συμμαθητές της από
διαφορετικές κουλτούρες, ωθώντας
την να αναρωτηθεί για τη δική της
ταυτότητα, την άλλαξε. «Κάπως
έπρεπε να βρω τον χώρο μου, να

συστηθώ. Κάποια έπρεπε να είμαι.
Πήγα στην Αμερική ως τζαζ τρα-
γουδίστρια», έλεγε πρόπερσι, «κι
έφυγα τραγουδώντας παραδοσιακά
βουλγαρικά, αραβικά και ελληνικά
τραγούδια». 

Το «Zari»
«Μπερδεύουμε το αντιφατικό

με το πολυσχιδές, με έναν άνθρωπο
που έχει πολλές, ανοιχτές, διαφο-
ρετικές προσλαμβάνουσες και ανα-
ζητήσεις – η Μαρίνα σε αυτό που
κάνει είναι μοναδική και στο “Zari”
πάντρεψε την παραδοσιακή μου-
σική με ό,τι πιο σύγχρονο υπάρχει»,
λέει στην «Κ» ο Πάνος Δήμας. Ο
ίδιος είχε αρχικά στενοχωρηθεί
πολύ όταν η Σάττι αποφάσισε να
μην ακολουθήσει το κλασικό τρα-
γούδι – «έχει πολύ ταλέντο ως λυ-
ρική σοπράνο», εξηγεί. Αλλά αρ-

γότερα κατάλαβε. «Δεν χωρούσε
σε ένα είδος μουσικής», σημειώνει.
Κάνει ακόμη μαθήματα τραγουδιού
μαζί του – «για να μπορεί να κρατάει
τη φωνή της σε φόρμα», λέει – όπως
κάνει και μαθήματα χορού, με την
Ειρήνη Δαμιανίδου, η οποία χορο-
γράφησε και το βίντεο κλιπ για το
«Zari». «Είναι τέρας γνώσεων, ξέρει
κλασικό, τζαζ, ψάχνεται συνέχεια»,
λέει η κ. Δαμιανίδου στην «Κ».
«Πολλά πράγματα από αυτά που
κάνω για τη Μαρίνα είναι εμπνευ-
σμένα από την ίδια τη Μαρίνα, νιώ-
θω ότι με εμπνέει να δημιουργήσω
κι εγώ κάτι φρέσκο». Και ποικιλία.
Η playlist της Σάττι, αναφέρει η κ.
Δαμιανίδου, εμπεριέχει και τώρα
πληθώρα μουσικών ειδών – «από
αραβικά, ινδικά, παραδοσιακά και
ποπ, Kanye West και Doja Cat, μέχρι
νανουρίσματα, έχει τα πάντα στην
γκάμα της». 

«Ηρθε για να μείνει»
«Με την πρώτη εντύπωση, για

κάποιους, είναι ένα κορίτσι με τα-
λέντο, μια καλή ποπ τραγουδί-
στρια», λέει στην «Κ» ο Γιώργος
Νταλάρας. Αλλά η Μαρίνα Σάττι
δεν είναι μόνο αυτό. «Είναι μια
εξαιρετική μουσικός και τραγου-
δίστρια που –εκτός από το ταλέντο
της– έχει κάνει πολύ καλές σπουδές
και έχει διαπρέψει. Ενα κορίτσι
που μελετά συνεχώς και εξελίσσε-
ται. Επιπλέον, είναι μια αποτελε-
σματική δασκάλα της χορωδιακής
μουσικής κι αυτό είναι σπάνιο και
ανεκτίμητο. Ηρθε για να μείνει»,
σημειώνει. «Θα ήθελα να φτιάξω
ένα πρότζεκτ που να είναι σύγχρο-
νο», δήλωσε τον Νοέμβριο για το
τραγούδι της Eurovision, το οποίο
είναι αποτέλεσμα 11 δημιουργών
συνολικά, «να αντιπροσωπεύει τη
γενιά μου και τη νέα Ελλάδα». Δεν
ήθελε να είναι μπαλάντα. Ηθελε
να έχει κάτι από το ελληνικό ταμ-
περαμέντο. Ο στίχος βασίστηκε
στον τίτλο. «Ζάρι», ανέφερε την
προηγούμενη εβδομάδα στην ΕΡΤ,
«αν θα κάτσει ή δεν θα κάτσει».

Η ζαριά
της μικρής

σοπράνο
Ξεκίνησε από το λυρικό τραγούδι,

«ψάχτηκε» με την τζαζ και τα μικρασιάτικα
και κατέληξε στο ηχητικό μείγμα που
έχει αναστατώσει το ελληνικό Ιντερνετ.

Ποια είναι η Μαρίνα Σάττι;Λίγο μακιγιάζ πριν ξαναρχίσει το γύρισμα για το βίντεο κλιπ. Το «Ζari» είναι
ο καρπός της δουλειάς έντεκα δημιουργών.

Γυρίσματα στο Ηρώδειο. Η Μαρίνα Σάττι έλεγε εξ αρχής ότι ήθελε το πρό-
τζεκτ «να είναι σύγχρονο, να αντιπροσωπεύει τη νέα Ελλάδα».

<<<<<<

«Η Μαρίνα είναι μοναδι-
κή και στο “Zari” πάν-
τρεψε την παραδοσιακή
μουσική με ό,τι πιο σύγ-
χρονο υπάρχει», λέει
στην «Κ» ο Πάνος Δήμας.

<<<<<<

«Είναι μια εξαιρετική
μουσικός, που έχει κάνει
πολύ καλές σπουδές και
έχει διαπρέψει. Eνα
κορίτσι που μελετά και
εξελίσσεται», τονίζει
ο Γιώργος Νταλάρας.

Η Μαρίνα Σάττι εγκατέλειψε την αρχιτεκτονική για να ταξιδέψει
στις μουσικές του κόσμου. «Πήγα στην Αμερική ως τζαζ τραγουδί-
στρια κι έφυγα τραγουδώντας παραδοσιακά βουλγαρικά, αραβικά
και ελληνικά τραγούδια», έχει δηλώσει η ίδια.
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Η ΜαρίαΆνχελα Ολγκίν Κουε-
γιάρ δεν άνοιξε τα χαρτιά
της, έλεγε η «ενημέρωση»
του Προεδρικού μετά το πρώ-
το ταξίδι της προσωπικής
απεσταλμένης του γ.γ. ΟΗΕ,

στην Κύπρο. Απλώς ήλθε, άκουσε και δεν
τοποθετήθηκε, έλεγαν επίσημοι της κυ-
πριακής κυβέρνησης, υποστηρίζοντας ότι
όταν έφυγε η κα Ολγκίν, δεν γνώριζαν καν
πώς θα λειτουργούσε στη συνέχεια. Έτσι,
λοιπόν, ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης έκρυψε
κάτω από το χαλί όσα άκουσε από πρώτο
χέρι από την Κολομβιανή προσωπική απε-
σταλμένη του Αντόνιο Γκουτέρες, η οποία,
όπως αποκαλύψαμε την περασμένη Κυ-
ριακή, όχι μόνο μίλησε, αλλά αυτά που είπε
στον πρόεδρο Χριστοδουλίδη αποτελούν
καρμπόν των τοποθετήσεων που είχε κάνει
ο ύπατος αρμοστής της Βρετανίας, στην
πρόσφατη συνέντευξή του στην «Κ». Με
άλλα λόγια, η κα Ολγκίν (όπως και ο Ιρφάν
Σιντίκ) ζήτησε από την ελληνοκυπριακή
πλευρά «να κάνει περισσότερα», προκει-

μένου να φέρει τους Τουρκοκύπριους στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων, θεωρώντας
ότι τα Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης
δεν επαρκούν και δεν είναι σε θέση να
συμβάλουν στον δεδηλωμένο στόχο της
ελληνοκυπριακής πλευράς, για επανέναρξη
διαπραγματεύσεων και οριστική διευθέτηση
του Κυπριακού. Η Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ ζήτησε από την ελληνοκυπριακή
πλευρά χειρονομίες καλής θέλησης, πέραν
των ΜΟΕ, όπως ακριβώς και ο Ιρφάν Σιντίκ,
ο οποίος δεν εξέφραζε προσωπικές εκτι-
μήσεις, αλλά τις θέσεις της Βρετανίας. 

Και στην περίπτωση της Βρετανίας, η
Λευκωσία προτίμησε να κρύψει το ζήτημα
κάτω από το χαλί, προσωποποιώντας το
και δημιουργώντας την εντύπωση ότι για
όλα φταίει ο Ιρφάν Σιντίκ. Και έτσι προέβη
σε διάβημα για τις δηλώσεις Σιντίκ, αλλά
όχι για τις θέσεις του Λονδίνου!

Κάτω από το χαλί της Λευκωσίας, κρύ-
βονται και άλλα μεγάλα ζητήματα. Το έγ-
γραφο Κομισιόν/Μπορέλ, το οποίο η Λευ-
κωσία υποδέχθηκε με μια πραγματολογική

αναφορά, μαζί με τους 26 εταίρους της, αν
και προτείνει την οικοδόμηση μια μακρό-
πνοης σχέσης Ε.Ε.-Τουρκίας, περιλαμβα-
νομένων επτά δώρων προς την Άγκυρα,
χωρίς καμιά διασύνδεση με την επίλυση
του Κυπριακού. Κάτω από το ίδιο μεγάλο
χαλί της Λευκωσίας βρίσκονται οι διαφωνίες
με το Βερολίνο, τις οποίες έκρυψε ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης, όταν συναντήθηκε με τον
Γερμανό ομόλογό του, Φρανκ Βάλτερ Στάιν-
μαγιερ. Κι από αυτή τη συνάντηση, που
αποτελούσε μιας πρώτης τάξεως ευκαιρία
για επαναπροσδιορισμό των σχέσεων Κύ-
πρου-Γερμανίας, η εντύπωση που έδωσε
η κυβέρνηση είναι πως οι σχέσεις μας είναι
μέλι-γάλα, αποφεύγοντας να ανασύρει τα
μείζονα ζητήματα. Κι έτσι, κάτω από το με-
γάλο χαλί του Νίκου Χριστοδουλίδη συνω-
στίστηκαν τόσο η προσπάθεια της Γερμανίας
να ροκανίσει την ομοφωνία στη λήψη απο-
φάσεων της Ε.Ε. –και μαζί και το δικαίωμα
βέτο της Κυπριακής Δημοκρατίας. Ως επίσης
και η συμμετοχή του Βερολίνου στην κα-
τασκευή των τουρκικών drones Bayraktar,

που είχαν κεντρικό ρόλο στις παραβιάσεις
της κυπριακής ΑΟΖ και σταθμεύουν στο
κατεχόμενο Λευκόνοικο. Καθώς και η «γερ-
μανική αρχιτεκτονική» του εγγράφου Κο-
μισιόν/Μπορέλ, για παραχώρηση δώρων
προς την Άγκυρα, περιλαμβανομένης και
της αναβάθμισης της Τελωνειακής Ένωσης.
Όλα «απαλλαγμένα από το βαρίδι του Κυ-
πριακού». Ο Νίκος Χριστοδουλίδης κράτησε
το ίδιο ακριβώς ζήτημα κάτω από το χαλί
και στη συνάντηση με την Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, την οποία στηρίζει εν λευκώ
(μαζί με τον ΔΗΣΥ) για μια δεύτερη θητεία
στο τιμόνι της Κομισιόν. Και μαζί του, κρά-
τησε κάτω από το χαλί και την πρόταση
Κανονισμού της Κομισιόν για απευθείας
εμπόριο της Ε.Ε. με το ψευδοκράτος, το
οποίο θεωρεί «τρίτη χώρα». Κάτι που επι-
κρέμεται πάνω από το κεφάλι της Κυπριακής
Δημοκρατίας και, όπως δημοσιεύουμε σή-
μερα, επαναφέρεται από την τουρκική
πλευρά που ζητάει ταϊβανοποίηση του ψευ-
δοκράτους πριν από τη λύση του Κυπριακού.
Δυστυχώς, λοιπόν, κάποια στιγμή όλα όσα

συμπιέζονται κάτω από το χαλί του προ-
έδρου Χριστοδουλίδη θα «αναδυθούν». Κα-
ταδεικνύοντας ότι όσο μεγάλο κι αν είναι
το προεδρικό χαλί, άλλο τόσο μεγάλο είναι
και το μαύρο χάλι της πολιτικής την οποία
η Λευκωσία ακολουθεί. 

Υγ. «Φωτοβολταϊκά για όλους» ισχυρίστηκε
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης στη διακαναλι-
κή συνέντευξη. Προφανώς, ο πρόεδρος
αγνοεί ότι πολίτες που διαμένουν σε κοινό-
τητες με διατηρητέα σπίτια, κάποιες εξ αυ-
τών ορεινές, που χρειάζονται περισσότερο
ηλεκτρικό ρεύμα, στερούνται της δυνατότη-
τας να τοποθετήσουν φωτοβολταϊκά στις
στέγες κατοικιών, λόγω απαγόρευσης από
τον Κλάδο Διατήρησης. Άρα, ο πρόεδρος θα
πρέπει αφενός να λύσει το ζήτημα της δυ-
σμενούς διάκρισης που υφίσταται μερίδα
Κυπρίων πολιτών, και αφετέρου να ενημε-
ρώνεται καλύτερα από τα υπουργεία του,
πριν τοποθετείται. 

Το μεγάλο χαλί της Λευκωσίας 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Για τις ποινικές ευθύνες στο σκάνδαλο της
Ιεράς Μονής Οσίου Αββακούμ θα αποφανθεί,
όταν έρθει η ώρα, η δικαιοσύνη. Τους δε
κραδασμούς που προκαλεί το σκάνδαλο στην
Εκκλησία θα διαχειριστεί η Ιερά Σύνοδος,
ακολουθώντας τις δικές της διαδικασίες. Με

την πολιτική και ηθική διάσταση του θέματος όμως, σε
ένα δημοκρατικό κοσμικό κράτος, έχουμε υποχρέωση να
ασχοληθούμε όλοι. Γιατί εδώ δεν πρόκειται απλώς για μια
δύσοσμη υπόθεση τσαρλατανισμού με κίτρινες αποχρώσεις.
Εδώ μιλάμε για εγκληματικές πράξεις, οι οποίες απειλούν
να συμπαρασύρουν πολλούς. Πέρα και πάνω και εκτός
των δομών της Εκκλησίας. Λες κι ανασήκωσε κάποιος την
κουρτίνα, για να εκτεθεί σε κοινή θέα η πιο αποκρουστική
εκδοχή του «this is Cyprus».

Ιδού η μεγάλη εικόνα, στο κατά τ’ άλλα ευνομούμενο
κράτος μας: Παπάδες με απατεωνιές εκμεταλλεύονται τους
πιστούς αποκομίζοντας ζεστό χρήμα. Πουλάνε ελπίδα σε
αρρώστους, εξαπατούν τους αφελείς με υποτιθέμενα θαύ-
ματα, υιοθετούν αντιεπιστημονικές απόψεις και επιδίδονται
σε ρητορική μίσους. Όλα αυτά με την ανοχή της Ιεραρχίας
της Εκκλησίας. Όσοι σοκάρονται τάχα μου από τις γελοι-
ότητες της Μονής Αββακούμ, αναρωτιέμαι γιατί δεν έβγαλαν
τσιμουδιά όταν το επίσημο κράτος υποδεχόταν πρόσφατα
την Αγία Ζώνη ή όταν οι πιστοί έκαναν ουρές για να προ-
σκυνήσουν άγιες παντόφλες και αντίστοιχες ανοησίες.         

Ιδού και η εικόνα του εγκλήματος, έτσι όπως αναδείχθηκε
μέσα από την επικαιρότητα των τελευταίων ημερών: Κου-
κουλοφόροι μεταφέρουν τους υπό κατηγορία μοναχούς
με αυτοκίνητα χωρίς αριθμούς κυκλοφορίας στη Μητρόπολη.
Εκεί τους ανακρίνουν μετρώντας τη λεία (πάνω από 800.000
ευρώ!) στην παρουσία προσώπων όπως ο πρώην αρχηγός
της Αστυνομίας και ο αρχηγός του ακροδεξιού κόμματος
(με την ιδιότητα των Θρονικών Επιτρόπων), αλλά και ο
πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου (με την ιδιότητα του
δικηγόρου της Μητρόπολης Ταμασού και Ορεινής). Σύμφωνα
δε με τις φήμες που οργιάζουν στα social media, παρόντες
ήταν και αστυνομικοί με πολιτικά. Ισχυρισμός που αν απο-
δειχτεί αληθής, τότε ανοίγει τον ασκό του Αιόλου, βάζοντας
στο κάδρο τον υπουργό Δικαιοσύνης και την κυβέρνηση.

Να μην πολιτικοποιήσουμε την υπόθεση, ζήτησε η Αννίτα
Δημητρίου, κάνοντας λόγο για λαϊκισμό. Αφορμή έδωσε η
πρωτοβουλία του ΑΚΕΛ να εγγράψει θέμα στην Επιτροπή
Εσωτερικών της Βουλής με τίτλο: «Η οικονομική εκμετάλλευση
της πίστης και η ανάγκη για νομοθετική ρύθμιση». Μα εδώ
ακριβώς έγκειται η ουσία του ζητήματος. Τα κοινοβουλευτικά
κόμματα έχουν υποχρέωση να τοποθετηθούν πολιτικά,
αφού μόνο έτσι θα αντιμετωπίσουν τις στρεβλώσεις της με-
γάλης εικόνας που λέγαμε πριν. Οι εγκληματικές πράξεις
δεν τα αφορούν, καθώς εμπίπτουν στη δικαιοδοσία των δι-
καστηρίων. Το έγκλημα όμως της εκμετάλλευσης της πίστης
είναι ευθύνη της Πολιτείας. Η απόφαση των ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ
και ΕΔΕΚ να απορρίψουν την εγγραφή του θέματος έχει να
κάνει προφανώς με το πολιτικό κόστος που μπορεί να προ-
καλέσει η σύγκρουση με το εκκλησιαστικό κατεστημένο. 

Δυστυχώς για τη χώρα μας, η στάση αυτών των κομμάτων
λειτουργεί ως τροχοπέδη στην οικοδόμηση ενός σύγχρονου
κράτους. Δυστυχώς για τα κόμματα αυτά, με τη στάση
τους ρίχνουν νερό στον μύλο της οπισθοδρόμησης. Είναι
φανερό πως φοβούνται τη δυναμική που καταγράφει το
ΕΛΑΜ στις δημοσκοπήσεις και επιλέγουν να μην ενεργο-
ποιήσουν τα συντηρητικά αντανακλαστικά των ψηφοφόρων
τους. Λόγω του σκανδάλου της Μονής Αββακούμ ο Χρίστος
Χρίστου αναγκάστηκε να βγει από τη βολική σιωπή του
και να δώσει κάποιες απαντήσεις. Αλλά ενώ θα ανέμενε
κανείς ότι τα κόμματα του δημοκρατικού τόξου θα αξιο-
ποιούσαν αυτή την ευκαιρία για να τραβήξουν μια ξεκάθαρη
γραμμή ανάμεσα στο φως και το σκοτάδι, υπήρξε μια οδυ-
νηρή για τη δημοκρατία οπισθοχώρηση. 

Υ.Γ. Κι ενώ συμβαίνουν όλα αυτά στη νήσο των Αγίων, ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας στην επίσκεψή του στο Άγιον Όρος εί-
πε μεταξύ άλλων κατά την αντιφώνησή του στον Ιερό Ναό του
Πρωτάτου: «… ενώπιόν σας, κλίνουμε ευλαβικά το γόνυ του
σώματος και του πνεύματος και παρακαλούμε να πληθύνετε
τις προσευχές σας και τις θερμές ικεσίες σας προς τον Κύριον
και την υπεραγία Θεοτόκο για να παρέλθουν τα δεινά και οι
θλίψεις της πατρίδος μας, Κύπρου». Χωρίς σχόλιο

Η ανατομία
ενός εγκλήματος

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Σπεύδουν τώρα αλαφιασμένοι οι συνάδελφοι
των καναλιών να συνεισφέρουν τη δημο-
σιογραφική τους «δεινότητα» στην αποκά-
λυψη του σκανδάλου της Μονής Αββακούμ,
προκειμένου να «σωθούν» οι «αφελείς» πιστοί
(όπως τους αποκαλούν νυχθημερόν) από

αυτή την κατάφωρη εκμετάλλευση του θρησκευτικού τους
συναισθήματος. Στα μεγάλα κανάλια (βλέπε Alpha, ΑNT1,
Sigma,) ξεκινούν μάλιστα από το πρωί να μιλούν για το
θέμα με την αρμόζουσα σοβαροφάνεια, ώστε να χτυπήσουν
την παθογένεια στη ρίζα της και να ρίξουν «άπλετο» φως
σε αυτή την κατασκότεινη ιστορία. Και πραγματικά είναι
να απορεί κανείς! Οι κύριοι συνάδελφοι δεν έχουν καθόλου
συναίσθηση της ευθύνης που οι ίδιοι ή τα κανάλια στα
οποία εργάζονται φέρουν στη δημιουργία πρόσφορου εδά-
φους για την ταχύτερη καρποφορία του εν λόγω σκανδάλου;
Δεν αισθάνονται καμία ανάγκη να απολογηθούν, όταν
μέσα από τις εκπομπές τους έστηναν αγιογραφίες των εν
λόγω ιερωμένων διαφημίζοντας χωρίς καμία στοιχειώδη
δημοσιογραφική έρευνα τα «θαύματα» της Μονής, παίρ-
νοντας στον λαιμό τους απλό κόσμο με κίνδυνο μέχρι και
την υγεία του; Δεν αντιλαμβάνονται την επικινδυνότητα
της ανευθυνότητάς τους; Και έρχονται τώρα να παριστάνουν
τους άμοιρους ευθυνών, νίπτοντας τα χείρας τους; Πέραν
των όσων πρέπει να συμβούν και να λεχθούν ώστε να απο-
κατασταθεί η ηθική και νομική τάξη, είναι η στιγμή να
μιλήσουμε και για την ευθύνη που φέρουν τα ΜΜΕ και
δη συγκεκριμένα τηλεοπτικά κανάλια στη συντήρηση της
θρησκοληψίας και στην καθήλωση της κοινωνίας στο επί-
πεδο της «ιερής παντόφλας».

Να δαχτυλοδείξουμε τον ρόλο που διαδραμάτισαν στην
ψυχική και οικονομική ζημιά που έχουν υποστεί άνθρωποι
που έκαναν το λάθος να παρακολουθούν εκπομπές στις
οποίες χωρίς κανένα ηθικό φραγμό προωθούσαν θρησκευ-
τικά fake news, βγάζοντας μάλιστα στην οθόνη αριθμούς
τραπεζικών λογαριασμών για συνεισφορές. Γίνομαι πιο
συγκεκριμένη: Είναι μετά από συγκεκριμένη εκπομπή του
Αlpha, με αφιέρωμα στην εν λόγω Μονή, που άρχισε να
συρρέει πλήθος κόσμου στο Φτερικούδι για να τύχει «θαύ-
ματος», και μετά, βέβαια, στον χορό μπήκαν και άλλες εκ-
πομπές που μυρίστηκαν νούμερα τηλεθέασης (βλέπε Sigma
και ΑNT1), οι οποίες με την ίδια ελαφρότητα -και υποθέτω
σκοπιμότητα- συνέβαλαν στην αναπαραγωγή των εν λόγω
θαυμάτων, αδιαφορώντας αν στην «παγίδα» τους θα γκρε-
μοτσακίζονταν απλοί άνθρωποι. Και σήμερα οι ίδιοι συ-
νάδελφοι περπατούν ανάλαφρα στην αντίπερα όχθη χωρίς
την ευθιξία να αναγνωρίσουν την ευθύνη τους, έχοντας
το θράσος να ζητούν από ανθρώπους οι οποίοι υποδείκνυαν
από την πρώτη στιγμή (και όχι κατόπιν εορτής) την κατά
συρροή εξαπάτηση, να μιλήσουν στις εκπομπές τους, δια-
γράφοντας το γεγονός πως και αυτές προώθησαν αυτή
την εξαπάτηση.

Αν θέλουμε να ασκούμε δημοσιογραφία και όχι «δημο-
σιογραφία», τότε οφείλουμε να θέσουμε επειγόντως ερω-
τήσεις σχετικά με την ευθύνη που φέρουν τα ΜΜΕ στην
ενίσχυση αυτού το σκανδάλου, και να ψάξουμε για προθέσεις
και κίνητρα. Οφείλουμε να υπενθυμίσουμε πόσο επικίνδυνη
είναι η «δημοσιογραφία» που παραβλέπει την ηθική της
αποστολή προκειμένου να αυξήσει την τηλεθέαση ή να
ακολουθήσει οδηγίες καναλαρχών ή άλλων παραγόντων
που έχουν κάποιο συμφέρον να προβάλλονται «πράγματα
και θαύματα». Και αν οι πολιτικοί μας δεν έχουν την τόλμη
–που είναι ολοφάνερο πως δεν την έχουν– να τα βάλουν
με τα «ιερά και τα όσια», ώστε να προστατέψουν τον κόσμο
από τον κάθε απατεώνα ρασοφόρο, είναι ακόμα ένας λόγος
που η δημοσιογραφία οφείλει να διατηρήσει τη σοβαρότητα
και την τόλμη της για να ξεμπροστιάζει πολιτικούς και ιε-
ρωμένους και οποιονδήποτε επιχειρεί εν ονόματι της
πίστης ή άλλων «εν ονόματι», να εξυπηρετήσει το ναρ-
κισσισμό και την απληστία του.

Με άλλα λόγια, οφείλουμε ως δημοσιογράφοι να ερευ-
νούμε τι λέμε και τι γράφουμε, και κυρίως ποιους προβάλ-
λουμε. Και έχουμε καθήκον να ανοίξουμε επιτέλους την
ψαλίδα, δίνοντας χώρο σε φωνές με κριτική σκέψη και
άποψη, ώστε να σπρώξουμε την κοινωνία να ανοίξει μάτια
και μυαλό και να δει τα πράγματα αλλιώς, για να διαχωρίσει
επιτέλους την πίστη από τη θρησκοληψία, και την πνευ-
ματικότητα από τη χειραγώγηση.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Νίπτετε τας χείρας
σας, συνάδελφοι;

elenixenou11@gmail.com
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Μετανάστες διασχίζουν ένα συρμάτινο φράχτη στα σύνορα που χωρίζει το Μεξικό από τις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες, στο Ciudad Juarez. Ο Μεξικανοί επιχειρηματίες θα επενδύσουν σχεδόν 330.000 δο-
λάρια ΗΠΑ για να στηρίξουν τους οργανισμούς που προστατεύουν τους μετανάστες. 

Την εβδομάδα που πέρασε και
υπό τη σκιά των σκανδάλων στην
Εκκλησία, ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ
Χρίστος Χρίστου φρόντισε να
δώσει πλήρη κάλυψη στον μη-
τροπολίτη Ησαΐα, παραδεχόμενος

δημοσίως πως βρισκόταν στην Μητρόπολη
Ταμασσού το απόγευμα της 5ης Μαρτίου.
Μόνο που η 5η Μαρτίου δεν ήταν μία συνη-
θισμένη μέρα ούτε για την Εκκλησία ούτε
όμως για την ίδια τη Μητρόπολη, καθώς σύμ-
φωνα με την καταγγελία των μοναχών, 30 κου-
κουλοφόροι συνοδευόμενοι από κληρικούς
της Μητρόπολης Ταμασού εισέβαλαν στην
μονή οσίου Αββακούμ, τους απήγαγαν και
τους μετέφεραν στη Μητρόπολη. Εκεί, όπως
ισχυρίστηκαν, ενώπιον του μητροπολίτη Ησαΐα
και μέσω απειλών τους εξανάγκασαν να υπο-
γράψουν ψευδείς παραδοχές για οικονομικά
σεξουαλικά σκάνδαλα.

Το τι ακριβώς εκτυλισσόταν όλο αυτό το
διάστημα στη μονή Αββακούμ και αν οι μοναχοί
εξαπατούσαν τους πιστούς αποσπώντας τους
χρήματα, ήταν δουλειά της Αστυνομίας να το
ερευνήσει και δουλειά της Νομικής Υπηρεσίας
να διορίσει ποινικούς ερευνητές για τη δια-
λεύκανση της υπόθεσης. Μόνο που ο μητρο-
πολίτης Ησαΐας αυθαίρετα ανέλαβε τον ρόλο
των ανακριτικών και διωκτικών αρχών. Στο
πλευρό του βρέθηκαν πρόσωπα που εκπρο-
σωπούν θεσμούς, δίδοντας πρόθυμα κάλυψη
και νομιμοποίηση στη δράση του. Ο πρώην
αρχηγός της Αστυνομίας Κύπρος Μιχαηλίδης,
για παράδειγμα, διερωτήθηκε πού είναι το
κακό να βρίσκεται στη Μητρόπολη, ενώ ο πρό-
εδρος του Δικηγορικού Συλλόγου εξηγούσε
πως είναι δικηγόρος της Μητρόπολης.

Οι κουκουλοφόροι που πρόσεχαν τη Μη-
τρόπολη και κατ’ επέκταση φύλαγαν τα χρήματα,
καταγράφηκαν από τις κάμερες, η μετακίνηση
των μοναχών μαζί με εκατοντάδες χιλιάδες με-
τρητών σε χρηματοκιβώτιο επιβεβαιώθηκαν
από τους παρευρισκόμενους, ενώ ένα κλειστό
κύκλωμα παρακολούθησης που κατέγραφε τη
δράση των μοναχών για μήνες και που λει-
τουργούσε εν πολλοίς ως εκβιαστικό χαρτί,
έτυχε να διαρρεύσει στα ΜΜΕ. 

Ένα παρακράτος φέρεται να στήθηκε με
ευκολία στη Μητρόπολη Ταμασού. Ένα πα-
ρακράτος που φέρνει στο επίκεντρο όχι μόνο
τον μητροπολίτη Ησαΐα αλλά και τον αρχηγό
του ΕΛΑΜ Χρίστο Χρίστου. 

Ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ, που για καιρό προ-
σπαθούσε να πείσει ότι πολεμά το κατεστημένο,
ότι η Ακροδεξιά έχει ως στόχο να υπερασπιστεί
τους φτωχούς και αδύνατους, έσπευσε να στη-

ρίξει τον απόλυτο εκπρόσωπο του κατεστη-
μένου, τον μητροπολίτη Ησαΐα. 

Η Κύπρος είναι μικρή και η φημολογία σχέ-
σεων Ησαΐα και Ρωσίας πολύ ισχυρή. Η Κύπρος
είναι μικρή και προφανώς δεν πέρασε απαρα-
τήρητος ο πλούτος της Μητρόπολης. Πλούτος
που εγείρει ερωτήματα για τη δράση του μη-
τροπολίτη Ταμασού. 

Από όλη την Εκκλησία, τον Ησαΐα, του
οποίου η Μητρόπολη εμπλέκεται σε ένα σκάν-
δαλο οικονομικής απάτης, επέλεξε ο Χρίστος
Χρίστου όχι μόνο να υποστηρίξει, αλλά να τον
προστατεύσει μαζί με κουκουλοφόρους. Όμως
την ίδια στιγμή εγείρονται ερωτήματα και για
τη σπουδή του μητροπολίτη Ταμασού να έχει
στο πλευρό του τον Χρίστο Χρίστου. Που ενώ
ισχυρίζεται πως διακηρύττει τον λόγο του Θεού
επέλεξε για τη νομιμοποίηση των όσων έκανε
τον φρουρό και ασπίδα του Νίκου Μιχαλολιάκου.
Νομιμοποιώντας έτσι ένα κόμμα που διασπείρει
χρόνια τώρα το μίσος, τον ρατσισμό και τις
διακρίσεις.  Τόση ήταν η ανάγκη του Ησαΐα
να δικαιολογήσει την παρουσία Χρίστου στη
Μητρόπολη, να νομιμοποιήσει όσα έγιναν,
που τον διόριας μέλος της Θρονικής Επιτροπής.
Ο μητροπολίτης Ταμασού άραγε δεν είδε όλο
αυτό το διάστημα το στήσιμο επιχείρησης από
τους μοναχούς στο Φτερικούδι; Το κατά τα
άλλα μέλος της Θρονικής Επιτροπής και πρό-
εδρος του ΕΛΑΜ Χρίστος Χρίστου δεν όφειλε
να γνωρίζει για την κακοδιαχείριση των οικο-
νομικών της Μητρόπολης όλο αυτό το διάστημα; 

Το ερώτημα που εγείρεται λοιπόν, είναι αν
έχουμε τελικά κράτος δικαίου ή όχι. Όσα εκτυ-
λίσσονται με τη μονή οσίου Αββακούμ και όσα
εμπλέκουν τον μητροπολίτη Ταμασού, θα
έπρεπε να είχαν ήδη διαλευκανθεί από την
Αστυνομία που δεν παρακολουθεί απλώς αμή-
χανη τα σκάνδαλα που διαρρέουν αλλά βρέθηκε
να συμμετέχει μέσω δύο αστυνομικών σε όλη
αυτή την παρασυναγωγή. Μαζί όμως με τη
διαλεύκανση αυτής της οικονομικής απάτης
που στήθηκε, καλό θα ήταν να διερευνήσουν
οι Αρχές τη σχέση του ΕΛΑΜ με τη Μητρόπολη
Ταμασού. Πρόκειται για αλληλοεξυπηρέτηση
συμφερόντων, για αλληλοκάλυψη, και αν ναι,
με τι ανταλλάγματα; Ο επιδεικνυόμενος ζήλος
αμφότερων σε αυτή την υπόθεση, σε συνδυα-
σμό με τον πακτωλό χρημάτων που είχε το
κόμμα για να μοιράζει τρόφιμα, να κάνει φι-
λανθρωπίες, ακόμα και να προχωρά σε μία πο-
λυδάπανη καμπάνια διασποράς ψευδών ειδή-
σεων για το μεταναστευτικό, ίσως να είναι η
αρχή του νήματος. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το παρακράτος 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Τ ο γαλλικό Kοινοβούλιο ψήφισε
νόμο βάσει του οποίου η προ-
σβολή φύλου, σεξουαλικών

προτιμήσεων και φυλής είναι αδί-
κημα ακόμη κι αν διαπραχθεί σε
ιδιωτικό χώρο. Επισύρει πρόστιμο
3.750 ευρώ. Και πώς θα διαπιστωθεί
το αδίκημα; Μόνον διά της καταγ-
γελίας. Είτε κάποιου προσκεκλη-
μένου στο δείπνο όπου ο παππούς
καταφέρθηκε κατά του γάμου των
ομόφυλων ζευγαριών με απρεπείς
χαρακτηρισμούς, είτε από κάποιον
από τους νεαρούς βλαστούς της οι-
κογένειας τους οποίους έχει ευαι-
σθητοποιήσει η σχολική τάξη. Αυτό
ψηφίσθηκε στις 6 Μαρτίου και το
νομοσχέδιο το εισήγαγε το κόμμα
της «Αναγέννησης» που συμμετέχει
στην πλειοψηφία. Και μετά απορούν
γιατί αν γίνονταν βουλευτικές εκλο-
γές στο τέλος του 2023 οι δημο-
σκοπήσεις δίνουν πλειοψηφία στο
κόμμα της Λεπέν.

Ο Οργουελ προέβλεψε την κα-
τάργηση του ιδιωτικού χώρου στο
«1984». Σε κάθε σπίτι υπάρχει μια
οθόνη του Μεγάλου Αδελφού η
οποία παρακολουθεί και καταγράφει
την κάθε κίνηση. Ακόμη και τις εκ-
φράσεις του προσώπου. Η δυσα-
ρέσκεια ή η υπερβάλλουσα χαρά
δεν είναι αθώες. Κανένα αίσθημα
δεν είναι αθώο στην επικράτεια

του Μεγάλου Αδελφού. Ο ήρωας
του Οργουελ, ο Ουίνστον Σμιθ, προ-
σπαθεί να βρει μια γωνιά στο σπίτι
του που δεν θα τον παρακολουθεί
η οθόνη, για να γράψει το ημερο-
λόγιό του. Είναι ο τρόπος του για
να ξεφύγει από την κυριαρχία του
καθεστώτος. Να καταγράψει τον
ελάχιστο χώρο που του έχει απο-
μείνει για την προσωπική του ζωή.
Θα το πληρώσει ακριβά όταν θα
ερωτευθεί την Τζούλια.

Ο Οργουελ είχε ζήσει τον ολο-
κληρωτισμό από τη θητεία του στον
Ισπανικό Εμφύλιο. Εκεί έζησε τον
τρόπο με τον οποίο αντιμετώπιζε
το σταλινικό Κ.Κ. τους συναγωνιστές
του. Αφησε το «Εγκώμιο στην Κα-
ταλωνία». Η εμπειρία του τον ενέ-
πνευσε να γράψει και τη «Φάρμα
των ζώων», το αριστουργηματικό
παραμύθι που περιγράφει τη με-
τάλλαξη της επανάστασης σε ολο-
κληρωτικό καθεστώς. Οπως λέει ο
ίδιος, το εμπνεύσθηκε το 1937,
όμως το ολοκλήρωσε το 1945. Το
απέρριψαν τέσσερις εκδότες. Ανά-
μεσά τους και οι Faber and Faber
με αναγνώστη τον Ελιοτ, ο οποίος
του έγραψε ότι προβάλλει μια «τρο-
τσκική» –troskyte– άποψη για τη
σοβιετική επανάσταση. Ενας άλλος
εκδότης τού έγραψε πως έστειλε
το χειρόγραφο στο «Υπουργείο Πλη-

ροφοριών», το οποίο του συνέστησε
να μην το εκδώσει. Ο Β  ́Παγκόσμιος
Πόλεμος δεν είχε τελειώσει, η Σο-
βιετική Ενωση ήταν σύμμαχος στον
πόλεμο κατά του ναζισμού. Δεν
υπήρχε νομοθετική απαγόρευση
κριτικής. Ομως το κενό το κάλυπτε
η ανάγκη τής «ορθής σκέψης».

Και ο Οργουελ γράφει στο Πα-
ράρτημα της «Φάρμας των ζώων»:
Η «ορθή σκέψη» δεν επιβάλλεται
διά της βίας, με επίσημους μηχα-
νισμούς λογοκρισίας. Επιβάλλεται
με την εσωτερίκευση της λογοκρι-
σίας. Πώς λειτουργεί; Κατ’ αρχάς
απαιτείται μια γλώσσα αναφοράς
η οποία δημιουργείται σιωπηρά,
από τη συνήθεια, και επιβάλλει τα
όριά της. Αναλογισθείτε πόσες
λέξεις ή εκφράσεις θεωρούσαμε ως
μέρος της καθημερινής μας γλώσ-
σας μέχρι πριν από δέκα χρόνια –
δεν λέω παραπάνω– και σήμερα
είναι απαγορευμένες. Δεν μας τις
έχει απαγορεύσει κανένας νόμος,
αλλά εμείς οι ίδιοι δεν τολμάμε να
τις προφέρουμε. Δεν τολμώ καν να
τις αναφέρω. Η μεγάλη δύναμη της
«ορθής σκέψης», ή της πολιτικής
ορθότητας, είναι η αυτολογοκρισία.
Είναι η διαφορά ανάμεσα στην απο-
λυταρχία και στον ολοκληρωτισμό.
Η απολυταρχία απαιτεί την υποταγή
των υπηκόων της. Ο ολοκληρωτι-

σμός απαιτεί την ταύτισή τους.
Ναι, στον σημερινό μας κόσμο

την ολοκληρωτική απειλή την εν-
σαρκώνει ο Πούτιν και τα ευρω-
παϊκά αριστεροδεξιά παραφερνάλιά
του. Πλην όμως. Αν έχει κάποιο
όπλο, πέρα από τα στρατιωτικά,
για να τον αντιμετωπίσει η Δύση,
είναι το πρόταγμα της ελευθερίας
της. Αυτό που η ίδια υπονομεύει.
Δεν χρειάζεται να ξέρεις τι λέει η
Χάνα Αρεντ για την κατάργηση
των ορίων ανάμεσα στο δημόσιο
και στο ιδιωτικό. Η ίδια το θεωρεί
πυρήνα του ολοκληρωτισμού.

Αφορμή για το σημερινό σημεί-
ωμα ήταν το νομοσχέδιο στο γαλλικό
Κοινοβούλιο. Το ζητούμενο όμως
δεν περιορίζεται σε αυτό. Το νομο-
σχέδιο αυτό είναι το σύμπτωμα μιας
ασθένειας που κατατρώει τις σάρκες
του δυτικού πολιτισμού. Και, ως
γνωστόν, τα δόντια των αρουραίων
δεν τα αντιλαμβάνεσαι. Ο ολοκλη-
ρωτισμός της ενιαίας σκέψης είναι
γλυκός. Δεν επιτίθεται, σε αγκαλιάζει.
Για φανταστείτε κάποιον να ελέγχει
την πολιτική ορθότητά σας στο τρα-
πέζι της Καθαράς Δευτέρας. Κι αυτός
να είναι ο γιος σας, η κόρη σας ή ο
ανιψιός σας. Θα μου πείτε, εδώ έχου-
με μεγαλύτερα προβλήματα, όπως
η τιμή της λαγάνας ή της ταραμο-
σαλάτας.

Η πολιτική ορθότητα στο δωμάτιο
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ξ εκινώντας από την παραδοχή
πως οι οικονομικές ανισότη-
τες στις ΗΠΑ είναι μεγαλύ-

τερες απ’ ό,τι στην Ευρώπη, αρ-
κετοί ερευνητές έχουν καταπιαστεί
με ένα δυσεπίλυτο γρίφο: Γιατί το
κράτος πρόνοιας στην άλλη πλευρά
του Ατλαντικού παραμένει περιο-
ρισμένο σε σχέση με τη δική μας
ήπειρο; Oταν η ανισότητα είναι
μεγάλη, ο ψηφοφόρος μέσου ει-
σοδήματος έχει να κερδίσει από
την αναδιανομή πλούτου, γεγονός
που θα έπρεπε να προσφέρει ευρεία
εκλογική απήχηση σε αντίστοιχες
πολιτικές. Γιατί, επομένως, οι κοι-
νωνικές δαπάνες παραμένουν χα-
μηλότερες στις ΗΠΑ σε σχέση με
την Ευρώπη;

Eχουν προταθεί πολλές εξηγή-
σεις. Για παράδειγμα, αν στην Αμε-
ρική η κοινωνική ανέλιξη είναι
υψηλότερη, τότε προσδοκίες για
το πού θα βρίσκεται κάποιος στην
κοινωνική κλίμακα στο μέλλον
μπορούν να καταστήσουν κοινω-
νικές ανισότητες στο παρόν ανε-
κτές. Στην πραγματικότητα, όμως,
η κοινωνική ανέλιξη στις δύο ηπεί-
ρους είναι περίπου η ίδια. Οπως
ίδια, ουσιαστικά, είναι και η ικα-
νότητα των αντίστοιχων κρατών
στη συλλογή των φόρων. Γενικά,
φαίνεται πως η εξήγηση δεν έχει
να κάνει τόσο με θεσμικές διαφο-
ρές, όσο με τη διαφορά στην κουλ-
τούρα των δύο κοινωνιών. Και εδώ

ακριβώς εισέρχεται στη συζήτηση
η «Αμερικανική Ιδιαιτερότητα»
(American Exceptionalism), που
συνίσταται στη σχεδόν μεταφυ-
σική πίστη πως «ζούμε σε ένα δί-
καιο κόσμο», όπου ο καθένας παίρ-
νει αυτό που αξίζει. Η άποψη, για
παράδειγμα, πως ο παράγων «τύχη»
διαδραματίζει σημαντικό ρόλο
στην οικονομική ευρωστία των
ανθρώπων βρίσκει σύμφωνους
δύο στους τρεις Ευρωπαίους, αλλά
μόνο έναν στους τρεις Αμερικα-
νούς. Αντίστροφα είναι τα ποσοστά
στην ερώτηση κατά πόσον «οι
φτωχοί είναι τεμπέληδες». Ετσι,
ενώ για τους Ευρωπαίους η προ-
στασία των πολιτών απέναντι στη
φτώχεια θεωρείται η πέμπτη (σε
σύνολο έντεκα) σπουδαιότερη λει-
τουργία μιας κυβέρνησης, για τους
Αμερικανούς είναι μόλις δέκατη.
Η μόνη λειτουργία που βρίσκεται
χαμηλότερα είναι ουσιαστικά η
ίδια: «Η λήψη μέτρων για τη μείωση
εισοδη-ματικών διαφορών».

Ενα από τα πιο αξιοσημείωτα
πράγματα σε σχέση με την κουλ-
τούρα είναι πως διαχέεται όχι μόνο
κατακόρυφα, από τη μία γενιά στην
άλλη, αλλά και οριζόντια, μέσα από
την απλή συνύπαρξη και συνανα-
στροφή. Κανείς ίσως δεν αντικα-
τοπτρίζει καλύτερα αυτή τη διά-
σταση από τον ίδιο τον πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανο Κασσελάκη.
Ο λόγος του θα μπορούσε να χα-

ρακτηριστεί ως μείγμα αριστερής
πλατφόρμας και αμερικανικού ονεί-
ρου. Και κάπου εδώ αρχίζουν τα
προβλήματα. Γιατί μπορεί ο σχεδόν
εγγενής αμερικανικός ενθουσια-
σμός να γέμισε αρχικά με ώθηση
και αισιοδοξία ένα κομμάτι της
Αριστεράς, αλλά στη διάρκεια οι
εσωτερικές αντιφάσεις βγαίνουν
στην επιφάνεια και δημιουργούν
ερωτήματα. Μπορεί η αναφορά
στα επαγγελματικά και άλλα κα-
τορθώματα του νυν προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ να ήταν ένα ενθαρρυντικό
πρώτο στοιχείο ως προς το κατά
πόσον θα ήταν αποτελεσματικός
και στον ρόλο του ως πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ, όμως η ιδεολογική και
πολιτική πραγματικότητα στην
οποία επέλεξε να εμπλακεί συγ-
κρούεται συχνά με την πολιτική
κουλτούρα που τον συνοδεύει.

Και εδώ το παράδειγμα του πο-
λυτελούς διαμερίσματος στο Κο-
λωνάκι είναι ενδεικτικό. Δεν εμ-
πίπτει, φυσικά, στη δικαιοδοσία
κανενός να υποδείξει στον κ. Κασ-
σελάκη πού θα διαμείνει και πώς
θα ξοδέψει τα χρήματά του. Αφήνει
όμως ανοιχτό το παράθυρο σε μια
κριτική που, αν και άδικη, σίγουρα
θα την βρει μπροστά του. Τα προ-
τάγματα της κοινωνικής ισότητας
στην Ευρώπη δεν φιλτράρονται
μέσα από το πρίσμα της αξιοκρα-
τίας (meritocracy). Δεν αρκεί, καλώς
ή κακώς, να λες πως διαλέγω αυτό

το διαμέρισμα γιατί απλά δούλεψα
σκληρά, ήμουν ικανός και τα κα-
τάφερα. Οταν το πρόβλημα της
στέγασης για μια ολόκληρη γενιά
που επίσης προσπαθεί σκληρά και
είναι εξίσου ικανή, αλλά ίσως όχι
τόσο τυχερή, έχει λάβει σχεδόν
υπαρξιακή διάσταση, η εικόνα αυ-
τής της χλιδής έρχεται σε αντίθεση
με το ιδεολογικό διακύβευμα του
ίδιου του κόμματος. Και είναι αυτές
ακριβώς οι ισορροπίες που θα πρέ-
πει να διαχειριστεί ο νέος αρχηγός
του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος για την ώρα
φαίνεται να πατάει με το ένα πόδι
στην πολιτική κουλτούρα του
«παίρνω ό,τι αξίζω» (deservingness)
και με το άλλο στη βαθιά αξία της
ευρωπαϊκής Αριστεράς πως κοι-
νωνική ισότητα σημαίνει και κοι-
νωνική δικαιοσύνη. Το στοίχημα,
βεβαίως, είναι πώς αυτά τα δύο
μπορούν να συγκεραστούν – μια
δύσκολη εξίσωση. Ο ίδιος μπορεί
κάλλιστα να ισχυριστεί πως ήρθε
η ώρα να σπάσει το ταμπού του
πλούτου στην Αριστερά. Το πρό-
βλημα όμως είναι πως μέχρι να
γίνει αυτό, το ρήγμα που θα έχει
δημιουργηθεί μέσα στο ίδιο το
κόμμα θα είναι ακόμη πιο δύσκολο
να κλείσει.

O κ. Ηλίας Ντίνας είναι καθηγητής Πολι-
τικής Επιστήμης και κάτοχος της ελβετι-
κής έδρας στο Ευρωπαϊκό Πανεπιστη-
μιακό Ινστιτούτο της Φλωρεντίας.

Ισορροπώντας μεταξύ κουλτούρας και ιδεολογίας
Του ΗΛΙΑ ΝΤΙΝΑ    

Συνταγή
μακράς διαρκείας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οσοι διαβάζετε αυτό
το κυριακάτικο φύλ-
λο ξέρετε ή φαντά-
ζεστε πόσος κόπος
κρύβεται πίσω από
κάθε σελίδα. Οσοι

όμως διαβάζετε κάθε μέρα αυτή
την εφημερίδα θα έχετε εκτιμήσει,
υποθέτω, ιδιαίτερα τους λίγους
εκείνους που γράφουν ή σκιτσά-
ρουν κάθε μέρα. Δεν είναι εύκολο
να ξυπνάς και να νιώθεις ότι είσαι
μπροστά σε έναν άσπρο καμβά,
με τους αναγνώστες να περιμέ-
νουν κάτι έξυπνο ή κάτι που θα
τους αιφνιδιάσει. Στην εποχή μας

είναι ακόμη πιο δύσκολο, καθώς
τα τρολ, ένθεν και εκείθεν, παρα-
μονεύουν για να επιτεθούν σε ένα
άρθρο ή σκίτσο στο διαδικτυακό
Κολοσσαίο.

Respect, λοιπόν, γι’ αυτούς
τους ανθρώπους, όπως θα έλεγε
κάποιος πιτσιρικάς. Δεν ξέρω πώς
το καταφέρνουν, γιατί τίποτα δεν
ροκανίζει περισσότερο τη φαν-
τασία και τη δημιουργικότητα
από τη ρουτίνα.

Προς τι η κυριακάτικη αμπε-
λοφιλοσοφία, θα πείτε. Ενας από
τους ανθρώπους που σας κρατούν
συντροφιά, ενίοτε σας θυμώνουν
και συχνά σας δημιουργούν απο-
ρίες με τα σκίτσα τους είναι ο Δη-
μήτρης Χαντζόπουλος. Οπως εξη-

γεί στο σημερινό του φανταστικό
σκίτσο, θέλησε να πάρει μια άδεια
μακράς διαρκείας. Τον καταλα-
βαίνω, γιατί ένα σκίτσο που παίρνει
σε εμάς ένα λεπτό να διαβάσουμε
κοστίζει πολύ σε ενέργεια και ώρες.
Θα σας λείψει και θα μας λείψει
και ελπίζουμε ότι θα γεμίσει μπα-
ταρίες σύντομα. Κάποιοι που αν-
τιμετώπιζαν τα σκίτσα του σαν
μια σπαζοκεφαλιά υψηλού επιπέ-
δου θα πρέπει να βρουν άλλη πνευ-
ματική άσκηση. Τα «θύματά» του
θα νιώσουν ορφανά για ένα διά-
στημα, ίσως και ανακουφισμένα.

Κάπου θα διαβάσουμε ότι «τον
έκοψαν εκεί στην “Κ”» από τους
ειδικούς παρατηρητές που βλέ-
πουν άρθρα και σκίτσα μέσα από
το δικό τους πρίσμα, είτε ως προϊόν
παραγγελιάς είτε ως υποπροϊόν
λογοκρισίας. Εχουμε, βλέπετε, μια
πιάτσα που ειδικεύεται σε τέτοιες
ερμηνείες.

Καμιά φορά γελάω ακόμη με
την περίπτωση ενός παλαιού πο-
λιτικού ο οποίος πριν από χρόνια
μού τηλεφωνούσε κάθε δεύτερη
εβδομάδα να μου παραπονεθεί
για τα σκίτσα ενός άλλου σκιτσο-
γράφου μας. Συχνά κατέληγε με
τη φράση «δεν ταιριάζει στο επί-
πεδό σας, απορώ τι τον κρατάτε».
Ο εν λόγω σκιτσογράφος έπαθε
ένα ατύχημα και σταμάτησε για
μερικές εβδομάδες. Ο θρασύτατος
και πάντοτε διαμαρτυρόμενος πο-
λιτικός τού τηλεφώνησε και του
είπε: «Τι έγινε, ρε συ, σε έκοψε ο
διευθυντής σου, ε;».

Ο Δημήτρης είναι κομμάτι της
«συνταγής» μας και επίσης ανα-
πόσπαστο κομμάτι της ζωής μας
στην «Κ». Μαζί με τα «θύματά»
του αλλά και εσάς τους αναγνώ-
στες τον περιμένουμε να επιστρέ-
ψει, γιατί τελικά το μεγάλο του
χάρισμα είναι αυτό που όλοι μας
αναζητούμε κάθε πρωί με τον
καφέ μας: το ξάφνιασμα.

Την περασμένη Δευ-
τέρα, 17 Μαρ-τίου,
η σουηδική σημαία
υψώθηκε στο αρχη-
γείο του ΝΑΤΟ στις
Βρυξέλλες και ο

αριθμός των μελών της Συμμαχίας
έφτασε αισίως πλέον τα τριάντα
δύο. Ιστορικό παράδοξο αποτελεί
το γεγονός πως ένας στρατιωτικός
συνασπισμός, που ιδρύθηκε το
1949 με στόχο να αποτρέψει την
κατάκτηση της Δυτικής Ευρώπης
από τους Σοβιετικούς, εξακολουθεί
όχι απλώς να υφίσταται, αλλά να
διευρύνεται διαρκώς έπειτα από
33 χρόνια –πάνω-κάτω– από την
αυτοδιάλυση του επαράτου αντι-
πάλου.

Δέκα ήταν τα ιδρυτικά μέλη
του ΝΑΤΟ και δέκα οι διευρύνσεις
της Συμμαχίας έως τις μέρες μας,
που εντέλει εντάχθηκε η Σουηδία.
Καμπή στη μακρά αυτή διαδικα-
σία ήταν όσα ακολούθησαν με
τη διάλυση της Σοβιετικής Αυ-
τοκρατορίας.

Ηταν στις 15 Φεβρουαρίου
1991 που τρεις ηγέτες της μετα-
κομμουνιστικής Ανατολικής Ευ-
ρώπης, ο πρόεδρος της Τσεχοσ-
λαβακίας Βάτσλαβ Χάβελ, της
Πολωνίας Λεχ Βαλέσα και ο πρω-
θυπουργός της Ουγγαρίας Γιόζεφ
Ανταλ, συναντιούνταν στο Βί-
ζεγκραντ της Ουγγαρίας και υπέ-
γραφαν συμφωνία κοινής δρά-
σεως των κρατών τους στην Ε.Ε.
και στο ΝΑΤΟ.

Συζητήσεις περί του εάν η δι-
εύρυνση του ΝΑΤΟ ήταν εφικτή
ή επιθυμητή διεξάγονταν κατά την
προεδρία του Τζορτζ Μπους και
τελικώς υιοθετήθηκε η επέκταση
περί τα μέσα του 1992. Αναλυτές
υποστηρίζουν ότι επιτελείς του
προέδρου Μπους ανησυχούσαν
μήπως η Ε.Ε. έσπευδε να καλύψει
ενδεχομένως το κενό ασφαλείας
στην Κεντρική Ευρώπη, περιορί-
ζοντας την επιρροή των ΗΠΑ στη
μετά τον Ψυχρό Πόλεμο εποχή.

Το 1996, ο πρόεδρος Μπιλ Κλίν-
τον απηύθυνε πρόσκληση στα

πρώην μέλη του Συμφώνου Βαρ-
σοβίας και στις αποσχισθείσες
σοβιετικές Δημοκρατίες να προ-
σχωρήσουν. Ωστόσο, πάνω από
σαράντα ειδικοί στα θέματα εξω-
τερικής πολιτικής, μεταξύ των
οποίων ο πρώην υπουργός Αμύνης
Ρόμπερντ ΜακΝαμάρα, επί προ-
εδρίας των Τζον Κένεντι και Λίντον
Τζόνσον, με ανοικτή επιστολή
τους εξέφραζαν σκεπτικισμό, χα-
ρακτηρίζοντας τη διεύρυνση του
ΝΑΤΟ δαπανηρή και μη απαραί-
τητη.

Το 1997, ο Τζορτζ Κέναν, ο αρ-
χιτέκτονας της αμερικανικής πο-
λιτικής έναντι της Σοβιετικής Ενώ-
σεως, ο διαμορφωτής του δόγμα-
τος της «ανασχέσεως» του επε-
κτατισμού της ΕΣΣΔ, είχε χαρα-
κτηρίσει τη διεύρυνση του ΝΑΤΟ
στην Κεντρική Ευρώπη «το πλέον
μοιραίο σφάλμα της αμερικανικής
πολιτικής της περιόδου μετά τον
Ψυχρό Πόλεμο».

Αλλά οι Δημοκρατικοί των ΗΠΑ
είναι κατά κανόνα ριψοκίνδυνοι
και ενίοτε επιπόλαιοι. Ετσι, δύο
χρόνια αργότερα, στις 12 Μαρτίου
1999, η τότε υπουργός Εξωτερικών
των ΗΠΑ Μαντλίν Ολμπράιτ, υπο-
δεχόμενη θερμά τους τρεις ομο-
λόγους της, είπε το μνημειώδες
«Αλληλούια».

Ο πρόεδρος Τζο Μπάιντεν ώθη-
σε την πολιτική του προκατόχου
του Μπιλ Κλίντον στα άκρα με
άγνωστες συνέπειες. Παρεμπι-
πτόντως, την 1η Μαρτίου ε.έ. η
Wall Street Journal δημοσίευε
άρθρο που αποκάλυπτε ότι στη
συνάντηση που είχαν στην Κων-
σταντινούπολη αντιπροσωπείες
της Ρωσίας και της Ουκρανίας,
είχε συμφωνηθεί σε ποσοστό 90%
τερματισμός του πολέμου, που
μεταξύ άλλων περιελάμβανε έν-
ταξη της Ουκρανίας στην Ευρω-
παϊκή Ενωση και αποκλεισμό της
προσχωρήσεώς της στο ΝΑΤΟ.
Αλλά όμως κάποια από κράτη της
Συμμαχίας είχαν αντιρρήσεις και
ο πόλεμος συνεχίζεται. Συμβαί-
νουν στην πολιτική και αυτά...

Προς Ανατολάς
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Κάποιοι που αντιμετώ-
πιζαν τα σκίτσα του
Δημήτρη Χαντζόπου-
λου σαν μια σπαζοκε-
φαλιά υψηλού επιπέ-
δου θα πρέπει να
βρουν άλλη πνευματι-
κή άσκηση.
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Όλα γύρω από το
Φτερικούδι. Υποθέ-
σεις, έρευνες, ρευ-
στό σκηνικό μέχρι
το επόμενο: 

1. Το κράτος κο-
σμικό (το προνοεί το σύνταγμα του
1960). Όμως, δεν έχει καταφέρει
να βάλει δυο-τρεις κανόνες στις
σχέσεις του με την Εκκλησία. Ό,τι
θέλει η Εκκλησία κάνει, οι επιθυμίες
της συνιστούν εντολές/πληρωμές
μισθών, αφορολόγητα, άβατο τα
οικονομικά κάθε μονής και κάθε
επισκοπής. Το τυπικό μέρος: «Η
συμφωνία που επιτεύχθηκε μεταξύ
του τέως αρχιεπισκόπου και της
κυβέρνησης Χριστόφια, η οποία,
επισφραγίστηκε με απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου στις
14/3/2012 και με τις ευλογίες της
Βουλής, εξαιρεί την Εκκλησία και
από τον ΦΠΑ καθώς και ένα μεγάλο
μέρος της περιουσίας της από τον
φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας», (πηγή,
«Πολίτης», 14/3).

2. Επιθετική διάταξη μονών του
Αγίου Όρους στη νήσο των αγίων.
Με απ’ ευθείας δοξολογίες, δοσο-
ληψίες, (κυρίως Βατοπέδι), όπως
η πρόσφατη περιοδεία με τη ζώνη
–άφιξη στη νήσο με τιμές αρχηγού
κράτους. Γιατί όμως οι του Αγίου
Όρους επενδύουν ειδικά στη νήσο;
Προφανώς έχουν κάνει έρευνα
αγοράς, τα οφέλη είναι μαζικά και
ανεξέλεγκτα. 

3. Χιλιάδες χρόνια η λαϊκή θρη-
σκεία –και, βέβαια όχι μόνο στην
Κύπρο– επιβλήθηκε της επίσημης
χριστιανικής. Όταν η τελευταία
είδε ότι δεν μπορεί να αλλάξει βα-
θιά εμπεδωμένες πεποιθήσεις, είτε
τις υιοθέτησε (λατρευτικές τελετές)
είτε τις άλλαξε σε επίπεδο κορυφής
(Ποσειδώνας/ Άγιος Νικόλαος).

4. Η λαϊκή θρησκεία πέρασε
στην καθημερινότητα των ανθρώ-
πων και εμβάθυνε μύθους, δοξασίες,
ακλόνητες παραδόσεις. Το ακριτικό
δημοτικό τραγούδι (κατά τη γνώμη
μου, το κορυφαίο έργο της κυπρια-
κής γραμματείας) «Ο Διγενής τζι’
ο Χάρος», είναι η αποθέωση της
τριπλής συγκατοίκησης στοιχείων
από την αρχαιοελληνική θρησκεία,
τον επίσημο χριστιανισμό και τη
λαϊκή θρησκευτική παράδοση, η
οποία προηγήθηκε χρονικά και την
οποία η κυπριακή παράδοση έχει
αφομοιώσει μια χαρά.

5. Το υπόστρωμα έχει ισχυρές
βάσεις. Στη συνέχεια, ηγέτες της
Εκκλησίας της Κύπρου ικανοί περί
το εμπόριο και τις συναλλαγές
στήριξαν προέδρους και πήραν
ανταλλάγματα-φορολογικές απαλ-
λαγές, αρκετά σχολεία με εκκλησιές
και ναΐσκους. Συνοπτικά, κέρδισαν
την πεποίθηση ότι «συνδιοικούν»
το πεδίο και μερικές φορές με
απλές αγοραίες πράξεις, λ.χ. αγο-
ραπωλησία οικοπέδου, πρόεδρος
/ αρχιεπίσκοπος. 

6. Η εκτεταμένη ανάπτυξη πα-
νεπιστημίων στη νήσο τα τελευταία
25 χρόνια, θα ανέμενε κάποιος ότι
θα ενίσχυε τη διακίνηση ιδεών και
θα έβαζε πράγματα πάνω σε μια
πιο ορθολογική βάση. Παρά την
πρόοδο, ο βυζαντινός τρόπος ανά-
πτυξης της Εκκλησίας έδειξε ότι
έχει ισχυρά αποθέματα, προχώρησε
με γοργά βήματα.

7. Η βυζαντινού τύπου οργά-
νωση (δομή της ιεραρχίας της κυ-
πριακής Εκκλησίας, μονές, σταυ-
ροπηγιακές, αυτοκέφαλα, παραρ-
τήματα μονών από το Άγιο Όρος,
ή τα Ιεροσόλυμα κ.λπ.) έφερε μία
κατάσταση πραγμάτων, που έχει
ως κύριο χαρακτηριστικό της την

άσκηση μιας πολυθεματικής εξου-
σίας, άναρχης κατά βάση και υλι-
στικής κατ’ ουσία. Η περίπτωση
Φτερικουδίου είναι χαρακτηριστι-
κή ως προς ορισμένα σημεία της.
Το απλό ερώτημα: Ποιος είναι ο
Αββακούμ και πώς έτυχε να δοθεί
αυτό το όνομα στη μονή; Αμφι-
βάλλω αν η εβραϊκή παράδοση
που φέρει αυτό το όνομα, συνδέ-
εται με οτιδήποτε τρέχει στον κυ-
πριακό χώρο. Παρά ταύτα, ήταν
μια μονή που γινόταν ολοένα και
πιο γνωστή, έπεισε μοναχούς, και
το σημαντικότερο, έπεισε πλήθος
από πιστούς να θεωρούν ότι ο Αβ-
βακούμ –όσο πιο άγνωστο όνομα,
προφανώς τόσο και πιο ελκυστικά
μυστηριώδες– ήταν Φτερικουδιώ-
της. Ο συσσωρευμένος πλούτος
έφερε καταγγελίες, σακούλες, αστυ-
νομικές έρευνες. Ωστόσο, οι αμ-
φιβολίες, τα ερωτήματα που θέτει
η κοινή γνώμη είναι η πλέον ωφέ-
λιμη πλευρά του πράγματος. Η
διαρκής προσπάθεια για την ορ-
θολογική ερμηνεία των πραγμά-
των, η μόνη απάντηση στα ερω-
τήματα. Αν δεν βρέχει, δεν πηγαί-
νεις στον Αββακούμ για παράκλη-
ση, κτίζεις εργοστάσιο αφαλάτω-
ση

8. Πολλοί ζητούν διαχωρισμό
κράτους-Εκκλησίας, αλλά ως γνω-
στόν τίποτε δεν γίνεται, ούτε και
προβλέπεται να συμβεί. Τα κόμ-
ματα βλέπουν την επιρροή τη Εκ-
κλησίας, οι δημοσκοπήσεις συχνά
καθοδηγούν τις αποφάσεις τους
–και πίεση από κάτω δεν υφίστα-
ται. Έκτοτε κανένας δεν θέλησε
να αλλάξει κάτι, αναλαμβάνοντας
μια πρωτοβουλία με δομική βαρύ-
τητα, ή, έστω, να πει «νέες εποχές,
νέες αποφάσεις». 

Γιατί αποτυγχάνουμε στις προ-

οδευτικές μεταρρυθμίσεις; Οι με-
ταρρυθμιστικές δυνάμεις είναι μει-
οψηφία και οι διάφορες απόπειρες
να αλλάξει κάτι δεν ευδοκίμησαν.
Έτσι, αντί η προσπάθεια να πα-
ραμένει ανοικτή και να ενταθεί,
εφευρέθηκε η λύση της «ποσό-
στωσης». Το παράδειγμα: ένα πο-
δοσφαιρικό σωματείο χρωστά χρή-
ματα και δεν μπορεί να επιβιώσει
σύμφωνα με τους κανονισμούς της
ΟΥΕΦΑ. Η κυπριακή φόρμουλα:
θα πάρει μια θεσμικά περίεργη
βοήθεια από την ΚΟΠ, θα περάσει
τα κριτήρια, και αφού περάσει η
μπόρα, τα «κανονίζουμε».

Η πολιτική της «ποσόστωσης»
καταδικάζει κάθε απόπειρα για
μεγάλες μεταρρυθμίσεις σε αδιέ-
ξοδο. Όλοι, άλλοι λιγότερο, άλλοι
περισσότερο, λαμβάνουν το «πο-
σοστό» τους και έτσι όλα τα μεγάλα
ζητήματα μένουν στα αζήτητα.
Δεν υπάρχει μαγικός τρόπος για
να αλλάξουν τα πράματα. Ένα
άμεσης προτεραιότητας βήμα είναι
η αναθεώρηση της συμφωνίας του
Υπουργικού Συμβουλίου στις
14/3/2012, και με τις ευλογίες της
Βουλής η οποία «εξαιρεί την Εκ-
κλησία και από τον ΦΠΑ καθώς
και ένα μεγάλο μέρος της περιου-
σίας της από τον φόρο ακίνητης
ιδιοκτησίας». Ο κανόνας είναι διά-
σημος: μόλις πέσουν τα φώτα της
δημοσιότητας, όλα θα ξεχαστούν
και η κοινωνία μας θα γυρίσει στην
πεπατημένη. Αλλά από τη διαχεί-
ριση της επόμενης μέρας των αβ-
βακουμικών, θα εξαρτηθεί η δυ-
νατότητα της κοινωνίας μας να
περιορίσει την έκταση της θεσμι-
κής ασυδοσίας στον χώρο της πα-
λαιάς Iουστινιανής. 

Αββακούμ ο μυστηριώδης
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Ισραηλινοί αστυνομικοί σε περιπολία καθώς μουσουλμάνοι πιστοί κατευθύνονται προς το τζαμί Al-Aqsa για να παρακολουθήσουν την πρώτη προσευχή
της Παρασκευής του ιερού μήνα του Ραμαζανιού, στην Παλιά Πόλη της Ιερουσαλήμ.

www.larkoslarkou.org.cy

Τ ο Οσλο είναι μια όμορφη, πα-
ραθαλάσσια πόλη στη νότια
Νορβηγία. Είναι ήσυχη και

νοικοκυρεμένη, πεντακάθαρη και
ασφαλής. Εκανα ένα τεστ την τε-
λευταία φορά που πήγαμε: πέρναγα
με το δάχτυλο τα μάρμαρα στις
κουπαστές από σκάλες σε δημόσια
κτίρια και δεν έβγαινε ούτε λίγη
σκόνη. Καθισμένοι στο πεζοδρόμιο
δίπλα στην αντίστοιχη πλατεία
Συντάγματος, απέναντι από τη
Βουλή, μπορούσαμε να συζητάμε
ψιθυριστά, καθότι η ησυχία ήταν
σχεδόν απόλυτη. Τα αυτοκίνητα
που περνούσαν ήταν όλα ηλεκτρι-
κά. Το φαγητό ήταν καταπληκτικό.
Κι ο ήλιος έλαμπε.Σκεφτήκαμε:
Μήπως εδώ; Μήπως εδώ να έρθου-
με για να σωθούμε από όλα τα άλλα,
αλλά και από τις συνέπειες της κλι-
ματικής αλλαγής, σε έναν κόσμο
που παίρνει φωτιά; Οχι για τώρα.
Οχι για αύριο, απαραίτητα. Αλλά
εσείς έχετε σκεφτεί πού θα ζείτε
σε είκοσι ή σε τριάντα χρόνια από
τώρα; Αν συνεχίσουν τα πράγματα
όπως πάνε τώρα, η ζωή σε πόλεις
όπως η Αθήνα θα γίνει πολύ πιο
δύσκολη από ό,τι είναι σήμερα.
Ηταν Απρίλιος τότε στο Οσλο, απεί-
χαμε από τον αρκτικό κύκλο όσο
απέχει η Αθήνα από την Αλεξαν-
δρούπολη κι η θερμοκρασία ήταν
24 βαθμοί Κελσίου. Ο ήλιος έλαμπε.
Μήπως υπάρχουν μέρη που θα
ωφεληθούν από την κλιματική αλ-
λαγή, που θα γίνουν καλύτερα, πιο
ευχάριστα από ό,τι ήταν πριν; Μή-
πως οι άνθρωποι που ζουν εκεί
είναι οι τυχεροί; Μήπως εμείς πρέ-
πει να αρχίσουμε να σκεφτόμαστε
σενάρια διαφυγής;

Η απάντηση, βεβαίως, είναι ότι
κανένα μέρος του κόσμου δεν θα
γλιτώσει τις αρνητικές συνέπειες
από την κλιματική αλλαγή. Ακόμα
κι αν κάποια κρύα κι αφιλόξενα
μέρη απολαύσουν ηπιότερες θερ-
μοκρασίες στο μέλλον, η ανατα-
ραχή του συστήματος θα φέρει και
στα δικά τους μέρη προβλήματα.
Είτε συχνότερες πλημμύρες είτε
αναπάντεχες, πρωτοφανείς δασικές
πυρκαγιές (όπως συμβαίνει ήδη
στον παγωμένο Καναδά) αλλά και
έμμεσες συνέπειες. Το Οσλο αυτή
τη στιγμή δεν είναι μια ανοιξιάτικη
ουτοπία – φέτος πέρασε κι αυτό
έναν δριμύ χειμώνα. Αν γίνει ένας
επίγειος παράδεισος με γλυκούς
χειμώνες και ζεστά καλοκαίρια τις
επόμενες δεκαετίες, αυτό σημαίνει
ότι η μέση θερμοκρασία της Γης
θα συνεχίσει να αυξάνεται ακατά-
σχετα και άρα ότι τεράστιες εκτά-
σεις της Γης πιο νότια θα έχουν
γίνει πρακτικά ακατοίκητες. Κι
αυτό σημαίνει ότι θα έχουν ξεσπά-
σει πόλεμοι, ότι θα έχουν διατα-
ραχθεί τροφικές και εφοδιαστικές
αλυσίδες, ότι φυσικές καταστροφές
θα έχουν προκαλέσει θανάτους
εκατομμυρίων και ζημιές δισεκα-
τομμυρίων και ότι μιλιούνια αν-
θρώπων θα έχουν φύγει από τα μέ-
ρη όπου δεν μπορούν να ζουν πια,
με την ίδια ιδέα που είχαμε ξαφνικά
κι εμείς: να πάνε κάπου καλύτερα.

Και δεν έχουμε καν αναφέρει το
άλλο ενδεχόμενο, έναν κίνδυνο
πιο μακροπρόθεσμο, αλλά και πολύ
πιο σοβαρό και μεγάλο: το AMOC.

Αν παρατηρήσει κάποιος μια
υδρόγειο σφαίρα, μπορεί να δια-
πιστώσει ότι το Οσλο βρίσκεται
πιο βόρεια από όλες τις μεγάλες
πόλεις του Καναδά. Βασικά, ακόμα
και το Λονδίνο, το Αμστερνταμ,
το Βερολίνο και η Κοπεγχάγη βρί-
σκονται πιο βόρεια από όλες τις
μεγάλες πόλεις του Καναδά, οι
οποίες είναι σχεδόν παγωμένες 5-
6 μήνες τον χρόνο. Η μέση θερμο-
κρασία της Βοστώνης τον Ιανουά-
ριο είναι -1,7 βαθμοί Κελσίου. Ο
λόγος που οι πόλεις της Βόρειας
Αμερικής έχουν πολύ μεγαλύτερους
και δριμύτερους χειμώνες, ενώ οι
πόλεις της Βόρειας Ευρώπης, που
βρίσκονται εξίσου βόρεια ή και βο-
ρειότερα, έχουν πολύ πιο ήπιο
κλίμα είναι το «Atlantic Meridional
Overturning Circulation», περισ-
σότερο γνωστό ως AMOC, ένα πε-
ρίπλοκο σύστημα θαλάσσιων ρευ-
μάτων που μεταφέρει υδάτινες μά-
ζες –και θερμό νερό– από τους τρο-
πικούς προς τον βόρειο Ατλαντικό,
και επιστρέφει κρύο νερό προς τον
Νότο και την Ανταρκτική. Το AMOC
ρυθμίζει το κλίμα με αυτόν τον
τρόπο εδώ και χιλιάδες χρόνια.
Αλλά τώρα, καθώς η κλιματική αλ-
λαγή καλπάζει και οι πάγοι λιώνουν,
ολοένα και περισσότερο παγωμένο
νερό από το φύλλο πάγου της Γροι-
λανδίας χύνεται στον βόρειο Ατ-
λαντικό, με αποτέλεσμα το AMOC
να εξασθενεί.

Οι επιστήμονες θεωρούν ότι αν
λιώσει πολύ περισσότερος πάγος
από τη Γροιλανδία, το AMOC κιν-
δυνεύει να καταρρεύσει ολοσχερώς,
και να σταματήσει. Τι θα γινόταν
αν κατέρρεε το AMOC; Δεν θα ήταν
καθόλου καλά τα πράγματα. Μέσα
σε μόνο λίγους μήνες η θερμοκρα-
σία θα έπεφτε ραγδαία στην Ευ-
ρώπη και στη Βόρεια Αμερική, η
στάθμη της θάλασσας θα ανέβαινε
απότομα στις αμερικανικές ακτές
και κλιματικές σταθερές, όπως η
συχνότητα των μουσώνων στην
Ασία ή οι βροχοπτώσεις στον Αμα-
ζόνιο, θα άλλαζαν απότομα και
δραματικά, αμέσως, στην ίδια σε-
ζόν. Και το κυριότερο: το AMOC
δεν θα μπορούσε να ξαναπάρει
μπροστά. Αυτή η αλλαγή θα ήταν
μη αναστρέψιμη, ό,τι κι αν κάναμε
εμείς με τις εκπομπές CO2 ή με τις
COP μας, για αιώνες. Στο παρελθόν,
όταν το AMOC κατέρρεε, χρειάζον-
ταν χίλια χρόνια για να επανέλθει
στην προηγούμενη κατάσταση.
Αν αυτό συμβεί μέσα στις επόμενες
δεκαετίες, τότε η υπερθέρμανση
του πλανήτη θα σταματήσει από-
τομα. Αλλά σε ένα τέτοιο ενδεχό-
μενο ξαφνικά η Ευρώπη θα γινόταν
ένα εντελώς νέο, διαφορετικό, πα-
γωμένο μέρος.

Και το πεντακάθαρο, ασφαλές,
ήσυχο Οσλο, όπου σκεφτόμασταν
να καταφύγουμε για να γλιτώσουμε
απ’ τη ζέστη; Θα γινόταν πρακτικά
ακατοίκητο.

Μήπως να πάμε
στο Οσλο;

Του ΘΟΔΩΡΗ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Στο κλασικό πλέον μυ-
θιστόρημα επιστη-
μονικής φαντασίας
«Το πρόβλημα των
τριών σωμάτων», η
τραυματική εμπειρία

μιας Κινέζας αστροφυσικού την
περίοδο της Πολιτιστικής Επανά-
στασης, γίνεται η αφορμή για τον
εκτροχιασμό της πρώτης επαφής
της ανθρωπότητας με εξωγήινους.
Παρά τις προειδοποιήσεις πως οι
εξωγήινοι μπορεί να εισβάλουν στη
Γη, η αστροφυσικός απαντά στο
μήνυμά τους και προδίδει ουσια-
στικά την τοποθεσία του πλανήτη
μας. Κίνητρό της, ο κυνισμός και
η απογοήτευσή της από τους αν-
θρώπους, μετά από τα όσα βίωσε
πριν από τόσα χρόνια.

Πολλοί διερωτήθηκαν πώς το
βιβλίο, που εκδόθηκε το 2008, πέ-
ρασε από τη λογοκρισία του Κομ-
μουνιστικού Κόμματος της Κίνας,
δεδομένου πως παρουσιάζει την

Πολιτιστική Επανάσταση ως μια
καταστροφική διεργασία που είχε
ως αποτέλεσμα μια επιστήμονας
να πειστεί πως δεν αξίζει στην αν-
θρωπότητα να επιβιώσει.

Το μυθιστόρημα ωστόσο δεν
έχει απαγορευτεί στην Κίνα, καθώς
η επίσημη γραμμή για την Πολιτι-
στική Επανάσταση είναι πως αυτά
που έγιναν εκείνη την περίοδο
ήταν άστοχα και υπερβολικά. Το
ίδιο το πολιτικό σύστημα της χώρας
δεν αμφισβητείται ευθέως. Η λογική
είναι πως το σύστημα δεν είναι
λανθασμένο, αλλά πως οι άνθρωποι
είναι αυτοί που σφάλλουν ή δια-
φθείρονται. Μέσω Κίνας φτάνουμε
κάπως και στο Φτερικούδι. Σύμ-
φωνα με ανακοίνωση της Ιεράς Συ-
νόδου, που παραθέτει στο ιστολόγιό
του (ageliaforos.com) ο συνάδελφος
Αριστείδης Βικέτος, η Ορθόδοξη
Εκκλησία «δεν πλήττεται οντολο-
γικά, πλήττεται, όμως, το ποιμαντικό
και αγιαστικό της έργο, λόγω του

σκανδαλισμού των πιστών». Πα-
ράλληλα, σχολιαστές και αρθρο-
γράφοι, και κόσμος που θεωρεί τον
εαυτό του πιστό, επισημαίνουν
πως το θέμα δεν είναι η πίστη, αλλά
η εκμετάλλευσή της. Φίλη στη Λευ-
κωσία μου μετέφερε μια συζήτηση
που είχε με άτομο που δεν παρα-
κολούθησε στενά το σκάνδαλο της
μονής Αββακούμ. Και το οποίο άτο-
μο όταν είδε το βίντεο με τον μο-
ναχό να δέρνει μια γυναίκα, διε-
ρωτήθηκε πώς γίνεται ένας πάτερ
να δέρνει. Όταν έμαθε πως πρό-
κειται για κάποιον που κατηγορείται
για κατάχρηση εκατοντάδων χι-
λιάδων ευρώ, απάντησε «ε τότε
δεν είναι κανονικός πάτερ».

Φυσικά και το σκάνδαλο δεν
οδηγεί λογικά στην ακύρωση της
θρησκευτικής πίστης του οποιου-
δήποτε. Άλλο η πίστη και η καλή
χριστιανική συμπεριφορά, και άλλο
οι τσαρλατάνοι, οι υποκριτές και
οι απατεώνες. Όμως, ας θυμόμαστε

πως δεν χρειάζεται απαραίτητα να
πιστεύεις στον Θεό, ή σε έναν συγ-
κεκριμένο Θεό, για να μην είσαι
τσαρλατάνος, υποκριτής και απα-
τεώνας. Το πρόβλημα ξεκινά και
τελειώνει στις δομικές αδυναμίες
της Εκκλησίας της Κύπρου, ως ενός
οργανισμού που είναι και πολιτικός
και οικονομικός, χωρίς φορολόγηση,
χωρίς ουσιαστικό έλεγχο, με εσω-
τερικές νομικές διαδικασίες στις
οποίες για κάποιο λόγο το Δίκαιο
του κράτους δίνει μερική προτε-
ραιότητα, και με δεσπόζουσα θέση
στην κοινωνία και στον δημόσιο
διάλογο.  Και με πολλή, πολλή, πολ-
λή υποκρισία για τη συμπεριφορά
όσων, ιερέων, μοναχών, μέχρι και
επισκόπων, εκμεταλλεύονται την
κεντρική τους θέση στην κυπριακή
κοινωνία για να θησαυρίσουν. Και
υποκρισία μέσω των κηρυγμάτων
για τη σεξουαλική και ηθική πρα-
κτική των πολιτών, η οποία φαίνεται
γίνεται ανεκτή μόνο όταν παρα-

μένει κρυφή, καλυμμένη κάτω από
ράσα και γένια. Στο ρεπορτάζ στο
ιστολόγιο του Α. Βικέτου, ο αρχι-
γραμματέας της Ιεράς Συνόδου,
απαντώντας σε ερώτηση αν ο αρ-
χιεπίσκοπος θέλει να κλείσει την
υπόθεση το συντομότερο δυνατόν,
απάντησε θετικά προσθέτοντας
πως ο στόχος είναι «να αποτραπεί
ο σκανδαλισμός των πιστών και
μάλιστα στην περίοδο της Μεγάλης
Τεσσαρακοστής που διανύουμε».

Αυτό όμως, το αν θα σκανδαλι-
στούν οι πιστοί και αν θα πληγεί
οντολογικά ή άλλως πως η Εκκλησία
δεν είναι δικό μας πρόβλημα, εμάς
των πολλών που έχουμε μια «κοι-
νωνική» σχέση με τη θρησκεία ως
πλαίσιο πολιτιστικών συνηθειών
και δημιουργίας αίσθησης κοινό-
τητας. Και σίγουρα δεν είναι πρό-
βλημα της Πολιτείας και του κρά-
τους. Αν λοιπόν, όπως οι Κινέζοι
δεν μπορούν να αμφισβητήσουν
την πρωτοκαθεδρία του Κινεζικού

Κομμουνιστικού Κόμματος, δεν
μπορούμε να αμφισβητήσουμε τον
ασφυκτικό εναγκαλισμό που ασκεί
για αιώνες η Ορθόδοξη Εκκλησία
στην κυπριακή κοινωνία, ας αμφι-
σβητήσουμε έστω τη βαθιά, αρρω-
στημένη υποκρισία την οποία διά-
φοροι επιτήδειοι εργαλειοποιούν
για τους δικούς τους σκοπούς.

Αυτή η αμφισβήτηση ξεκινά από
μια ώριμη συζήτηση για τα πολιτικά
και κοινωνικά προνόμια αυτού του
οργανισμού, και τη θέση του σε μια
σύγχρονη κοινωνία. Η Εκκλησία
δεν είναι υπερκομματικός και υπερ-
πολιτικός οργανισμός, αλλά οργα-
νισμός που αποτελείται από αν-
θρώπους. Αν η ίδια θεωρεί πως έχει
κεφαλή της τον Χριστό, αυτό είναι
δικαίωμα της ίδιας και των πιστών
της να το πιστεύουν. Δεν είναι όμως
υποχρέωση του κράτους και της
ευρύτερης κοινωνίας.

Από το Πεκίνο στο Φτερικούδι
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Με κάτι παραπάνω
από δύο αιώνες δια-
φορά, υπήρξαν δύο
μεγάλοι «διάλογοι»
για την πολιτισμική
διαφορετικότητα. Ο

πρώτος έλαβε χώρα κατά τον όψιμο
Διαφωτισμό, ανάμεσα στον φιλε-
λεύθερο Ιμάνουελ Καντ και τον μα-
θητή του Γιόχαν Γκότφριντ φον
Χέρντερ. Γερμανός ποιητής, θεο-
λόγος και φιλόσοφος, φίλος και
μέντορας του νεαρού Γκέτε, ο Χέρν-
τερ ενέπνευσε, σύμφωνα με πολ-
λούς ερευνητές, το ρομαντικό κί-
νημα Sturm und Drang και τους
δύο μεγάλους κλασικούς της Βαϊ-
μάρης, τους νεαρούς ακόμη Γκέτε
και Σίλερ. Ο δεύτερος διάλογος έλα-
βε χώρα ανάμεσα σε φιλελεύθερους
και κοινοτιστές (communitarians)
μετά τη δημοσίευση του έργου
«Πολυπολιτισμικότητα» (1994) του
Τσαρλς Τάιλερ και την «πολιτική
της αναγνώρισης», την οποία ο
ίδιος είχε προτείνει δύο χρόνια νω-
ρίτερα, το 1992. Ο πρώτος από τους
δύο διαλόγους είναι πιο βαθύς, με
την έννοια ότι εκτείνεται στο σύ-
νολο της ανθρώπινης ιστορίας των
πολιτισμών, ενώ ο δεύτερος αφορά

την παρουσία των μειονοτικών κοι-
νοτήτων –πολιτισμικών, θρησκευ-
τικών, φυλετικών ή άλλων– εντός
του σύγχρονου φιλελεύθερου κρά-
τους. Ο πρώτος διάλογος ξεκινάει
με τη δημοσίευση του έργου του
Χέρντερ «Για μια άλλη φιλοσοφία
της Ιστορίας (AucheinePhilosophie
der Geschichte zur Bildung der
Menschheit)» (1774). Το έργο αυτό,
το οποίο αντιτίθεται τόσο στη ρα-
σιοναλιστική θεώρηση του Βολ-
ταίρου όσο και στην κοσμοπολιτική
αντίληψη της ιστορίας του Καντ,
αποτελεί κριτική του γαλλικού ορ-
θολογισμού και της παρουσίασης
μιας ενιαίας εικόνας της παγκόσμιας
ιστορίας. Προτείνει μια εναλλακτική
φιλοσοφία της ιστορίας, κριτική
της φιλοσοφίας της προόδου, και
της γραμμικής ανάπτυξης του λόγου
στην ανθρώπινη ιστορία. Σύμφωνα
με τον Χέρντερ, αυτός ο ορθολο-
γισμός, αυστηρός και αφηρημένος,
μας εμποδίζει να σκεφτούμε το
πνεύμα και την ιδιαιτερότητα τού
κάθε λαού. Για τον Χέρντερ, κάθε
ιστορικά και κοινωνικά προσδιο-
ρισμένος πολιτισμός κάθε λαού
έχει τον πυρήνα του νοήματός του
εντός του και όχι σε σχέση με μια

γραμμική πρόοδο της ιστορίας.
Έτσι, η αξιολογική σύγκριση των
λαών και των πολιτισμών είναι όχι
απλώς αδύνατη, αλλά και άτοπη.
Ο κάθε ιστορικά και πολιτισμικά
προσδιορισμένος λαός έχει τις δικές
του αρχές και αξίες, τη δική του
«ιστορία», τη δική του αποκλειστική
εμπειρία της συλλογικής ζωής, τον
δικό του «κόσμο», θα λέγαμε σή-
μερα. Επομένως, δεν είναι ορθό να
κρίνεται σε σχέση με τις σημερινές
αξίες και αρχές, πολύ λιγότερο σε
σχέση με τις φιλελεύθερες αξίες
και αρχές, οι οποίες αυτοπαρου-
σιάζονται ως η τελευταία λέξη της
ιστορίας.

Το πρόβλημα του Τάιλορ είναι
το ίδιο, με μια μικρή αλλά ουσια-
στική διαφοροποίηση. Δεν μιλάει
για σύγκριση μακρινών πολιτισμών,
όπως των Ίνκας και της Ευρώπης
του Διαφωτισμού, αλλά για τη συ-
νύπαρξη διαφορετικών πολιτισμι-
κών ομάδων, οι οποίες σχηματί-
στηκαν με τις μετακινήσεις πλη-
θυσμών από τον 15ο αιώνα και
μετά, εντός του φιλελεύθερου Δυ-
τικού κόσμου. Έχουν άραγε δι-
καίωμα οι ομάδες αυτές να αναπα-
ραχθούν πολιτισμικά, να μεταδώ-

σουν στους απογόνους τους τις αρ-
χές της συλλογικής τους ζωής, τα
ήθη και τα έθιμά τους, τις αξίες και
τα ιδανικά τους, ακόμη και αν αυτά
αντιτίθενται στους φιλελεύθερους
νόμους; Με άλλους όρους, μπορεί
η συλλογική τους μνήμη να ταυ-
τίζεται με το παρόν και το μέλλον
τους; Μια θετική απάντηση στο
ερώτημα αυτό θα ισοδυναμούσε
με την εισαγωγή ολιστικών νοο-
τροπιών στις ατομικιστικές κοινω-
νίες της Δύσης. Το ζήτημα των
ορίων των κοινοτιστικών ελευθε-
ριών εντός του φιλελεύθερου κρά-
τους δικαίου έθεσε βέβαια ο ίδιος
ο Τάιλορ, λέγοντας ότι δεν είναι
δυνατό να επιτραπεί η πρακτική
της κλειτοριδεκτομής, επειδή απο-
τελεί παραδοσιακή πρακτική θρη-
σκευτικής μειονότητας. Το ερώτημα
για την καθολικότητα του φιλελεύ-
θερου δημοκρατικού συστήματος
εστιάζει ουσιαστικά στα επιχειρή-
ματα των δύο διαλόγων για τη δια-
φορετικότητα. Το ζήτημα όμως
αυτό δεν σχετίζεται άμεσα με την
εξάπλωση του λόγου στην παγκό-
σμια ιστορία αλλά έμμεσα. 

Η παγκόσμια ανάπτυξη και κοι-
νωνική κυριαρχία της τάξης-φορέα

των ιδεωδών του Διαφωτισμού και
της χρηματο-οικονομικής και εμ-
πορικής εργαλειοποίησης του λόγου
δημιουργεί φιλελεύθερους θύλακες
εντός των μη φιλελεύθερων ολι-
στικών κοινωνιών.

Σε συνδυασμό με την αστυφιλία,
το φαινόμενο της ανάπτυξης μιας
παγκόσμιας αστικής τάξης, όπως
κάποτε υπήρξε μια παγκόσμια αρι-
στοκρατική τάξη, ωθεί τα διαφο-
ρετικά πολιτισμικά μοντέλα προς
την υιοθέτηση πολιτευμάτων με
κάποια αλλά όχι όλα τα στοιχεία
της φιλελεύθερης κοινωνίας. Τα
στοιχεία στα οποία συνήθως υπάρ-
χει η μεγαλύτερη αντίσταση είναι
εκείνα που έχουν σχέση με την κα-
τανομή της εξουσίας. Οι μη δυτικές
χώρες βρίσκουν όλες αργά ή γρή-
γορα το δικό τους μονοπάτι και το
δικό τους μίγμα φιλελευθερισμού
και παράδοσης. Αντίθετα, τα ανε-
λεύθερα καθεστώτα στηρίζονται
στην κατοχή της εξουσίας από μα-
φιοκρατικές ομάδες και κόμματα,
είναι δε παραδοσιολάγνα και ψευ-
τοεθνικιστικά. Ο αντιφιλελευθερι-
σμός είναι η επίσημη προπαγάνδα
τους, και διαθέτουν τους χρηματι-
κούς πόρους και τα μέσα να τον

εξαπλώσουν σε πλανητικό επίπεδο.
Αρωγός της προπαγάνδας αυτής
είναι και η λανθασμένη ιδέα ότι η
καθολικότητα του φιλελεύθερου
δημοκρατικού πολιτεύματος ταυ-
τίζεται με ένα μοναδικό, ενιαίο, ια-
κωβινικό παγκόσμιο φιλελεύθερο
κράτος. Κάτι τέτοιο όμως δεν απο-
τελεί αντικειμενικό στόχο κανενός
φιλελευθερισμού.

Ούτε ο Βολταίρος, ούτε ο Καντ,
ούτε οι αντίπαλοι του κοινοτισμού
είχαν ποτέ επιχειρηματολογήσει
υπέρ ενός τέτοιου εγχειρήματος.
Το βέβαιο είναι ότι πολλά στοιχεία
οδηγούν πλέον στην απώλεια του
ολιστικού πνεύματος και στην παγ-
κόσμια επικράτηση του ατομοκεν-
τρισμού. Αυτό όμως οφείλεται σε
λόγους που ο ιστορικός του μέλ-
λοντος θα εξετάσει, όπως εξέτασε
ο Νόρμπερτ Ελίας την ανάπτυξη
της «Κοινωνίας των ατόμων» (1987)
στη Δυτική Ευρώπη. Σίγουρα, πάν-
τως, δεν είναι η οργανωμένη προ-
παγάνδα της Δύσης που τον επι-
βάλλει.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Γερμανία: Η μετά Μέρκελ εποχή
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ο συγκλονιστικός
προοιμιακός ψαλμός
(103), η ανάγνωση
του οποίου γίνεται
κατά την έναρξη της
ακολουθίας του

Εσπερινού, καθορίζει με τον πιο
απλό και ξεκάθαρο τρόπο, όχι μόνο
την παντοδυναμία του Θεού, αλλά
και τον τρόπο με τον οποίο ενεργεί
η θεία δίκη ή η θεία δικαιοσύνη.
«Ανοίξαντός σου την χείρα, τα
σύμπαντα πλησθήσονται χρηστό-
τητος. Αποστρέψαντος δε σου το
πρόσωπον, ταραχθήσονται. Αν-
τανελείς το πνεύμα αυτών, και
εκλείψουσι, και εις τον χουν αυτών
επιστρέψουσιν. (…) Εκλείποιεν
αμαρτωλοί από της γης, και άνομοι,
ώστε μη υπάρχειν αυτούς. Ευλόγει,
η ψυχή μου, τον Κύριον…». Και
σε μετάφραση: «Όταν ανοίγεις το
πλουσιόδωρο χέρι σου, τα σύμ-
παντα γεμίζουν από τα αγαθά σου.
Μα όταν πάρεις απ’ αυτά το πρό-
σωπό σου, τα πιάνει ταραχή και
τρόμος. Παίρνεις τη ζωή τους και
σβήνουν και επιστρέφουν στο χώ-
μα απ’ όπου προήλθαν. Κι όταν
τους στείλεις πάλι τη ζωογόνα
πνοή σου, ξαναδημιουργούνται,
κι έτσι ξανακαινουργιώνεις το πρό-
σωπο της γης. Ας είναι, λοιπόν,
δοξασμένος ο Κύριος στους αι-
ώνες…». 

Στους σπουδαίους ψαλμούς του
Δαυίδ, φανερώνεται ο τρόπος ενέρ-
γειας του Θεού στην Παλαιά Δια-
θήκη. Ο ίδιος τρόπος συνεχίζεται
και στην Καινή Διαθήκη, αφού ο
Χριστός ήλθε και συμπλήρωσε τον
νόμο και σίγουρα δεν τον κατάρ-
γησε. Ο Χριστός έθεσε πάνω από
τους νόμους και τους κανόνες την
αγάπη, η οποία είναι συνώνυμη με
τον Θεό. Αγαπώντας τον Θεό, αγα-
πάς και τους ανθρώπους, και αγα-
πώντας τους ανθρώπους, αγαπάς
και τον Θεό. Η φυσική πορεία των
πραγμάτων, είτε στον άνθρωπο,
είτε στη φύση, ξεκινά και τελειώνει
στο «ό,τι κάμνεις βρίσκεις…» όπως
έλεγαν οι πρόγονοί μας, οι οποίοι
νήστευαν σαράντα μέρες. Πέραν
τούτου, οτιδήποτε είναι φυσικό και
αληθινό είναι και χριστιανικό. Και
όσο ο άνθρωπος ανατρέπει τη δική
του φύση και την φυσική δημιουρ-
γία, πολεμά τον ίδιο τον εαυτό του,
με τις ανάλογες συνέπειες. Και όπως
περιέγραψαν οι παππούδες μας τον
εγωισμό, την ύψιστη αμαρτία, «το
πουλλίν το μουτάτο ο Θεός προ-
υμουτά το...». 

Ο όσιος Αββακούμ, ο πραγμα-
τικά θαυματουργός άγιος της Κύ-
πρου, για τους πιστούς οι οποίοι
κατέφευγαν εδώ και εκατοντάδες
χρόνια στη χάρη του, για να θε-
ραπευτούν κυρίως από ασθένειες
της κεφαλής, έκανε αυτή τη φορά,
ίσως το μεγαλύτερο θαύμα. Απέ-
ταξε με ηχηρότατο τρόπο, όλους

όσοι στο όνομα του αγίου, εξαπα-
τούσαν με τον ένα ή τον άλλο τρό-
πο τους πιστούς.

Σε αυτό τον δυνατό άνεμο της
κάθαρσης και της θείας δίκης, συμ-
παρασύρονται και κονιορτοποι-
ούνται δεσποτάδες, ηγούμενοι,
πολιτικοί ταγοί και προύχοντες
του τόπου, οι οποίοι από τη μία
στιγμή στην άλλη, από τις δόξες
και τους θρόνους, κατακρημνί-
στηκαν στα βάραθρα της απαξίω-
σης, στη δίνη «αιμοβόρων» μέσων
μαζικής ενημέρωσης, και στους
«αχόρταγους» ανθρώπους, οι οποί-
οι ψάχνουν «αίμα, σεξ και βία» για
να δικαιολογήσουν τάχα τη συ-
νείδησή τους. Από την άλλη, υπάρ-
χουν και οι «καθαροί και αμόλυν-
τοι», οι οποίοι διέρχονται από την
κάμινο όλων αυτών των βασάνων.
Σίγουρα ο Θεός –με μυστικό τρό-
πο– θα τους αναδείξει και θα τους
χαριτώσει, είτε σε αυτή τη ζωή,
είτε στη άλλη, την αληθινή ζωή.

Στο προσκήνιο έρχονται και τα
φοβερά λόγια του Ευαγγελίου της
Κρίσης, το οποίο λέει «Ω ποία ώρα
τότε και ημέρα φοβερά, όταν κα-
θίσει ο Κριτής επί θρόνου φοβερού.
Βίβλοι ανοίγονται, και πράξεις
ελέγχονται, και τα κρυπτά του σκό-
τους δημοσιεύονται…». Ο φιλάν-
θρωπος Θεός άνοιξε από τώρα τα
«βιβλία» των πρωταγωνιστών της
υπόθεσης της Μονής του Οσίου
Αββακούμ και έδωσε από τώρα,
από αυτή τη ζωή, την ευκαιρία
στους ανθρώπους να μετανοήσουν
και να σωθούν. Πολλοί πιστοί μπο-
ρεί να σκανδαλίστηκαν, αλλά αυτό
είναι σίγουρα μια προσωρινή θλί-
ψη, δεδομένου ότι τα βάσανα του
βίου είναι τόσα πολλά και ο φόβος
του θανάτου τόσο ισχυρός, ώστε
όλοι αργά ή γρήγορα να ζητούμε
το έλεος του οικτίρμονα Θεού. Η
όλη ιστορία αποτελεί και ένα ισχυ-
ρότατο μήνυμα κατά της εκκοσμί-
κευσης, στον χώρο της Εκκλησίας,
πρακτική ή πάθος, το οποίο απο-
τελεί την εύκολη δικαιολογία για
πολλές παρεκτροπές. 

Η Εκκλησία ψάλλει τη Μεγάλη
Παρασκευή στα Εγκώμια προς τον
ταφέντα Χριστό «Παύσον τα σκάν-
δαλα και ειρήνευσον τον λαόν
σου» και συμπληρώνει ο ψαλμωδός
απευθυνόμενος προς την Παναγία,
«Παναμώμητε αγνή Παρθένε, παύ-
σον Εκκλησίας τα σκάνδαλα και
βράβευσον ειρήνην ως αγαθή». Η
Εκκλησία ουδέποτε έζησε χωρίς
σκάνδαλα και, φυσικά, ουδείς ανα-
μάρτητος. Το ζητούμενο πάντα εί-
ναι η μετάνοια, δηλαδή η αλλαγή
πορείας, η οποία είναι ταυτόσημη
με την ειρήνη, τη χαρά και την
αγάπη. Και πάντα η γλώσσα του
Θεού είναι η σιωπή και η υπομονή.
Όλα στην ώρα τους.  

Το θαύμα του οσίου
Αββακούμ

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Είναι η φιλελεύθερη δημοκρατία καθολικό πολίτευμα; (IV)

Τ ο 2021, η τέως καγκελάριος
της Γερμανίας Άγκελα Μέρ-
κελ αποχώρησε από την πο-

λιτική σκηνή μετά από 16 χρόνια
στην καγκελαρία, τόσα όσα υπη-
ρέτησε και ο πνευματικός της πα-
τέρας Χέλμουτ Κολ. Το κόμμα της
Μέρκελ, οι χριστιανοδημοκράτες
CDU, βρίσκεται σήμερα, αν και
αποδυναμωμένο, στην πρώτη θέ-
ση, νιώθοντας την ανάσα του ακρο-
δεξιού κόμματος Εναλλακτική για
τη Γερμανία AfD, το οποίο συγ-
κεντρώνει ένα ποσοστό πάνω από
21%.

Η Γερμανία, παρ’ όλο που συ-
νεχίζει να κατέχει την πρωτιά στην
Ε.Ε. ως η πλουσιότερη χώρα-μέλος,
αλλά και ο μεγαλύτερος συνεισφο-
ρέας της, δεν αποτελεί πλέον εξαί-
ρεση της σταθερότητας, σε μια
Ευρώπη της αβεβαιότητας και της
ανόδου της ακροδεξιάς. Το AfD
δημιουργήθηκε το 2013, λαμβά-
νοντας το απαιτούμενο 5% για εί-
σοδο στη γερμανική Βουλή, και
αυξάνει συνεχώς τα ποσοστά του,
προβάλλοντας κυρίως την οικο-
νομική κρίση, το σχέδιο μαζικών
απελάσεων μεταναστών και τη
γεωπολιτική ανασφάλεια.

Τα οικονομικά προβλήματα που
αντιμετωπίζουν αρκετοί πολίτες,
ακόμα και στην πλούσια Γερμανία,
οδηγούν τους απεγνωσμένους πο-
λίτες στις αγκάλες της ακροδεξιάς,
αφού αυτοί εμφανίζονται ως υπε-
ρασπιστές των αδύναμων και όσων
νιώθουν αδικημένοι από το σύ-
στημα. Χρησιμοποιούν άρτια το
συναίσθημα, εκμεταλλευόμενοι
τον φόβο και τον θυμό της κοινω-
νίας των πολιτών, σε μια προσπά-
θεια να μιμηθούν την «πολιτική

των παραπόνων» του Ντόναλντ
Τραμπ. Ιδιαίτερα ενισχυμένο εμ-
φανίζεται το AfD σε κρατίδια της
πρώην Λαϊκής Δημοκρατίας της
Γερμανίας, εισπράττοντας μεγάλη
εκλογική απήχηση λόγω της αν-
τικομματικής και αντιμεταναστευ-
τικής ρητορικής του. Η επικράτηση
των λαϊκιστών στη Γερμανία επι-
φέρει συνεχείς απώλειες στα πα-
ραδοσιακά κόμματα προς την
ακροδεξιά, αφού, όπως και στην
Ε.Ε., η δυναμική και οι προοπτικές
της ακροδεξιάς είχαν υποβαθμιστεί.
Η γερμανική κοινωνία παρουσιά-
ζεται σήμερα διχασμένη μπροστά
σε ένα πολύ ενισχυμένο AfD, κυ-
ρίως στις αγροτικές περιοχές και
σε μικρές πόλεις με οικονομικά
και κοινωνικά προβλήματα. Από
αυτή την περιοχή κατάγεται και
η πρώην πρόεδρος του αριστερού
κόμματος DieLinkeΣάρα Βάγκεν-
κνεχτ, η οποία δημιούργησε το
δικό της κόμμα «Συνασπισμός Σά-
ρα Βάγκενκνεχτ» (BSW) που, ναι

μεν, υπερασπίζεται ζητήματα κοι-
νωνικής πρόνοιας και παρουσιά-
ζεται ενάντια στη βολεμένη πολι-
τική ελίτ που στρέφεται ενάντια
στον λαό, αλλά δείχνει και δείγματα
δεξιών-συντηρητικών θέσεων σε
πολιτισμικά θέματα, όπως το με-
ταναστευτικό και οι κοινωνικές
μειονότητες.

Απώλειες είχε και το ίδιο το
κόμμα της Μέρκελ, το CDU, αφού
εντάχθηκε στον λαϊκίστικο χώρο
η δεξιά συντηρητική Ένωση Αξιών
(Werteunion), ο επικεφαλής της
οποίας προέρχεται από τους χρι-
στιανοδημοκράτες, υιοθετώντας
καθαρά εθνικό-συντηρητικές θέ-
σεις. Η άλλοτε ισχυρή οικονομικά
Γερμανία, που αποτελούσε παρά-
δειγμα προς μίμηση, ταλανίζεται
σήμερα πολιτικά, με την άνοδο
της Ακροδεξιάς να οφείλεται κυρίως
στη χαμηλή ανάπτυξη, στις κοι-
νωνικές ανισότητες και εντάσεις,
και ιδιαίτερα στην αβεβαιότητα
που νιώθουν οι πολίτες. Η δυνατή

οικονομικά Γερμανία της Μέρκελ
και του Σόιμπλε, που βγήκε αλώ-
βητη από την οικονομική κρίση
του 2010, απειλείται σήμερα από
την ισχυρή Ιαπωνία, που το 2023
συναγωνιζόταν με τη Γερμανία
για την τρίτη θέση στον κατάλογο
των μεγαλύτερων οικονομιών παγ-
κοσμίως.

Σήμερα και οι δύο χώρες, Ια-
πωνία και Γερμανία, αντιμετωπί-
ζουν σοβαρά θέματα γήρανσης
του πληθυσμού και συρρίκνωσης
του εργατικού δυναμικού, παρά
την πολιτική των «ανοιχτών συ-
νόρων» για μετανάστες της Μέρκελ
το 2015. Το 2005 ο κόσμος τιμώ-
ρησε με την ψήφο του τον εμπνευ-
στή των αλλαγών και μεταρρυθ-
μίσεων Γκέρχαρντ Σρέντερ και το
κόμμα του, τους σοσιαλδημοκράτες
SPD, εδραιώνοντας το κόμμα της
Μέρκελ, το CDU, στην εξουσία μέ-
χρι το 2021.

Η πολιτική, κοινωνική και οι-
κονομική αναταραχή λειτουργεί
προς όφελος των λαϊκιστών και
αυτό φαίνεται τόσο στη Γερμανία
όσο και στη Γαλλία, όπου η ακρο-
δεξιά Λεπέν αναμένει να εκλεγεί
πρόεδρος. Στη Γερμανία το AfD
φλερτάρει με τους χριστιανοδη-
μοκράτες ως βασικός μελλοντικός
κυβερνητικός εταίρος. Στο ερώ-
τημα λοιπόν «Πού πάει σήμερα η
Ευρωπαϊκή Ένωση και η ατμομη-
χανή της, η Γερμανία;», η απάν-
τηση είναι ξεκάθαρη: Ρέπει με μα-
θηματική ακρίβεια προς την ακρο-
δεξιά!

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας, υποψήφιος ευρω-
βουλευτής. 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

Η άλλοτε ισχυρή οικονομικά Γερμανία, ταλανίζεται σήμερα πολιτικά, με
την άνοδο της Ακροδεξιάς να οφείλεται κυρίως στη χαμηλή ανάπτυξη,
στις κοινωνικές ανισότητες και εντάσεις, και ιδιαίτερα στην αβεβαιότητα
που νιώθουν οι πολίτες. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Υπομονή για πέντε τουλάχιστον
χρόνια θα χρειαστεί να κάνουν οι
πολίτες, μέχρι την ολοκλήρωση
ενός στερεού εθνικού συστήματος
πολιτικής προστασίας, ώστε να
κλείσουν κενά, που διαφάνηκαν
μόνο μέσα στον κύκλο ενός χρόνου,
όπως απορρέει από τους σχεδια-
σμούς της κυβέρνησης που ανα-
κοινώθηκαν την περασμένη Τρίτη.
Συγκεκριμένα, η κυπριακή κοινωνία
είδε ένα φλεγόμενο για μέρες ερ-
γοστάσιο ανακύκλωσης (Γέρι, 16
Ιουλίου), τη μεγάλου μεγέθους πυρ-
καγιά (ορεινή Λεμεσός, 6 και 7 Αυ-
γούστου), την πολύνεκρη κακοκαι-
ρία «Daniel» να πλήττει με πλημ-
μύρες χώρες της περιοχής μας (Λι-
βύη, Ελλάδα, Τουρκία, 5-12 Σεπτεμ-
βρίου) και πρόσφατα την κατα-
στροφική επέλαση δύο ανεμοστρό-
βιλων μέσα από αστική περιοχή
(Λεμεσός, 14 Φεβρουαρίου). 

Η κυβέρνηση θεωρεί ότι μέχρι
σήμερα η Κυπριακή Δημοκρατία
λάμβανε αποσπασματικά μέτρα
για περιπτώσεις όπως τις πιο πάνω.
«Τα προηγούμενα χρόνια θέλαμε
να δούμε για τη φωτιά. Όμως δεν
πρέπει να είναι μόνο για τη φωτιά,
να είναι για τις καταστροφές πρώτα
απ’ όλα. Και δεν πρέπει να είναι
μόνο για τις καταστροφές, να είναι
για να καταστεί η Κύπρος και πυ-
λώνας σταθερότητας στην περιοχή,
όπως με το “Αμάλθεια” λόγω των

υποδομών που διαθέτει», αναφέρει
στην «Κ» ο καθηγητής Εκτίμησης
Κινδύνου στο Ευρωπαϊκό Πανεπι-
στήμιο και σύμβουλος του προ-
έδρου της Δημοκρατίας για θέματα
πολιτικής άμυνας και ασφάλειας,
Γιώργος Μπούστρας. Είναι από τα
άτομα που πιστεύουν ότι τα επό-
μενα χρόνια, και λόγω της κλιμα-
τικής αλλαγής, η Κύπρος θα βιώσει
μεγα-πυρκαγιές, έντονα πλημμυ-
ρικά φαινόμενα και συνδυασμένες
καταστροφές. Για τον λόγο αυτό,
τονίζει, θα πρέπει να είμαστε προ-
ετοιμασμένοι στον μεγαλύτερο δυ-
νατό βαθμό.

Δύο τα άμεσα μέτρα 
Τα προαναφερθέντα παραδείγ-

ματα καταστροφών εντός ενός χρό-
νου, από ανθρώπινο παράγοντα
και φυσικές, συζητήθηκαν την πε-
ρασμένη Τρίτη σε σύσκεψη υπό

τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη, και
ενόψει της νέας αντιπυρικής πε-
ριόδου, που αρχίζει σε μερικές εβδο-
μάδες, ανακοινώθηκαν συγκεκρι-
μένες αποφάσεις, πίσω από τις
οποίες εδράζεται ένα πλάνο πεν-
ταετίας για εθνικό σύστημα πολι-
τικής προστασίας. Όμως, από τα
δέκα μέτρα που ανακοινώθηκαν,
δύο είναι αυτά που θα δουν οι πο-
λίτες να εφαρμόζονται αυτό το κα-
λοκαίρι. Πρώτον, πρόκειται για την
ολοκλήρωση και υποβολή στη Νο-
μική Υπηρεσία μέχρι τέλος Μαρτίου
των τροποποιητικών νομοσχεδίων
που αφορούν την αυστηροποίηση
των ποινών, ώστε να έχουν κατα-
τεθεί στη Βουλή πριν από την αν-
τιπυρική περίοδο. Σύμφωναμε πλη-
ροφόρηση της «Κ» από το υπουρ-
γείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Περιβάλλοντος, η αυστη-
ροποίησητων ποινών θα στοχεύσει,

μεταξύ άλλων, στον περιορισμό
της χρήσης εργαλείων ή μηχανη-
μάτων που ενδέχεται να προκαλέ-
σουν πυρκαγιά. Το δεύτερο μέτρο
σε άμεση εφαρμογή θα είναι η κα-
τοχύρωση της περιόδου της θερινής
δασοπυρόσβεσης στους οκτώ συ-
νεχόμενους μήνες, από έξι που
ήταν, δηλαδή από τον Απρίλιο έως
τον Νοέμβριο, συμπεριλαμβανο-
μένων.

Πλάνα για τα πτητικά
Μέχρι τη σταδιακή απόκτηση

από το κράτος 10 πυροσβεστικών
πτητικών μέσων, εντός των επό-
μενων πέντε ετών, όπως αναφέρει
ακόμη ένα μέτρο της κυβέρνησης,
το οποίο προφανώς αφορά την αιχ-
μή του δόρατος για την αντιμετώ-
πιση μεγάλων πυρκαγιών, η Κύπρος
θα πρέπει να πορευτεί αποδεχόμενη
–όπως κάνει μέχρι σήμερα– την

πραγματικότητά της ως νησιωτικό
κράτος, του οποίου οι γειτονικές
χώρες δεν μπορούν να βοηθήσουν
άμεσα μετά το πρώτο κάλεσμα για
βοήθεια. Μετά την απόκτηση των
10 πτητικών, θα πάψει σε μεγάλο
βαθμό αυτή η εξάρτηση ή θα κερ-
δίζεται πολύτιμος χρόνος μέχρι την
άφιξή της. Η πιο πάνω αγορά είναι
αλληλένδετη με ένα άλλο μέτρο
που ανακοίνωσε η κυβέρνηση, την
υποβολή σχεδίου και πρότασης
από το υπουργείο Άμυνας για στα-
διακή υπαγωγή της μονάδας πτη-
τικών μέσων δασοπυρόσβεσης
στην Εθνική Φρουρά. Αυτό θα γίνει
για δύο λόγους, όπως τονίζει ο κ.
Μπούστρας. «Στα περισσότερα
κράτη του κόσμου η αεροπυρόσβε-
ση βρίσκεται κάτω από την αντί-
στοιχη αεροπορία. Ένας δεύτερος
λόγος έχει να κάνει με την εξοικο-
νόμηση χρημάτων. Αυξάνοντας

τον αριθμό των πτητικών, δεν υπάρ-
χει καμία οικονομική λογική να
έχουμε δύο παράλληλες δομές, δη-
λαδή δύο αεροπορίες», εξήγησε.

Για την ώρα, όμως, πώς θα κα-
λυφθούν οι ανάγκες το φετινό κα-
λοκαίρι;Σύμφωνα με πληροφόρηση
από το Τμήμα Δασών, σκοπός είναι
να είναι διαθέσιμα οκτώ πρωτεύον-
τα πτητικά μέσα και τέσσερα δευ-
τερεύοντα (αξιοποιούνται για άλλα
καθήκοντα και επιχειρούν εφόσον
είναι διαθέσιμα), όσα και πέρυσι.
Συγκεκριμένα, σε ετοιμότητα θα
βρίσκεται από την 1η Απριλίου ένα
πρωτεύον και ιδιόκτητο πτητικό
μέσο. Το Τμήμα εκτιμά ότι από τις
20 Μαΐου τέσσερα ενοικιαζόμενα
αεροσκάφη και δύο ελικόπτερα θα
συμμετέχουν στη μάχη της πυρό-
σβεσης. Επίσης, από τις 15 Ιουνίου
θα ενταχθεί ένα επιπλέον αερο-
σκάφος. Όσον αφορά τα τέσσερα

δευτερεύοντα πτητικά, περιλαμ-
βάνονται τα δύο ελικόπτερα της
Αστυνομίας και τα δύο της Ε.Φ.,
για συντονισμό ή πυρόσβεση. Επί-
σης οι Βρετανικές Βάσεις είναι σε
θέση να αποστέλλουν μέχρι δύο
ελικόπτερα.

Εναλλακτικά σενάρια
Στην περίπτωση που για οποι-

ονδήποτε λόγο παρατηρηθεί πρό-
βλημα με τους διαγωνισμούς που
βρίσκονται σε εξέλιξη για τα πτη-
τικά μέσα, έχουν αποφασιστεί εναλ-
λακτικά σενάρια. Πρώτο, θα πρέπει,
εάν υπάρχει δυνατότητα, ένα ελι-
κόπτερο της Ε.Φ. και ένα της Αστυ-
νομίας να τεθούν σε επιχειρησιακή
ετοιμότητα, με χρόνο απογείωσης
30 λεπτά για πυρόσβεση. Δεύτερο,
σε ημέρες υψηλού κινδύνου θα κα-
ταβάλλεται προσπάθεια να ζητηθεί
από την Ελλάδα και την Ιορδανία
να σταθμεύσουν τουλάχιστον από
ένα ελικόπτερο στην αεροπορική
βάση Ανδρέας Παπανδρέου, για
την περίοδο από την 1η Ιουνίου
μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2024.

Η υποστελέχωση
Μπορεί το Τμήμα Δασών να θε-

ωρεί ότι δεν αντιμετωπίζει πρό-
βλημα υποστελέχωσης και να εκ-
φράζει ικανοποίηση με την παρά-
ταση της περιόδου δασοπυρόσβε-
σης, όμως στην πλευρά της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας οι 259 πυ-
ροσβέστες που αναμένεται να προσ-
ληφθούν σύντομα (εκκρεμούν για
την ώρα οι ιατρικές εξετάσεις) δεν
θα αξιοποιηθούν σημαντικά, δε-
δομένου ότι ένας πυροσβέστης για
να ολοκληρωθεί από άποψη κα-
τάρτισης απαιτούνται τρία χρόνια.
Από τις προσλήψεις αυτές, η πρό-
θεση της Υπηρεσίας είναι να αξιο-
ποιηθούν φέτος στον βαθμό του
εφικτού. Ο μισός αριθμός θα ξεκι-
νήσει τον τριετή κύκλο ακαδημαϊ-
κών σπουδών και μόνο οι υπόλοιποι
θα ακολουθήσουν ένα ταχύρρυθμο
πρόγραμμα έξι εβδομάδων, ούτως
ώστε να προετοιμαστούν κατάλ-
ληλα για να ενισχύσουν, στη βάση
και των δικών τους δυνατοτήτων,
τους υποστελεχωμένους σταθμούς.
Κοντολογίς, 130 περίπου νέοι πυ-
ροσβέστες θα συνδράμουν –όσο
μπορούν να βοηθήσουν– στη φε-
τινή αντιπυρική περίοδο.

Οι αισθητήρες 
Στο πλαίσιο υλοποίησης της 2ης

φάσης του ολιστικού συστήματος
πολιτικής προστασίας, στο Προ-
εδρικό αποφασίστηκε και η εγκα-
τάσταση πρόσθετων αισθητήρων
για έγκαιρο εντοπισμό των πυρκα-
γιών. Μέχρι σήμερα έχει επιτευχθεί
η εγκατάσταση τεσσάρων ηλεκτρο-
πτικών συστημάτων αυτόματης
ανίχνευσης πυρκαγιών στις περιο-
χές Ακάμα, Μαδαρή, Οίκο και Φι-
κάρδου. Σύμφωνα με τον κ. Μπού-
στρα, θα εγκατασταθούν σταδιακά
αισθητήρες και σε βιομηχανικές
ζώνες.

Οι εθελοντές
Όπως φάνηκε σε αρκετές περι-
πτώσεις, ειδικά στη μεγάλη πυρ-
καγιά της Λεμεσού τον περασμένο
Αύγουστο, το κενό της υποστε-
λέχωσηςτων υπηρεσιών μπορούν
να καλύψουν οι δυνάμεις των εθε-
λοντικών ομάδων. Χρόνο με τον
χρόνο μεγαλώνουν, και σήμερα
έχουν φτάσει τις οκτώ, οι οποίες
έχουν τύχει εκπαίδευσης και πι-
στοποίησης από την Πυροσβε-
στική, ώστε τα μέλη τους να έχουν
εξασφαλίσει ταυτότητα εθελοντή.
Μάλιστα, διαθέτουν οχήματα πυ-
ρόσβεσης και κάνουν και περι-
πολίες. Σύμφωνα με ακόμη ένα
μέτρο που ανακοίνωσε την Τρίτη
η κυβέρνηση, το υπουργείο Εσω-

τερικών θα υποβάλει πρόταση
για αξιοποίηση, εκπαίδευση και
ασφάλιση των εθελοντών. Όσον
αφορά την ασφάλιση και την εκ-
παίδευση, αυτά εφαρμόστηκαν
από πέρυσι, όμως το πλαίσιο της
εθελοντικής δράσης χρήζει βελ-
τίωσης. Προκύπτουν ομάδες που
συμμετέχουν στην πυρόσβεση
χωρίς πιστοποίηση, δηλαδή χωρίς
την απαραίτητη εκπαίδευση, θέ-
τοντας σε κίνδυνο τη ζωή τους
ή δυσκολεύοντας το έργο των
υπηρεσιών, με τις πιστοποιημένες
ομάδες να ζητούν από την Πολι-
τεία να μπει ένας έλεγχος και να
οργανωθεί το καθεστώς των εθε-
λοντών. 

Η έλλειψη νερού
Οι εθελοντές τυχαίνει να αναλαμβά-
νουν και πρωτοβουλίες για την έλ-
λειψη νερού κατά τη διάρκεια αντι-
μετώπισης μιας πυρκαγιάς. Στη με-
γάλη πυρκαγιά της Λεμεσού το συγ-
κεκριμένο πρόβλημα διαφάνηκε,
όπως μέσα από τις εκκλήσεις κατοί-
κων της Απαισιάς στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης για να φτάσει νερό
από εθελοντές άλλων επαρχιών, κάτι
που έγινε. Παράπονο για το θέμα
αυτό έκαναν στην «Κ» μετά την πυρ-
καγιά και κάτοικοι στην Αψιού, ζη-
τώντας από την Πολιτεία την υλο-
ποίηση έργων άρδευσης και αποθή-
κευσης νερού. Φέτος, για το ζήτημα,
χαρακτηριστικό είναι το παράδειγμα
της εθελοντικής ομάδας πυρόσβεσης

Kitasweather, η οποία εξασφάλισε
από δωρεά πλαστικές δεξαμενές συ-
νολικής χωρητικότητας 100 τόνων
νερού, και σε συνεννόηση με τα Κοι-
νοτικά Συμβούλια και το Τμήμα Δα-
σών θα τα τοποθετήσουν σε ιδιωτικές
περιουσίες και σε κυβερνητική γη
για προστασία της περιοχής Πρα-
στειό-Κελλάκι και του δάσους της
Κυπαρισσιάς. Όπως τόνισε στην «Κ»
ο ομάδα, με 100 τόνους νερού μπο-
ρούν να εφοδιαστούν 20 πυροσβε-
στικά οχήματα. Θέτοντας η «Κ» το
θέμα της έλλειψης νερού στο Τμήμα
Δασών, απάντησαν ότι αντιμετωπί-
ζεται κυρίως με την κρατική μηχανή,
αλλά και με την αγορά υπηρεσιών
από τον ιδιωτικό τομέα.

Μπορεί το Τμήμα Δασών να θεωρεί ότι δεν αντιμετωπίζει πρόβλημα
υποστελέχωσης, όμως στην Πυροσβεστική οι 259 νεοπροσληφθέντες
πυροσβέστες δεν θα αξιοποιηθούν σημαντικά.

Ο δρόμος της Κ.Δ.
για μία ολοκληρωμένη

πολιτική προστασία
Οι σχεδιασμοί του κράτους, οι αδυναμίες και οι πραγματικότητες

του φετινού καλοκαιριού απέναντι στις πυρκαγιές

<<<<<<

Στην περίπτωση προ-
βλήματος με τους διαγω-
νισμούς για τα πτητικά
έχουν αποφασιστεί
εναλλακτικά σενάρια,
που εμπλέκουν στάθ-
μευση ελικοπτέρων από
Ελλάδα και Ιορδανία. 

«Τα επόμενα χρόνια, και λόγω της κλιματικής αλλαγής, η Κύπρος θα βιώσει μεγα-πυρκαγιές, έντονα πλημμυρικά φαινόμενα και συνδυασμέ-
νες καταστροφές. Για τον λόγο αυτό θα πρέπει να είμαστε προετοιμασμένοι», δήλωσε στην «Κ» ο καθηγητής Γιώργος Μπούστρας.
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Κάλπη «μηνυμάτων» ή προσώπων;

Τι είναι προτιμότερο; Να έχεις να 
αντιμετωπίσεις κατά μέτωπο έναν 
τακτικό στρατό; Ή να πρέπει να 
αμυνθείς απέναντι σε μικρές, 
αντάρτικες ομάδες που επιτίθενται 
από παντού; Η μάχη των ευρωε-
κλογών για τη Ν.∆. θυμίζει περισ-
σότερο ανταρτοπόλεμο. Πρόκειται 
στην πραγματικότητα για πολλές 
μάχες που θα πρέπει να δώσει χω-
ριστά το κυβερνών κόμμα με κα-
θέναν από τους «μικρούς» επίδο-
ξους εκφραστές της δυσαρέσκειας. 

Ο πρωθυπουργός, στην πρό-
σφατη ομιλία του στη Θεσσαλο-
νίκη, έκανε λόγο για «κομματίδια 
που βλέπουν τις ευρωεκλογές ως 
μεγεθυντικό φακό για το ανάστη-
μά τους». Πώς θα κινηθεί σε αυ-
τό το κατακερματισμένο πολιτικό 
σκηνικό το Μαξίμου;

Νο1 στόχος ο Βελόπουλος

Στην τελευταία του συνέντευξη 
στον ΣΚΑΪ ο πρωθυπουργός έκα-
νε προσωπική επίθεση στον Κυ-
ριάκο Βελόπουλο. Συγκεκριμένα, 
μιλώντας για την τραγωδία των 
Τεμπών και τα σενάρια που διακι-
νούνται όσον αφορά το περιεχόμε-
νο της εμπορικής αμαξοστοιχίας 
που κάποιοι λένε πως προκάλεσε 
τη σφοδρή έκρηξη, ο πρωθυπουρ-
γός ανέφερε πως ο πρόεδρος της 
Ελληνικής Λύσης προσπαθεί «να 
χτίσει καριέρα πάνω σε αυτές τις 

σαχλαμάρες». Η επίθεση δεν θα 
είναι η μόνη. Παρά το γεγονός 
πως Ν.∆. και Ελληνική Λύση εκ-
φράζουν δύο εντελώς αντίθετες 
κοσμοθεωρίες σε βασικά θέματα 
όπως ήταν ο εμβολιασμός και ο 
πόλεμος στην Ουκρανία, το τελευ-
ταίο διάστημα παρατηρείται πως 
το κυβερνών κόμμα έχε διαρροές 
της τάξεως του 1,5%-2% προς την 
Ελληνική Λύση.

Την ίδια ώρα, από τη Λάρισα 
και πάνω το κόμμα Βελόπουλου 
δείχνει μία δυναμική πρωτοφανή 
αγγίζοντας το 13%-14%, διεκδικώ-
ντας σε Μακεδονία και Θράκη ακό-
μα και τη δεύτερη θέση. «Η Ν.∆. 
επιβάλλεται να αναχαιτίσει αυτήν 
την τάση», λέει κυβερνητική πη-
γή και σε αυτή την προσπάθεια 
θα πέσουν στη μάχη όλα τα όπλα.

Η δεξιά του Κυρίου

Σε κρυφό πρόβλημα για την 
κυβέρνηση εξελίσσεται και η Νί-
κη. ∆ημοσκόποι έλεγαν στην «Κ» 
πως «το κόμμα αυτό δύσκολα ανι-
χνεύεται στις μετρήσεις», καθώς 
το κοινό του είναι εξ ορισμού αντι-
συστημικό και εσωστρεφές και 
δεν εκδηλώνεται. Παρ’ όλα αυτά 
το τελευταίο διάστημα το κόμμα 
του δασκάλου ∆ημήτρη Νατσιού 
καταγράφει άνοδο, φτάνοντας με 
αναγωγή πάνω από το 4%. Και αυ-
τό έχει εξήγηση.

Η πληροφορία πως ιερείς σε όλη 
την Ελλάδα δίνουν «γραμμή» για 
τη «Νίκη» δεν αμφισβητείται, κα-
θώς μετά την ψήφιση του γάμου 
για τα ομόφυλα ζευγάρια μεγάλο 
μέρος της Εκκλησίας «δεν κρατά 
ούτε τα προσχήματα». Και στην 

περίπτωση της Νίκης το πρόβλη-
μα μεγαλώνει στη Βόρεια Ελλάδα, 
όπου ήδη είχε καταγραφεί η απή-
χησή της στις εθνικές εκλογές. Σε 
αυτή την περίπτωση η κυβέρνη-
ση μπορεί να ενεργοποιήσει δύο 
αντίδοτα: το πρώτο είναι να επι-
χειρηθεί να βελτιωθεί η σχέση με 
την Εκκλησία. Στο παρασκήνιο 
έχει ανοίξει δίαυλος επικοινωνί-
ας μεταξύ κορυφαίου συνεργάτη 
του πρωθυπουργού και της Αρχιε-
πισκοπής. «Οι συνθήκες δεν είναι 
ακόμα ώριμες για κάτι παραπάνω», 
λέει στην «Κ» πηγή που γνωρίζει 
τις συνομιλίες των δύο πλευρών. 
Το «κάτι παραπάνω» είναι προφα-
νώς μία επαφή μεταξύ πρωθυπουρ-
γού και Αρχιεπισκόπου. Από εκεί 
και πέρα η Ν.∆. θα ενεργοποιήσει 
και το ισχυρό δίκτυο της τοπικής 
αυτοδιοίκησης που διαθέτει για 
να απενεργοποιήσει την εκκολα-
πτόμενη απειλή της Νίκης. Το γε-
γονός πάντως πως Ελληνική Λύση 
και Νίκη καλπάζουν στη Βόρεια 
Ελλάδα έχει οδηγήσει τον εκλο-
γικό σχεδιασμό της Ν.∆. να δώσει 
βαρύτητα σε Μακεδονία και Θρά-
κη, με το 60% των περιοδειών του 
πρωθυπουργού να είναι προγραμ-
ματισμένες στη Βόρεια Ελλάδα.

Η περίπτωση της Ζωής

Η ύπαρξη της Πλεύσης Ελευ-
θερίας με καθαρά εκλογικά κρι-
τήρια «βολεύει» την κυβέρνηση. 
∆εν φαίνεται να απειλεί πουθε-
νά τη Ν.∆. Συνεπώς ό,τι παίρνει 
η πρώην πρόεδρος της Βουλής εί-
ναι από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από 
κάποια υπερδεξιά κόμματα. Στις 
μετρήσεις η Πλεύση Ελευθερίας 
δείχνει να έχει διείσδυση και σε 
συντηρητικά ακροατήρια. 

Ο χρήσιμος Λοβέρδος 

Μία πολύ ενδιαφέρουσα κατη-
γορία είναι το νέο κόμμα ∆ημοκρά-
τες του Ανδρέα Λοβέρδου. Πολλοί 
θεωρούν πως ο πρώην υπουργός 
του ΠΑΣΟΚ λόγω των συντηρη-
τικών θέσεων που έχει εκφράσει 
κατά καιρούς και της θητείας του 
στην κυβέρνηση Σαμαρά, μπορεί 
να κόψει από τη Νέα ∆ημοκρατία. 
∆ημοσκοπικά δεν επιβεβαιώνεται 
κάτι τέτοιο, καθώς το πρώιμο 2% 
που αποσπά φαίνεται να προέρ-
χεται κυρίως από το στάσιμο ΠΑ-
ΣΟΚ. Και αυτό είναι για τη Ν.∆. πιο 
σημαντικό, ακόμα και αν αφαιρεί 
και από την ίδια ένα μικρό ποσο-
στό. Κυβερνητικές πηγές έλεγαν 
στην «Κ» πως στις επερχόμενες 
ευρωεκλογές δεν έχει σημασία μό-
νο το ποσοστό που θα λάβει το 
κυβερνών κόμμα αλλά και η δια-
φορά του από τον ΣΥΡΙΖΑ και το 
ΠΑΣΟΚ. Συνεπώς οι ∆ημοκράτες 
αποτελούν ένα κόμμα που ακόμα 
και 2% να φρενάρει τον Νίκο Αν-
δρουλάκη, είναι σημαντικό για την 
επόμενη μέρα.

Η επίθεση στο ΚΚΕ

Η σφοδρή επίθεση που έκανε 
ο πρωθυπουργός στον ∆ημήτρη 
Κουτσούμπα με αφορμή την ανα-
φορά του γ.γ. του ΚΚΕ στους sugar 
daddies έχει και πολιτική στόχευ-
ση. Το ΚΚΕ σύμφωνα με την ανά-
γνωση του Μαξίμου χαίρει μιας 
ιδιότυπης πολιτικής ασυλίας εδώ 
και πολλά χρόνια, ακόμα και από 
τους κεντροδεξιούς αρχηγούς. Αυ-
τό ήταν κάτι που πάντα ενοχλούσε 
μια μερίδα δεξιών. Η ευθεία επίθε-
ση του πρωθυπουργού στο ΚΚΕ το 
οποίο αποκάλεσε «αναχρονιστική 
δύναμη» είχε ως αποδέκτη τους 
δεξιούς, που ικανοποιήθηκαν που 
«επιτέλους κάποιος τα είπε για το 
ΚΚΕ». Συνεπώς η επίθεση εξυπη-
ρετεί τη στρατηγική επανασυσπεί-
ρωσης ενός δεξιόστροφου κοινού 
με φυγόκεντρες τάσεις.

Λιγότερο από τρεις μήνες πριν 
από τις ευρωεκλογές, τα στοι-
χεία των δημοσκοπήσεων μας 
δείχνουν την τρέχουσα κατα-
γραφή πρόθεσης ψήφου, με ερώ-
τημα βεβαίως κατά πόσον αντι-
κατοπτρίζει πράγματι το σχήμα 
των αποτελεσμάτων που τελικά 
θα δούμε το βράδυ των εκλογών. 
Σίγουρα μένει ακόμα νερό να 
κυλήσει στο αυλάκι, με δεδο-
μένο ότι καταγράφεται ποσο-
στό αναποφάσιστων ψηφοφό-
ρων της τάξεως του 13%, ενώ 
υπάρχουν στον περίγυρο και 
νέοι εκλογικοί σχηματισμοί που 
δεν έχουν προλάβει να κατα-
γραφούν με κάποια ενδεικτι-
κή τάση και δεν αναφέρονται 
στον πίνακα πρόθεσης ψήφου 
που δημοσιεύεται. Σημειώνε-
ται ότι ο πίνακας αυτός, όπως 
και ο αντίστοιχος πίνακας του 
2019 (ώστε να γίνονται χρήσι-
μες συγκρίσεις), προκύπτει από 
τον μέσο όρο πρόθεσης ψήφου, 
χωρίς να υπολογίζονται οι απα-
ντήσεις αποχής, από πέντε εται-
ρείες (Metron, MRB, Pulse, Alco, 
Opinion Poll) που δημοσίευσαν 
συγκρίσιμα στοιχεία τον τελευ-
ταίο πρόσφατο μήνα και την 
αντίστοιχη περίοδο πριν από 
τέσσερα χρόνια. 
 
Οι ευρωεκλογές άλλωστε χαρα-
κτηρίζονται πάντα από ρευστό-
τητα και αποκλίσεις σε σχέση με 
τις βουλευτικές εκλογές, ιδίως 
για τα προπορευόμενα κόμματα, 
γεγονός που έχουμε συνηθίσει 
να αποκαλούμε «χαλαρή ψήφο». 
Σε κάθε περίπτωση, η πολιτική 
επιστήμη τις έχει κατατάξει στις 
λεγόμενες εκλογές β΄ τάξης, με 
την έννοια ότι δεν καθορίζουν 
τη διακυβέρνηση, χωρίς όμως, 
από την άλλη, να αποκλείει κα-
νείς και περιπτώσεις που μπο-
ρεί να προκαλέσουν σημαντικές 

πολιτικές συνέπειες, όπως είδα-
με στην Ελλάδα και στις τρεις 
τελευταίες ευρωεκλογές (2019, 
2014, 2009), με ανατροπή και 
προβάδισμα της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης που έφερε έπει-
τα από λίγο και την επικράτη-
σή της σε βουλευτικές εκλογές. 
 
Αντίστοιχο φαινόμενο είχε συμβεί 
και το 1999, χωρίς ανατροπή 
όμως της τότε κυβέρνησης του 
ΠΑΣΟΚ στις βουλευτικές εκλο-
γές του 2000, συνηγορώντας στο 
γενικό συμπέρασμα ότι, συνή-
θως, οι ευρωεκλογές δεν ανατρέ-
πουν τις κυβερνήσεις, παρότι 
θέτουν πάντοτε θέμα σε σχέση 

με την εμβέλεια του εκλογικού 
ποσοστού τους. Χαρακτηριστι-
κό παράδειγμα είναι οι πρώτες 
ευρωεκλογές του 1981, όταν το 
ΠΑΣΟΚ, παρά το 48,1% των βου-
λευτικών εκλογών, την ίδια ημέ-
ρα συγκέντρωσε στην κάλπη 
των ευρωεκλογών 40,1%. Υπο-
λογίζοντας άλλωστε συνολικά, 
κατά μέσον όρο, στις εννέα μέ-
χρι σήμερα ευρωεκλογές που 
έχουν διεξαχθεί στην Ελλάδα, 
ότι το προπορευόμενο κόμμα 
είχε απόκλιση 7 μονάδων, πιο 
χαμηλά από τα ποσοστά που δι-

έθετε στις πιο κοντινές χρονικά 
βουλευτικές εκλογές, οι οποίες 
ήταν ταυτόχρονες και το 1989, 
αλλά και το 2004 με απόσταση 
τριών μηνών.
 
Η συνοπτική αυτή συνολική εικό-
να των ελληνικών ευρωεκλογών 
συμπληρώνεται από δύο ακόμα 
περιπτώσεις. Το 1984, παρότι εί-
χαν θεωρηθεί σημαντικές, για-
τί θα κατέγραφαν τις πολιτικές 
δυνάμεις σχεδόν τρία χρόνια 
έπειτα από βουλευτικές εκλογές, 
το κυρίαρχο τότε ΠΑΣΟΚ έλαβε 
μόλις 41,6%, το οποίο όμως ανέ-
βηκε στο 45,8% στις βουλευτι-
κές εκλογές του 1985 μετά ένα 
χρόνο. Τέλος, και εντελώς αντί-
θετα, μετά την πλειοψηφία του 
ΠΑΣΟΚ στις βουλευτικές εκλο-
γές του 1993 με 46,9%, στις ευ-
ρωεκλογές του 1994, οκτώ μή-
νες αργότερα, περιορίστηκε στο 
37,7%, περίπου 9 μονάδες χα-
μηλότερα, γεγονός που, όπως 
γνωρίζουμε, δεν το εμπόδισε να 
επικρατήσει σε δύο ακόμα συ-
νεχόμενες βουλευτικές εκλογές 
(1996, 2000). 
 
Τα χαρακτηριστικά της τελευταί-
ας αναφοράς (του 1994) είναι 
ίσως τα πιο κοντινά με αυτά που 
γνωρίζουμε στην τρέχουσα πε-
ρίοδο του 2024. Χωρίς να αμ-
φισβητείται ότι κάθε περίοδος 
έχει πάντα τα δικά της ιδιαίτερα 
χαρακτηριστικά, τα εμπειρικά 
στοιχεία του παρελθόντος μάς 
βοηθούν να συγκρίνουμε και να 
σκεφτόμαστε ανάλογα. Με βάση 
επομένως τα τρέχοντα στοιχεία 
πρόθεσης ψήφου, δεν είναι δύ-
σκολο να αντιληφθεί κανείς ότι 
στις επικείμενες ευρωεκλογές 
του 2024 η προφανώς κυρίαρχη 
σήμερα Ν.∆. θα δοκιμαστεί μεν 
από τις «αντοχές» του εκλογι-
κού σώματος που την υποστη-
ρίζει, αλλά από αυτό καθόλου 
δεν προκύπτει ότι θα έχουμε 

«σημαντικές» εκλογές με την 
έννοια της ανατροπής των πο-
λιτικών ισορροπιών. 
 
Πολιτικά σημαντικές ίσως μπορεί 
να είναι θεωρητικά οι επικείμε-
νες εκλογές ως προς το ξεκαθά-
ρισμα του ποιος είναι δεύτερο 
ή τρίτο κόμμα, αν και θα σχο-
λίαζε κανείς ότι με ενδεχόμενα 
μικρά ποσοστά λίγο πάνω από 
το 10% και μικρή επίσης διαφο-
ρά μεταξύ τους, όπως δείχνουν 
μέχρι στιγμής τα στοιχεία, είναι 
βέβαιο ότι δεν ξεκαθαρίζεται τί-
ποτα. Aλλες ιδιαιτερότητες ως 
προς την εμβέλεια επιμέρους 
μικρών κομμάτων θα μπορούσε 
επίσης να θεωρηθούν, προσω-
ρινά τουλάχιστον, σημαντικές, 
αλλά εντέλει το σημαντικότερο 
διακύβευμα είναι το τι ακριβώς, 
ποσοτικά και ποιοτικά, θα στεί-
λουμε στην Ευρώπη. 
 
Συνηθίζεται να θεωρούμε ότι 
οι ευρωεκλογές δεν είναι πα-
ρά μια συγκυρία «μηνυμάτων» 
που μπορεί να στείλει το εκλο-
γικό σώμα προς τη μία ή την 
άλλη κατεύθυνση. Η σημερι-
νή πραγματικότητα όμως μας 
δείχνει ότι, ιδίως στην τρέχου-
σα κρίσιμη και μεταβαλλόμενη 
εποχή ενός αμφίβολου εν γέ-
νει διεθνούς περιβάλλοντος, η 
ουσία δεν βρίσκεται παρά στο 
τι ακριβώς θα μπορούσαμε να 
στείλουμε στο Ευρωκοινοβού-
λιο. Πόσους αλλά και ποιους ευ-
ρωβουλευτές από κάθε κόμμα. 
Εχοντας βεβαίως κατά νου την 
ενίσχυση της παρουσίας της χώ-
ρας, όπως και τις όποιες δυνατό-
τητες παρέμβασής της στο με-
γάλο αυτό ευρωπαϊκό φόρουμ. 

 
Ο κ. Πάνος Σταθόπουλος είναι 
διευθυντής του επιστημονικού 
συμβουλίου του Ιδρύματος 
Δημοκρατίας «Κωνσταντίνος 
Καραμανλής».

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Του ΠΑΝΟΥ ΣΤΑΘΟΠΟΥΛΟΥ 

Οι μικρές
καμπάνιες

της Ν.Δ.
Ξεχωριστή στρατηγική για κάθε αντίπαλο, 
καθώς οι ευρωεκλογές ευνοούν την ψήφο 

στα κόμματα διαμαρτυρίας

Το γεγονός πως Ελληνική 
Λύση και Νίκη καλπά-
ζουν στη Βόρεια Ελλάδα 
έχει συμπεριληφθεί στον 
εκλογικό σχεδιασμό της 
Ν.Δ. Το 60% των περιο-
δειών του πρωθυπουργού 
είναι προγραμματισμένες 
σε Μακεδονία και Θράκη.

Στις επικείμενες ευρω-
εκλογές, η προφανώς 
κυρίαρχη σήμερα Ν.Δ. 
θα δοκιμαστεί μεν από 
τις «αντοχές» του εκλο-
γικού σώματος που την 
υποστηρίζει, αλλά κα-
θόλου δεν προκύπτει ότι 
θα έχουμε ανατροπή των 
πολιτικών ισορροπιών.

Τι έδειχναν τα γκάλοπ το 2019, τι σήμερα

Ν.Δ.

Τελικό αποτέλεσμα 
ευρωεκλογών

ΣΥΡΙΖΑ

ΚΙΝΑΛ

Χ.Α.

ΚΚΕ

ΕΛΛ. ΛΥΣΗ

ΑΛΛΟ ΚΟΜΜΑ

Ν.Δ.

Πρόθεση ψήφου
Μέσος όρος των ίδιων 5 εταιρειών κατά 

την αντίστοιχη προεκλογική περίοδο

ΣΥΡΙΖΑ

ΚΙΝΑΛ

Χ.Α.

ΚΚΕ

ΕΛΛ. ΛΥΣΗ

ΑΛΛΟ ΚΟΜΜΑ

ΑΝΑΠΟΦΑΣΙΣΤΟΙ

Ν.Δ. 30,4 30,5 33,1

23,820,4

6,7

6

5,6

12,2

11,1

8,3

7,7

3,8 2,1

7,7

4,9

5,4

4,2

2,9 15,1 20,9

13,62,7

2,3

5,8

12,8

Τρέχουσα πρόθεση ψήφου 
στις ευρωεκλογές 

Μέσος όρος 5 εταιρειών

ΠΑΣΟΚ

ΣΥΡΙΖΑ

ΚΚΕ

ΕΛΛ. ΛΥΣΗ

ΝΙΚΗ

ΠΛ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ

ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ

ΑΛΛΟ ΚΟΜΜΑ

ΑΝΑΠΟΦΑΣΙΣΤΟΙ

2024 2019 2019
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Η ατμόσφαιρα στη συνάντηση της 
περασμένης ∆ευτέρας ανάμεσα 
στους δύο υφυπουργούς Εξω-
τερικών Ελλάδας και Τουρκίας, 
Αλεξάνδρας Παπαδοπούλου και 
Μπουράκ Ακσαπάρ, ήταν κατά τα 
συνήθη –ανάμεσα σε δύο πολύπει-
ρους διπλωμάτες– εξαιρετικά πο-
λιτισμένη. Το κοινό ανακοινωθέν 
που εκδόθηκε λίγο αργότερα ήταν 
τυπικό, ωστόσο είναι ιδιαίτερα εν-
διαφέρον ότι στις πρώτες διαρροές 
αναφέρθηκαν ορισμένα στοιχεία, 
όπως η διαφωνία απόψεων στην 
ανταλλαγή oδηγιών προς ναυτιλ-
λομένους σε θάλασσα και αέρα 
(NAVTEX και NOTAM) σχετικά με 
ασκήσεις ή σχεδιαζόμενα γυμνά-
σια, καθώς και στις θρησκευτικές 
ελευθερίες.

Οι δύο πλευρές συμφώνησαν 
ότι καλό είναι να διατηρηθεί η 
ατμόσφαιρα των «ήρεμων νερών» 
στο Αιγαίο κατά το δυνατόν περισ-
σότερο. Ωστόσο, ο πρόεδρος της 
Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν 
σε δείπνο ιφτάρ –λόγω Ραμαζα-
νιού– είπε το βράδυ της Τρίτης ότι 
εύχεται το θετικό κλίμα στο Αιγαίο 
και την Ανατολική Μεσόγειο «να 
φέρει συγκεκριμένα αποτελέσμα-
τα», αφού πρόσθεσε και όλα όσα 
ακούγονται ευχάριστα στα δυτικά 
αυτιά περί ΝΑΤΟ και στρατηγικού 
στόχου ένταξης στην Ε.Ε.

Την προηγούμενη ημέρα η κ. 
Παπαδοπούλου είχε, βέβαια,  γνω-
στοποιήσει ότι η Ελλάδα δεν πρό-
κειται να συζητήσει για ζητήματα 
που άπτονται της εθνικής κυριαρ-
χίας, ωστόσο είναι ενδιαφέρον να 
διευκρινιστεί τι ακριβώς εννοεί ο 
κ. Ερντογάν όταν αναφέρεται σε 
«συγκεκριμένα αποτελέσματα».

Κατ’ αρχάς, ο πρόεδρος της 
Τουρκίας με τον τρόπο αυτό ασκεί 
πίεση προς την Ελλάδα, ουσια-
στικά υπενθυμίζοντας ότι οι συ-
ζητήσεις ξεκίνησαν με σκοπό να 
καταλήξουν κάπου, οριοθετώντας 
πρακτικά και χρονικά τον ορίζο-
ντα γι’ αυτό. Σύμφωνα με κάποιες 
εκτιμήσεις, ο κ. Ερντογάν κινείται 
με ορίζοντα την πιθανή επανεκλο-
γή του Ντόναλντ Τραμπ στην προ-
εδρία των ΗΠΑ. Αυτή τη στιγμή, 
πάντως, δεδομένης και της πολεμι-
κής προετοιμασίας των τουρκικών 
ενόπλων δυνάμεων για εισβολή 
στο Βόρειο Ιράκ με σκοπό εκκα-
θαριστικές επιχειρήσεις εναντίον 
του κουρδικού ΡΚΚ, είναι σαφές 
ότι η Αγκυρα είναι απασχολημέ-
νη με πολύ πιο σοβαρά (για την 
τουρκική κοινή γνώμη) ζητήματα.

Τα θέματα «ουσίας» είναι και 
θεωρητικά και πρακτικά εξαιρετι-
κά δύσκολο να γίνουν αποδεκτά 
από την ελληνική πλευρά. Κατά 

την τουρκική θεώρηση η απο-
στρατιωτικοποίηση των νησιών 
είναι προϋπόθεση για οποιαδήπο-
τε υποχώρηση και συμβιβασμό εκ 
μέρους της Αγκυρας. Το πρόβλη-
μα, ωστόσο, και σε αυτή την πε-
ρίπτωση είναι το πώς αντιλαμβά-
νεται η Αγκυρα την υποχώρηση. 
Εν ολίγοις, η Ελλάδα δεν χρειά-
ζεται τη συγκατάθεση της Αγκυ-
ρας για τα νησιά του Ανατολικού 
Αιγαίου, που είναι αναπόσπαστο 
τμήμα του εθνικού κορμού. Οπό-
τε εύλογα, όταν υπονοείται κάτι 
τέτοιο από την Αγκυρα, η απά-
ντηση είναι σαφέστατα αρνητική. 
Οι NAVTEX και αντι-NAVTEX της 
προηγούμενης περιόδου, όπου κα-
τά κανόνα υπογραμμίζεται από τις 

τουρκικές αρχές πως οι ασκήσεις 
των ελληνικών Ενόπλων ∆υνάμε-
ων είναι παράτυπες, καθώς δήθεν 
«παραβιάζουν» το αποστρατιωτι-
κοποιημένο καθεστώς των νησιών, 
ήταν μια πιο δημόσια υπενθύμιση 
από την πλευρά της Αγκυρας ότι η 
υποχώρηση από τη συγκεκριμένη 
θέση είναι αδιανόητη.

Στην παρούσα συγκυρία περι-
ορισμένη φαίνεται να είναι και η 
παρέμβαση τρίτων (π.χ. ΗΠΑ ή 
Γερμανία), που βεβαίως δηλώνουν 
έτοιμοι να καταθέσουν προτάσεις, 
παραμένουν δε ικανοποιημένοι με 
αυτό το status quo «παγωμένης 
σύγκρουσης», καθώς στον περί-
γυρο (Ουκρανία, Μέση Ανατολή, 
Ερυθρά Θάλασσα και Καύκασο) η 

κατάσταση έχει ξεφύγει από τον 
έλεγχο.

Οι Ελληνες διπλωμάτες έχουν 
συνηθίσει πλέον τη γραμμή της 
Αγκυρας περί λύσης δύο κρατών 
στο Κυπριακό, κάτι που άλλωστε 
οι Τούρκοι αξιωματούχοι δεν προ-
βληματίζονται ιδιαιτέρως να μοι-
ραστούν και δημόσια. Ωστόσο, 
είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον ότι 
ακόμη και στις τελευταίες ελληνο-
τουρκικές επαφές, από την τουρ-
κική πλευρά επαναλήφθηκε πως 
η Αγκυρα δεν προτίθεται να υπο-
χωρήσει από τις θέσεις της περί 
κυριαρχικής ισότητας των Τουρ-
κοκυπρίων· εμμέσως πλην σαφώς, 
μιας άλλης φόρμουλας που θα οδη-
γεί σε νέα κράτη. Είναι ενδεικτικό 
ένα περιστατικό που καταγράφηκε 
πριν από  λίγες ημέρες σε συνεδρί-
αση του ΟΗΕ, όταν ο μόνιμος αντι-
πρόσωπος της Ελλάδας Ευάγγελος 
Σέκερης, προχωρώντας σε ένα γε-
νικότερο σχόλιο για την κατάστα-
ση στον κόσμο, έκανε και μια πα-
ραπομπή στο Κυπριακό, μιλώντας 
όμως επί της αρχής και, κυρίως, 
παρεμπιπτόντως. Η αντίδραση της 
Τουρκίας ήταν δυσανάλογη, κα-
θώς ο τοποθετηθείς ως μόνιμος 
αντιπρόσωπος της χώρας Σεντάτ 
Ονάλ (γνωστός στην ελληνική δι-
πλωματία από τις διερευνητικές 
επαφές, αλλά και τα πρώτα βή-
ματα του ανανεωμένου διαλόγου 
που ξεκίνησε μετά τους σεισμούς 
του Φεβρουαρίου 2023) συνέταξε 
επιστολή με την οποία εξέθετε τις, 
λίγο-πολύ γνωστές απόψεις της 
Αγκυρας για το Κυπριακό. Αυτό 
σημαίνει ότι στην Αγκυρα εξακο-
λουθεί να υπάρχει ευαισθησία για 
το ζήτημα και αποτελεί, αν μη τι 
άλλο, και δείκτη των προσδοκιών 
που πρέπει να υπάρχουν ενόψει 
της νέας προσπάθειας που γίνεται 
υπό την αιγίδα του γ.γ. του ΟΗΕ 
Αντόνιο Γκουτέρες. 

Το ραντεβού στην Αγκυρα

Το επόμενο κρίσιμο ραντεβού 
είναι, βεβαίως, εκείνο ανάμεσα 
στον πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και τον κ. Ερντογάν στην 
Αγκυρα, εκτός απροόπτου στις 7-8 
Μαΐου. Οι δύο ηγέτες θα συναντη-
θούν ξανά τον Ιούλιο, στο περι-
θώριο της συνόδου κορυφής του 
ΝΑΤΟ στην Ουάσιγκτον. Μέχρι τό-
τε θα έχουν πραγματοποιηθεί κά-
ποιοι ακόμη γύροι επαφών ανάμε-
σα στους υπουργούς Εξωτερικών 
Γιώργο Γεραπετρίτη και Χακάν 
Φιντάν, τους υφυπουργούς Κώ-
στα Φραγκογιάννη και Μπουράκ 
Ακσαπάρ για τη θετική ατζέντα 
(15 Απριλίου), καθώς επίσης και ο 
επόμενος γύρος των Μέτρων Οι-
κοδόμησης Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ) 
στις 22 Απριλίου. 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι συνομιλίες σε 
επίπεδο υφυπουργών 
Εξωτερικών, παρά τις 
διαρροές για διαφωνίες, 
επιβεβαίωσαν την 
πρόθεση των δύο 
πλευρών να αποφευχθεί 
η όποια θαλασσοταραχή 
στο Αιγαίο.

Στην ασφάλεια του ψυγείου
Η διατήρηση του status της «παγωμένης» ελληνοτουρκικής διαφοράς και το στοίχημα της Αγκυρας στο σενάριο Τραμπ

Στην αποτίμηση της ελληνικής εξω-
τερικής πολιτικής στο πλαίσιο του 
συνεδρίου «Μεταπολίτευση: 50 
χρόνια μετά», κατέστη σαφές ότι 
και οι τρεις πρώην υπουργοί Εξω-
τερικών (Μπακογιάννη, Βενιζέ-
λος, Κοτζιάς) τάσσονται υπέρ μιας 
ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής, 
μακριά από αντιλήψεις αδράνειας 
και υποστηρίζουν τη διερεύνηση 
των δυνατοτήτων διευθέτησης 
των ζητημάτων που καθορίζουν 
τη σχέση μας με την Τουρκία εδώ 
και τουλάχιστον 50 χρόνια. Μπορεί 
σε επιμέρους ζητήματα να προέ-
κυψαν διαφορετικές προσεγγίσεις. 
Ωστόσο, ήταν εμφανής η συναντί-
ληψη για την ανάγκη να αναζητη-
θούν κοινοί παρονομαστές με την 
Αγκυρα. Και βέβαια να προταχθεί 
η λεγόμενη «θετική ατζέντα», χω-
ρίς πάντως αυτή να αποτελεί πα-
νάκεια για τη μακροημέρευση της 
ύφεσης, στην οποία βρισκόμαστε 
εδώ και σχεδόν ένα χρόνο.
 
Στη συζήτηση επιβεβαιώθηκε ότι 
η ελληνική εξωτερική πολιτική 
τις τελευταίες δεκαετίες κινήθη-

κε ανάμεσα σε δύο βασικούς κύ-
κλους: τη συνειδητή ακινησία, που 
ενσωματωνόταν στην αντίληψη 
ότι η συζήτηση με την τουρκική 
πλευρά ήταν χάσιμο χρόνου από 
τη μια, και την επιδίωξη εξεύρε-
σης λύσης για την οριοθέτηση, 
αρχικά, δηλαδή στη δεκαετία του 
1970, της υφαλοκρηπίδας του Αι-
γαίου και αργότερα υφαλοκρηπί-
δας και Αποκλειστικής Οικονομι-
κής Ζώνης σε Αιγαίο και μετέπειτα 
και ανατολική Μεσόγειο, από την 
άλλη. Μάλιστα, κατά την υπουρ-
γία Βενιζέλου είναι που διευρύν-
θηκε ο γεωγραφικός χώρος ώστε 
να συμπεριληφθεί και η ανατολι-
κή Μεσόγειος.
 
Η παθητικότητα δεν έχει να κάνει τό-
σο με τις ελληνοτουρκικές σχέσεις 
όσο με την αναζήτηση εργαλείων 
ενίσχυσης του διπλωματικού μας 
αποτυπώματος, κάτι που εν τέλει 
επηρεάζει και τα ελληνοτουρκι-
κά. Το μεγάλο πλεονέκτημα της 
Τουρκίας, χωρίς να γίνονται συ-
γκρίσεις, είναι ότι συμμετέχει σε 
πολλά διπλωματικά τραπέζια. Και η 
άποψή της σε ορισμένες περιπτώ-
σεις αποκτά βαρύνουσα σημασία. 

Επειδή λοιπόν οι διεθνείς σχέσεις 
δεν είναι στατικές, ανάλογα με τις 
συνθήκες, αλλά και τη θέση μας 
στο περιφερειακό, ευρωπαϊκό και 
ευρύτερο στερέωμα, εισακουόμα-
στε περισσότερο ή λιγότερο από 
τους ισχυρούς δρώντες, επομένως 
ο λόγος μας έχει αντίστοιχη απή-
χηση σε σχέση με την Τουρκία. Ο 
Νίκος Κοτζιάς συχνά αναφέρεται 
στην ανάγκη ειδίκευσης στα τρία 
«δ»: διαπραγμάτευση, διαμεσολά-
βηση, διαιτησία. 
 
Πριν από την οριοθέτηση Αποκλει-
στικής Οικονομικής Ζώνης με την 
Ιταλία, πλην της συμφωνίας κα-
θορισμού υφαλοκρηπίδας με τη 
Ρώμη το 1977, η Ελλάδα δεν εί-
χε συμφωνήσει με κανένα όμορο 
κράτος πάνω σε ζητήματα θαλασ-
σίων ζωνών. Ασφαλώς, η συμφω-
νία του 2009 με την Αλβανία, την 
οποία στη συνέχεια αναίρεσε το 
συνταγματικό δικαστήριο της γει-
τονικής χώρας, ήταν το αποτέλε-
σμα μιας πολύ σοβαρής προσπά-
θειας από πλευράς μας. Εντούτοις, 
πριν από τις δύο οριοθετήσεις με 
Ιταλία και εν συνεχεία με την Αί-
γυπτο –με τη δεύτερη ειδικότερα 

να πυροδοτείται ως απάντηση στο 
παράνομο τουρκολιβυκό σύμφω-
νο– η Ελλάδα εμφανιζόταν είτε 
ως απρόθυμη είτε ως ανίκανη να 
διευθετήσει τις θαλάσσιες ζώνες 
με γειτονικά κράτη. Επακόλουθα, 
όταν κατηγορούσαμε και ορθά την 
Τουρκία για στρεψοδικία και απρο-
θυμία εξεύρεσης συμφωνίας, στα 
μάτια πολλών στο εξωτερικό δεν 
ήμασταν πειστικοί. 
 
Στα θετικά καταγράφηκε η αξιοπρό-
σεκτη συνέχεια των ελληνικών 
κυβερνήσεων από το 2010 μέχρι 
σήμερα στην πολιτική μας στην 
ανατολική Μεσόγειο και η αξιο-
ποίηση των δυνατοτήτων που μας 
προσέφερε η διάρρηξη των σχέ-
σεων της Τουρκίας με Ισραήλ και 
Αίγυπτο, αλλά και η προσοχή του 
ευρωπαϊκού και αμερικανικού  πα-
ράγοντα στους υδρογονάνθρακες 
και τις ΑΠΕ της ανατολικής Μεσο-
γείου και την εκμετάλλευση αυτών.
 
Ενας επιπρόσθετος προβληματι-
σμός, ωστόσο, που δεν απαντήθη-
κε επαρκώς και παραμένει εκκρε-
μής σχετίζεται με την επέκταση 
των χωρικών μας υδάτων. Οχι 

μόνο γιατί δείχνουμε φοβικότη-
τα απέναντι στο τουρκικό casus 
belli, αφού δεν έχουμε προβεί σε 
ανάλογη κίνηση ούτε καν νοτίως 
της Κρήτης, αλλά και γιατί αρχί-
σαμε να συζητούμε για την αυ-
τονόητη χάραξη γραμμών βάσης 
και το κλείσιμο κόλπων το 2018, 
παρουσιάζοντας μια ανεξήγητη 
αβελτηρία. Θα έπρεπε να έχουμε 
κινηθεί κλιμακωτά για να αυξή-
σουμε και την πίεση στην τουρ-
κική πλευρά, στην κατεύθυνση 
σταδιακής επέκτασης σε διάφο-
ρα σημεία της επικρατείας και να 
έχουμε αναρτήσει στον ΟΗΕ το 
κλείσιμο των κόλπων. 
 
Επιπλέον, στα αμιγώς διμερή, η 
Τουρκία λόγω αναθεωρητισμού 
έχει συνήθως την πρωτοβουλία 
των κινήσεων και αξιοποιώντας 
την αδυναμία εξεύρεσης λύσης, 
που η ίδια επιφέρει με τις άτοπες 
θέσεις της, «φορτώνει» την ατζέ-
ντα με ακόμη πιο ανεκδιήγητες 
διεκδικήσεις. ∆εν έχουμε βρει το 
αντίδοτο σ’ αυτό και ενώ είναι κα-
θοριστική η κατοχύρωσή μας μέσω 
συμμαχιών και ενίσχυσης της απο-
τρεπτικής ισχύος, πρέπει να βρού-

με τον τρόπο να αναστείλουμε την 
αυξανόμενη τουρκική επιθετικό-
τητα. Ακόμη κι αν έχει καταλαγιά-
σει για τακτικούς λόγους, κάποια 
στιγμή αν δεν καταγραφεί πρόοδος 
στις διαβουλεύσεις, η Τουρκία θα 
επαναφέρει δυναμικά την αναθε-
ωρητική της ατζέντα. Αυτό οφεί-
λουμε να το εμποδίσουμε.     
 
Τέλος, στο εύστοχο ερώτημα του κ. 
Βενιζέλου αν η ∆ύση έχει στρατη-
γική συνέχεια, θα πρόσθετα πως 
το ζητούμενο είναι σε έναν κόσμο 
όλο και πιο άναρχο να επιβάλλου-
με κανόνες σεβασμού και συμπε-
ριφοράς σε έναν «άτακτο» παίκτη, 
όπως η Τουρκία. Αυτό προϋποθέτει 
συνολικό πλάνο και όραμα για την 
περιοχή και παροχή λύσεων σε μία 
∆ύση που «ψάχνεται». Μάλιστα, η 
σχέση της τελευταίας με την Αγκυ-
ρα δεν θα πρέπει να αιωρείται σε 
κενό αέρος και η σφραγίδα στην 
όποια νέα συνθήκη πρέπει να εί-
ναι (και) ελληνική.  

O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυ-
ντής του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσε-
ων (IGA) και καθηγητής του Αμερικανι-
κού Κολλεγίου Ελλάδος.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ
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Συμπεράσματα από μισό αιώνα ελληνοτουρκικών σχέσεων
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Στιγμιότυπο από τη συμμετοχή των ελληνικών ειδικών δυνάμεων στην πολυεθνική άσκηση «Trojan 
Footprint». Οι NAVTEX και αντι-NAVTEX της προηγούμενης περιόδου, όπου οι τουρκικές αρχές επα-
ναλάμβαναν τον ισχυρισμό ότι οι ασκήσεις των ελληνικών Ενόπλων ∆υνάμεων δήθεν «παραβιάζουν» 
το αποστρατιωτικοποιημένο καθεστώς των νησιών, καταδεικνύουν ότι η Αγκυρα εμμένει στις θέσεις 
της, παρά τη βελτίωση του κλίματος.
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Χρειάστηκαν σχεδόν δώδεκα μήνες 
και διαρκείς διαβουλεύσεις που 
ανέβασαν «στροφές» –ειδικά μετά 
την έναρξη του πολέμου στη Μέ-
ση Ανατολή τον Οκτώβριο–, έως 
την υπογραφή της «στρατηγικής 
συμφωνίας» μεταξύ Ευρωπαϊκής 
Ενωσης και Αιγύπτου –ύψους 7,4 
δισ. ευρώ σήμερα στο Κάιρο– από 
την πρόεδρο της Κομισιόν Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν, παρουσία 
των πρωθυπουργών της Ελλάδας 
Κυριάκου Μητσοτάκη, της Ιταλίας 
Τζόρτζια Μελόνι και του Βελγίου 
Αλεξάντερ ντε Κρο.

Εναν χρόνο μετά τη δέσμευση 
της Φον ντερ Λάιεν προς τους Ευ-
ρωπαίους ηγέτες –στην έκτακτη 
σύνοδο κορυφής του Φεβρουα-
ρίου 2023 για το μεταναστευτι-
κό– ότι θα δοθεί «ιδιαίτερη έμφα-
ση στη συνεργασία με βασικούς 
εταίρους στη Βόρεια Αφρική», η 
πρόεδρος της Κομισιόν μετράει 
ήδη τρεις συμφωνίες – με Τυ-
νησία, Μαυριτανία και σήμερα 
με την Αίγυπτο. Βασικός στόχος 
τους, ο περιορισμός των μετανα-
στευτικών ροών από τη Βόρεια 
Αφρική.

Στην εξίσωση της σημερινής 
υπογραφής μπαίνουν –εκτός από 
τις τρέχουσες εξελίξεις στη Γάζα 
και την πολιτική αστάθεια σε αρ-
κετές χώρες της Αφρικής– και οι 
επικείμενες ευρωπαϊκές εκλογές 
του Ιουνίου. Κανείς στις Βρυξέλ-
λες, πόσο μάλλον η πρόεδρος που 
διεκδικεί δεύτερη θητεία στην 
Κομισιόν, δεν επιθυμεί μια νέα 
κρίση τύπου Τυνησίας - Ιταλίας, 
90 ημέρες πριν από τις κάλπες 
και με τις ακροδεξιές δυνάμεις 
ανά την Ευρώπη να καραδοκούν.

Ευρωπαίοι διπλωμάτες με τους 
οποίους συνομίλησε η «Κ» τονί-
ζουν ότι «μεταναστευτικές ροές 
απευθείας από την Αίγυπτο στην 
Ευρώπη δεν υπάρχουν». Ωστόσο, 
το Κάιρο δεν ελέγχει τα σύνορα 
με τη Λιβύη, από όπου πρόσφυ-
γες από το Σουδάν και Αιγύπτιοι 
μετανάστες διασχίζουν τη Μεσό-
γειο. «Η Αίγυπτος είναι ήδη σε 
σοβαρή κρίση με πληθυσμό 105 
εκατ., εκ των οποίων τα 10 εκατ. 
είναι ήδη μετανάστες. Υπάρχει 
μεγάλο απόθεμα ανθρώπων που 
θέλει να μεταναστεύσει, την ώρα 
που η ίδια δέχεται μεταναστευ-
τική πίεση από το Σουδάν», ανα-
φέρει Ευρωπαίος διπλωμάτης. Για 
τον ίδιο, η σημασία της συμφωνί-
ας είναι ότι υπογράφεται προτού 

«το πρόβλημα φθάσει σε ανεξέλε-
γκτες καταστάσεις», όπως συνέβη 
το καλοκαίρι με την Τυνησία και 
την Ιταλία, όπου έφθασαν 150.000 
μετανάστες σε ένα εξάμηνο.

Σύμφωνα με ανώτατη ευρω-
παϊκή πηγή, η σημερινή συμ-

φωνία δεν ακολουθεί το πρότυ-
πο της αντίστοιχης με Τουρκία 
(statement), δεν θα είναι μια δή-
λωση, αλλά μια συνολική συμ-
φωνία στήριξης της οικονομίας 
της Αιγύπτου, απαραίτητης ως 
ενθάρρυνση για το ∆ιεθνές Νο-
μισματικό Ταμείο και την Παγκό-
σμια Τράπεζα. Την προηγούμενη 

μόλις εβδομάδα η κυβέρνηση του 
Αμπντέλ Φατάχ αλ Σίσι συμφώ-
νησε τους όρους με το ∆ΝΤ αύ-
ξησης του δανείου από 3 δισ. σε 
8 δισ. δολάρια, μια «οικονομική 
ένεση» ζωτικής σημασίας για την 
κυβέρνηση, που βρίσκεται υπό 
πολιτική πίεση από τον αιγυπτι-
ακό στρατό  για να αντιμετωπί-
σει τις οικονομικές δυσχέρειες 
της χώρας.

«Η σημερινή επίσκεψη επί της 
ουσίας αποτελεί ψήφο εμπιστο-
σύνης», σχολιάζει Ευρωπαίος δι-
πλωμάτης, καθώς περιλαμβάνει 
την προεδρία της Ε.Ε. –που ασκεί 
αυτό το εξάμηνο το Βέλγιο–, την 
προεδρία της Κομισιόν και δύο 
βασικούς Ευρωπαίους εταίρους 
της Αιγύπτου, την Ελλάδα και την 
Ιταλία. «Η Ε.Ε. στέλνει μήνυμα 
στις διεθνείς αγορές και στους εν 
δυνάμει επενδυτές, που επιζητεί 
το Κάιρο», τονίζει. «Πρόκειται για 
μια μεγάλη προσπάθεια σταθε-
ροποίησης της Αιγύπτου, όπου 
η Ευρώπη πρωταγωνιστεί», συ-
μπληρώνει από την πλευρά της 
ανώτατη ευρωπαϊκή πηγή.

Αυτή, λοιπόν, η προσπάθεια 
σταθεροποίησης εξηγεί σε μεγά-
λο βαθμό το υπέρογκο ποσό, που 
θα διατεθεί ως «επισφράγιση» 
της συμφωνίας, ύψους 7,4 δισ. 

ευρώ, αποτελούμενη από επιχο-
ρηγήσεις και δάνεια. Σύμφωνα 
με πληροφορίες της «Κ», από το 
«πακέτο» αυτό θα δοθεί άμεσα 
πληρωτέα οικονομική βοήθεια 
ενός δισ. ευρώ –το β΄ εξάμηνο 
του 2024–, ενώ θα ακολουθήσει 
πρόσθετη μακροοικονομική βοή-
θεια 4 δισ. ευρώ για την περίοδο 
2025-2027, 1,8 δισ. θα δοθεί σε 
συνεργασία με άλλους οικονομι-
κούς θεσμούς και 600 εκατ. ευρώ 
για ειδικά πρότζεκτ, τεχνική βο-
ήθεια και για τη διαχείριση της 
μετανάστευσης.

«Είναι σημαντικό ότι το με-
ταναστευτικό κομμάτι δεν είναι 
αποσπασμένο, έχει υφανθεί μέσα 
στο “πακέτο”, γιατί δεν θέλου-
με μια μονοθεματική συμφωνία 
όπως με την Τυνησία», τονίζει 
ανώτατη ευρωπαϊκή πηγή. «Το 
ταξίδι της Κυριακής είναι η επιση-
μοποίηση του αρραβώνα», εξηγεί, 
καθώς «αμέσως μετά θα ακολου-
θήσει η διαδικασία κατάρτισης 
της συμφωνίας, της αρχιτεκτονι-
κής των πρότζεκτ, που θα ενισχύ-
σουν τη συνεργασία στην οικο-
νομία και την ενέργεια». Ωστόσο, 
«οι Αιγύπτιοι θα πρέπει πλέον να 
αναλάβουν περισσότερες υποχρε-
ώσεις», με κυριότερη την αποτρο-
πή των Αιγυπτίων μεταναστών 

που κατευθύνονται προς ευρω-
παϊκές ακτές.

Κριτική

Η συμφωνία με την Αίγυπτο, 
όπως άλλωστε συνέβη και στην 
περίπτωση της Τυνησίας, αναμέ-
νεται να δεχθεί κριτική από το 
Ευρωκοινοβούλιο εξαιτίας των 
ισχνών επιδόσεων του Καΐρου 
στον τομέα των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων. Η Κομισιόν υπερα-
σπίζεται, πάντως, τις συμφωνίες 
ως το κατ’ εξοχήν αποτελεσμα-
τικό εργαλείο διαχείρισης της 
εξωτερικής διάστασης του με-
ταναστευτικού, ιδιαίτερα στην 
περίπτωση της Τυνησίας, όπου 
πλέον οι ροές έχουν μειωθεί ση-
μαντικά.

Αυτή την εβδομάδα ο αντιπρό-
εδρος της Κομισιόν Μαργαρίτης 
Σχοινάς χαρακτήρισε τις εν λό-
γω συμφωνίες αλλαγή μοντέλου. 
Ανέφερε, ωστόσο, ότι η Ε.Ε. δεν 
έχει εξαντλήσει όλα τα περιθώρια 
επιρροής της. «∆εν είμαστε ακόμη 
σε θέση να κινητοποιήσουμε την 
πολιτική μας στο εμπόριο, στην 
αναπτυξιακή συνεργασία, στην 
πολιτική θεωρήσεων (βίζες) για 
να έχουμε σημαντικά αποτελέ-
σματα στην εξωτερική διάσταση 
του μεταναστευτικού», τόνισε.

Σύμφωνα με 
πληροφορίες της «Κ», 

από το «πακέτο» των 7,4 
δισ. ευρώ θα δοθεί άμεσα 

1 δισ. –το β΄ εξάμηνο 
του 2024–, ενώ θα 

ακολουθήσει πρόσθετη 
μακροοικονομική 

βοήθεια 4 δισ. για την 
περίοδο 2025-2027.

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

«Δεν έχουμε την πολυτέλεια να αφήσουμε την Αίγυπτο να σπάσει»

Αντιμέτωπα με έναν δυσεπίλυτο 
γρίφο βρίσκονται τους τελευταί-
ους μήνες τα στελέχη του Λιμενι-
κού και του υπουργείου Ναυτιλίας. 
Αναζητούν τρόπο να αντιμετω-
πίσουν τις μεταναστευτικές ρο-
ές από τις ακτές της Λιβύης προς 
τη Γαύδο και τις ακτές της νότιας 
Κρήτης. Το φαινόμενο έγινε για 
πρώτη φορά αισθητό τον Οκτώ-
βριο του 2023 και στο διάστημα 
που έχει μεσολαβήσει μέχρι σήμε-
ρα οι ροές μεταναστών συνεχώς 
αυξάνονται. 

Τον περασμένο Σεπτέμβριο 
μόλις 30 μετανάστες είχαν φτά-
σει σε Γαύδο και Κρήτη μέσω του 
θαλάσσιου διαδρόμου 190 ναυ-
τικών μιλίων, που εκκινεί από 
το Τομπρούκ, στα ανατολικά της 
Λιβύης. Τους μήνες που ακολού-
θησαν η μεταναστευτική πίεση 
αυξήθηκε σημαντικά. Tον ∆εκέμ-
βριο έφτασαν σε Γαύδο και Κρήτη 
397 μετανάστες, ενώ τους πρώ-
τους 2,5 μήνες του 2024 ο αριθμός 
τους ξεπέρασε τους 1.100. Πρό-
κειται για αριθμούς σαφώς μικρό-
τερους συγκριτικά με τους αντί-
στοιχους στο Ανατολικό Αιγαίο, 
ωστόσο η προοπτική η Κρήτη να 
μετατραπεί σε «νέα Λαμπεντού-
ζα», όπως χαρακτηριστικά λένε 
σε κάθε ευκαιρία οι κάτοικοι και 
φορείς του νησιού, απασχολεί τις 
ελληνικές αρχές.

Πώς όμως εξηγείται το άνοιγ-
μα του νέου μεταναστευτικού δι-
αδρόμου; Μια εκδοχή αποδίδει 
το φαινόμενο στην αποτελεσμα-

τικότερη, τους τελευταίους μή-
νες, επιτήρηση των θαλασσίων 
συνόρων στο Ανατολικό Αιγαίο, 
χάρη στην καλύτερη συνεργα-
σία του ελληνικού Λιμενικού με 
την τουρκική ακτοφυλακή. Κά-
τι που αποφασίστηκε κατά την 
επίσκεψη του Τούρκου προέδρου 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν τον ∆ε-
κέμβριο στην Αθήνα και τις συ-
ναντήσεις τον Ιανουάριο στην 
Αγκυρα ανάμεσα στον υπουρ-
γό Ναυτιλίας Χρήστο Στυλιανί-
δη και στελεχών του Λιμενικού 
με Τούρκους ομολόγους τους. 
Σύμφωνα με την ίδια εκδοχή, οι 
μετανάστες επιχειρούν να ταξι-
δέψουν στην Ευρώπη, όχι μέ-
σω των γνωστών δρομολογίων 
από Τουρκία προς Λέσβο, Χίο, 
Κω κ.λπ., αλλά από Λιβύη προς 
Γαύδο και Κρήτη. 

8.000 στο Αιγαίο

Ωστόσο, τα αριθμητικά δεδο-
μένα μαρτυρούν το αντίθετο, κα-
θώς από την αρχή του 2024 έχουν 
φτάσει στα νησιά του Ανατολικού 
Αιγαίου από τα απέναντι παράλια 
8.000 μετανάστες, έναντι 3.000 το 
αντίστοιχο διάστημα του 2023. 
Στοιχείο που αποδεικνύει ότι ο 
συγκεκριμένος μεταναστευτικός 
διάδρομος παραμένει «ενεργός», 
με τις ροές να καταγράφουν αύ-
ξηση 166%. Τα στελέχη του Λιμε-
νικού που ρωτήθηκαν σχετικά δι-
ευκρίνισαν ότι από την αρχή του 
χρόνου έως τα μέσα Φεβρουαρίου 
η μεταναστευτική πίεση ήταν πο-
λύ μεγάλη. Και συμπλήρωσαν ότι 
τον τελευταίο περίπου ένα μήνα 

τα δεδομένα έχουν διαφοροποι-
ηθεί, με τα στελέχη της τουρκι-
κής ακτοφυλακής και στρατοχω-
ροφυλακής να ανταποκρίνονται 
θετικά στα ελληνικά αιτήματα 
για συνεργασία, περιορίζοντας 
σημαντικά τις βάρκες με τους με-
τανάστες που αποπλέουν από τις 
ακτές της Τουρκίας με προορισμό 
την Ελλάδα.

Εάν λοιπόν ο διάδρομος Τουρ-
κία - Ανατολικό Αιγαίο παραμένει 

ορθάνοιχτος, τι είναι αυτό που 
μπορεί να εξηγεί την αύξηση της 
μεταναστευτικής πίεσης σε Γαύδο 
και Κρήτη; Μια πιθανή εξήγηση 
αποδίδει το φαινόμενο στις επα-
φές που πραγματοποίησε τους 
προηγούμενους μήνες η ιταλι-
κή κυβέρνηση με τον στρατάρ-
χη Χαλίφα Χαφτάρ, που ελέγχει 
τις ανατολικές ακτές της Λιβύης 
και το λιμάνι του Τομπρούκ απ’ 
όπου αποπλέουν τα δουλεμπορι-
κά σκάφη με προορισμό το νοτιό-

τερο άκρο της Ελλάδας. Υπό συν-
θήκες μεταναστευτικής κρίσης η 
Ιταλίδα πρωθυπουργός Τζόρτζια 
Μελόνι και ο υπουργός Εξωτερι-
κών Αντόνιο Ταγιάνι είχαν συ-
ναντήσει στη Ρώμη τον Χαφτάρ 
για συζητήσεις αναφορικά με τη 
διαχείριση της παράτυπης με-
τανάστευσης. Συνολικά 16.600 
μετανάστες είχαν στο διάστημα 
Ιανουαρίου - Μαΐου 2023 φτάσει 
στην Ιταλία από τη Λιβύη, οι πε-
ρισσότεροι από περιοχές ελεγχό-
μενες από τον στρατάρχη. 

Οι συναντήσεις στη Ρώμη πι-
θανόν καρποφόρησαν, μια και το 
επόμενο διάστημα κατεγράφη το 
εξής ενδιαφέρον φαινόμενο. Νε-
ότευκτα ταχύπλοα σκάφη ελεγ-
χόμενα από την παραστρατιω-
τική ομάδα Tariq Bin Ziyad, με 
επικεφαλής τον γιο του Χαλίφα 
Χαφτάρ, καταδίωκαν βάρκες με 
μετανάστες που απέπλεαν από τη 
Λιβύη με προορισμό την Ιταλία. 
Τις ακινητοποιούσαν και μετέφε-
ραν πίσω στις ακτές της Λιβύης 
τους μετανάστες, συχνά αιχμαλω-
τίζοντας και βασανίζοντάς τους. 
Η δράση ενός τέτοιου σκάφους 
έχει καταγραφεί από αεροσκά-
φος μη κυβερνητικής οργάνωσης, 
αλλά και τον Frontex, ενώ έχουν 
υπάρξει περιστατικά pullbacks 
(βίαιης επιστροφής των μετανα-
στών πίσω στο σημείο απόπλου) 
εντός της περιοχής αρμοδιότητας 
έρευνας και διάσωσης της Μάλ-
τας (Ιούλιος 2023), πιθανόν και 
της Ελλάδας. Σε ανακοίνωσή του 
τη 13η Μαρτίου ο ευρωπαϊκός 
οργανισμός Frontex αποτυπώνει 

μείωση κατά 70% των ροών στην 
Κεντρική Μεσόγειο (στον άξονα 
Λιβύης - Ιταλίας) και ταυτόχρο-
να αύξηση 117% των ροών στην 
Ανατολική Μεσόγειο.

Ισως λοιπόν η αλλαγή ρότας 
των δουλεμπορικών πλοίων που 
«παραδοσιακά» απέπλεαν από 
τη Λιβύη με προορισμό την Ιτα-
λία και πλέον έχουν προορισμό 
τη Γαύδο και τη νότια Κρήτη, να 
μην είναι τόσο τυχαία ή συγκυ-
ριακή. Πολλώ δε μάλλον όταν δι-
εθνής δημοσιογραφική έρευνα 
(Lighthouse Reports, Der Spiegel, 
El Pais, Reporters United) έχει 
αποδείξει ότι ένας από τους ισχυ-
ρότερους δουλεμπόρους στο Το-
μπρούκ ενεργεί υπό τις εντολές 
του Χαφτάρ. Ο ίδιος μάλιστα κα-
τονομάστηκε από τους διασω-
θέντες ως ο βασικός οργανωτής 
του ταξιδιού 600 και πλέον μετα-
ναστών, που πέρυσι τον Ιούνιο 
ναυάγησαν ανοικτά της Πύλου. 

Οι περισσότεροι από τους με-
τανάστες που διασώζονται ανοι-
κτά της Γαύδου και της Κρήτης 
μεταφέρονται, ελλείψει Κέντρου 
Υποδοχής και Ταυτοποίησης, σε 
πρόχειρους χώρους φιλοξενίας 
στην Αγία Γαλήνη και τους Κα-
λούς Λιμένες, πριν μεταφερθούν 
στη δομή της Μαλακάσας. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία από το Λι-
μενικό, οι περισσότεροι από τους 
διασωθέντες είναι υπήκοοι Αιγύ-
πτου, Πακιστάν, Παλαιστίνης, 
Αφγανιστάν, Ιράν και Ιράκ. Ολοι 
πάντως αναφέρουν ότι κατέβαλαν 
από 4.000 έως 6.000 ευρώ για το 
ταξίδι προς την Ελλάδα... 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Η συμφωνία του Λίβυου στρατάρχη με τους Ιταλούς και η αλλαγή ρότας των δουλεμπορικών προς την Κρήτη 

Το προηγούμενο 
διάστημα, ταχύπλοα 

σκάφη ελεγχόμενα από 
παραστρατιωτικούς, με 
επικεφαλής τον γιο του 

Χαφτάρ καταδίωκαν 
βάρκες με μετανάστες 
που είχαν προορισμό 

την Ιταλία.

Ο ίσκιος του Χαφτάρ στη Γαύδο

Αλιευτικό σκάφος γεμάτο μετανάστες καταπλέει στο λιμάνι της Παλαιοχώρας Χανίων. Από την αρχή του έτους πάνω από 1.100 μετανάστες έχουν αφιχθεί με πλοιάρια στη νότια Κρήτη.
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Του ΘΥΜΙΟΥ ΤΖΑΛΛΑ

Οι Βρετανοί είχαν να δουν την Κέιτ 
Μίντλετον από τα Χριστούγεννα, 
μετά μια επέμβαση στην κοιλια-
κή χώρα (χωρίς λοιπά επεξηγη-
ματικά στοιχεία ή follow up). O 
καιρός περνούσε, οι φήμες για 
την υγεία της πριγκίπισσας της 
Ουαλλίας είχαν αρχίσει να μετα-
τρέπονται σε θεωρίες συνωμοσίας 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης. 
Η βασιλική οικογένεια αποφάσισε 
να αναλάβει δράση. Την Κυριακή 
10 Μαρτίου, Γιορτή της Μητέρας 
στη Βρετανία, η Κέιτ πόσταρε στα 
social media μια φωτογραφία μα-
ζί με τα παιδιά της. Η φωτογρα-
φία ήταν παραποιημένη. Μόλις 
το photoshop έγινε αντιληπτό, 
τα ειδησεογραφικά πρακτορεία 
την απέσυραν ως ακατάλληλη 
για χρήση.  

Το κατόρθωμα είναι μοναδικό 
στα χρονικά: με μία φωτογραφία 
το Παλάτι κατάφερε ταυτόχρο-
να να δικαιώσει τους συνωμο-
σιολόγους και να εξοργίσει τα 
mainstream ειδησεογραφικά 
πρακτορεία. Αντί να τερματίσει 
την παρατεταμένη και εν πολ-
λοίς ασυνάρτητη μυστικοπάθεια 
γύρω από την υγεία της, η Κέιτ 
φούντωσε τις θεωρίες συνωμοσί-
ας. Είναι μια μυστικότητα και μια 
υπεκφυγή που έχουν αρχίσει να 
διαταράσσουν τη μέχρι πρότινος 
ανέφελη σχέση του κόσμου με το 
Στέμμα. Ο κόσμος έχει αρχίσει να 
νιώθει ότι η αθόρυβη, στιβαρή και 
αψεγάδιαστη καθοδήγηση της 
βασίλισσας υπήρξε το εχέγγυο 
της υγιούς σχέσης του Παλατιού 
με τον κόσμο. 

Photoshop μέσα στους αιώνες

Το πείραγμα των φωτογραφιών εί-
ναι παραδοσιακό και νομιμοποι-
ημένο βασιλικό «σπορ». Μπορεί 
να μην το έκανε με τον χοντρο-
κομμένο τρόπο του σοβιετικού 
καθεστώτος όπου οι ανεπιθύμη-
τοι εξαφανίζονταν από το πλάνο, 
αλλά ήδη από τον 19ο αιώνα η 
βασίλισσα Βικτώρια ανέθετε σε 
επαγγελματίες του είδους να ρε-

τουσάρουν τις φωτογραφίες της. 
Οσο η τεχνολογία προχωρούσε, 
τόσο βελτιωνόταν και το αποτέ-
λεσμα. Τη δεκαετία του ’50, η μη-
τέρα της Ελισάβετ εμφανιζόταν 
σταθερά στις φωτογραφίες πιο 
αδύνατη και νεότερη. Η μέθοδος 
συνεχίζεται μέχρι τις μέρες μας. 
Η ίδια η Κέιτ Μίντλετον έχει ήδη 
πιαστεί στα πράσα μία φορά για 
την αντίστροφη πρακτική από 
αυτήν του Στάλιν: αντί να αφαι-
ρεί αντιφρονούντες, πρόσθετε δι-
σέγγονα στα ενσταντανέ με την 
προγιαγιά τους για έξτρα θαλπω-
ρή και ευτυχία. 

Υπάρχει λοιπόν μια κοινή κα-
τανόηση ότι αυτές οι φωτογρα-
φίες δεν είναι ακριβώς αυθόρμη-
τα κλικ, αλλά ως επί το πλείστον 
υπολογισμένα δελτία Τύπου που 
περιγράφουν μια ρετουσαρισμέ-
νη εκδοχή μιας πραγματικής κα-
τάστασης. Ενα έξτρα χέρι ή πό-
δι εδώ κι εκεί δεν είχαν ποτέ και 
πολλή σημασία, εφόσον η φω-
τογραφία ήταν ειλικρινής. Αυτό 
όμως ακριβώς είναι το πρόβλη-
μα με τη φωτογραφία της Κέιτ. 
Υπήρξε ήδη ψευδής ως προς το 
κίνητρό της. Υποτίθεται ότι ο λό-
γος που την κοινοποίησε το Πα-
λάτι ήταν η Γιορτή της Μητέρας. 
Ομως ο πραγματικός σκοπός της 
φωτογραφίας ήταν να «σκοτώ-
σει» τις θεωρίες συνωμοσίας γύρω 
από την Κέιτ. Συνέβη το αντίθε-
το. Τους έδωσε νέα, απρόβλεπτη 
πλέον ζωή. 

Ο «ελέφαντας στο δωμάτιο» 
είναι αν η πριγκίπισσα της Ουαλ-
λίας έχει κάτι τόσο σοβαρό ώστε 
να απειλείται η ζωή της. Στον 
21ο αιώνα δίνεις τις απαντήσεις 
ο ίδιος ακομπλεξάριστα και χωρίς 
συμφραζόμενα. Με τον ανομο-
λόγητο σκοπό της και τις παρα-
μορφωτικές προσθήκες, η φω-
τογραφία απέκτησε ξαφνικά μια 
μεταφυσική διάσταση με κρυφά 
μηνύματα. Αυτή η συνθήκη έχει 
μεταφέρει τη βρετανική κοινή 
γνώμη σε ένα δυστοπικό τοπίο. 
Εφόσον η φωτογραφία της Κέιτ 
με τα παιδιά της δεν είναι ακρι-
βώς αληθινή, τότε νομιμοποιού-

μαστε να αναρωτηθούμε για την 
αυθεντικότητα όσων βλέπουμε 
και να πιθανολογήσουμε για τα 
πάντα. Και πράγματι, οι θεωρίες 
συνωμοσίας γύρω από την Κέιτ 
έχουν μια απίθανη γκάμα: από κω-
μικές (ένα καταστροφικό κούρεμα 

στις αφέλειές της την υποχρέωσε 
να αποσυρθεί στα ενδότερα του 
παλατιού) μέχρι σκοτεινές, όπως 
ότι η εξαφάνιση οφείλεται στην 
επούλωση σημαδιών από δήθεν 
κακοποιητική συμπεριφορά του 
συζύγου της.

Ισως αυτή είναι και η πλέον πα-
θογόνα τροπή που παίρνει η ιστο-
ρία. Νομιμοποιημένες, εύλογες 
απορίες στα σοβαρά μέσα ανακα-
τεύονται στη συλλογική συνείδη-
ση με τρελές θεωρίες, και τελικά 
τις ενδυναμώνουν. Τι θα σκεφτεί 
κάποιος όταν διαβάζει κάτι ανυπό-
στατο στα social media περί κακο-
ποίησης και μετά το BBC και τον 
Guardian να αναρωτιούνται γιατί 
ακριβώς στη φωτογραφία λείπει 
η βέρα από το χέρι της Κέιτ. Μια 
υπενθύμιση ότι τα fake news είναι 
επικίνδυνα ακριβώς γιατί έχουν 
ως συστατικό στοιχείο τους κάτι 
αληθινό αλλά παραμορφωμένο. 
Αυτό δηλαδή το οποίο κατηγο-
ρούν ότι έκανε και η Μίντλετον 
με τη φωτογραφία της. 

Γιατί πρέπει να ξέρουμε;

Είναι εξαιρετικά σπάνιο ένα 
μέλος της βασιλικής οικογένειας 
(για την ακρίβεια η μελλοντική βα-
σίλισσα) να ζητάει συγγνώμη από 
τον κόσμο. Μόνο που η συγγνώμη 
ήταν στεγνή, χωρίς συναίσθηση 
του διακυβεύματος, διεκπεραιω-
τική, με το βλέμμα στο άπειρο. 
«Συγγνώμη για την αναστάτωση, 
έπαιξα με τη φωτογραφία όπως 
κάνουν συνήθως οι ερασιτέχνες 
φωτογράφοι. Χαρούμενη Ημέρα 
της Μητέρας». Λες και το πρό-
βλημα ήταν τεχνικής φύσεως και 
δεν έχει ξεσηκωθεί το σύμπαν για 
εξηγήσεις, παντελώς άσχετες με 
τη γιορτή της μητέρας. 

Γιατί όμως να υπάρχουν εξηγή-
σεις, ειδικά μάλιστα όταν το 49% 
των Βρετανών δηλώνει ότι δεν 
χρειάζεται να ξέρει περισσότερα 
για την υγεία της Κέιτ; 

Το γιατί πρέπει να μάθει έχει 
να κάνει με την πολύπλοκη σχέση 
του μέσου Βρετανού με το Παλά-
τι. Oταν στις παρέες ανοίγει μια 
συζήτηση για τους βασιλείς, το 
πρώτο πράγμα που θα σου πουν 
είναι «με τι κάθεσαι και ασχολεί-
σαι» και στο καπάκι σού εξιστο-
ρούν με το νι και με το σίγμα τι 
ακριβώς έχει συμβεί. Είναι τελικά 
κάτι εξαιρετικά βασικό και στοι-
χειώδες που εξηγεί την ανάγκη 

οι Βρετανοί να ξέρουν. Το περιέ-
γραψε παραστατικά μια Αγγλίδα 
φίλη σε ένα WhatsApp γκρουπ 
γονέων: «Συγγνώμη, γι’ αυτό τους 
πληρώνουμε ως φορολογούμενοι, 
για να μας λένε αν είναι καλά, και 
τι έχουν».  

Εκ πρώτης όψεως μοιάζει ως 
μια φθηνή προσταγή να αφή-
σουν ακάλυπτη την κλειδαρότρυ-
πά τους για να δούμε. Αλλά είναι 
μάλλον το αντίθετο. Η ανάγκη 
ενός έθνους να δει καθαρά ότι 
ένας παροπλισμένος πλην όμως 
αγαπητός συγγενής είναι ΟΚ. Το 
ίδιο έθνος που άντλησε παρηγο-
ριά από την Ελισάβετ όταν τους 
είπε ότι θα βρεθούμε ξανά μετά 
τον κορωνοϊό, θέλει να ξέρει ότι 
η Κέιτ ή ο Κάρολος είναι καλά με 
τις αρρώστιες τους. «Κάρολε, εί-
ναι ανάγκη να είσαι καλά, για να 
είμαστε κι εμείς», έγραψε η Daily 
Mail όταν έγινε γνωστό ότι ο βα-
σιλιάς έχει καρκίνο. 

Είναι στην πραγματικότητα 
ένας μηχανισμός συλλογικής ταύ-
τισης. Ζητάμε από τους βασιλείς 
να μας προτρέπουν στον δρόμο 
της καρτερίας και της ελπίδας, να 
μας βοηθήσουν να συνδεθούμε 
με τον καλύτερο εαυτό μας που 
είναι στη γωνία και πρέπει να 
τον βρούμε. Είναι ζήτημα ταυ-
τότητας. Στη φωτογραφία της 
Κέιτ, οι άνθρωποι πληρώνουν 
για να βλέπουν και τους εαυτούς 
τους, να αναρρώνουν, να χαμογε-
λούν ανακουφισμένοι με τα παι-
διά τους, να συνεχίζουν τη ζωή 
τους σε μια καλύτερη εκδοχή της. 
Το ρετουσάρισμα είναι καλοδε-
χούμενο, αν βοηθάει να φαινό-
μαστε καλύτεροι. Είναι όμως βα-
θιά προβληματικό αν μας κρύβει 
κάτι απροσδιόριστο για εμάς που 
οφείλαμε να ξέρουμε. Αυτό είναι 
το άδειασμα που έχουν υποστεί 
οι Βρετανοί. Το «kill the picture» 
των ειδησεογραφικών πρακτορεί-
ων έχει πέσει βαρύ γιατί αφορά 
τη δική τους οικογενειακή φω-
τογραφία. 

 
Ο κ. Θύμιος Τζάλλας είναι πολιτικός 
επιστήμονας που ζει στο Λονδίνο.

Το ρετούς που 
έγινε στίγμα

Γιατί το photoshop της Κέιτ Μίντλετον 

υπήρξε μια συλλογική τραυματική 

εμπειρία για τους Βρετανούς

Με μια στεγνή αργκό που δεν απευθυνόταν καν στην κοινή γνώμη, 
αλλά ως οδηγία προς τους πελάτες τους, τα ειδησεογραφικά πρακτο-
ρεία γνωστοποίησαν ότι «η είδηση έχει πια “σκοτωθεί” (the story has 
been killed) και δεν πρέπει να χρησιμοποιηθεί περαιτέρω. Ο λόγος 
είναι ότι η πηγή έχει παραποιήσει τη φωτογραφία».
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Το ορόσημο της έναρξης του μήνα 
του Ραμαζανίου στις 11 Μαρτί-
ου αποδείχθηκε ότι εν τέλει δεν 
προκάλεσε τις δραματικές εξε-
λίξεις που αρχικά αναμένονταν 
στο μέτωπο της Γάζας ή στην 
πορεία των διαπραγματεύσεων 
για εκεχειρία. Η πρώτη εβδομάδα 
του ιερού μήνα των μουσουλμά-
νων ανέδειξε ότι οι παράγοντες 
που διαχειρίστηκαν την τοπική 
πραγματικότητα, διά της επίγνω-
σης του εφικτού, κατάφεραν να 
μην προκαλέσουν –τουλάχιστον 
προς το παρόν– όσα χειρότερα 
αναμένονταν να συμβούν. Αντι-
θέτως, οι αισιόδοξες προβλέψεις 
του περιβάλλοντος Μπάιντεν περί 
επικείμενης επίτευξης εκεχειρίας 
διαψεύσθηκαν ακόμη μια φορά. 
 
Ετσι, η πρώτη μέρα του Ραμαζα-
νίου αποδείχθηκε μία απόλυτα 

συνηθισμένη εργάσιμη ∆ευτέρα 
για όλους τους παίκτες του συνεχι-
ζόμενου δράματος: οι ισραηλινές 
χερσαίες επιχειρήσεις συνεχίστη-
καν, στοχευμένες κατά συγκεκρι-
μένων τοπικών παραγόντων της 
Χαμάς στη νότια Γάζα. Παράλλη-
λα, στρατός και μυστικές υπηρε-
σίες φρόντισαν να γνωστοποι-
ήσουν ότι ενέκριναν το τελικό 
σχέδιο εισβολής στη Ράφα. Από 
την άλλη, η φαινομενική διακοπή 
της συμμετοχής της Χαμάς στις 
διαπραγματεύσεις του Καΐρου, 
αντικαταστάθηκε από δηλώσεις 
αξιωματούχων της, που καλούσαν 
σε ολική ανάφλεξη, στέλνοντας το 
εξής σαφές μήνυμα: η εκεχειρία 
θα είναι επιθυμητή μόνο σε περί-
πτωση που θα οδηγήσει σε τερμα-
τισμό του πολέμου, αποχώρηση 
των ισραηλινών στρατευμάτων, 
προστασία των ηγετικών μελών 
της οργάνωσης ή εξασφάλιση θε-
σμικού ρόλου στη διακυβέρνηση 

της μεταπολεμικής Γάζας. Η στά-
ση της Χαμάς βασίζεται στο ότι 
η ανοχή της διεθνούς κοινότητας 
έναντι του Ισραήλ θα εξαντληθεί 
όσο θα μεταδίδονται εικόνες εξα-
θλίωσης των αμάχων.
 
Από την άλλη, η αιγυπτιακή διπλω-
ματία για πολλοστή φορά απέδει-
ξε ότι γνωρίζει να διαβάζει σωστά 
τον χάρτη. Γνωρίζοντας ότι θα 
χρειαστούν άλλοι δύο μήνες μέ-
χρι να λειτουργήσει η αμερικανι-
κή αποβάθρα που θα καταλήγει 
ο ανθρωπιστικός θαλάσσιος διά-
δρομος, συμβιβάστηκε σε μία λύ-
ση που εξυπηρετεί προς το παρόν 
τόσο τον πρόεδρο Σίσι όσο και 
τον πρωθυπουργό Νετανιάχου. 
Συγκεκριμένα, όταν το περασμέ-
νο Σάββατο (9.3) ήταν πια ζήτημα 
ωρών να διαψευσθούν και πάλι οι 
προσδοκίες του Μπάιντεν περί 
εκεχειρίας, η Αίγυπτος προέβαλε 
ότι άσκησε πιέσεις στον Ισραηλι-

νό υποστράτηγο Γιασάν Αλιάν, 
συντονιστή επιχειρήσεων σε Γά-
ζα και ∆υτική Οχθη, προκειμένου 
το Ισραήλ να θέσει σε λειτουργία 
χερσαία ανθρωπιστική δίοδο από 
το Ισραήλ προς τη βόρεια Γάζα. 
Το Ισραήλ με τη σειρά του άφησε 
να φανεί ότι επιδεικνύει διαλλα-
κτικότητα, «υποχωρώντας» στις 
αιγυπτιακές πιέσεις. Στην πραγμα-
τικότητα, όμως, αυτό που συνέβη 
ήταν να επιβληθούν τα τετελεσμέ-
να που το Ισραήλ προετοιμάζει 
ήδη από την αρχή του πολέμου: 
να επιτευχθεί ο πλήρης διαχωρι-
σμός της βόρειας Γάζας από τον 
νότο, προκειμένου να μετατραπεί 
σταδιακά σε μια αποστρατιωτικο-
ποιημένη ζώνη ασφαλείας. 
 
Η νέα χερσαία δίοδος αρχίζει από 
το ισραηλινό έδαφος, διασχίζει το 
παλαιστινιακό χωριό Τζοχούρ-Αλ-
Ντεκ στη Γάζα και καταλήγει στις 
ακτές της βόρειας Γάζας. Η νέα 

δίοδος εγκαινιάστηκε την περα-
σμένη Τρίτη (12.3) από έξι οχήμα-
τα του World Food Program του 
ΟΗΕ, που μετέφεραν ανθρωπι-
στική βοήθεια στη βόρεια Γάζα 
– σηματοδοτώντας την έναρξη 
μιας πρακτικά ευκολότερης εναλ-
λακτικής έναντι του πολυδάπανου 
και πρακτικά δύσκολου θαλάσσι-
ου διαδρόμου της «Αμάλθειας». 
 
Αυτό που δεν ειπώθηκε είναι ότι 
κατά μήκος της νέας αυτής χερ-
σαίας διόδου έχει ήδη εγκατα-
σταθεί από το Ισραήλ τεχνολογι-
κός εξοπλισμός, ικανός να ελέγχει 
πλήρως την κίνηση προσώπων 
και οχημάτων από το νότιο προς 
το βόρειο τμήμα της Γάζας. Ενα 
πρόσθετο στοιχείο, που δεν επι-
σημάνθηκε δημοσίως, είναι ότι 
τα οχήματα του ΟΗΕ που εγκαι-
νίασαν την ανθρωπιστική δίο-
δο δεν ανήκαν στην UNRWA, η 
οποία, σύμφωνα με τους Ισραη-

λινούς, είχε τον δικό της ιδιαίτε-
ρο ρόλο στα γεγονότα της 7ης 
Οκτωβρίου. Τέλος, εκτός από το 
Ισραήλ, ικανοποιημένη από την 
άρτι εγκαινιασθείσα ισραηλινή 
χερσαία ανθρωπιστική δίοδο είναι 
και η Αίγυπτος. Οσο ελεγχόμενη 
κι αν είναι η πληροφόρηση που 
προέρχεται από το περιβάλλον 
του προέδρου Σίσι, πρόσφατες δη-
λώσεις του νομάρχη του βορείου 
Σινά επιβεβαίωσαν τις φήμες, ότι 
τουλάχιστον 10.000 Παλαιστίνιοι 
πρόσφυγες βρίσκονται ήδη στην 
Αίγυπτο. Υπ’ αυτήν την έννοια, η 
απομόνωση της βόρειας Γάζας και 
η αυξημένη ροή ανθρωπιστικού 
υλικού πιστεύεται ότι θα ανακό-
ψει το προσφυγικό ρεύμα προς 
Σινά, τουλάχιστον προς το παρόν. 

 
Ο κ. Γαβριήλ Χαρίτος διδάσκει Ιστορία των 
Πολιτικών Σχέσεων Ελλάδας - Κύπρου - 
Ισραήλ στο Πάντειο Πανεπιστήμιο. 
Είναι ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΧΑΡΙΤΟΥ

Η «σκακιέρα» των ανθρωπιστικών διαδρόμων στη Γάζα

Ο Τζο Μπάιντεν χαρακτήρισε τον 
εαυτό του το 2020 «μεταβατικό» 
πρόεδρο, αναγνωρίζοντας ότι ανή-
κει σε παλαιότερη γενιά του ∆η-
μοκρατικού Κόμματος, με μία κο-
σμοθεωρία που δεν συμβαδίζει 
πάντα με αυτήν των νεότερων 
προοδευτικών. Εναντίον του Ντό-
ναλντ Τραμπ στις εκλογές εκείνης 
της χρονιάς, το χαρακτηριστικό 
αυτό ήταν ένα πλεονέκτημα: ήταν 
πολύ πιο δύσκολο για τους Ρεπου-
μπλικανούς να τον παρουσιάσουν 
ως έναν ριζοσπαστικό αριστερό 
που θα ωθούσε τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες προς τον woke σοσιαλισμό.

Τους τελευταίους μήνες, το χά-
σμα των γενεών αυτών στις τά-
ξεις των ∆ημοκρατικών έχει γίνει 
ιδιαίτερα αισθητό στο θέμα του 
Παλαιστινιακού – με δυνητικά 
ολέθριες συνέπειες για τον Αμε-
ρικανό πρόεδρο. Στελέχη της κυ-
βέρνησης, νομοθέτες και απλοί 
ψηφοφόροι έχουν αγανακτήσει 
με την απροθυμία του Μπάιντεν 
να έλθει σε ρήξη με τον Μπέντζα-
μιν Νετανιάχου.

Παρά τον τεράστιο αριθμό των 
νεκρών αμάχων στη Γάζα (συχνά 
από βόμβες αμερικανικής κατα-
σκευής), παρά την ασφυξία που 
έχει επιβάλει το Ισραήλ στην πα-
ροχή ανθρωπιστικής βοήθειας, 
δημιουργώντας συνθήκες λιμού, 
παρά την επίμονη δημόσια απόρ-
ριψη εκ μέρους του Ισραηλινού 
πρωθυπουργού της λύσης των 
δύο κρατών και την εντατικο-
ποίηση της κατοχής στη ∆υτική 
Οχθη (συμπεριλαμβανομένης της 
έγκρισης νέων εποικισμών και 
της παροχής όπλων σε πολιτοφυ-
λακές εποίκων), ο Λευκός Οίκος 
έχει περιοριστεί σε νουθεσίες. Η 
παροχή εξοπλισμών συνεχίζεται 
και οι ΗΠΑ έχουν επανειλημμέ-
νως μπλοκάρει ψηφίσματα στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ 
υπέρ της κατάπαυσης του πυρός.

Τις τελευταίες μέρες, ωστό-
σο, η υπομονή του Μπάιντεν με 
τον Ισραηλινό ηγέτη δείχνει ότι 
έχει αρχίσει να εξαντλείται. Το 
περασμένο Σάββατο, μιλώντας 
στο MSNBC, o Αμερικανός πρό-
εδρος δήλωσε ότι ο Νετανιάχου 
«κάνει ζημιά στο Ισραήλ αντί να 
το βοηθάει» με τον τρόπο με τον 
οποίο διεξάγει τις επιχειρήσεις 
στη Γάζα. «Είναι αντίθετο με τις 
αρχές του Ισραήλ και θεωρώ ότι 
είναι μεγάλο σφάλμα», τόνισε ο 
Μπάιντεν, επαναλαμβάνοντας τη 
στήριξή του για άμεση κατάπαυ-
ση του πυρός. «Εχει το δικαίωμα 
να υπερασπιστεί το Ισραήλ, έχει 
το δικαίωμα να συνεχίσει να κυ-
νηγάει τη Χαμάς, αλλά πρέπει, 
πρέπει να δώσει μεγαλύτερη προ-
σοχή στις αθώες ζωές που χάνο-
νται εξαιτίας των ενεργειών που 
λαμβάνονται», είπε για τον Ισρα-
ηλινό πρωθυπουργό.

Καρφί σε ζωντανή σύνδεση

Η συνέντευξη μεταδόθηκε 
δύο μέρες μετά την ομιλία του 
Μπάιντεν για την Κατάσταση 
του Εθνους. Μετά το τέλος της 
ομιλίας, σε πηγαδάκι με τον ∆η-
μοκρατικό γερουσιαστή του Κο-
λοράντο Μάικλ Μπένετ και τον 
Αντονι Μπλίνκεν, ο Μπάιντεν 

ακούγεται να λέει ότι είπε στον 
Νετανιάχου ότι πλησιάζει η ώρα 
της αλήθειας μεταξύ τους («come 
to Jesus» στο πρωτότυπο). Οταν 
μάλιστα συνεργάτης του τον προ-
ειδοποιεί ότι το σχόλιό του έχει 
καταγραφεί από τις κάμερες, ο 
Μπάιντεν δείχνει ικανοποιημέ-
νος, σαν να το έκανε εσκεμμένα.

Ο Νετανιάχου δεν άργησε να 
απαντήσει στη συνέντευξη Μπάι-
ντεν. Μιλώντας την επόμενη ημέ-
ρα στο Politico, είπε ότι ο Αμερι-
κανός πρόεδρος έχει «άδικο» ότι η 
στρατιωτική επιχείρηση στη Γάζα 
κάνει ζημιά στο Ισραήλ και πρό-
σθεσε ότι η πολιτική του έχει την 
υποστήριξη της «συντριπτικής 
πλειοψηφίας» των Ισραηλινών.

Εκτοτε υπήρξε περαιτέρω κλι-
μάκωση της κόντρας. Τη ∆ευτέ-
ρα δημοσιεύθηκε ανάλυση του 
Εθνικού Γραφείου Πληροφορι-
ών των ΗΠΑ στην οποία ανα-

φέρεται ότι «η βιωσιμότητα του 
Νετανιάχου ως ηγέτη αλλά και 
του κυβερνητικού του συνασπι-
σμού, που αποτελείται από ακρο-
δεξιά και υπερ-ορθόδοξα κόμματα 
που προωθούν σκληροπυρηνικές 
πολιτικές στο Παλαιστινιακό και 
σε θέματα ασφαλείας, μπορεί να 
κινδυνεύει». Οι συντάκτες της 
ανάλυσης –που δεν είναι διόλου 

σύνηθες να δημοσιεύεται– προ-
βλέπουν μεγάλες διαδηλώσεις τις 
επόμενες εβδομάδες υπέρ της πα-
ραίτησης Νετανιάχου και της δι-
εξαγωγής εκλογών.

Την Τρίτη, η κυβέρνηση Νε-
τανιάχου, μέσω ενός ανώνυμου 
«υψηλόβαθμου Ισραηλινού αξι-
ωματούχου», απάντησε ότι «τον 
πρωθυπουργό του Ισραήλ τον 
εκλέγουν οι πολίτες του Ισραήλ 
και κανείς άλλος». Η ίδια πηγή 
πρόσθεσε ότι το Ισραήλ «δεν είναι 
ένα κράτος υποτελές στις ΗΠΑ» 
και ότι «προσδοκούμε από τους 
φίλους να δρουν για την ανατρο-
πή του τρομοκρατικού καθεστώ-
τος της Χαμάς, όχι της εκλεγμέ-
νης κυβέρνησης του Ισραήλ». 
Το μήνυμα δεν ελήφθη: δύο μέ-
ρες αργότερα ο επικεφαλής της 
∆ημοκρατικής πλειοψηφίας στη 
Γερουσία των ΗΠΑ, ο εβραϊκής 
καταγωγής Τσακ Σούμερ, κατα-

κεραύνωσε την κυβέρνηση Νε-
τανιάχου ως «εγκλωβισμένη στο 
παρελθόν» και τάχθηκε υπέρ της 
διεξαγωγής πρόωρων εκλογών 
στο Ισραήλ.

Οι μοχλοί πίεσης

Το κρίσιμο ερώτημα είναι αν 
ο Μπάιντεν είναι διατεθειμένος 
να πάει πέρα από την κριτική και 
να χρησιμοποιήσει τους σημαντι-
κούς μοχλούς πίεσης που διαθέ-
τει η Ουάσιγκτον έναντι του Τελ 
Αβίβ. Με τις ροές ανθρωπιστικής 
βοήθειας από εδάφους να παρα-
μένουν εξαιρετικά περιορισμένες 
εξαιτίας των ισραηλινών ελέγχων, 
οι ΗΠΑ έχουν ήδη οδηγηθεί στο 
ασυνήθιστο –και αναποτελεσμα-
τικό– βήμα της αποστολής βοή-
θειας από αέρος. 

Παράλληλα, στη συνέντευξη 
στο MSNBC, ο Μπάιντεν είπε ότι 
θεωρεί «κόκκινη γραμμή» την 
πιθανή επιχείρηση του ισραηλι-
νού στρατού στην πόλη της Ρά-
φα, όπου έχουν βρει καταφύγιο 
περίπου ένα εκατομμύριο Παλαι-
στίνιοι, που έχουν εκτοπιστεί από 
άλλες περιοχές της Γάζας. Ωστό-
σο, έσπευσε να προσθέσει ότι δεν 
θα εγκαταλείψει ποτέ το Ισραήλ, 
αφήνοντας να εννοηθεί ότι δεν 
θα υπάρξουν σοβαρές συνέπειες 
αν ο Νετανιάχου προχωρήσει με 
την επιχείρηση – όπως επιμένει 
ότι θα κάνει.   

Μιλώντας στις 5 Μαρτίου στο 
podcast του Εζρα Κλάιν των New 
York Times, ο Ρίτσαρντ Χάας, 
ομότιμος πρόεδρος του Council 
on Foreign Relations, πρώην υψη-
λόβαθμο στέλεχος του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ και κατεξοχήν φωνή 
του κατεστημένου της αμερικα-
νικής εξωτερικής πολιτικής, πρό-
τεινε σειρά μέτρων για να υπο-
χρεωθεί το Ισραήλ να αλλάξει 
στάση. Μεταξύ άλλων, μίλησε 
για αυστηρούς περιορισμούς στο 
πού και πώς μπορούν να χρησι-
μοποιούν οι ισραηλινές ένοπλες 
δυνάμεις αμερικανικά πυρομαχι-
κά, δασμούς σε ισραηλινά προϊ-
όντα που παράγονται στα Κατε-
χόμενα και αναστολή μέρους της 
βοήθειας που παρέχουν οι ΗΠΑ 
στο Ισραήλ.

«Νομίζω ότι ο πρόεδρος, περισ-
σότερο από οποιονδήποτε άλλον, 
είναι απρόθυμος» να κλιμακώ-
σει την πίεση προς το Τελ Αβίβ, 
σημείωσε ο Χάας. Απέδωσε τη 
στάση αυτή στη γενιά των Αμε-
ρικανών πολιτικών, στην οποία 
ανήκει ο Μπάιντεν, που θυμού-
νται το Ισραήλ στα πρώτα χρόνια 
μετά την ίδρυσή του, ως «∆αυίδ» 
στην τεταμένη περιοχή της Μέ-
σης Ανατολής.

Παρά τα σθεναρά φιλοϊσραη-
λινά του ένστικτα, η ανάγκη του 
να καταπραΰνει την οργή στην 
αριστερή πτέρυγα του κόμματός 
του πριν από τη φθινοπωρινή εκ-
στρατεία για την επανεκλογή του, 
θα οδηγήσει τελικά τον Μπάιντεν 
σε σύγκρουση με τον Νετανιά-
χου. Οι επόμενες εβδομάδες θα 
δείξουν πόσο μετωπική θα είναι 
– και πώς θα αντιδράσει σε αυτήν 
η ισραηλινή κοινή γνώμη, αλλά 
και οι επίδοξοι διάδοχοι του Ισ-
ραηλινού πρωθυπουργού, ακόμη 
και εντός του πολεμικού υπουρ-
γικού συμβουλίου.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Στελέχη της κυβέρνησης, 
αλλά και απλοί 

ψηφοφόροι έχουν 
αγανακτήσει με την 

απροθυμία του Λευκού 
Οίκου να κλιμακώσει 
την πίεση προς την 

κυβέρνηση του Ισραήλ.

Ομηρος
του Νετανιάχου
και ο Μπάιντεν

Η γλώσσα του Αμερικανού προέδρου κατά του Ισραηλινού 
πρωθυπουργού είναι σκληρή. Δεν έχει όμως προχωρήσει 

σε πραγματικές κυρώσεις κατά του Τελ Αβίβ. Μπορεί 
να αλλάξει αυτό όσο μεγαλώνει το εκλογικό κόστος 

για τους Δημοκρατικούς εξαιτίας της Γάζας;

Διαδήλωση υπέρ της κατάπαυσης του πυρός στη Λωρίδα της Γάζας, κοντά στο θέατρο Dolby, λίγο 
πριν από την τελετή απονομής των Οσκαρ. Η διστακτικότητα του Μπάιντεν να περιορίσει την επιθετι-
κότητα του Ισραήλ έχει προκαλέσει δυσαρέσκεια στους κόλπους των ∆ημοκρατικών, η οποία δεν απο-
κλείεται να εκφραστεί και στις κάλπες του Νοεμβρίου.
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Μεγάλες συζητήσεις για το μέλ-
λον της Τουρκίας, αλλά και την 
κούρσα της διαδοχής στην προ-
εδρία, έχει προκαλέσει η δήλωση 
που έκανε ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν για την αποχώρησή του από 
την πολιτική με χρονικό ορίζο-
ντα το 2028.

Συγκεκριμένα, μιλώντας στην 
Κωνσταντινούπολη στους νε-
ολαίους του Ιδρύματος Νέων 
Τουρκίας (TUGVA), ο Τούρκος 
πρόεδρος δήλωσε: «Αυτό για 
εμένα είναι ένα φινάλε, αυτή η 
εκλογική αναμέτρηση είναι η 
τελευταία μου βάσει της εξου-
σιοδότησης που δίνει ο νόμος. 
Το αποτέλεσμα θα είναι η μετα-
βίβαση ενός καταπιστεύματος 
για τους αδελφούς μου που θα 
έρθουν μετά από μένα».

Πράγματι, σύμφωνα με το 
τουρκικό σύνταγμα αυτή είναι 
η τελευταία θητεία του κ. Ερντο-
γάν, καθώς με την τελευταία ανα-
θεώρηση μπορεί να εκλεγεί για 
δύο θητείες. Ωστόσο τα κόμμα-
τα της αντιπολίτευσης υπενθυ-
μίζουν πως η τελευταία εκλογική 
νίκη του ήταν η τρίτη θητεία του, 
αλλά δόθηκε τέτοια ερμηνεία 
από τους νομικούς, έτσι ώστε η 
θητεία του κ. Ερντογάν πριν από 

την αναθεώρηση του συντάγμα-
τος το 2018, δεν ελήφθη υπόψη, 
καθώς άλλαξε το πολίτευμα της 
χώρας από προεδρευομένη σε 
προεδρική δημοκρατία. 

Ελιγμός

Πολιτικοί αντίπαλοι του κ. Ερ-
ντογάν υποστηρίζουν πως η δή-
λωση αυτή ίσως να είναι ένας 
ελιγμός ενόψει των δημοτικών 
εκλογών, με στόχο τη συσπείρω-
ση των ψηφοφόρων του κυβερ-
νώντος κόμματος. Ο δήμαρχος 
της Κωνσταντινούπολης, Εκρέμ 
Ιμάμογλου, αντέδρασε λέγοντας: 
«Πριν από λίγες ημέρες έκανες 
νταηλίκια κι έλεγες στον λαό πως 
αν σε ψηφίσουν θα τους πας τις 
υπηρεσίες. Αν όμως δεν σε ψη-
φίσουν δεν θα έχουν τίποτα. Τώ-
ρα, από τις απειλές φτάσαμε στα 
παρακάλια. Μα τι πονηρός είσαι! 
O λαός δεν το χάφτει».

Ο εκπρόσωπος του Κόμμα-
τος ∆ικαιοσύνης και Ανάπτυ-
ξης, Ομέρ Τσελίκ, προσπάθησε 
να σταματήσει τη συζήτηση της 
αποχώρησης του κ. Ερντογάν και 
υποστήριξε ότι «δεν πρόκειται 
για μια δέσμευση ότι θα εγκα-
ταλείψει την πολιτική. Οι πολί-
τες είναι αυτοί που καθορίζουν 
την πολιτική ζωή των ηγετών. 
Αν πουν να μείνει ο πρόεδρός 
μας, σημαίνει ότι θα μείνουμε».

Ο διευθυντής της εφημερί-

δας Hurriyet, Αχμέτ Χακάν, σε 
άρθρο του για τις δηλώσεις του 
κ. Ερντογάν μιλάει για πολλές 
πιθανότητες. Ως πρώτη αναφέ-
ρει το «συναισθηματικό μήνυ-
μα» και τονίζει πως «μπορεί να 
ήθελε να κερδίσει περισσότερες 
ψήφους για το κόμμα του στις αυ-
τοδιοικητικές εκλογές δίνοντας 
ένα υπερβολικά συναισθηματικό 
μήνυμα» στους ψηφοφόρους. Οι 

ψηφοφόροι δίνουν σημασία στα 
συναισθήματα. ∆εύτερη πιθανό-
τητα είναι το «κοινωνικό πείρα-
μα», καθώς, όπως τονίζει, μπορεί 
ο πρόεδρος «να ήθελε να δοκι-
μάσει το κόμμα, λέγοντας: “Να 
δούμε ποιος και πώς θα συμπερι-
φερθεί, να δούμε ποια στάση θα 
υιοθετήσει”». Ως τρίτο σενάριο, 
«υπενθυμίζοντας ότι συνταγμα-
τικά δεν μπορεί να είναι ξανά 
υποψήφιος, μπορεί να ήθελε να 

επαναφέρει το ζήτημα της ανα-
θεώρησης του συντάγματος». 

Οι «δελφίνοι»

Πολλοί αναλυτές εμφανίζουν 
ως έναν από τους πιθανούς δι-
αδόχους του κ. Ερντογάν, τον 
γαμπρό του Σελτσούκ Μπαϊρα-
κτάρ, ο οποίος είναι πρόεδρος 
της εταιρείας Baykar που κατα-
σκευάζει τα μη επανδρωμένα 
αεροσκάφη. Ενας άνθρωπος που 
πολλές φορές τα τουρκικά μέ-
σα ενημέρωσης τον παρουσιά-
ζουν ως σύμβολο της τεχνολο-
γικής ανάπτυξης της χώρας. Ο 
κ. Μπαϊρακτάρ είναι δημοφιλής, 
μετρώντας πολλά εκατομμύρια 
ακολούθων στην πλατφόρμα X, 
ο πατέρας του είχε στενές σχέ-
σεις με τον ηγέτη του πολιτικού 
Ισλάμ στην Τουρκία, Νετζμετίν 
Ερμπακάν, και μέχρι και σήμερα 
οι σχέσεις του με τον πρόεδρο 
της χώρας θεωρούνται άψογες.

Ως ένας άλλος διάδοχος πολ-
λές φορές παρουσιάζεται και ο 
υπουργός Εξωτερικών της χώ-
ρας, Χακάν Φιντάν, ο οποίος για 
13 ολόκληρα χρόνια ήταν διοι-
κητής των τουρκικών μυστικών 
υπηρεσιών (ΜΙΤ) και τώρα με τα 
νέα του καθήκοντα αρχίζει να 
εμφανίζεται με ένα διαφορετι-
κό πολιτικό προφίλ και θεωρεί-
ται από τα πιο έμπιστα πρόσωπα 
που βρίσκονται κοντά στον κ. Ερ-

ντογάν. Ο κ. Φιντάν φέρεται να 
είναι από τους ανθρώπους που 
έπεισαν τον Τούρκο πρόεδρο ως 
προς την επαναπροσέγγιση με 
τις ΗΠΑ και τη ∆ύση.

Κάποιοι αναλυτές αναφέρουν 
και το όνομα του διοικητή της 
ΜΙΤ, Ιμπραήμ Καλίν, ο οποίος 
παραμένει για πολλά χρόνια στο 
πλευρό του κ. Ερντογάν. Υποστη-
ρίζουν πως μαζί με τον κ. Φιντάν 
αυτή την περίοδο καθορίζουν με-
γάλο μέρος της εξωτερικής και 
εσωτερικής πολιτικής της χώρας, 
πάντα υπό την καθοδήγηση του 
προέδρου.

Αυτό που αναφέρουν έμπει-
ροι αναλυτές είναι πως όσοι στο 
παρελθόν επιχείρησαν να εμφα-
νιστούν οι ίδιοι ως πιθανοί διά-
δοχοι του κ. Ερντογάν, πολιτικά 
«εξαφανίστηκαν».

Αυτό που θεωρείται σίγουρο 
πάντως είναι πως ο ίδιος ο κ. Ερ-
ντογάν, που κυβερνάει την Τουρ-
κία από το 2002, είναι αυτός που 
θα αποφασίσει το πολιτικό του 
μέλλον, όπως και για τη διαδο-
χή του, καθώς είναι αυτός που  
«μοιράζει την τράπουλα στο πε-
δίο της πολιτικής», όπως παραδέ-
χονται και οι πολιτικοί του αντί-
παλοι. Ισως αποφασίσει, λένε, 
πως  «η χώρα τον έχει ανάγκη», 
να αλλάξει το σύνταγμα και να 
παραμείνει στην εξουσία και με-
τά το 2028.

Ο Βλαντιμίρ Πούτιν έχει πολλά κοι-
νά στοιχεία με τον Ταγίπ Ερντο-
γάν. Αν και αυταρχικός ηγέτης, 
επιζητεί τυπικά τη λαϊκή νομιμο-
ποίηση του καθεστώτος του, έχο-
ντας όμως προηγουμένως φρο-
ντίσει να εξοντώσει είτε φυσικά 
(όπως στην περίπτωση του Αλεξέι 
Ναβάλνι, ο οποίος πέθανε μυστη-
ριωδώς σε σωφρονιστική αποι-
κία στη Σιβηρία) είτε πολιτικά 
(σαν τη δημοσιογράφο Γιεκατε-
ρίνα Ντούντσοβα και τον Μπόρις 
Ναντέζντιν, που αποκλείστηκαν 
από την αναμέτρηση) τους αντι-
πάλους του. Φροντίζει να αλλάζει 
το νομοθετικό πλαίσιο και τους 
περιορισμούς στην υποβολή υπο-
ψηφιότητας, προσαρμόζοντάς 
τους στις προσωπικές φιλοδο-
ξίες του και παρατείνοντας έτσι 
επ’ αόριστον την παραμονή του 
στην προεδρία. Σήμερα ολοκλη-
ρώνεται η τριήμερη εκλογική δι-
αδικασία για την ανανέωση της 
θητείας του, στο τέλος της οποίας 
θα έχει συμπληρώσει τρεις δεκα-
ετίες στην εξουσία. Σε αντίθεση 
με τον Ερντογάν, όμως, ο Ρώσος 
πρόεδρος δεν έχει ανακοινώσει 
κάποιο σχέδιο συνταξιοδότησης. 
Οπως και πολλοί δικτάτορες –με 
ή χωρίς εκλογικό μανδύα– δεν 
έχει ορίσει κάποιον διάδοχο ούτε 
έχει προετοιμάσει το έδαφος για 
την εποχή μετά την απομάκρυν-
σή του από την πολιτική σκηνή. 

Στη Ρωσία ελάχιστες είναι οι 
ενδείξεις το τελευταίο 48ωρο ότι 
διενεργούνται εκλογές, σύμφω-
να με τους ανταποκριτές των δι-
εθνών ΜΜΕ. Οι Αρχές προσπα-
θούν να δημιουργήσουν μια 
ψευδαίσθηση ομαλότητας. Κι αν 
στη ∆ύση, όποτε θέλει να επηρε-
άσει εκλογικές αναμετρήσεις η 
Μόσχα επιδίδεται σε εκστρατεία 
χειραγώγησης της πληροφόρη-
σης με τη βοήθεια μονταρισμέ-
νων βίντεο ή λήψεων τεχνητής 
νοημοσύνης, στην ίδια την πα-
τρίδα του Πούτιν τέτοιες ενέργει-
ες είναι περιττές: ο έλεγχος του 
Τύπου και του Ιντερνετ είναι τό-
σο ασφυκτικός, ώστε καταλήγει 
να είναι αχρείαστη οποιαδήποτε 
διασπορά fake news. Οι πλατ-
φόρμες και τα ΜΜΕ που είναι 
προσβάσιμα στους Ρώσους πο-
λίτες έχουν δημιουργήσει ένα 
παράλληλο σύμπαν και έχουν 
καταστήσει απροσπέλαστη την 
αλήθεια. 

Με βάση την τελευταία επι-
θυμία του Ναβάλνι, όσοι θέλουν 
να διατρανώσουν σήμερα την 

αντίθεσή τους στον Πούτιν θα 
προσέλθουν στις 12 το μεσημέρι 
σε κάποιο εκλογικό κέντρο και 
είτε θα ψηφίσουν κάποιον άλλο 
υποψήφιο, είτε θα ακυρώσουν το 
ψηφοδέλτιό τους. «Το μεσημέρι 
κατά του Πούτιν», είναι η δράση 
που άφησε ως πολιτική διαθήκη 
ο κύριος εκφραστής της ρωσι-
κής αντιπολίτευσης λίγο προτού 
πεθάνει στον Αρκτικό Κύκλο. 
Την πρωτοβουλία ανέλαβε να 
προωθήσει η χήρα του, Γιούλια 
Ναβάλναγια, η οποία όμως δεν 
βρίσκεται στη Ρωσία λόγω των 

φόβων ότι θα μπορούσε να συλ-
ληφθεί αμέσως μόλις προσγειω-
θεί στη χώρα. Από τη συμμετο-
χή στο ακτιβιστικό χάπενινγκ 
και από το ύψος της συνολικής 
αποχής θα κριθεί το μέγεθος της 
νίκης ή το ποσοστό αμφισβήτη-
σης του Πούτιν και της πολιτικής 
του στον πόλεμο. 

Ούτως ή άλλως οι εναπομείνα-
ντες αντίπαλοι του Ρώσου προέ-
δρου, ο αντιπρόεδρος της ∆ού-
μας, Βλάντισλαβ Νταβάνκοφ, ο 
επικεφαλής του υπερεθνικιστι-
κού Φιλελεύθερου ∆ημοκρατικού 

Κόμματος, Λεονίντ Σλούτσκι, και 
ο κομμουνιστής Νικολάι Χαρι-
τόνοφ δεν απειλούν πραγματι-
κά την πρωτιά του. O πρώτος, 
υπέρμαχος της ειρήνης στην Ου-
κρανία, αλλά με τους όρους της 
Μόσχας, είχε υπογράψει υπέρ 
της υποψηφιότητας του Μπό-
ρις Ναντέζντιν, διακηρύσσοντας 
έτσι την επιθυμία του για πλου-
ραλισμό στις εκλογές. Σαραντά-
ρης και σχετικά φιλελεύθερος, 
θα μπορούσε να αποτελέσει μια 
κάποια περιορισμένη απειλή για 
τον Ρώσο πρόεδρο, αν συγκε-
ντρώσει τις ψήφους νέων ψη-
φοφόρων. 

Ο Σλούτσκι διατηρεί στενές 
σχέσεις με την Ορθόδοξη Εκκλη-
σία και έχει σκληρές θέσεις στο 
ζήτημα του πολέμου, ζητώντας 
την εκτέλεση των μελών του ου-
κρανικού Τάγματος του Αζόφ, 
πρόταση που θα απαιτούσε αλ-
λαγή της ρωσικής νομοθεσίας, 
η οποία ήδη από το 1996 προ-
βλέπει μορατόριουμ της θανατι-
κής ποινής και θα προσέκρουε 
στις συμβάσεις της Γενεύης. Ο 
Σλούτσκι έχει τόσο καλή σχέση 
με το Κρεμλίνο ώστε διορίστη-
κε μέλος της ρωσικής διαπραγ-
ματευτικής ομάδας με το Κίεβο 
μετά την εισβολή στην Ουκρανία 
το 2022. Τέλος, ο Χαριτόνοφ, 75 
ετών και ήδη ηττημένος από τον 
Πούτιν ακριβώς πριν από 20 χρό-
νια, όταν εξασφάλισε ποσοστό 
μόλις 14%, δεν έχει καν διαφορε-
τικές θέσεις από τον Ρώσο πρό-
εδρο στο ζήτημα του πολέμου. 

Πήχυς το 80%

O Πούτιν θα ήταν ικανοποιη-
μένος με ένα ποσοστό γύρω στο 
80%, ώστε να ξεπεράσει το προ-
ηγούμενο ρεκόρ του, το 76,69% 
του 2018. Η παρουσία στελεχών 
του γερμανικού ακροδεξιού AfD, 
της Εναλλακτικής για τη Γερμα-
νία, ως παρατηρητών, κάθε άλλο 
παρά αποτελεί εγγύηση για το 
αδιάβλητο της διαδικασίας, πόσο 
μάλλον που έχουν αποκλειστεί 
άλλοι ανεξάρτητοι παρατηρη-
τές. Mε ανανεωμένη τη «λαϊκή 
εντολή» ο Ρώσος πρόεδρος ανα-
μένεται να προβεί σε σαρωτι-
κό ανασχηματισμό και αύξηση 
της φορολογίας για να χρηματο-
δοτήσει την πολεμική μηχανή 
που έχει στήσει: οι συνολικές 
αμυντικές δαπάνες ανέρχονται 
πλέον στο 7,5% του ΑΕΠ της χώ-
ρας και η στρατιωτική βιομηχα-
νία απασχολεί 3,5 εκατ. Ρώσους, 
δηλαδή το 2,5% του συνολικού 
πληθυσμού.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Ανανέωση γύψου στη Ρωσία

Ο χρησμός του Ερντογάν και τα σενάρια διαδοχής

Ο Πούτιν «επανεκλέγεται», ενώ ο Τούρκος ομόλογός του προαναγγέλλει την αποχώρησή του. Πορτρέτα δύο «δημοκρατόρων» 

Ο ηγέτης του Κρεμλίνου 
έχει τον τρόπο 

να φέρνει τους κανόνες 
του παιχνιδιού στα 

μέτρα του και να 
εξουδετερώνει (πολιτικά 

ή και όχι μόνο) 
τους αντιπάλους του. 

Η δήλωση 
του Τούρκου 

προέδρου για «φινάλε» 
πυροδότησε συζητήσεις 

για το χέρι 
που θα φορέσει 

το δαχτυλίδι.

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Βλαντιμίρ Πούτιν και Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν. ∆ύο ηγέτες αυταρχικών καθεστώτων, που έχουν ονο-
μαστεί «δημοκρατορίες», καθώς οι εκλογές διεξάγονται σε περιβάλλον ανελευθερίας.



Αδέλφια Ασιάτες!
Μετά από τόσα χρόνια ανεπανάληπτων
επιτυχιών και συγκινήσεων, κρίνεται
ως αναγκαία η εξεύρεση ενός νέου
μοντέλου. Ανεξαρτήτως καταγωγής,
θρησκείας, πολιτικών πεποιθήσεων ή
κοινωνικού στάτους του καθενός, αφή-
νοντας στην άκρη ακόμη και τις δια-
πολιτισμικές διαφορές ή και τη χιλιο-
μετρική απόσταση που μας χωρίζει,
ως άτομα που μοιραζόμαστε τον ίδιο

πλανήτη, οφείλουμε άπαντες ν’ ανανεώσουμε τη σχέση
με την γκλαμουριά, το σόου και τα συναισθήματα που
προκαλεί η Β΄ φάση και το Β΄ γκρουπ. 

Απευθυνόμενοι ευθέως και με όλο το θάρρος προς
τους αδελφούς Ασιάτες, από τη Σιγκαπούρη έως το
ανατολικό Τιμόρ και από την Ταϊλάνδη μέχρι την Κίνα,
ζητάμε να καθίσουμε όλοι μαζί και να συζητήσουμε
επιτέλους την αλλαγή διεξαγωγής της Β΄ φάσης του
Β΄ γκρουπ για το πρωτάθλημα που, όπως και αυτοί,
έτσι και εμείς, λατρεύουμε να παρακολουθούμε. 

Θα ήταν σωστό να ξεκαθαρίσουμε ότι στο πλαίσιο
του διαλόγου και της συζήτησης, είμαστε απόλυτα
έτοιμοι ν’ ακούσουμε ή να μελετήσουμε τις όποιες
προτάσεις ή και οι εισηγήσεις έχουν τ’ αδέλφια μας
στην Ασία, καθότι μοιραζόμαστε τους ίδιους προβλη-
ματισμούς. 

Θα ήταν προς πάσα κατεύθυνση θετικό, αν οι Ασιάτες
φαν του Β΄ γκρουπ λάβουν υπόψη τη βασική προτε-
ραιότητα των εδώ αδελφών, που δεν είναι άλλη από
την ανάδειξη περισσοτέρων Κυπρίων ποδοσφαιριστών,
όπως επίσης και τη διατήρηση ή γιατί όχι και αύξηση
των θέσεων εργασίας για τους Κύπριους προπονητές. 

Ενδεχομένως κιόλας, η παραβίαση ή η όποια απειλή
έναντι των δύο αυτών πυλώνων σκέψης, έτσι όπως
αναλύθηκαν από σπουδαίους Κύπριους παράγοντες-
στοχαστές, ν’ αποτελούν κόκκινη γραμμή για όλους
εμάς που ζούμε και βιώνουμε από κοντά τις συγκινήσεις
των παιγνιδιών. 

Η παρακαταθήκη που άφησαν σημαίνοντες προ-
σωπικότητες του κυπριακού ποδοσφαίρου θα διαφυ-
λαχθεί εκ μέρους μας σαν κόρη οφθαλμού. 

Επί τούτου, είμαστε σίγουροι ότι οι Ασιάτες αδελφοί,
δεν θα παραβούν την ιερότητα της σημασίας και θα
παραμείνουν προσκολλημένοι στον κοινό στόχο που
είναι η αλλαγή της φόρμουλας και συνάμα η αύξηση
των Κυπρίων παικτών, όπως και η εξασφάλιση φαγητού
για τις οικογένειες των Κυπρίων προπονητών. 

Μ’ αυτά και μ’ αυτά, η χημεία των Κυπρίων παρα-
γόντων με τους Ασιάτες φαν εξασφαλίζει την επιτυχία
και την εκπλήρωση των στόχων. Καλό θα ήταν, πάντοτε
από κοινού, να το αλλάξουμε λίγο. Λίγο… γιατί μας
φτύνουν, δεν βρέχει!

Αποχαιρετώντας 
τον Νταβίντ Γκαγιέγο

Είναι τελικά καλός προπονητής ο Ντα-
βίντ Γκαγιέγο; Πιστώνεται ή όχι το με-
γαλύτερο μερίδιο για την απρόσμενα,
για τους περισσότερους και υπό τις
περιστάσεις, πολύ καλή παρουσία της
Ανόρθωσης για περίπου ένα εξάμηνο;
Χρεώνεται o ίδιος αποκλειστικά με την
ευθύνη για το καταστροφικό τελευταίο
δίμηνο και την προδιαγραφόμενη απο-
τυχία εξασφάλισης ευρωπαϊκού εισι-

τηρίου; Απόλυτη θέση στις πιο πάνω απαντήσεις δύ-
σκολα μπορεί να προκύψει. Το μόνο σίγουρο είναι
πως η απόφαση της διοίκησης της Ανόρθωσης να τον
απομακρύνει από την τεχνική ηγεσία, δεν έχει παρθεί
καθαρά και μόνο με ποδοσφαιρικά κριτήρια αξιολό-
γησης.

Με τα όποια λάθη και το ποσοστό της δικής του
ευθύνης, για την αποτυχία στο πρωτάθλημα και τον
αποκλεισμό στο κύπελλο, ο Νταβίντ Γκαγιέγο δεν
παύει να είναι ένας αξιόλογος προπονητής. Σε αντίθετη
περίπτωση δεν θα παρουσίαζε η Ανόρθωση την αγω-
νιστική εικόνα που σχεδόν όλοι εκθείασαν στο μεγα-
λύτερο μέρος της φετινής περιόδου. Δεν θα μπορούσε
να ανταποκριθεί αγωνιστικά, η Ανόρθωση, με τις δυ-
σκολίες κάτω από τις οποίες σχεδιάστηκε, στελεχώθηκε
και προετοιμάστηκε για τη φετινή περίοδο, αλλά και
υπό το βάρος πολλών αγωνιστικών προβλημάτων που
παρουσιάστηκαν, για ένα ρόστερ περιορισμένων επι-
λογών, σε σχέση με τις ομάδες τις οποίες ανταγωνί-
στηκε.

Το παρατεταμένο ντεφορμάρισμα των τελευταίων
–και αρκετών– εβδομάδων σαφώς και βαραίνει τον
προπονητή. Κάτω από οποιεσδήποτε αγωνιστικές
συνθήκες, αυτός είναι ο υπεύθυνος να βρει τις λύσεις.
Το θέμα, ωστόσο, περιπλέκεται και οι απαντήσεις δυ-
σκολεύουν στον συνδυασμό αγωνιστικών και άλλων
προβλημάτων. Ο Νταβίντ Γκαγιέγο μίλησε για πέραν
του αναμενόμενου δυσκολίες, σε σχέση με το οικο-
νομικό και γενικότερα εξωγενείς παράγοντες που εμ-
πόδιζαν τη δουλειά του. Θα μπορούσε και να αποχω-
ρήσει, υποβάλλοντας την παραίτησή του. Στην απο-
χαιρετιστήρια δήλωσή του και μετά την ανακοίνωση
από πλευράς Ανόρθωσης για κοινή συναινέσει λύση
της συνεργασίας των δύο πλευρών, ο Ισπανός τεχνικός
ξεκαθάρισε πως το τέλος της συνεργασίας δεν ήταν
για τον ίδιο επιθυμητό, αλλά αποδεκτό, προκειμένου
η Ανόρθωση να προετοιμαστεί έγκαιρα για την επόμενη
περίοδο. 

Στην ουσία και οι δύο πλευρές αναγνώρισαν, πρώτα
ο προπονητής με τις δηλώσεις του μετά τον αγώνα
κόντρα στην Πάφο και έπειτα η διοίκηση με την από-
φασή της, πως υπό τις «ιδιαίτερες» αυτές περιστάσεις
και όχι με καθαρά αγωνιστικά κριτήρια, δεν θα μπο-
ρούσαν να συνεργαστούν απ’ εδώ και πέρα… 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΙΚΟ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

«Χρυσή» ευκαιρία είναι  για την Κύπρο
η διεξαγωγή του Euro Κ17 2024. Η
εμπειρία ως διοργανώτρια χώρα, η
τεχνογνωσία σε όλα τα επίπεδα, ορ-
γανωτικά και αθλητικά, καθώς επίσης
και η τριβή των νεαρών διεθνών με
την ελίτ του Ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου
(16 χώρες συμπεριλαμβανομένης και
της εθνικής μας) στην πιο κρίσιμη
ηλικία, θα προσφέρουν πολλά και ποι-
κίλα κέρδη. Η τελική φάση είναι προ-
γραμματισμένη από τις 20 Μαΐου
μέχρι τις 5 Ιουνίου, και η κλήρωση
θα πραγματοποιηθεί στις 3 Απριλίου.
Στις 20 και 26 Μαΐου η Κύπρος θα
αγωνιστεί στο ΑΕΚ Αρένα, και στις
23 Μαΐου στο «Αντώνης Παπαδόπου-
λος». Ως γηπεδούχοι θα έχουμε και
μια καλύτερη κλήρωση που ίσως μας
βοηθήσει να παρουσιαστούμε αντα-
γωνιστικοί στους αγώνες. 

«Είναι σημαντικό για την ΚΟΠ να
έχουμε επιτυχία, πρόκειται για την
μεγαλύτερη  διοργάνωση που ανέλα-
βε» ανέφερε ο ομοσπονδιακός μας
τεχνικός Χρύσης Μιχαήλ. «Ο κόσμος
να έρθει στο γήπεδο. Γνωρίζω ότι
κάνει τεράστιες προσπάθειες η ομο-
σπονδία προσφέροντας σε όλες τις
ακαδημίες μεταφορικό μέσο για να
παρακολουθήσουν τα παιχνίδια, και

θα είναι ωφέλιμο για τους παίκτες μας
να έχουν τη στήριξή του. Θα έχει την
ευκαιρία να παρακολουθήσει τους
αυριανούς αστέρες του κυπριακού
και ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου».  

Ενας χρόνος προετοιμασία 
Ο Χρύσης Μιχαήλ αναλαμβάνοντας

την εθνική Κ17, τόνισε πως η προερ-
γασία που ξεκίνησε πριν από περίπου
ένα χρόνο ήταν ιδιαίτερα επίπονη,
αλλά επιβάλλεται όλοι να εργαστούν
με μεγαλύτερη ένταση στο τελευταίο
στάδιο έτσι ώστε οι διεθνείς μας να
προετοιμαστούν αρτιότερα.  Η τεχνική
ηγεσία απαρτίζεται από τους Χρύση
Μιχαήλ-προπονητής, Χρίστο Γερμα-
νός-βοηθός προπονητής, Στέλιο Ιωάν-
νου-γυμναστής, Αντώνη Παπαντώ-
νης-προπονητής τερματοφυλάκων
και Μάκη Ευριπιώτης-φυσιοθεραπευ-
τής, και η ΚΟΠ στην προσπάθειά της
να την ενισχύσει περαιτέρω θα προσ-
λάβει αναλυτή αγώνων, βοηθό γυ-
μναστή και βοηθό φυσιοθεραπευτή.   

Ο ομοσπονδιακός μας τεχνικός
Χρύσης Μιχαήλ εξομολογείται στην
«Κ» την πορεία που έχει διανύσει από
το περασμένο καλοκαίρι για τον κα-
ταρτισμό της ιδανικότερης εθνικής,
τα προβλήματα της προετοιμασίας,
τις δυσκολίες που έχει η διοργάνωση
και τους στόχους μας.  
-Κύριε Μιχαήλ, είστε ικανοποιημένος
από τη μέχρι στιγμή προετοιμασία; 

-Είχαμε αρκετό χρόνο μπροστά
μας, σχεδόν ένα χρόνο. Μέσα σε αυτό
το διάστημα, σκοπός μας ήταν -σε συ-
νεργασία με τους γενικούς διευθυντές
των ομάδων και στην πορεία βλέπον-
τας αρκετά ματς- να καλέσουμε αρκετά
παιδιά να τα δούμε από κοντά, εννοώ
πέραν από τους αγώνες τους στο πρω-
τάθλημα, μέσα από τη διαδικασία των
προπονήσεων. Θέλαμε να επιλέξουμε

τους καλύτερους. Κατά  τη διάρκεια
αυτών των μηνών είχαμε τη στήριξη
της ομοσπονδίας η οποία βοήθησε να
έχουμε όσο το δυνατό περισσότερες
προπονήσεις. Προκύπτουν κάποια
προβλήματα να βρεις ελεύθερες μέρες
και ώρες να προπονηθείς, διότι αυτές
οι εθνικές δεν ακολουθούν το καλεν-
τάρι των εθνικών ομάδων έτσι ώστε
να έχουν ρεπό οι ομάδες τους. Αναγ-
καζόμαστε στη διάρκεια του πρωτα-
θλήματος να καλούμε τα παιδιά για
προπονήσεις. Όμως μερικές φορές
δεν είναι τόσο απλό, διότι προκύπτουν
και προβλήματα λόγω αναβληθέντων
αγώνων και είναι δύσκολο να παρα-
χωρήσει τους παίκτες της μια ομάδα.
Ωστόσο, σε αυτό το διάστημα παρα-
κολουθήσαμε μέσω προπονήσεων αρ-
κετά παιδιά. 
-Περίπου πόσα; 

-Περίπου 85 με 86. Βέβαια με την
πάροδο του χρόνου ο αριθμός μει-
ώθηκε και σήμερα συνεχίζουν περίπου
25-30, και από αυτά θα καταλήξουμε
και στην τελική 20άδα. 
-Η ΚΟΠ προσφέρει όλα εκείνα που
πρέπει σε παίκτες και τεχνική ηγεσία
έτσι ώστε να βοηθήσει στην αρτιό-
τερη προετοιμασία; 

-Έχουμε την υποστήριξη της ΚΟΠ
σε ό,τι ζητήσουμε. Θα θέλαμε παρα-
πάνω φιλικά, αλλά δεν είναι ευθύνη
της ομοσπονδίας που δεν τα κατα-
φέραμε. Αυτή τη στιγμή προσπαθούμε
να βρούμε ακόμη δύο αντίπαλους για
τον Απρίλιο και πιστεύω πως θα τους
έχουμε.  
-Έχουν «κλειδώσει» οι κλήσεις στην
εθνική Κ17 ή μπορεί στην τελική
φάση να κληθούν ορισμένοι άλλοι;

-Μετά από ένα χρόνο παρακολου-
θώντας το πρωτάθλημα με τους συ-
νεργάτες μου, περίπου τρία με τέσσερα
παιχνίδια την εβδομάδα, φαντάζει
αδύνατο να εμφανιστεί ένας παίκτης
σήμερα που να ξεχωρίσει τόσο πολύ
έτσι ώστε να καλύψει ανάγκες για
την εθνική. Το τελευταίο διάστημα
επαναφέραμε ξανά κάποια παιδιά που
ήταν στις πρώτες κλήσεις. Ο λόγος
που είχαμε τόσους πολλούς είναι διότι
είχαμε περίπου ένα χρόνο στη διάθεση
μας και η εξέλιξη κάποιου μπορούσε
να ήταν διαφορετική σε σχέση με
τους προηγούμενους μήνες. Αναφέ-
ρομαι στο θέμα της ανάπτυξης. Κά-
ποιος που ήταν λίγο αδύνατος πριν
ένα χρόνο, σε αυτό το διάστημα το
σώμα του μπορούσε να έκανε διαφορά. 
-Πότε θα ξεκινήσει η προετοιμασία
για τους αγώνες της τελικής φάσης; 

-Η προετοιμασία δεν σταμάτησε
ποτέ. Η περίοδος που θα είμαστε όλοι
μαζί για περισσότερες ημέρες θα είναι
μετά το μετά το Πάσχα. Όμως είμαστε
συνεχώς μαζί. 
-Μέχρι τότε πώς θα προχωρήσουν
οι προπονήσεις; 

-Έχουμε σχεδόν ανά μήνα, τρία
διήμερα ή τριήμερα προπονήσεων.
Η προσπάθεια είναι να έχουμε ακόμη
δύο φιλικά μέσα στον Απρίλιο. Ζη-
τήσαμε ακόμη δύο φιλικά για καλύ-
τερη προετοιμασία, και ευελπιστούμε
ότι η ΚΟΠ θα μπορέσει να μας τα
προσφέρει όταν ολοκληρωθεί η δια-
δικασία Elite Round που μετέχουν
οι άλλες εθνικές στην προσπάθεια
πρόκρισής τους.

ΧΡΥΣΗΣ ΜΙΧΑΗΛ
Προπονητής εθνικής Κύπρου Κ17

Χρυσή 
ευκαιρία

το Euro Κ17 
Ο ομοσπονδιακός τεχνικός 

μιλά στην «Κ» για την προετοιμασία 
και τους στόχους της Εθνικής

-Έχουν συγκεκριμένες εντολές αυτή
την περίοδο οι διεθνείς μας, ενόψει
της τελικής φάσης; 

-Το πιο σημαντικό που εντοπίσαμε
από τα πρώτα φιλικά, ήταν οι ρυθμοί
των δικών μας ποδοσφαιριστών. Ήταν
χαμηλότεροι για το επίπεδο που χρει-
άζεται στην τελική φάση. Αυτό μπορεί
να είναι και η διαφορά μας σε σύγκριση
με τα πρωταθλήματα των άλλων χω-
ρών. Ήταν όμως χτυπητό στα μάτια
μας, όπως φαινόταν μέσα από τα φι-
λικά, και προσπαθούμε αυτή την πε-
ρίοδο να έχουν στη διάρκεια των προ-
πονήσεων όσο το δυνατό πιο ψηλές
εντάσεις γίνεται. Μπορώ να σας πω
ότι το τελευταίο διάστημα βλέπουμε
μεγάλη πρόοδο, η οποία προήλθε και
μέσα από την ένταξη στην καθημε-
ρινότητα των διεθνών μας διατροφο-
λόγων, ενώ όπου κρίθηκε αναγκαίο
ορισμένοι υποχρεώθηκαν να αυξήσουν
την μυϊκή τους μάζα με συγκεκριμένο
πρόγραμμα στο γυμναστήριο. Σε αρ-
κετά παιδιά φάνηκε η διαφορά.  
-Έχετε εικόνα από τους αντίπαλους
μας; 

-Μπορώ να πω έχουμε αρκετά κα-
λή. Μέσα από το πρόγραμμα Wyscout
μπορούμε να βλέπουμε αρκετά παι-
χνίδια. Για παράδειγμα σ’ όλα τα
φιλικά πήραμε την εικόνα των αντί-
παλων μας μέσα από τα τελευταία 2-
3 φιλικά τους. Το ίδιο θα πράξουμε
και μετά την κλήρωση των ομίλων.

Προκρίθηκαν ήδη Σλοβακία και Ου-
κρανία, και έχουμε μια εικόνα του
επιπέδου και της προόδου της ομάδας
μας. Στα δύο πρόσφατα φιλικά με
Σλοβακία είχαμε καλή παρουσία. Χά-
σαμε στο πρώτο φιλικό με 1-0 στις
καθυστερήσεις του αγώνα, ενώ στο
δεύτερο ματς δύο μέρες αργότερα
εξήλθαμε ισόπαλοι 2-2. 
-Τι θα πρέπει να έχουμε ως ομάδα
έτσι ώστε να μπορέσουμε να επιτύ-
χουμε μια καλή παρουσία τον προ-
σεχή Μάϊο; 

-Το πιο σημαντικό, ξεκινώντας από
το τουρνουά τον περασμένο Οκτώβριο,
είναι ότι δουλεύουμε σε συγκεκριμένο
τακτικό πλάνο. Στο σύστημα που εί-
δαμε ότι μπορεί να δουλέψει απέναντι
σε μεγάλους αντίπαλους, άρα θέλουμε
οι παίκτες να προσαρμοστούν. Περι-
μένουμε να έχουν πειθαρχία και συγ-
κέντρωση 100% απέναντι  στους αν-
τίπαλους που θα έχουμε, να έχουμε
επίσης μεγαλύτερη διάρκεια στο παι-
χνίδι μας τόσο στα θέμα φυσικής κα-
τάστασης και δυνάμεων όσο και στο

θέμα τακτικής και συγκέντρωσης.  
-Τι διαφορές έχουμε πέραν από το
ατομικό ταλέντο σε σχέση με τις κο-
ρυφαίες εθνικές στην ηλικία των
Κ17;

-Ένα σημαντικό πρόβλημα που
έχουμε είναι το ύψος. Με όσες ομάδες
αγωνιστήκαμε, σχεδόν όλες έχουν 3-
4 ποδοσφαιριστές ψηλότερους από
το δικό μας πιο ψηλό παίκτη. Αυτό
σημαίνει πολλή δουλειά στις στατικές
φάσεις. Επίσης, μειονεκτούμε στις
υποδομές και στον χρόνο που προ-
πονούνται οι αντίπαλοί μας. Τα πρω-
ταθλήματά τους είναι παραπάνω αν-
ταγωνιστικά και είναι κάτι που γνωρίζω
καλά διότι, για παράδειγμα στην κεν-
τρική Ευρώπη, ομάδες από τη Γερ-
μανία μεσοβδόμαδα μπορούν να δώ-
σουν φιλικά μεταξύ τους. Η Γκλάν-
τμπαχ μπορεί το Σάββατο να αγωνιστεί
στο πρωτάθλημα και την Τετάρτη να
δώσει φιλικό με τη Φέγενορντ. Αυτό
τις βοηθάει και εξελίσσει τους νεαρούς
παίκτες.  
-Ποιος είναι ο στόχος μας στην τελική
φάση του Euro Κ17 2024;

-Να εμφανιστούμε όσο πιο αντα-
γωνιστικοί γίνεται απέναντι σε πο-
δοσφαιρικά μεγαθήρια της Ευρώπης.
Έχουμε δει μεγάλη πρόοδο στο σύ-
νολο των παικτών που προπονούμε,
και είμαστε σίγουροι θα εμφανιστούμε
ανταγωνιστικοί σε κάθε αγώνα στο
τουρνουά. 

Θέλουμε να έχουμε καλύτερο ρυθμό, ψηλότερες εντάσεις 

«Είχαμε τη στήριξη της ομοσπονδίας η οποία βοήθησε να έχουμε όσο το δυνατό
περισσότερες προπονήσεις » λέει ο Χρύσης Μιχαήλ.

<<<<<<<

Ο κόσμος να έρθει στο 
γήπεδο.  Θα έχει την ευ-
καιρία να παρακολουθή-
σει τους αυριανούς αστέ-
ρες του κυπριακού και ευ-
ρωπαϊκού ποδοσφαίρου. 

«Εχουμε δει μεγάλη πρόοδο στο σύνολο των παικτών και είμαστε σί-
γουροι ότι θα εμφανιστούμε ανταγωνιστικοί στο τουρνουά» λέει ο
ομοσπονδιακός μας τεχνικός Χρύσης Μιχαήλ.
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ΚΥΒΕΡΝΟΕΠΙΘΕΣΕΙΣ

Αρχίζει η δεύτερη φάση
των Cyber Stress Test
Ολοκληρώθηκε η άσκηση της ΕΚΤ Cy-
ber Stress Test των τραπεζών και αρχίζει
σύντομα ο διάλογος. Τα αποτελέσματα
θα βγουν το καλοκαίρι. Στην άσκηση
υποβλήθηκαν 109 τράπεζες και στόχος
είναι η αξιολόγηση του τρόπου με τον
οποίο θα αντιμετωπίσουν ενδεχόμενες
κυβερνοεπιθέσεις. Σελ. 5

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Η χρυσή βίζα εκτόξευσε
τις τιμές των κατοικιών
Τεράστια αύξηση σημείωσαν στη διάρ-
κεια του 2023 οι αγοραπωλησίες κατοι-
κιών, με το πρόγραμμα της «χρυσής βί-
ζας» πρωτίστως, και το «Σπίτι μου» δευ-
τερευόντως να διαμορφώνουν νέα δε-
δομένα στην αγορά, με αύξηση τιμών,
ιδιαίτερα σε Πειραιά, κέντρο της Αθή-
νας και νότια προάστια. Σελ. 12

Θα χρηματοδοτήσουν έργα μαμούθ
Συνεργασία μεταξύ τραπεζών της Κύπρου και της Ελλάδας μέσω κοινοπρακτικών δανείων

Κύπρος 3,21% 0,10%

Γερμανία 2,44% 0,17%

Γαλλία 2,79% 0,08%

Ιταλία 3,72% 0,13%

Ισπανία 3,25% 0,16%

Ιρλανδία 2,81% 0,13%

Ελλάδα 3,41% 0,12%

Ην. Βασίλειο 4,09% 0,13%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Καθοριστικός μήνας χαρακτηρίζεται ο Απρίλιος για το λιμάνι και τη μαρίνα Λάρνακας. Μετά από καθυστερήσεις χρόνων στην έναρξη των
εργασιών, υπάρχει ενημέρωση από την ανάδοχο εταιρεία ότι οι πρώτες κατασκευαστικές εργασίες θα ξεκινήσουν τον Απρίλιο του 2024, ενώ το
επόμενο διάστημα αναμένεται να παραδοθεί και η ξύλινη αποβάθρα στη μαρίνα Λάρνακας, μετά την ολοκλήρωση των εργασιών ανάπλασής της.
Δεν υπάρχει άλλη περίοδος παράτασης διαμηνύουν υπουργείο και Δήμος. Σελ. 5

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Οι κυριότερες προκλήσεις που αν-
τιμετωπίζει σήμερα η Ε.Ε. αφορούν
υποτονική ανάπτυξη και περιο-
ρισμένες επενδύσεις, υπερεξάρ-
τηση από συμβατικές μορφές
ενέργειας από τρίτες χώρες που
δημιουργεί πληθωριστικές τάσεις,
υστέρηση στον τομέα τεχνολογίας,
στενότητα στην αγορά εργασίας
και ασαφή προσανατολισμό σε
σχέση με την κατεύθυνση της
δημοσιονομικής πολιτικής. Ως
αποτέλεσμα, το χάσμα μεταξύ
Ε.Ε. και ΗΠΑ αναμένεται να συ-
νεχίσει να διευρύνεται.

Η Κύπρος παρουσιάζει ικανο-
ποιητικές οικονομικές επιδόσεις,
ωστόσο σημειώνονται ουσιαστικά
προβλήματα σε ό,τι αφορά τους
δείκτες που αντανακλούν τις μα-
κροπρόθεσμες προοπτικές. Εν-
δεικτικά, παρατηρείται χαμηλή
παραγωγικότητα, παρατεταμένο
αρνητικό ισοζύγιο πληρωμών,
μη ικανοποιητικό επίπεδο παρα-

γωγικών επενδύσεων, αλλά και
σοβαρές καθυστερήσεις στην
πράσινη και την ψηφιακή μετά-
βαση.

Είναι, λοιπόν, πρόδηλη η ανα-
γκαιότητα επιτάχυνσης μεταρ-
ρυθμίσεων και η διενέργεια αυ-
ξημένων ιδιωτικών και δημόσιων
επενδύσεων, τόσο στην Ε.Ε. όσο
και στην Κύπρο. Οι δύο αυτές προ-
κλήσεις αναγνωρίζονται στην
πράξη από τα θεσμικά όργανα
της Ε.Ε., με χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα τη χρηματοδότηση εθνι-
κών μεταρρυθμιστικών προγραμ-
μάτων, μέσω του Ταμείου Ανθε-
κτικότητας και Ανάκαμψης.

Η αξιολόγηση από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή της αποτελεσμα-
τικότητας των εθνικών προγραμ-
μάτων ανθεκτικότητας και ανά-
καμψης βρίσκεται σε εξέλιξη. Τα
προκαταρκτικά αποτελέσματα
φανερώνουν αξιόλογη απορρό-
φηση των κονδυλίων του Ταμείου,

και ταυτόχρονα, υστέρηση σε ό,τι
αφορά την επίτευξη των μεταρ-
ρυθμιστικών επιδιώξεων.

Ο σημαντικότερος λόγος υστέ-
ρησης είναι η εντεινόμενη αντί-
σταση με την οποία αντιμετωπί-
ζονται οι μεταρρυθμίσεις, όπως
επίσης η πράσινη και ψηφιακή
μετάβαση. Ένας συγκεκριμένος
παράγοντας που τροφοδοτεί έν-
τονες αντιστάσεις είναι η αυξη-
μένη μετανάστευση, η οποία, υπό
ορθές προϋποθέσεις, είναι ανα-
γκαία για αντιμετώπιση των σο-
βαρών ελλείψεων εργατικού δυ-
ναμικού, σε ορισμένα επαγγέλ-
ματα υψηλής και χαμηλής εξειδί-
κευσης.

Με όρους πολιτικής οικονομίας,
οι μεγάλες μεταναστευτικές ροές,
ο ελλιπής σχεδιασμός και η πε-
ριορισμένη ικανότητα απορρό-
φησης μεταναστών οδήγησαν
στη δημιουργία «παράλληλων κοι-
νωνιών», τροφοδοτώντας την άνο-

δο λαϊκίστικων προσεγγίσεων σε
αριθμό ευρωπαϊκών χωρών. Ως
επιπρόσθετοι παράγοντες που
τροφοδοτούν τη δυσαρέσκεια και
την απήχηση μεταρρυθμίσεων,
εντοπίζονται οι ακόλουθοι:

Πρώτο, οι μεταρρυθμίσεις και
οι επενδύσεις χρειάζονται χρόνο
για να αποδώσουν απτά αποτε-
λέσματα. Δυστυχώς, σημαντική
μερίδα των ψηφοφόρων σκέφτεται
με βραχυχρόνιο ορίζοντα, επικεν-
τρώνοντας την προσοχή της στο
αρχικό, μεταβατικής φύσης, κό-
στος.

Δεύτερο, έχει παρατηρηθεί ότι
ριζοσπαστικές αλλαγές προκαλούν
αίσθημα ανασφάλειας και απο-
τροπής κινδύνου σε ευρύτερα
στρώματα του πληθυσμού. Αυτό
ισχύει για τις πλείστες μεταρρυθ-
μίσεις, καθώς και για το δύσκολο
θέμα της μετανάστευσης.

Οι πολιτικές προσεγγίσεις που
συστήνονται για αντιμετώπιση

των πιο πάνω προκλήσεων περι-
λαμβάνουν: (α) δημιουργία σοβα-
ρής πολυδιάστατης πολιτικής που
να λαμβάνει υπόψη και να αντι-
μετωπίζει τις προκλήσεις με ου-
σιαστικό τρόπο, (β) έμφαση στη
διαφάνεια και ενημέρωση του πο-
λίτη μέσω επιστημονικής και στο-
χευμένης επικοινωνιακής στρα-
τηγικής και (γ) λήψη αντισταθμι-
στικών μέτρων και ενδυνάμωση
του κοινωνικού ιστού, προς όφελος
ευάλωτων κοινωνικών στρωμάτων
που, βραχυχρόνια, επηρεάζονται
δυσανάλογα.

Με βάση τα πιο πάνω, το πλαί-
σιο δημοσιονομικής πολιτικής
της Ε.Ε. επιβάλλεται να προσαρ-
μοστεί στα νέα δεδομένα για να
μεγιστοποιεί την πιθανότητα επι-
τυχίας των απαραίτητων μεταρ-
ρυθμίσεων.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Ομη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Πολιτική οικονομία και προώθηση μεταρρυθμίσεων στην Ε.Ε.

Αναβρασμός
από το σύστημα
αξιολόγησης
στο Δημόσιο
Καταγγελίες για διακρίσεις

Αντιδράσεις προκάλεσε η προ-
σπάθεια εφαρμογής του νέου
συστήματος αξιολόγησης των
δημοσίων υπαλλήλων, το οποίο
φαίνεται να παρουσιάζει κενά
και αδυναμίες. Καταγγελίες για
ευνοιοκρατία, διακρίσεις και πρα-
κτικές του παρελθόντος. Σελ. 6

Σε χρόνους
καθυστερήσεων
ο περιμετρικός
Αρχές Ιουλίου η  Α΄ φάση

Αρχές Ιουλίου αναμένεται να πα-
ραδοθεί τελικά η Α΄ φάση του
περιμετρικού Λευκωσίας, ύστερα
από σειρά παρατάσεων. Στόχος
να λειτουργήσει πριν από την
έναρξη της νέας σχολικής χρο-
νιάς, για αποσυμφόρηση της κυ-
κλοφορίας, δηλώνει ο υπ. Μετα-
φορών. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Ψηφιακά
νομίσματα
θα εκδώσουν
134 χώρες

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Δεν θα δοθεί άλλη παράταση για το λιμάνι Λάρνακας

Την ετοιμότητά τους να χρηματο-
δοτήσουν έργα «μαμούθ», τα
οποία θα έχουν γεωπολιτικό απο-
τύπωμα στην περιοχή, εκφράζουν
οι τράπεζες της Κύπρου σε συ-
νεργασία με τις ελληνικές. Ο λόγος
για δύο έργα που θα περάσουν

από την περιοχή και είναι το επί-
γειο καλωδιακό σύστημα μετά-
δοσης δεδομένων EMC (East To
Med Data Corridor), και το «κα-
λώδιο» το έργο κοινού ενδιαφέ-
ροντος «EuroAsia Interconnec-
tor». Και τα δύο έργα χρειάζονται

χρηματοδοτήσεις από τράπεζες,
με τις κυπριακές ήδη είτε να έχουν
«δώσει χέρια», είτε να έχουν στρέ-
ψει το ενδιαφέρον τους. Οι κυ-
πριακές τράπεζες έχουν υπερ-
βάλλουσα ρευστότητα και θέλουν
να την τοποθετήσουν σε έργα

που να είναι βιώσιμα, κερδοφόρα
και καλά για την οικονομία. Ελ-
ληνικές και κυπριακές τράπεζες
βλέπουμε να έχουν βάλει στη νο-
οτροπία τους τα κοινοπρακτικά
δάνεια (syndicated loans), καθώς
είτε για το ένα, είτε για το άλλο

έργο θα βάλουν το λιθαράκι τους.
Σε καμία περίπτωση μία τράπεζα
δεν μπορεί να χρηματοδοτήσει
κατά αποκλειστικότητα έργα τέ-
τοιου μεγέθους, αφού ακόμα και
να ήθελε, εποπτικά δεν θα της
δινόταν «πράσινο φως». Σελ. 5
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Της ΛΑΪΖΑ ΤΖΟΥΚΑ / REUTERS BREAKINGVIEWS 

Χρειάζεται η Ευρώπη να ξοδέψει
περισσότερα χρήματα για την
άμυνα; Το ερώτημα ήταν κεντρικό
στην πρόσφατη ετήσια Διάσκεψη
Ασφαλείας του Μονάχου, αφότου
ο υποψήφιος για την προεδρία
των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ δήλωσε
ότι δεν θα προστατεύσει όσα μέλη
του ΝΑΤΟ ξοδεύουν ανεπαρκώς
για τον στρατό τους. Η Ευρώπη
πάντως σπαταλά επί του παρόντος
τις επενδύσεις της σε ασύμβατα
όπλα και συστήματα. Η εκκαθά-
ριση του τοπίου από εμπόδια στις
συγχωνεύσεις και εξαγορές, καθώς
και η ανάδειξη περιφερειακών
πρωταθλητών, συνιστά μείζονα

προτεραιότητα. Από την προ διε-
τίας εισβολή της Ρωσίας στην Ου-
κρανία, τα ευρωπαϊκά κράτη
έσπευσαν να ενισχύσουν τις στρα-
τιωτικές δαπάνες τους. Φέτος οι
συναφείς προϋπολογισμοί της Ε.Ε.
συνολικά θα πρέπει να ανέλθουν
στα 350 δισ. ευρώ (379 δισ. δολά-
ρια), περίπου 2/3 πιο πολλά από
το 2021, όπως τόνισε η πρόεδρος
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν. Τα κεφά-
λαια τούτα είναι υπερδιπλάσια
των 140 δισ. δολαρίων που ανα-
μένεται να δαπανήσει η Ρωσία
και υψηλότερα από τον αμυντικό
προϋπολογισμό των 224 δισ. δο-
λαρίων της Κίνας το 2023. Εν τω
μεταξύ, στα 379 δισ. δολάρια της
Ε.Ε. δεν περιλαμβάνεται το Ηνω-
μένο Βασίλειο. Η σπουδή για επα-
νεξοπλισμό ενίσχυσε σε επίπεδα
ρεκόρ τα βιβλία παραγγελιών και
τις τιμές μετοχών των ομίλων οπλι-
κών συστημάτων, όπως η BAE Sy-
stems.

Αυτή η δύναμη πυρός, ωστόσο,
κατακερματίζεται από τους εθνι-
κούς προϋπολογισμούς και αμ-
βλύνεται από διαφορετικές και
συχνά ανταγωνιστικές τεχνικές
προδιαγραφές. Το 2020, είκοσι
δύο κράτη της Ε.Ε. χρησιμοποί-
ησαν δεκατέσσερα διαφορετικά
μοντέλα τανκς, συμπεριλαμβανο-

μένων εκείνων της Rheinmetall
και της Leopard. Ο στρατός των
ΗΠΑ βασίζεται κυρίως στο τανκς
Abrams, κατασκευασμένο από
την General Dynamics. To 2023,
δύο ανταγωνιστικές ομάδες χωρών
εγκαινίασαν ταυτόχρονα προ-
γράμματα για την ανάπτυξη και-
νούργιων μαχητικών αεροσκαφών.
Μόνο 24 ευρωπαϊκές εταιρείες πε-
ριλαμβάνονται στις 100 κορυφαίες
του κλάδου διεθνώς βάσει εσόδων.
Οι μισές εξ αυτών εδράζουν στις
ΗΠΑ. Η κατάργηση της αλληλε-
πικάλυψης θα εξοικονομούσε στην
Ε.Ε. 24,5 δισ. ευρώ ετησίως, σύμ-
φωνα με περυσινή έρευνα της Ευ-
ρωβουλής. Και αυτοί οι πόροι δυ-
νητικά θα ανέλθουν έως και σε
75,5 δισ. ευρώ ετησίως, εάν τα
κράτη της Ε.Ε. ασχοληθούν συλ-
λογικά περισσότερο με την έρευνα
και την ανάπτυξη, την προμήθεια
εξοπλισμού, ακόμη και με τη συγ-
κέντρωση στρατευμάτων από κοι-
νού. Για να είμαστε δίκαιοι, η Ε.Ε.
βαδίζει προς αυτή την κατεύθυν-
ση. Το Ευρωπαϊκό Ταμείο Αμυνας,
ύψους 8 δισ. ευρώ, έχει διαθέσει
σχεδόν 3 δισ. ευρώ για συνεργα-
τικές ερευνητικές πρωτοβουλίες
και για να συμπληρώσει τις συ-
νεισφορές των κρατών-μελών σε
αναπτυξιακά έργα. Ωστόσο, πε-
ριορίζεται από το άρθρο 41 της
συνθήκης της Ε.Ε., το οποίο απα-
γορεύει τη χρήση χρημάτων του
προϋπολογισμού της για αμυντικές
αγορές. Το ίδιο κριτήριο δυσκο-
λεύει την Ε.Ε. να εκδώσει κοινά
ομόλογα για την κάλυψη στρα-
τιωτικών δαπανών.

Μια πιο ενδεδειγμένη προσέγ-
γιση θα ήταν να δοθούν κίνητρα
συσπείρωσης των εταιρειών αμυν-
τικού υλικού, ώστε να συμπτυχ-
θούν μεγαλύτεροι και πιο εξειδι-
κευμένοι όμιλοι- πρωταθλητές.
Αυτό συνέβη στο παρελθόν. Ο γί-
γαντας της αεροδιαστημικής Air-
bus και ο κατασκευαστής πυραύ-
λων MBDA είναι αμφότεροι προ-
ϊόντα διασυνοριακών έργων. Μια
επιλογή, τέλος, θα ήταν οι μεγα-
λύτερες αμυντικές επιχειρήσεις
της Ευρώπης να αναλάβουν την
ηγεσία σε τομείς όπου έχουν απο-
δεδειγμένη εμπειρία. Τέτοιοι δε-
σμοί θα πρέπει να υπερκεράσουν
τους αρνητές πολιτικούς αυτής
της προσέγγισης, καθώς και τους
κανόνες ανταγωνισμού της Ε.Ε.

Ντιλ με άκρως
ενδιαφέρουσα πλοκή 
Για λύσεις που θα πρέπει να εξευρεθούν μί-
λησε ο επικεφαλής της Eurobank σε συνέν-
τευξη Τύπου, αναφερόμενος στις επικείμενες
εξελίξεις με την Ελληνική Τράπεζα. Ο κ. Κα-
ραβίας με αυτόν τον τρόπο σκιαγράφησε ένα
δύσκολο περιβάλλον συνεννόησης που κυο-
φορείται μεταξύ των νέων και παλαιών μετό-
χων της τράπεζας. Ενδεικτική είναι η διευκρί-
νηση ότι οι δύο τράπεζες θα διατηρήσουν την
αυτονομία τους εξηγώντας εμμέσως ότι πρό-
κειται για δύο εντελώς διαφορετικά επιχειρη-
ματικά μοντέλα. Οι αναφορές του Φωκίωνος
Καραβία, CEO του ομίλου της Eurobank, και
τώρα και στο παρελθόν επιβεβαιώνουν την
πεποίθηση αναλυτών της αγοράς ότι η εξαγο-
ρά της Ελληνικής Τράπεζας επικεντρώνεται
στον ισολογισμό και όχι στο επιχειρηματικό
μοντέλο της τράπεζας. Όσον αφορά το τελευ-
ταίο, θεωρείται ιδιαίτερά επιβαρυμένο λόγω
αυξημένου εργατικού κόστους εξ ου και οι
αναφορές για εθελούσιο σχέδιο αποχώρησης
του προσωπικού. Η συνέχεια αναμένεται
άκρως ενδιαφέρουσα, καθώς στη λίστα των
μετόχων βρίσκεται και η συντεχνία των τρα-
πεζοϋπαλλήλων. 

••••
Είναι θέμα επιβίωσης 
Διανύουμε περίοδο αβεβαιότητας, η οποία
σύντομα θα επιδεινωθεί και για τις τράπεζες
μόλις θα ξεκινήσει ο κύκλος της αποκλιμάκω-
σης των επιτοκίων. Για την καλύτερή τους
προετοιμασία υπάρχει ισχυρή εποπτική σύ-
σταση για ανάληψη πρωτοβουλιών με το
βλέμμα στραμμένο στις προκλήσεις του αύ-
ριο. Πολλά πράγματα θα χρειαστεί να φτια-
χτούν από το μηδέν, καθώς η συγκυρία δεν
φαίνεται να προσομοιάζει με καμία από τις
εμπειρίες του παρελθόντος. Νέοι κίνδυνοι
υπεισέρχονται στο τραπεζικό επιχειρηματικό
μοντέλο που έχουν να κάνουν με την κλιματι-
κή αλλαγή και το περιβάλλον. Τα υφιστάμενα
πληροφορικά συστήματα θεωρούνται ανε-
παρκή για αντιμετώπιση της πολυπλοκότητας,
μιας και απουσιάζει η δυνατότητα συλλογής
και επεξεργασίας μεγάλου όγκου δεδομένων.
Επίσης, η παρωχημένη τεχνολογία των 
τραπεζικών συστημάτων τις καθιστά ευάλω-
τες σε κυβερνοεπιθέσεις. Η προσπάθεια που
θα απαιτηθεί το επόμενο διάστημα φαντάζει
τιτάνια. Όμως πλέον είναι και θέμα επιβίω-
σης. 

••••
Τα χρηματιστήρια 
σε δικούς τους ρυθμούς 
Τα παράδοξα συνεχίζονται. Η Γερμανία, η
οποία μετά τη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία
έχει βρεθεί στο μάτι του κυκλώνα βλέποντας
την οικονομία της να συρρικνώνεται, «είδε»
τον γενικό δείκτη του χρηματιστήριου να κα-

ταγράφει ιστορικό υψηλό. Συγκεκριμένα ο
δείκτης των μετοχών μεγάλης κεφαλαιοποί-
ησης πέτυχε ανοδική διάσπαση του ορίου των
18.000 μονάδων, την ίδια ώρα που η οικονο-
μία βουλιάζει στην ύφεση. Η πλήρης αποσύν-
δεση της πραγματικής οικονομίας από την οι-
κονομία των αριθμών είναι γεγονός. Αν και
προτάθηκε η δικαιολογία ότι οι πλείστες από
τις 40 εταιρίες που βρίσκονται στον DAX40
δεν εξαρτώνται από εισοδήματα που παρά-
γονται στη Γερμανία, το γεγονός παραμένει
αφού πλέον αποτελεί παγκόσμιο φαινόμενο. 

••••

Σαρωτική δικαίωση 
Η δικαίωση όσων αρχικά πίστεψαν στα κρυ-
πτονομίσματα και συγκεκριμένα στο bitcoin
είναι σαρωτική. Οι προηγούμενες αποφάσεις
της αμερικανικής SEC πέτυχαν κανονικοποί-
ηση του bitcoin και άνοιξαν την πόρτα στα με-
γάλα επενδυτικά «σπίτια» για να τοποθετη-
θούν. Το αποτέλεσμα είναι σε όλους πια γνω-
στό. Η κατάρρευση του 2022 αποδείχθηκε πα-
ροδική και πλέον η τιμή βρίσκεται τρεις φο-
ρές πάνω από τα χαμηλά εκείνης της χρονιάς.
Για πολλούς επενδυτές το bitcoin αποτελεί
μακροπρόθεσμη τοποθέτηση, ενώ δεν θα αρ-
γήσει ο καιρός που ίσως το δούμε να εμφανί-
ζεται και ως ασφαλές καταφύγιο.

••••
Σκληρό ροκ
Σκληρό ροκ επιλέγει να «παίξει» ο υπουργός
Ενέργειας προκειμένου να ξεκολλήσει το έρ-
γο του τερματικού στο Βασιλικό. Αφού πρώτα
φρόντισε να διαχειριστεί τις προσδοκίες της
κοινοπραξίας λέγοντας ότι δεν υπάρχει επι-
πλέον αμοιβή για την ολοκλήρωση του έργου,
δεν παρέλειψε να τους χαρακτηρίσει και ως
ανεπαρκής, λέγοντας πως αν ήταν δική του
απόφαση δεν θα τους επέλεγε για τη δου-
λειά. Η κατάσταση προφανώς και είναι γεμάτη
σκιές, όμως το αφήγημα που προς το παρόν
επιπλέει είναι ότι επείγει η έλευση του φυσι-
κού αερίου για να «φτηνύνει» το ρεύμα και
όλα τα άλλα μπορούν να περιμένουν. Πέραν
τούτου, κανείς δεν είναι σε θέση να πει κατά
πόσο η «πανάκεια» του τερματικού θα φτηνύ-
νει το ρεύμα σε βαθμό που θα είναι σε όλους
αντιληπτό. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Μετατρέψιμα
Χρεόγραφα

Πρόκειται για επενδυτι-
κούς τίτλους (ομόλογα,
αξιόγραφα, ομολογίες,
κ.ά.) με σκοπό τη συγκέν-
τρωση δανειακών πόρων
από επενδυτές, δηλαδή
δανεισμό κεφαλαίων από

το επενδυτικό κοινό, και οι οποίοι μπορούν
σε συγκεκριμένο χρονικό σημείο να μετα-
τραπούν σε μετοχές του ίδιου εκδότη.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 
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Business School

Αύξηση των αμυντικών
δαπανών στην Ευρώπη

«Να μάθουμε τον κόσμο πώς να συμπεριφέρεται κοντά στη φώκια»
Tης ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Εχουν περάσει σχεδόν δύο χρόνια,
αλλά ο Χάρης Νικολάου ακόμη δεν
μπορεί να χωνέψει τον θάνατο
της Ναυσικάς. Οπως όλα τα μέλη
της Ομάδας Παρακολούθησης της
Μεσογειακής Φώκιας στην Κύπρο,
είχε πανηγυρίσει την εμφάνιση
της νεογέννητης monachus mo-
nachus στο Ακρωτήρι. Ηταν ακόμη
μια ένδειξη ότι η αναπαραγωγική
δραστηριότητα του είδους, για
την οποία η ομάδα είχε αφιερώσει
όλες τις δυνάμεις της, έχει για τα
καλά ξεκινήσει. Χάρη στις δικές
τους προσπάθειες, ο πληθυσμός
της μεσογειακής φώκιας, ενός από
τα πλέον απειλούμενα θηλαστικά
στον κόσμο, από μόλις 7-10 άτομα
το 2010 έχει φτάσει τα 22 άτομα
σήμερα. Ο Πιέρος, γιος της Ηδύλης,
η Αρκαδία, κόρη της Ανασσας, η
Ιριδα, ο Τρίτωνας, η Ναυσικά... Η
εικόνα της νεαρής Ναυσικάς να
πλέει νεκρή στη θαλάσσια περιοχή
της Μονής, και μάλιστα από χρήση
παράνομων εκρηκτικών, ήταν μια
υπενθύμιση ότι ο αγώνας πρέπει
να είναι συνεχής. 

Στην ημερίδα με θέμα «Μεσο-
γειακή φώκια. Ενα εμβληματικό
είδος της Μεσογείου - Παρελθόν,
παρόν και μέλλον», που πραγμα-
τοποιήθηκε στο ξενοδοχείο Cap
St Georges Hotel & Resort στον
Δήμο Πέγειας στην Πάφο, τονί-
στηκε πολλές φορές η πολύτιμη
προσφορά τεχνογνωσίας από την
Ελλάδα στην Κύπρο στο θέμα της
προστασίας του είδους. Λόγω γε-
ωγραφίας, η χώρα μας αποτελεί
το καταφύγιο περίπου 500 ατόμων
του είδους, από τα 700 που υπάρ-

χουν συνολικά σε όλο τον κόσμο.
Χάρη στη δράση οργανώσεων
όπως η Εταιρεία για τη Μελέτη
και Προστασία της Μεσογειακής
Φώκιας MOm, ήδη από το ’88, ο
πληθυσμός της monachus mona-
chus παρουσιάζει σταθερή αύξηση,
με το είδος να απαντάται πλέον
σχεδόν σε όλη την Ελλάδα. 

«Υπάρχουν σημαντικές περιο-
χές αναπαραγωγής σε όλη τη χώ-
ρα», είπε χαρακτηριστικά ο θα-
λάσσιος βιολόγος δρ Πάνος Δεν-
δρινός, εκ των ιδρυτικών μελών
της MOm, ο οποίος έχει αφιερώσει
τη ζωή του στη μελέτη και προ-
στασία του είδους («από τότε που
στην Ελλάδα δεν ήξερε κανείς ότι
έχουμε φώκιες», όπως σχολίασε
χαριτολογώντας). Οπως είπε, το
άλλοτε ντροπαλό παράκτιο ζώο
τελευταία έχει παρατηρηθεί σε

παραλίες όπως της Γυάρου να θη-
λάζει τα μικρά του ή να τριγυρνά
άφοβα κοντά στον άνθρωπο στη
μαρίνα Ζέας ή στην παραλία Αλί-
μου. 

«Η ευαισθητοποίηση του κό-
σμου ήταν το σημαντικότερο ερ-
γαλείο», είπε ο κ. Δενδρινός. «Αυτό

άλλαξε την κατάσταση στην Ελ-
λάδα, η κοινωνική πίεση». 

Οι απειλές φυσικά εξακολου-
θούν να υφίστανται, τόσο στην
Ελλάδα όσο και στην Κύπρο: η
όχληση στα σπήλαια αναπαραγω-
γής («ο άνθρωπος θέλει να πάει
παντού και να τα δει όλα», είπε

χαρακτηριστικά ο δρ Δενδρινός,
σχολιάζοντας την πρακτική κά-
ποιων τουριστικών σκαφών να
«επισκέπτονται» τις θαλάσσιες
σπηλιές της φώκιας), η θανάτωσή
τους στα δίχτυα των αλιέων, η
υπεραλίευση, η απώλεια χώρων
αναπαραγωγής. «Οσο όμως αυξά-

νεται ο πληθυσμός αλλάζουν και
οι ανάγκες. Σήμερα χρειάζεται δια-
χείριση του είδους. Να μάθουμε
τον κόσμο πώς να συμπεριφέρεται
κοντά στη φώκια». Αν και, σύμ-
φωνα με τους ειδικούς, οφείλουμε
να μένουμε μακριά από τη φώκια
και να την παρατηρούμε μόνο με

κιάλια ή φωτογραφική μηχανή.
Δεν πρέπει να τις ταΐζουμε, να
τους πετάμε νερό, να βγάζουμε
μαζί τους σέλφι, να πετάμε πάνω
από τα κεφάλια τους drones (ναι,
όλα αυτά συμβαίνουν).

Προστασία και ανάπτυξη
Η εμπειρία τόσων ετών σε Ελ-

λάδα και Κύπρο έχει διαλύσει και
διάφορους μύθους. «Καταλήγουμε
ότι η συνύπαρξη φώκιας και αν-
θρώπου είναι η καλύτερη προστα-
σία», τόνισε ο κ. Δενδρινός, σχο-
λιάζοντας στη συζήτηση για το
εάν η τουριστική ανάπτυξη μπορεί
να συμβαδίσει με την προστασία
της θαλάσσιας ζωής. «Ναι, μπορεί
να συνυπάρξει η ανάπτυξη και η
θαλάσσια ζωή», συμφώνησε και
ο κ. Νικολάου, φέρνοντας το πα-
ράδειγμα του ξενοδοχείου Cap St
Georges στην Πάφο, η ανέγερση
του οποίου, λόγω γειτνίασης με
την προστατευόμενη περιοχή του
Ακάμα, είχε ξεσηκώσει πολλές αν-
τιδράσεις. «Σήμερα όλοι μιλούν
για σεβασμό σε όσους αγαπούν
και ονειρεύονται μια Κύπρο που
συνυπάρχει με την άγρια ζωή».
Οπως είπε ο CEO του ομίλου Ko-
rantina Homes Γιώργος Ιωάννου,
η προστασία του περιβάλλοντος
ήταν απόλυτη προτεραιότητα στη
φάση της ανάπτυξης της μονάδας,
στην οποία κανένα φως δεν είναι
στραμμένο προς τη θάλασσα. Χα-
ρακτηριστικά, δόθηκαν στη δη-
μοσιότητα φωτογραφίες από σπη-
λιές της Πέγειας από το ’97, όταν
δεν υπήρχαν ούτε μπαρ αλλά ούτε
και φώκιες, και από σήμερα, που
υπάρχουν και τουριστικές εγκα-
ταστάσεις αλλά και φώκιες.

Σε μια περίοδο έντονης οικονομικής αβεβαιότητας η μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης έρ-
χεται με αυξημένο κόστος να ακυρώσει τη βασική μεταρρυθμιστική αρετή που είναι ο εξορθολογι-
σμός. 

<<<<<<

Ο πληθυσμός της mona-
chus monachus παρου-
σιάζει σταθερή αύξηση
σε Ελλάδα και Κύπρο
και καθιστά αναγκαία τη
σωστή διαχείριση του
είδους. Η εμπειρία τόσων ετών μάς έχει δείξει, σύμφωνα με τους ειδικούς, ότι «η συνύπαρξη φώκιας και ανθρώπου είναι

η καλύτερη προστασία».

<<<<<<

Η ανάγκη συγχωνεύσε-
ων και εξαγορών στον
ευρωπαϊκό κλάδο της
αμυντικής βιομηχανίας.
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Μοναδική επιλογή η εισαγωγή αυτοδύναμου μαθήματος 
χρηματοοικονομικής παιδείας στη μέση εκπαίδευση

Σε πρόσφατη επικοινωνία που εί-
χαμε με το υπουργείο Παιδείας,
Αθλητισμού και Νεολαίας εισηγη-
θήκαμε την ένταξη του μαθήματος
χρηματοοικονομικής παιδείας στο
πρόγραμμα σπουδών της μέσης
εκπαίδευσης ως ένα υποχρεωτικό,
αυτοδύναμο μάθημα, το οποίο θα
διδάσκεται 50 λεπτά την εβδομάδα,
για 25 εβδομάδες. Η αλλαγή του
ωρολογίου προγράμματος για την
ένταξη του νέου μαθήματος με
τυπικό τρόπο, αποτελεί αναμφι-
σβήτητα πρόκληση. Ωστόσο είναι
επιτακτική η ανάγκη γι’ αυτή την
αλλαγή, καθώς στην εποχή μας η
κατανόηση βασικών χρηματοοι-
κονομικών εννοιών είναι μια ανα-
γκαία δεξιότητα για την ελαχιστο-
ποίηση σφαλμάτων στη διαχείριση
των εισοδημάτων και των περι-
ουσιακών μας στοιχείων. 

Ο υποχρεωτικός χαρακτήρας
του μαθήματος επιβεβαιώνεται
και από τα αποτελέσματα των με-
λετών που έγιναν για την Κύπρο,
όπως είναι αυτές της κεντρικής
τράπεζας της Κύπρου και του Τε-
χνολογικού Πανεπιστημίου Κύ-
πρου. Στις μελέτες αυτές κατα-
γράφεται το χαμηλό επίπεδο χρη-
ματοοικονομικού αλφαβητισμού
στον πληθυσμό της Κύπρου, με
ιδιαίτερα χαμηλές μετρήσεις σε
ομάδες του πληθυσμού που δεν
είχαν επαφή με κλάδους που σχε-
τίζονται με τα οικονομικά κατά

τη διάρκεια της δευτεροβάθμιας
εκπαίδευσής τους. Επιπρόσθετα,
καταγράφεται η έλλειψη βασικών
χρηματοοικονομικών γνώσεων
και δεξιοτήτων ανάμεσα στους
μαθητές και μαθήτριες ηλικίας 15
ετών, που προκύπτει ως αποτέλε-
σμα ανεπαρκούς εκπαίδευσης κατά
τη διάρκεια της φοίτησής τους
στο σχολείο. Χρειάζεται δηλαδή
η χρηματοοικονομική παιδεία να
φτάσει παντού.

Είναι πάγια θέση μας ότι η χρη-
ματοοικονομική παιδεία δεν πρέπει
να αφορά μόνο τους ενήλικες, αλλά
να αρχίζει από τα νεανικά χρόνια,
στο επίπεδο της δευτεροβάθμιας
εκπαίδευσης. Έρευνες τόσο στην
Κύπρο όσο και σε άλλες χώρες δεί-
χνουν ότι η ένταξη της χρηματο-
οικονομικής παιδείας στα σχολεία
οδηγεί τα άτομα σε καλύτερη δια-
χείριση των χρηματοοικονομικών
τους. 

Άλλωστε, από το 2022, με πρω-
τοβουλία του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου σε συνεργασία με τον Σύν-
δεσμο Χρηματοοικονομικών Ανα-
λυτών Κύπρου, η εισαγωγή του
μαθήματος εφαρμόστηκε με επι-
τυχία σε όλα σχεδόν τα μεγάλα
ιδιωτικά σχολεία δευτεροβάθμιας
εκπαίδευσης της Κύπρου, με πολ-
λαπλά θετικά αποτελέσματα. 

Είναι σημαντικό να σημειωθεί
ότι η χρηματοοικονομική παιδεία
δεν πρέπει να περιορίζεται στη

διδασκαλία θεωρητικών εννοιών
αλλά να περιλαμβάνει και πρακτι-
κές ασκήσεις όπως προσομοιώσεις,
έρευνες αγοράς, μελέτη περιπτώ-
σεων, και διαδραστικά εργαστήρια
που θα βοηθήσουν τους μαθητές
να εφαρμόσουν τις γνώσεις τους
σε πραγματικές καταστάσεις και
θα ενθαρρύνουν την ενεργή συμ-
μετοχή. Επιπρόσθετα, η γνώση
των ψηφιακών χρηματοοικονομι-
κών προϊόντων και υπηρεσιών εί-
ναι εξίσου σημαντική και ενδεί-
κνυται να περιλαμβάνεται στο πε-
ρίγραμμα του μαθήματος για τη
διασφάλιση ασφαλούς και αποτε-
λεσματικής χρήσης.

Σήμερα, οι χρηματοοικονομικές

αποφάσεις γίνονται όλο και πιο
περίπλοκες, καθιστώντας την κα-
τανόηση βασικών χρηματοοικο-
νομικών εννοιών καθώς και την
ορθή διαχείριση των προσωπικών
χρηματοοικονομικών ακόμα πιο
επιτακτική. 

Η εισήγησή μας για την εισα-
γωγή ενός υποχρεωτικού μαθή-
ματος χρηματοοικονομικής παι-
δείας στα σχολεία βασίζεται στη
διαπίστωση ότι η επαρκής γνώση
των χρηματοοικονομικών αποτελεί
βασικό εργαλείο για την ανάπτυξη
υγιών χρηματοοικονομικών συ-
νηθειών και, εν τέλει, για την επί-
τευξη προσωπικής και κοινωνικής
ευημερίας μακροπρόθεσμα. Έπει-
τα, ο χρηματοοικονομικός αλφα-
βητισμός δύναται να συμβάλει
στην καταπολέμηση της οικονο-
μικής ανισότητας, τη μεγαλύτερη
συμμετοχή των ατόμων στις χρη-
ματιστηριακές αγορές, την απο-
φυγή επενδυτικών παγίδων, και
την ενεργή συμμετοχή των ατόμων
στην ηλεκτρονική τραπεζική.

Η εισαγωγή ενός μαθήματος
χρηματοοικονομικής παιδείας σε
περιστασιακή βάση, όπως συμ-
βαίνει για παράδειγμα με τα μα-
θήματα της σεξουαλικής διαπαι-
δαγώγησης, δεν αποτελεί σε καμία
περίπτωση αποτελεσματική επι-
λογή. Η χρηματοοικονομική παι-
δεία απαιτεί μια συστηματική και
ολοκληρωμένη προσέγγιση. Και

αυτό γιατί η εμπειρία από άλλες
χώρες αλλά και η διεθνής βιβλιο-
γραφία δείχνουν ότι οι περιστα-
σιακές παρεμβάσεις δεν είναι αρ-
κετές για να καλύψουν το εύρος
και το βάθος των αναγκών που
υπάρχουν σε αυτόν τον τομέα. Για
παράδειγμα, το 2014 η Αγγλία υιο-
θέτησε το περιστασιακό μοντέλο
για το μάθημα της χρηματοοικο-
νομικής παιδείας. Σε πρόσφατο
άρθρο που δημοσιεύθηκε στους
Financial Times, επιστήμονες του
χώρου επικρίνουν έντονα την πε-
ριστασιακή διδασκαλία του μαθή-
ματος ως προβληματική και ως
μια «κενή νίκη» της τότε κυβέρ-
νησης της Αγγλίας.

Η ενσωμάτωση της χρηματο-
οικονομικής παιδείας στο εκπαι-
δευτικό σύστημα της Κύπρου δεν
αποτελεί μόνο μια εκπαιδευτική
ανάγκη αλλά μια επένδυση για το
μέλλον. Νοείται ότι η ένταξη του
μαθήματος απαιτεί μια στρατηγική
προσέγγιση που θα περιλαμβάνει
την εκπαίδευση και επιμόρφωση
των δασκάλων, την ανάπτυξη κα-
τάλληλων παιδαγωγικών υλικών
και την εφαρμογή μεθοδολογιών
που ευνοούν την εμπέδωση και
την πρακτική εφαρμογή των γνώ-
σεων. 

Η διαδικασία αυτή απαιτεί την
αφοσίωση και τη συνεργασία όλων
των εμπλεκομένων, από την εκτε-
λεστική εξουσία μέχρι τα εκπαι-

δευτικά ιδρύματα και τις οικογέ-
νειες. 

Κλείνοντας, θέλουμε να τονί-
σουμε ότι η ένταξη ενός υποχρε-
ωτικού αυτοδύναμου μαθήματος
χρηματοοικονομικής παιδείας στη
μέση εκπαίδευση είναι το πρώτο
ουσιαστικό βήμα για ενίσχυση του
χρηματοοικονομικού εγγραμμα-
τισμού των νέων του τόπου μας.
Θα τους εξοπλίσει με τις απαραί-
τητες γνώσεις και δεξιότητες για
να πλοηγηθούν με επιτυχία στο
σύνθετο -και μερικές φορές επι-
κίνδυνο- χρηματοοικονομικό πε-
ριβάλλον στο οποίο ζούμε, ενι-
σχύοντας έτσι την προσωπική
τους ανάπτυξη και την κοινωνική
τους ευημερία. Μέσω της συστη-
ματικής και πρακτικής εκπαίδευ-
σης στις χρηματοοικονομικές έν-
νοιες και δεξιότητες, οι νέοι και
νέες της Κύπρου θα είναι σε θέση
να αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις
του σύγχρονου χρηματοοικονο-
μικού περιβάλλοντος, να διεκδι-
κήσουν καλύτερες εργασιακές θέ-
σεις και να συνεισφέρουν θετικά
στην κοινωνική και οικονομική
ανάπτυξη της χώρας.

Ο δρ Ανδρέας Μιλιδώνης είναι καθη-
γητής Χρηματοοικονομικής στο
Πανεπιστήμιο Κύπρου.
Ο δρ Παναγιώτης X. Ανδρέου είναι αν.
Καθηγητής Χρηματοοικονομικής στο
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου.

<<<<<<

Σήμερα οι χρηματοοι-
κονομικές αποφάσεις
γίνονται όλο και πιο πε-
ρίπλοκες, καθιστώντας
την κατανόηση βασικών
χρηματοοικονομικών
εννοιών καθώς και την
ορθή διαχείριση των
προσωπικών χρηματο-
οικονομικών ακόμα πιο
επιτακτική. 

Της ΜΑΡΊΑΣ ΗΡΑΚΛΈΟΥΣ

Στις 16 Μαρτίου 2024 ήταν η προ-
γραμματισμένη ημερομηνία για
την παράδοση της Α΄ φάσης του
περιμετρικού αυτοκινητόδρομου
Λευκωσίας. Βεβαίως η συγκεκρι-
μένη ημερομηνία δεν ήταν η αρ-
χική, αλλά αυτή που δόθηκε βάσει
των παρατάσεων στην ολοκλή-
ρωση του έργου. Υπενθυμίζεται
ότι βάσει του υπογραφέντος συμ-
βολαίου για την Α΄ φάση του πε-
ριμετρικού αυτοκινητόδρομου
Λευκωσίας ο χρόνος αποπεράτω-
σης του έργου ήταν 36 μήνες, με
ημερομηνία λήξης την 23η Μαρ-
τίου 2023. Σειρά ολιγόμηνων πα-
ρατάσεων που ακολούθησαν από
πλευράς του εργολάβου -μεταξύ
αυτών και λόγω πανδημίας- οι

οποίες εγκρίθηκαν από την Κεν-
τρική Επιτροπή Αλλαγών και Απαι-
τήσεων του γενικού λογιστηρίου,
έφεραν ως αποτέλεσμα σήμερα,
να μετράμε ήδη ένα χρόνο καθυ-
στέρησης στην ολοκλήρωση και
παράδοση του έργου. Τους τελευ-
ταίους μήνες ο εργολάβος έχει κα-
ταθέσει άλλα δύο αιτήματα για
παράταση. Το πρώτο αίτημα αφο-
ρά την περίοδο μέχρι τέλος Μαΐου
και το δεύτερο αφορά περίοδο πα-
ράτασης μέχρι τέλος Ιουνίου, αρ-
χές Ιουλίου. Μιλώντας στην «Κ»
ο υπουργός Μεταφορών Αλέξης
Βαφεάδης, ανέφερε ότι ο στόχος
του υπουργείου είναι ο δρόμος να
δουλέψει με τη νέα σχολική χρο-
νιά, εφόσον είναι μέρος του σχε-
διασμού για διαχείριση της κυ-
κλοφοριακής συμφόρησης τον Σε-
πτέμβριο. Αν η επιτροπή κρίνει
ότι δεν είναι δικαιολογημένη η
παράταση, του λένε ότι δεν εγ-
κρίνεται και έρχεται πλέον ο συν-
τονιστής του έργου και εφαρμόζει
το πέναλτι που προνοείται στο
συμβόλαιο. Από πλευράς του ερ-
γολάβου του έργου Cyfiled,          ο

CEO Γιώργος Χρυσοχός ανέφερε
ότι έχουν προκύψει κάποιες αλ-
λαγές και δυσκολίες στις εργασίες
του έργου οι οποίες δικαιολογούν
την τρίμηνη παράταση στην ημε-
ρομηνία αποπεράτωσης, ενώ υπο-
γράμμισε ότι αυτή θα είναι και η
τελευταία παράταση και εφόσον
εγκριθεί, το έργο θα παραδοθεί
τέλη Ιουνίου, αρχές Ιουλίου.

Το κόστος 
Ένα ερώτημα που προκύπτει

με βάση τα πιο πάνω είναι, ποιο
είναι και το κόστος αυτών των
παρατάσεων και ποιος το πληρώ-
νει. Η Α΄ φάση του έργου έχει προ-
ϋπολογισμό 60,745 εκατ. +ΦΠΑ.
Αυτό ήταν τουλάχιστον το αρχικό
ποσό που είχε συμπεριληφθεί στο
συμβόλαιο του 2020, αν και φαί-
νεται ότι έχει αυξηθεί και λόγω
της παράτασης στο χρονοδιά-
γραμμα παράδοσής του, του πλη-
θωρισμού, καθώς επίσης και λόγω
αυξήσεων κόστους υλικών. Πηγές
αναφέρουν στην «Κ» ότι η νέα
παράταση που αιτήθηκε ο εργο-
λάβος δεν δικαιολογεί οικονομικές

αποζημιώσεις, αν και υπάρχει αί-
τημα από παλαιότερη παράταση
για αποζημιώσεις ύψους γύρω στο
€1 εκατ. Η εισήγηση της Κεντρι-
κής Επιτροπής Αλλαγών και Απαι-
τήσεων (ΚΕΑΑ) φαίνεται να είναι
πιο κάτω από αυτό που ζητά ο ερ-
γολάβος, αν και η τελική απόφαση
θα πρέπει να αναμένεται το επό-
μενο διάστημα. Πάντως, το δεδο-
μένο είναι ότι το συγκεκριμένο
κόστος το επωμίζεται το κράτος.
Μέρος των αυξήσεων κόστους
του έργου (λόγω έκτακτων αλλα-
γών) καλύπτονται από τα χρήματα
του συμβολαίου. Όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», ποσοστό 5-10% του
κόστους του έργου συμπεριλαμ-
βάνεται μέσα στα απρόβλεπτα
έξοδα του συμβολαίου και δεν κα-
ταβάλλεται στον εργολάβο παρά
μόνο εφόσον προκύψουν έκτακτα
έξοδα. Σημειώνεται επίσης ότι
σε περίπτωση που ο εργολάβος
δεν ολοκληρώσει το έργο μέσα
στον συμβατικό χρόνο του έργου
(αρχικό χρονοδιάγραμμα και εγ-
κεκριμένη παράταση) το πέναλτι
που θα πληρώσει είναι €5.500 ανά

ημέρα καθυστέρησης. Έτσι, αν
δεν εγκριθεί η τελευταία περίοδος
παράτασής του -αναμένεται από-
φαση εντός Απριλίου- το πρόστιμο
θα επιβληθεί αναδρομικά από τις
17 Μαρτίου. 

Κόστος κυκλοφοριακού
Ως έμμεσο κόστος θεωρείται

και το γεγονός ότι με τη μη ολο-
κλήρωσή του, οι πολίτες δεν απο-
λαμβάνουν τα οφέλη του έργου
που έχουν να κάνουν κυρίως με
την αποσυμφόρηση του κυκλο-
φοριακού σε συγκεκριμένα σημεία
της πόλης. Για παράδειγμα, σύμ-
φωνα με τις προβλέψεις της τε-
χνοοικονομικής και κυκλοφορια-
κής μελέτης που έγινε για το έργο,
με την παράδοση του έργου ανα-
μένεται μείωση της κυκλοφορίας
στον αυτοκινητόδρομο Λευκω-
σίας-Λεμεσού (Α1) παρά την είσοδο
της πρωτεύουσας γύρω στο 10%,
ενώ η μείωση στην κυκλοφορία
στη Λεωφόρο Σπύρου Κυπριανού
(Β22) αναμένεται να είναι της τάξης
του 25%. Επιπλέον, αναμένεται
να βελτιώσει τη λειτουργικότητα

του αυτοκινητόδρομου Λευκω-
σίας-Λεμεσού και των συνδέσεών
του νότια της Λευκωσίας και στην
ευρύτερη περιοχή Τσερίου-Λακα-
τάμειας, ενώ αναμένεται να πε-
ριοριστεί η συμφόρηση στην πε-
ριοχή Χαλεπιανών-βιομηχανικής
περιοχής Ιδαλίου. Αυτά αφορούν
τα οφέλη από την Α΄ φάση του έρ-
γου. Είναι σημαντικό πάντως το
ότι η καθυστέρηση της Α΄ φάσης

δεν έχει επιπτώσεις και στις υπό-
λοιπες φάσεις του έργου. Σύμφωνα
με τον υπουργό Μεταφορών οι
σχεδιασμοί του υπουργείου για
τις επόμενες φάσεις συνεχίζονται
κανονικά. Υπενθυμίζεται ότι στο
σύνολό του ο περιμετρικός Λευ-
κωσίας αποτελείται από οδικό δί-
κτυο αυτοκινητόδρομων μήκους
32 χιλιομέτρων μαζί με πέραν των
25 χιλιομέτρων οδικού δικτύου
πρωταρχικής σημασίας και δρόμων
του δευτερεύοντος οδικού δικτύου
που συνδέονται μεταξύ τους με
16 ανισόπεδους κόμβους και εκτεί-
νεται από την περιοχή Γερίου,
συνδέεται με τον αυτοκινητόδρομο
Λευκωσίας-Λεμεσού (στην περιοχή
των Χαλεπιανών), συνεχίζει βόρεια
του Τσερίου, περνά από την Λα-
κατάμεια και μέσω περιοχών της
Δευτεράς και των Αγίων Τριμιθιάς
και καταλήγει στον αυτοκινητό-
δρομο Λευκωσίας-Τροόδους. Στο
έργο είναι ενταγμένο και τμήμα
του αυτοκινητόδρομου Λευκω-
σίας-Παλαιχωρίου μήκους 7 χιλιο-
μέτρων περίπου από την Ανθού-
πολη μέχρι την Ανάγεια (φάση Γ).

<<<<<<

Σε περίπτωση που ο ερ-
γολάβος δεν ολοκλη-
ρώσει το έργο μέσα
στον συμβατικό χρόνο
του έργου (αρχικό χρο-
νοδιάγραμμα και εγκε-
κριμένη παράταση) θα
του επιβληθεί πέναλτι
€5.500 ανά ημέρα κα-
θυστέρησης.

Με την παράδοση του έργου αναμένεται 10% μείωση της κυκλοφορίας στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού και 25% στη Λεωφόρο Σπύρου Κυπριανού.

<<<<<<

Η νέα παράταση που αι-
τήθηκε ο εργολάβος
δεν δικαιολογεί οικονο-
μικές αποζημιώσεις, αν
και υπάρχει παλαιότερο
αίτημα.

Σε χρόνους καθυστερήσεων ο περιμετρικός
Νέα παράταση τοποθετεί την παράδοση της Α’ φάσης του έργου εντός του καλοκαιριού και αυξάνει το κόστος του



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Τ Ο Θ Ε Μ ΑKυριακή 17 Μαρτίου 2024

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Καθοριστικός μήνας χαρακτηρίζεται
ο Απρίλιος για το λιμάνι και τη μα-
ρίνα Λάρνακας. Μετά από καθυ-
στερήσεις χρόνων στην έναρξη
των εργασιών, υπάρχει ενημέρωση
από την ανάδοχο εταιρεία Kition
Ocean Holdings ότι οι πρώτες κα-
τασκευαστικές εργασίες θα ξεκι-
νήσουν τον Απρίλιο του 2024 (επί-
σημο χρονοδιάγραμμα έχει τεθεί
για τον Ιούνιο), ενώ το επόμενο
διάστημα αναμένεται να παραδοθεί
και η ξύλινη αποβάθρα στη μαρίνα
Λάρνακας, μετά την ολοκλήρωση
των εργασιών ανάπλασής της. Βε-
βαίως τα χρονοδιαγράμματα έχουν
ξεπεραστεί προ πολλού και έχουν
αλλάξει αρκετές φορές μέχρι στιγ-
μής, κάτι που σαφώς δημιουργεί
ανησυχία για την εξέλιξη του έργου. 

Μιλώντας στην «Κ» ο υπουργός

Μεταφορών Αλέξης Βαφεάδης δεν
έκρυψε τον προβληματισμό του
για την καθυστέρηση που παρα-
τηρείται στο έργο, ενώ ανέφερε
ότι ο Απρίλιος πιστεύεται ότι ο μή-
νας ο οποίος θα ξεκαθαρίσει καλύ-
τερα η εικόνα με την πορεία του
έργου, εφόσον θεωρείται ότι αν
δεν ξεκινήσουν οι εργασίες για τα
μεγάλα έργα τον επόμενο μήνα και
δεν δοθούν σύντομα κινήσεις που
να δείχνουν ότι το έργο προχωρά,
τότε υπάρχει μεγάλη ανησυχία για
την εξέλιξή του. Σημειώνεται πάν-
τως ότι η κοινοπραξία έχει προχω-
ρήσει σε προσφορές για εργολάβο
του έργου. Από πλευράς του ο δή-
μαρχος της πόλης Ανδρέας Βύρας
ανέφερε ότι δεν υπάρχει άλλο πε-
ριθώριο παράτασης για το έργο και
πως αυτή πρέπει να είναι η τελευ-
ταία. Για το κατά πόσο οι καθυστε-
ρήσεις έχουν επίπτωση στο τελικό

κόστος, ο κ. Βαφεάδης ανέφερε ότι
οι επιβαρύνσεις αυτές αφορούν
την εταιρεία και όχι το κράτος.
Αναφέρεται πάντως ότι τα δεδομένα
της αγοράς έχουν διαφοροποιηθεί
-η επένδυση έχει βασιστεί σε μεγάλο
βαθμό στην αγορά του Ισραήλ- γε-
γονός που σαφώς επηρεάζει το
έργο. Σε κάθε περίπτωση, ο υπουρ-
γός Μεταφορών ανέφερε ότι το κό-

στος των παρατάσεων δεν επιβα-
ρύνει το κράτος και δεν τίθεται
θέμα αποζημιώσεων στην εταιρεία.
Σύμφωνα πάντως με τελευταία της
ανακοίνωση, η εταιρεία αναφέρει
ότι βρίσκεται στο τελικό στάδιο
αναβάθμισης της διατηρητέας απο-
βάθρας, η οποία αναμένεται ότι θα
παραδοθεί τον Απρίλιο του 2024.

Εργο 1,2 δισ.
Υπενθυμίζεται ότι η ανάπλαση

στο λιμάνι και τη μαρίνα Λάρνακας
είναι ύψους 1,2 δισ. και θεωρείται
η μεγαλύτερη επένδυση στην Κύ-
προ. Πρόκειται για έργο αναβάθ-
μισης ολόκληρης της Λάρνακας,
με τις συζητήσεις για το έργο να
έχουν αρχίσει από το 2000. Είκοσι
χρόνια μετά έγινε ανάθεση της
ανάπλασης και λειτουργίας του λι-
μανιού και της μαρίνας στην Kition
Ocean Holdings, η οποία έχει πα-

ρουσιάσει το masterplan του έργου
και έχει λάβει περιβαλλοντική έγ-
κριση για την α΄ φάση. Συνολικά
το έργο χωρίζεται σε τέσσερις φά-
σεις και αναμένεται, εφόσον αρχί-
σει, ότι θα ολοκληρωθεί εντός
12ετίας. Ήδη έχει πάρει πράσινο
φως από την Περιβαλλοντική Αρχή
η α΄ φάση του έργου, η οποία έχει
διάρκεια ολοκλήρωσης πέντε χρό-
νια. Υπενθυμίζεται ότι, σύμφωνα
με το masterplan του έργου, η ανά-
πλαση περιλαμβάνει οικιστικές
επαύλεις και ψηλότερα οικιστικά
κτίρια περιμετρικά της μαρίνας,
γραφειακούς χώρους και ξενοδο-
χεία. Με βάση την έκθεση πληρο-
φοριών η οποία υποβλήθηκε και
εγκρίθηκε από το Τμήμα Περιβάλ-
λοντος, η α΄ φάση ανάπλασης του
λιμανιού περιλαμβάνει την ανέ-
γερση πέντε κτιριακών εγκαταστά-
σεων, όπως είναι το κτίριο Λιμε-

ναρχείου ύψους 16,6 m και τεσσά-
ρων ορόφων, στο οποίο θα στεγά-
ζονται υπηρεσίες όπως η Αρχή Λι-
μένων Κύπρου, το Τελωνείο, το
Τμήμα Γεωργίας, το Κέντρο Συν-
τονισμού Έρευνας – Διάσωσης, η
Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρ-
κωτικών, οι Κτηνιατρικές Υπηρε-
σίες, το Τμήμα του Υπουργείο Ερ-
γασίας, το Συμβούλιο Υδατοπρο-
μήθειας Λάρνακας, Εκχωρητής
(Grantor), καθώς και η εταιρεία Ki-
tion Ocean Holdings. Θα περιλαμ-
βάνει επίσης την ανέγερση κτιρίου
στο οποίο θα στεγάζονται τα γρα-
φεία της Αστυνομίας, κτίριο εισόδου
λιμανιού, κτίριο το οποίο θα στε-
γάσει το εργαστήριο του λιμανιού,
και κτίριο γεωργίας, το οποίο έχει
ως κύρια δραστηριότητα τη λήψη
δειγμάτων φορτίων και την απο-
στολή τους στο γενικό χημείο του
κράτους. 

Καθοριστικός ο Απρίλιος για το λιμάνι Λάρνακας
Αναμένεται έναρξη εργασιών για τα μεγάλα έργα, δεν υπάρχει άλλη περίοδος παράτασης διαμηνύουν υπουργείο και Δήμος

<<<<<<

Η εταιρεία αναφέρει ότι
βρίσκεται στο τελικό
στάδιο αναβάθμισης της
διατηρητέας αποβά-
θρας, η οποία αναμένε-
ται ότι θα παραδοθεί τον
Απρίλιο του 2024.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι τράπεζες ολοκλήρωσαν το σε-
νάριο άσκησης-προσομοίωσης
ακραίων καταστάσεων σχετικά με
την ανθεκτικότητά τους έναντι κυ-
βερνοαπειλών, κάτι που έγινε για
πρώτη φορά το 2024. Στο επόμενο
διάστημα θα ξεκινήσει ο διάλογος
μεταξύ τραπεζών και Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) αναφο-
ρικά με την άσκηση και θα βγουν
τα αποτελέσματα το καλοκαίρι. Το
2024 η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα (ΕΚΤ) υπέβαλε 109 τράπεζες
στην εν λόγω άσκηση, κατά την

οποία θα αξιολογήσει τον τρόπο
με τον οποίο αντιμετωπίζουν κυ-
βερνοεπίθεση και αποκαθιστούν
τη λειτουργία τους και όχι την ικα-
νότητά τους να την αποτρέψουν.

Όπως εξήγησαν τραπεζικές πη-
γές στην «Κ», οι τράπεζες είναι επο-
πτικά υποχρεωμένες να έχουν «κα-
θρεπτισμένες» όλες τις πληροφο-
ρίες-στοιχεία των πελατών τους σε
άλλο «Server» και αυτομάτως σε
περίπτωση που χρειαστεί –όπως
αυτή μίας κυβερνοεπίθεσης– να
τις μεταφέρουν άμεσα για να συ-
νεχίσει απρόσκοπτα τη λειτουργία
της η τράπεζα.

Σύμφωνα με το σενάριο αυτής
της άσκησης που εξηγεί το επίσημο
site της ΕΚΤ, η κυβερνοεπίθεση θα
καταφέρει να διαταράξει τις καθη-
μερινές εργασίες των τραπεζών. Οι
τράπεζες υπέβαλλαν σε δοκιμή τα
μέτρα που εφαρμόζουν για την αν-
τιμετώπιση κυβερνοεπίθεσης και
για την αποκατάσταση της λειτουρ-
γίας τους, μεταξύ άλλων ενεργο-
ποιώντας διαδικασίες κατεπείγοντος
και σχέδια έκτακτης ανάγκης και
αποκαθιστώντας τις κανονικές συν-
θήκες εργασίας τους. Έτσι, οι επο-
πτικές αρχές είναι στη διαδικασία
αξιολόγησης του βαθμού στον οποίο

οι τράπεζες μπορούν να ανταπε-
ξέλθουν σε ένα τέτοιο σενάριο.

Αυτή η άσκηση, έχει κατά κύριο
λόγο ποιοτικό χαρακτήρα και δεν
θα έχει αντίκτυπο στο κεφάλαιο
μέσω των κατευθύνσεων του Πυ-
λώνα 2, οι οποίες αποτελούν συγ-
κεκριμένες συστάσεις ανά τράπεζα
σχετικά με το επίπεδο κεφαλαίου
πλέον των δεσμευτικών απαιτήσε-
ων. Αντιθέτως όπως αναφέρει η
ΕΚΤ, τα στοιχεία που θα αντληθούν
θα χρησιμοποιηθούν για την επο-
πτική αξιολόγηση ευρείας κλίμακας
που θα διενεργηθεί το 2024. Οι επο-
πτικές αρχές θα συζητήσουν τα ευ-

ρήματα και τα σχετικά διδάγματα
με κάθε τράπεζα στο πλαίσιο της
Διαδικασίας Εποπτικού Ελέγχου
και Αξιολόγησης (Supervisory Re-
view and Evaluation Process – SREP)
του 2024, η οποία αξιολογεί το προ-
φίλ κινδύνου κάθε τράπεζας.

Σημειώνεται, δε, πως28 τράπεζες
θα υποβληθούν σε ενισχυμένη αξιο-
λόγηση για την οποία θα παρά-
σχουν πρόσθετες πληροφορίες σχε-
τικά με το πώς αντιμετώπισαν την
κυβερνοεπίθεση. Το δείγμα αυτό
καλύπτει διαφορετικά επιχειρημα-
τικά μοντέλα και γεωγραφικές πε-
ριοχές.

Ξεκινά ο διάλογος για Cyber Stress Test της ΕΚΤ
Τα στοιχεία που θα αντληθούν θα χρησιμοποιηθούν για την εποπτική αξιολόγηση ευρείας κλίμακας του 2024

<<<<<<

Οπως εξήγησαν τραπε-
ζικές πηγές στην «Κ», 
οι τράπεζες είναι επο-
πτικά υποχρεωμένες 
να έχουν «καθρεπτι-
σμένες» όλες τις πληρο-
φορίες-στοιχεία των
πελατών τους σε άλλο
«Server».

ΤουΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το τραπεζικό σύστημα της Κύπρου
δηλώνει «παρών» για χρηματοδό-
τηση μεγαλύτερων και απαιτητικό-
τερων έργων τα οποία θα έχουν γε-
ωπολιτικό αποτύπωμα στην περιοχή.
Ο λόγος για δύο έργα που θα περά-
σουν από την περιοχή και είναι το
επίγειο καλωδιακό σύστημα μετά-
δοσης δεδομένων EMC (East To Med
Data Corridor), αλλά και το άλλο «κα-
λώδιο» το έργο κοινού ενδιαφέροντος
«EuroAsia Interconnector». Και τα
δύο έργα χρειάζονται χρηματοδο-
τήσεις από τράπεζες, με τις κυπριακές
ήδη είτε να έχουν «δώσει χέρια»,
είτε να έχουν στρέψει το ενδιαφέρον
τους. Οι κυπριακές τράπεζες έχουν
υπερβάλλουσα ρευστότητα και θέ-
λουν να την τοποθετήσουν σε έργα
που να είναι βιώσιμα, κερδοφόρα
και καλά για την οικονομία.

Ελληνικές και κυπριακές τράπεζες
λοιπόν, βλέπουμε να έχουν βάλει
στη νοοτροπία τους τα κοινοπρα-
κτικά δάνεια (syndicated loans), κα-
θώς είτε για το ένα, είτε για το άλλο
έργο θα βάλουν το λιθαράκι τους.
Σε καμία περίπτωση μία τράπεζα
δεν μπορεί να χρηματοδοτήσει κατά
αποκλειστικότητα έργα τέτοιου με-
γέθους, αφού ακόμα και να ήθελε,

εποπτικά δεν θα της δινόταν «πρά-
σινο φως».

Στο πλαίσιο δημοσιογραφικής
αποστολής στην Ελλάδα, επικεφαλής
της Eurobank εξήγησαν πως,σε ένα
περιβάλλον θετικών επιτοκίων μία
τράπεζα η οποία έχει υπερβάλλουσα
ρευστότητα είναι πλεονέκτημα.
Όπως μετέφεραν, αν έχει και τρόπους
να την αξιοποιήσει με μεθόδους πιο
αποδοτικέςαπό το να την «παρκάρει»
στις κεντρικές τράπεζες και να είναι
αποδέκτης κερδών, είναι η ενδε-
δειγμένη μέθοδος επιχειρηματικής
λειτουργίας μίας τράπεζας. Συγκε-
κριμένα, οι επικεφαλής της Eurobank
έκαναν νύξη για το έργο «EuroAsia
Interconnector», για το οποίο απ’
ότι φάνηκε το παρακολουθούν και
είναι έτοιμοι να «βάλουν το λιθαράκι»
τους αν και εφόσον είναι βιώσιμο.
Εξάλλου, όπως τόνισαν, οι τράπεζες
δεν είναι επιχειρηματίες και δεν πεί-
θουν κυβερνήσεις. «Ητράπεζα αξιο-
λογεί το κάθε έργο, εξετάζει τις οι-
κονομικές παραμέτρουςκαι αποφα-
σίζει αν θα το χρηματοδοτήσει ή
όχι», σχολίασαν σχετικά.

Πέραν των άνω, οι επικεφαλής
της Eurobank δεν έδωσαν περαιτέρω
λεπτομέρειες, ωστόσο το αν θα πε-
ράσουν και χρήματα μέσω της κυ-
πριακής θυγατρικής, μέσω της Ελ-

ληνικής Τράπεζας (ως μεγαλομέτο-
χος), ή μέσω του μελλοντικού ενο-
ποιημένου σχήματος Eurobank, λίγη
σημασία έχει. Εκείνο που έχει ση-
μασία είναι ότι η ολοκλήρωση ενός
τέτοιου έργου θα σηματοδοτήσει
την ηλεκτρική διασύνδεση της Κύ-
πρου -του τελευταίου μη διασυνδε-
δεμένου κράτους-μέλους της Ε.Ε.-
με το ευρωπαϊκό σύστημα μεταφοράς
με αρκετά οφέλη.

Πρόσθετα, η «Κ» την προηγού-
μενη εβδομάδα ανέδειξε πως η Eu-
robank κάνει σκέψεις για να συμ-
μετάσχει στη δεύτερη φάση χρη-
ματοδότησης του έργου για το επίγειο
καλωδιακό σύστημα μετάδοσης δε-
δομένων EMC (East To Med Data

Corridor) που θα συνδέει τη Σαουδική
Αραβία με την Ασία. Είναι ένα έργο
για την πρώτη φάση που θα βάλει
χρήματα η Εθνική Τράπεζα της Ελ-
λάδος μέσω της κυπριακής θυγα-
τρικής της, της Εθνικής Τράπεζας
της Ελλάδος (Κύπρου), θα βάλει χρή-
ματα η Alpha Bank Ελλάδος (δίχως
να έχει αποφασίσει ακόμα αν θα δώ-
σει μέρος χρημάτων και η κυπριακή
της θυγατρική), θα βάλει η Τράπεζα
Πειραιώς και τέλος, η Al Jazeera
Bank. Μαζί θα βάλουν 300 εκατομ-
μύρια ευρώ και είναι θέμα εβδομάδων
να υπογραφεί η συμφωνία χρημα-
τοδότησης.

Βλέπουμε λοιπόν τη διάθεση
των ελληνικών και κυπριακών τρα-
πεζών να προχωρήσουν σε ένα «συ-
νεργατικό» μοντέλο, για δανεισμό
έργων μεγάλου γεωπολιτικού και
οικονομικού ενδιαφέροντος, τα
οποία θα προσδώσουν αξία (added
value) και να μην επαναπαυθούν
μόνο στο μοντέλο χρηματοδότησης
στεγαστικών και επιχειρηματικών
δανείων.

Το EMC καλώδιο
Το καλώδιο επίγειο καλωδιακό

σύστημα μετάδοσης δεδομένων

EMC θα ξεκινά από τη Σιγκαπούρη,
θα περνά από τη Σαουδική Αραβία,
το Ισραήλ, την Κύπρο και την Ελ-
λάδα, με τελική κατάληξη σε Ιταλία
και Γαλλία. Στην κατασκευή του
συμμετέχουν οι MENA HUB της
Σαουδικής Αραβίας και οι ελληνικών
ριζών TTSA και Δημόσια Επιχείρηση
Ηλεκτρισμού της Ελλάδας (ΔΕΗ).
Μεγαλομέτοχος του έργου είναι η
Saudi Telecom με 70%.

Το έργο EMC φιλοδοξεί να δη-
μιουργήσει έναν διάδρομο μετα-
φοράς δεδομένων, τοποθετώντας
την Ελλάδα, την Κύπρο και τη Σα-
ουδική Αραβία στο επίκεντρο της
μεταφοράς, αποθήκευσης και δη-
μιουργίας δεδομένων στην Ευρα-
σία.

Η πρώτη φάση του έργου ανα-
μένεται να αρχίσει να κατασκευά-
ζεται το καλοκαίρι του 2024, ενώ
εικάζεται ότι θα κοστίσει συνολικά
περί τα 800 εκατομμύρια ευρώ.

Το EuroAsia Interconnector
Η EuroAsia Interconnector είναι

μια πολυτερματική διασύνδεση
2.000 MW που συνδέει τα εθνικά
δίκτυα ηλεκτρικής ενέργειας του
Ισραήλ, της Κύπρου και της Ελλάδας

(Κρήτη) με την Ευρώπη. Η EuroAsia
Interconnector είναι η μεγαλύτερη,
με 890 χλμ.και βαθύτερη, έως 3.000
m, διασύνδεση HVDC στον κόσμο.
Τερματίζει την ενεργειακή απομό-
νωση της Κύπρου, διασφαλίζει την
ασφάλεια του εφοδιασμού για το
Ισραήλ, την Κύπρο και την Ελλάδα
και δημιουργεί μια αξιόπιστη πρά-
σινη διασύνδεση για την Ευρώπη. 

«Μειώνει σημαντικά τις εκπομ-
πές CO2 και εξυπηρετεί το όραμα
της Πράσινης Συμφωνίας της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Το EuroAsia
Interconnector είναι ένα κορυφαίο
Ευρωπαϊκό Έργο Κοινού Ενδιαφέ-
ροντος (PCl) και συμπεριλήφθηκε
και στις πέντε λίστες PCl από το
2013. Μετά την έγκριση της επιχο-
ρήγησης CEF ύψους 658 εκατ. ευρώ
από τον ευρωπαϊκό χρηματοδοτικό
μηχανισμό Συνδέοντας την Ευ-
ρώπη και 100 εκατ. ευρώ από το
Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικό-
τητας, η EuroAsia Interconnector
προχωρά στη φάση κατασκευής»,
σημειώνεται στον ιστότοπο του
Φορέα Υλοποίησης και Project Pro-
moter του έργου της Ηλεκτρικής
Διασύνδεσης μεταξύ Ελλάδας, Κύ-
πρου και Ισραήλ, ΑΔΜΗΕ. 

Σε δανεισμό
έργων μαμούθ
προσβλέπουν
οι τράπεζες
Συνεργασία κυπριακών και ελληνικών 
μέσω κοινοπρακτικών δανείων

<<<<<<

Υπάρχει η διάθεση να
προχωρήσουν σε ένα
«συνεργατικό» μοντέ-
λο, για δανεισμό έργων
μεγάλου γεωπολιτικού
και οικονομικού ενδια-
φέροντος.

Οι κυπριακές τράπεζες έχουν υπερβάλλουσα ρευστότητα και θέλουν να την τοποθετήσουν σε έργα που να είναι βιώσιμα, κερδοφόρα και καλά για την οικο-
νομία.
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Στον απόηχο των παγκόσμιων ανα-
ταράξεων και της αβεβαιότητας
που προκαλούν, ο τομέας των χρη-
ματοπιστωτικών υπηρεσιών στην
Κύπρο βρίσκεται στη μέση ενός
λαβύρινθου πρωτόγνωρων προ-
κλήσεων και ευκαιριών. Αυτές οι
προκλήσεις –οι οποίες είναι απο-
τέλεσμα του εξαιρετικά ασταθούς
και διαρκώς εξελισσόμενου τοπί-
ου– όταν συνδυάζονται με τις με-
ταβαλλόμενες προσδοκίες των πε-
λατών, τις ρυθμιστικές πιέσεις,
τις απαιτήσεις για αυξημένη κυ-
βερνοασφάλεια, και ένα όλο και
πιο ανταγωνιστικό περιβάλλον,
αποτελούν μία ξεκάθαρη ένδειξη
ότι τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα
θα πρέπει να υιοθετήσουν μια
στρατηγική υπερ-συνδεσιμότητας
όχι μόνο για να επιβιώσουν, αλλά
και για να αποκτήσουν συγκριτικό
πλεονέκτημα. Βασικό πυλώνα αυ-
τής της στρατηγικής υπερ-συν-
δεσιμότητας αποτελούν οι τερά-
στιες δυνατότητες των τεχνολο-
γιών cloud.

Η τεχνολογία cloud, εκτός του
ότι περιορίζει το κόστος και απο-
τελεί μια εύχρηστη λύση αποθή-
κευσης, αναδεικνύεται και σε ένα
στρατηγικό παράγοντα επιτυχίας
για τους παρόχους χρηματοοικο-
νομικών υπηρεσιών, αφού προ-
σφέρει αυξημένη ευελιξία, απο-
τελεσματικότητα, ασφάλεια και
καινοτομία. Αυτή η δυνατότητα

του cloud να συμβάλλει στη με-
τεξέλιξη των οργανισμών, επιτρέ-
πει την παροχή υπηρεσιών που
είναι ταχύτερες, καλύτερες και
πιο εξατομικευμένες, ενώ ταυτό-
χρονα διασφαλίζει τη συμμόρφωση
με τα αυστηρά πρότυπα διακυ-
βέρνησης και διαχείρισης κινδύ-
νου.

Τα πλεονεκτήματα της άμεσης προ-
σαρμογής σε ένα υβριδικό περιβάλ-
λον

Το ταξίδι προς την υιοθέτηση
του cloud προσφέρει πληθώρα
πλεονεκτημάτων για τους παρό-
χους χρηματοοικονομικών υπη-
ρεσιών. Κατά κύριο λόγο, προ-
σφέρει τη δυνατότητα επέκτασης,
επιτρέποντας στους οργανισμούς
που το χρησιμοποιούν να προ-
σαρμόζουν τα διαθέσιμα δεδομένα
που προκύπτουν από την πληρο-
φορική, ευθυγραμμίζοντάς τα με
τις επιχειρηματικές τους απαιτή-
σεις. Αυτή η προσαρμοστικότητα
είναι ζωτικής σημασίας για τον
χειρισμό απρόβλεπτων αυξήσεων
στη ζήτηση, όπως και για τη γρή-
γορη και εύκολη κυκλοφορία νέων
προϊόντων ή υπηρεσιών, χωρίς
να απαιτούνται τεράστιες επεν-
δύσεις. 

Επιπλέον, η χρήση ψηφιακού
νέφους, σε οποιαδήποτε μορφή,
προσφέρει απαράμιλλη ευελιξία.
Επιτρέπει την πρόσβαση σε μια

ποικιλία υπηρεσιών και λύσεων
από μια πληθώρα παρόχων συνα-
φών υπηρεσιών, οι οποίες μπορούν
να ενσωματωθούν απρόσκοπτα
με τις υπάρχουσες υποδομές πλη-
ροφορικής. Ως αποτέλεσμα, το
cloud μπορεί να βελτιστοποιήσει
τις λειτουργίες πληροφορικής και
να διασφαλίσει ότι οι πάροχοι
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών
μπορούν να προσαρμόσουν τα τε-
χνολογικά τους οικοσυστήματα
ώστε να ανταποκρίνονται στις
μοναδικές ανάγκες και στόχους
τους.

Η ασφάλεια και η συμμόρφωση
βρίσκονται στην πρώτη γραμμή
των πλεονεκτημάτων που επιφέρει
η υιοθέτηση του cloud. Τα χρη-
ματοπιστωτικά ιδρύματα μπορούν
να ενισχύσουν σημαντικά την
ασφάλεια και την ανθεκτικότητά
τους, αξιοποιώντας τις εξελιγμένες
δυνατότητες και την τεχνογνωσία
που προσφέρουν οι πάροχοι cloud.
Αυτό περιλαμβάνει την προστασία
δεδομένων και εφαρμογών από

απειλές στον κυβερνοχώρο και
τη διασφάλιση ταχείας ανάκτησης
σε περίπτωση συμβάντων. Επι-
πλέον, το cloud διευκολύνει την
εφαρμογή των διαρκώς εξελισσό-
μενων ρυθμιστικών προτύπων και
των προτύπων συμμόρφωσης, πα-
ρέχοντας περιβάλλοντα που είναι
διαφανή και ελεγχόμενα. Συγκε-
κριμένα, οι προαναφερθείσες δυ-
νατότητες του cloud θα μπορού-
σαν επίσης να βοηθήσουν τους
παρόχους χρηματοοικονομικών
υπηρεσιών κατά τη συμμόρφωσή
τους με τις απαιτήσεις του Νόμου
για την Ψηφιακή Επιχειρησιακή
Ανθεκτικότητα (DORA) –ένα νέο
ευρωπαϊκό πλαίσιο που εστιάζει
στην ενσωμάτωση μιας πιο ισχυ-
ρής και ανθεκτικής προσέγγισης
για την παροχή ψηφιακών δυνα-
τοτήτων για χρηματοοικονομικές
οντότητες.

Η καινοτομία είναι ένας ο ακρο-
γωνιαίος λίθος της τεχνολογίας
cloud, καθώς επιτρέπει στους πα-
ρόχους χρηματοοικονομικών υπη-
ρεσιών να αξιοποιήσουν τις δυ-
νατότητες των αναδυόμενων τε-
χνολογιών όπως η τεχνητή νοη-
μοσύνη, η μηχανική μάθηση, η
ανάλυση δεδομένων και το edge
computing. Οι συγκεκριμένες τε-
χνολογίες επιτρέπουν την εξαγωγή
πολύτιμων πληροφοριών από δε-
δομένα, τα οποία μπορούν να αξιο-
ποιηθούν για τη βελτίωση των δια-

δικασιών λήψης αποφάσεων, τη
βελτίωση των εμπειριών των πε-
λατών και τη βελτίωση των συνο-
λικών επιχειρηματικών αποτελε-
σμάτων. Επιπλέον, το cloud χρη-
σιμεύει ως καταλύτης για τη δη-
μιουργία νέων επιχειρηματικών
μοντέλων και ροών εσόδων, ιδι-
αίτερα μέσω της διευκόλυνσης
της ανοιχτής τραπεζικής και της
συμμετοχής στην οικονομία API
(Application Programming Inter-
faces).

Καθώς οι πάροχοι χρηματοοι-
κονομικών υπηρεσιών ξεκινούν
τις προσπάθειές τους για υιοθέ-
τηση του cloud, η ανάγκη για έναν
αξιόπιστο και έμπειρο συνεργάτη
είναι πρωταρχικής σημασίας. Οι
οργανισμοί χρηματοοικονομικών
υπηρεσιών χρειάζονται συνεργά-
τες οι οποίοι να παρέχουν υπηρε-
σίες που καλύπτουν όλο το φάσμα
της υιοθέτησης του cloud, από το
σχεδιασμό και την προσαρμογή
στρατηγικών cloud, που είναι ευ-
θυγραμμισμένες με τους στόχους
ενός οργανισμού –είτε πρόκειται
για επιχειρησιακούς, IT, λειτουρ-
γικούς ή σχετικούς με την εμπειρία
πελατών– μέχρι τη δημιουργία
ασφαλούς και επεκτεινόμενου clo-
ud περιβάλλοντος. Ο ρόλος ενός
συνεργάτη είναι κρίσιμος σε όλη
τη διαδικασία υιοθέτησης, βοη-
θώντας στο σχεδιασμό, την κατα-
σκευή, τη μετάβαση και την εν-

σωμάτωση υποδομών και εφαρ-
μογών σε υπάρχοντα οικοσυστή-
ματα cloud. Αξιοποιώντας την παγ-
κόσμια εμπειρία της Kyndryl, πα-
ρατηρήσαμε ότι η συνεχής υπο-
στήριξη κατά την εξέλιξη και τον
μετασχηματισμό των λύσεων cloud
είναι κρίσιμη, καθώς διασφαλίζει
ότι οι πάροχοι χρηματοοικονομι-
κών υπηρεσιών μπορούν να προ-
σαρμοστούν γρήγορα στις αλλαγές
των επιχειρηματικών συνθηκών
ή των συνθηκών της αγοράς, και
να διατηρήσουν ένα τεχνολογικό
πλεονέκτημα.

Ένα υπερ-συνδεδεμένο μέλλον
για τους παρόχους χρηματοοικο-
νομικών υπηρεσιών στην Κύπρο
δεν υπόσχεται απλά ανταγωνιστικό
πλεονέκτημα για αυτούς τους ορ-
γανισμούς, αλλά και ενισχυμένη
αφοσίωση πελατών και αυξημένη
κερδοφορία. Η Kyndryl, με την
πρακτική, ρεαλιστική και προ-
οδευτική πρότασή της για το cloud
–που υποστηρίζεται από τις έμ-
πειρες ομάδες της με αναγνωρι-
σμένες πιστοποιήσεις σε κορυ-
φαίες τεχνολογίες cloud από τη
Microsoft, την Google, την Amazon
και την Oracle– μπορεί να οδηγή-
σει τους πελάτες της στην επίτευξη
των στόχων υπερ-συνδεσιμότητάς
τους.

O κ. Μάρκος Μαρκίδης είναι consult
partner στην Kyndryl Cyprus.

Πώς οι τεχνολογίες cloud μπορούν να καθοδηγήσουν το υπερ-συνδεδεμένο 
μέλλον των χρηματοοικονομικών υπηρεσιών στην Κύπρο

<<<<<<

Η τεχνολογία cloud
προσφέρει αυξημένη
ευελιξία, αποτελεσμα-
τικότητα, ασφάλεια και
καινοτομία.

Του ΑΝΔΡΈΑ ΚΑΡΑΜΉΤΑ

Η μεταρρύθμιση του τρόπου αξιο-
λόγησης των δημοσίων υπαλλήλων
ήταν αδήριτη ανάγκη και θετική
αλλαγή στην προσπάθεια εκσυγ-
χρονισμού της κρατικής διοίκησης.
Ωστόσο η εφαρμογή της προ-
σκρούει σε σειρά προβλημάτων
και αντιδράσεων. Με την εισαγωγή
του νέου συστήματος αξιολόγησης
των δημοσίων υπαλλήλων, η ατμό-
σφαιρα στη δημόσια υπηρεσία
επιδεινώθηκε, καθώς παρατηρή-
θηκαν πρώτα σημάδια ανασφά-
λειας και δυσπιστίας. Στη συνέχεια,
οι αντιδράσεις εντάθηκαν με κα-
ταγγελίες για διακρίσεις, αδικαιο-
λόγητες αξιολογήσεις και έλλειψη
επαρκούς κατάρτισης των αξιο-
λογητών. Η προηγούμενη συνε-
δρίαση της Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής Οικονομικών αποκάλυψε
τα κενά και τις αδυναμίες του νέου
συστήματος, ενώ οι συνδικαλιστι-
κές οργανώσεις έθεσαν στο επί-
κεντρο της συζήτησης την ανάγκη
για διορθώσεις και διαφάνεια. Επι-
πρόσθετα, την κρίσιμη ώρα της
εφαρμογής του νέου συστήματος,
οι δημόσιοι υπάλληλοι ζητούν επι-
μόνως πισωγύρισμα και να ισχύσει
το παλαιό σύστημα για φέτος μέχρι
να υιοθετηθούν οι αλλαγές που
ζητούν στην εν λόγω νομοθεσία.
Ωστόσο, κάτι τέτοιο ωφελεί πε-
ρισσότερο  τους ίδιους και όχι τη
συνολική προσπάθεια για αλλαγή,
αφού αν συμβεί, για ακόμη μία
χρονιά περίπου 60 χιλιάδες άτομα
θα έχουν άριστες αξιολογήσεις.
Κι αυτό γιατί το παλιό σύστημα
όριζε πως όλοι είναι άριστοι και
κανείς δε χρήζει βελτίωσης. Ακόμη,
από την συνεδρία της Επιτροπής
Οικονομικών φάνηκε πως ο νόμος
είναι διάτρητος, αφού λόγω των
γελοίων χειρισμών κάποιων ανω-
τέρων που προσπάθησαν να ικα-
νοποιήσουν κυρίως τις απαιτήσεις
μεγάλων στελεχών της δημόσιας
υπηρεσίας ούτως ώστε να μην κιν-
δυνεύσουν τα συμφέροντά τους
και η ενδεχόμενη προαγωγή τους,
που μεταφράζεται σε μισθούς πολ-
λών χιλιάδων ευρώ. Επιπλέον, λυ-
πηρός είναι και  ο τρόπος που αν-
τέδρασαν κάποιοι στην προσπά-
θεια εφαρμογής του νέου συστή-
ματος, αφού από τις καταγγελίες
που έγιναν ενώπιον των βουλευτών
συμπεραίνεται πως ορισμένοι δεν

αφήνουν πίσω τους παλιές πρα-
κτικές που πόρρω απέχουν από
την έννοια της χρηστής διοίκησης.

Παρατυπίες και παρανομίες
Συγκεκριμένα, οι παρατυπίες

και οι λάθος χειρισμοί από  ανώ-
τερα στελέχη κατά την προσπά-
θεια αξιολόγησης βάσει του νέου
συστήματος, δημιουργήσαν εκνευ-
ρισμό σε όλη τη δημόσια υπηρεσία.
Αν και ο διευθυντής του υπουρ-
γείου Οικονομικών κ. Γιώργος Παν-
τελή υποστήριξε πλήρως το νέο
σύστημα αξιολόγησης λέγοντας
λίγο-πολύ πως κάθε νέα προσπά-
θεια έχει προκλήσεις που πρέπει
να αντιμετωπιστούν, οι καταγγε-
λίες που έφτασαν και στην Επι-
τροπή Οικονομικών δείχνουν ότι
το πάρτι ευνοιοκρατίας μερικών
φαίνεται να συνεχίζεται. Ειδικό-
τερα, στις 17 Ιανουαρίου στάλθηκε
από τη διευθύντρια του Τμήματος
Τελωνείων σε όλο το προσωπικό
επιστολή, με την οποία φαίνεται
να προσπαθεί να υποδείξει στους
αξιολογητές τις βαθμολογίες που
πρέπει να βάλλουν προκειμένου
να μην επηρεαστούν οι αρχαιότε-
ροι που ανέμεναν προαγωγή. Μία
τέτοια πρακτική ή κατεύθυνση

μη συμμόρφωσης με το γράμμα
του νόμου, δυναμιτίζει τη διαδι-
κασία αξιολόγησης και ενδεχομέ-
νως να συνιστά κατάχρηση εξου-
σίας. Να σημειωθεί πως στη συγ-
κεκριμένη επιστολή μία από τις
«οδηγίες» της διευθύντριας ήταν
η βαθμολογία για τους υφισταμέ-
νους να κυμαίνεται από 5 μέχρι
8. Ωστόσο κάποιοι αξιολογητές
ήδη πρόλαβαν να δώσουν βαθμο-
λογίες, με ορισμένες να φτάνουν
το 10, ενώ μετά την επιστολή, τις
άλλαξαν προς τα κάτω. Η εν λόγω
εξέλιξη δίνει το δικαίωμα σ’ αυτούς
που αξιολογήθηκαν να προσφύ-
γουν στα δικαστήρια. Παρασπον-
δία ενδεχομένως να έγινε και στο
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρο-
μετρίας, του οποίου η ομάδα αξιο-

λόγησης φαίνεται να εκφράζει
απόψεις για συγκεκριμένα στελέχη
προς την Επιτροπή Ενστάσεων,
χωρίς όμως να  δίδεται η ευκαιρία
ή δυνατότητα αντίλογου από τον
δημόσιο υπάλληλο. Κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης στην Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή μεταξύ άλ-
λων αναφέρθηκε ότι κάποιοι αξιο-
λογητές σημείωναν με μολύβι τις
βαθμολογίες, ώστε ο τελικός αξιο-
λογητής να έχει τη δυνατότητα
να διαμορφώσει τις τελικές βαθ-
μολογίες με στυλό. Τέτοιες συμ-
περιφορές όχι μόνο αμαυρώνουν
την προσπάθεια μεταρρύθμισης
και τη δημόσια υπηρεσία στο σύ-
νολό της, αλλά θα οδηγήσουν και
σε δαιδαλώδεις δικαστικές διαδι-
κασίες με τον λογαριασμό να πλη-
ρώνεται από τους φορολογούμε-
νους πολίτες. Πέραν τούτου, με
αυτές τις πρακτικές καταστρατη-
γούνται και θεμελιώδεις αρχές
όπως αυτή τη νομιμότητας και της
διαφάνειας του δημόσιου τομέα. 

Πρακτικές άλλων χωρών
Σε άλλα κράτη-μέλη, η αξιολό-

γηση των δημόσιων υπαλλήλων
διαφέρει ανάλογα με την πολιτική
και διοικητική πρακτική κάθε χώ-

ρας. Οι χώρες που εφαρμόζουν
αποτελεσματικά συστήματα αξιο-
λόγησης, που είναι δίκαια, διαφανή
και προωθούν την επαγγελματική
ανάπτυξη των υπαλλήλων, είναι
αυτές που χρησιμοποιούν διοικη-
τικά εργαλεία που εφαρμόζονται
και στον ιδιωτικό τομέα. Αν πά-
ρουμε ως παράδειγμα τη Γερμανία,
βλέπουμε πως η γερμανική δημόσια
διοίκηση χρησιμοποιεί το σύστημα
MBO (Management by objectives)
το οποίο ορίζει συγκεκριμένους
στόχους για τα στελέχη τα οποία
αξιολογούνται βάσει αυτών και
προσδιορίζει ξεκάθαρα τις επιδό-
σεις, ενώ παράλληλα προάγει τη
συμμετοχή των στελεχών στους
στρατηγικούς στόχους του οργα-
νισμού. Στην ελληνική δημόσια
διοίκηση έχει υιοθετηθεί ένα πλαί-
σιο δεξιοτήτων το οποίο ξεκάθαρα
αναγκάζει τους προϊστάμενους
των κυβερνητικών τμημάτων να
αξιολογούν τους υπαλλήλους βάσει
της  ομαδικότητας, της προσαρ-
μοστικότητας, του προσανατολι-
σμού στο αποτέλεσμα, στην  ορ-
γάνωση και προγραμματισμό, στην
επίλυση προβλημάτων και τη δη-
μιουργικότητα, στον επαγγελμα-
τισμό και ακεραιότητα, τη διαχεί-

ριση γνώσης και τέλος τις ηγετικές
ικανότητες του κάθε στελέχους.
Στην Κύπρο για χρόνια, το παλαι-
ότερο σύστημα αξιολόγησης λει-
τουργούσε με παράδοξο τρόπο και
όπως αναφέρεται και πιο πάνω,
μόνο στην τελευταία αξιολόγηση
με το παλαιό σύστημα το 95% των
δημοσίων υπαλλήλων αξιολογή-
θηκαν ως εξαίρετοι. Ένας άτυπος
κανόνας που είχε πάντα πλήρη
εφαρμογή συγκριτικά με αυτούς
που προβλέπονταν από τη νομο-
θεσία της δημόσιας υπηρεσίας.
Βάσει του νέου νόμου δημιουρ-
γούνται οι προϋποθέσεις για έναν
νέο τρόπο αξιολόγησης, που η ισο-
πεδωτική βαθμολογία των στελε-
χών δεν θα  προκρίνει τους αρχαι-
ότερους αλλά τους άριστους. Το
μπαλάκι πλέον βρίσκεται στην κυ-
βέρνηση, η οποία οφείλει όχι μόνο
να διορθώσει τις στρεβλώσεις που
δημιουργήθηκαν από το νέο σύ-
στημα αξιολόγησης αλλά να φρον-
τίσει και για την ορθολογική εφαρ-
μογή του. Από πλευράς κομμάτων,
δηλώνουν πως είναι έτοιμα να στη-
ρίξουν τις όποιες νομοθετικές ρυθ-
μίσεις επιβάλλονται για την περαι-
τέρω ασφάλεια του νέου πλαισίου
αξιολόγησης των δημοσίων υπαλ-
λήλων, ενώ έκδηλη είναι και η ανη-
συχία τους για την έκβαση του ζη-
τήματος, γι’ αυτό και η Κοινοβου-
λευτική Επιτροπή Οικονομικών
όρισε εκ νέου το θέμα για συζήτηση
την ερχόμενη Τετάρτη. 

Απαραίτητη και η  κουλτούρα 
Σύμφωνα με την ειδική σε θέ-

ματα δημόσιας διοίκησης κα Κλαί-
ρη Αναγνωστάκη, η μετάβασή μας
από διοίκηση στο  δημόσιο μάνα-
τζμεντ είναι μία διαδικασία η οποία
αφορά όλους όσοι στελεχώνουν
τη δημόσια διοίκηση. Οι τρόποι
ορθής αξιολόγησης των στελεχών
του κράτους δεν τελειώνουν μόνο
στην αλλαγή των νομοθεσιών αλλά
προϋποθέτουν και την υιοθέτηση
ανάλογης κουλτούρας από τα στε-
λέχη υπό αξιολόγηση για να εξα-
σφαλιστεί ότι τα μεταρρυθμιστικά
εργαλεία  θα λειτουργήσουν προς
όφελος των πολιτών και του κρά-
τους. Από την άλλη, τα κόμματα
δεν πρέπει να δρουν ως Πόντιοι
Πιλάτοι αλλά  να προστατεύουν -
στο πλαίσιο των αρμοδιοτήτων
τους- την εφαρμογή υγιών και απο-
δοτικών τρόπων ρύθμισης τέτοιων
σημαντικών ζητημάτων. 

Καζάνι που βράζει η δημόσια υπηρεσία
Η ευνοιοκρατία νίκησε το νέο σύστημα αξιολόγησης των δημοσίων υπαλλήλων - Καταγγελίες για διακρίσεις

<<<<<<

Με αυτές τις πρακτικές
καταστρατηγούνται και
θεμελιώδεις αρχές
όπως αυτή της νομιμό-
τητας και της διαφάνει-
ας του δημόσιου τομέα.

Λυπηρός είναι ο τρόπος που αντέδρασαν κάποιοι στην προσπάθεια εφαρμογής του νέου συστήματος, αφού από τις καταγγελίες που έγιναν ενώπιον των
βουλευτών συμπεραίνεται πως ορισμένοι δεν αφήνουν πίσω τους παλιές πρακτικές. 
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Investment 
Promotion Advisor

Invest Cyprus (CIPA), the investment authority of the 
Government of Cyprus that is dedicated to attracting and 
facilitating foreign direct investment into the country, is 
seeking to recruit an Investment Promotion Associate for 

The successful candidate will work closely with other 
colleagues and will provide support throughout the 
implementation of the agreed action plan for achieving 
results for the threefold mandate of the organisation: 
investment promotion, facilitation of investors and 

WE
ARE HIRING!

Main Job Responsibilities:

• Undertake research initiatives to identify and develop 
investment opportunities. 

• Assists in the development of a targeted and focused 
investment strategy for each priority sector to attract 
foreign direct investment into Cyprus  

• Organize and participate in B2B meetings, in Cyprus 
or abroad, with potential investors and related 
stakeholders  

• Identify leads and maintain follow-up actions to 
increase the level of potential foreign direct investment 
from target countries 

• Organise and execute site visits of potential investors 
including logistical and business aspects 

• In coordination with the team, lead business 

corporations and high net worth individuals 
• Develop an international network of current and 

potential contacts within each sector to facilitate 
introduction to potential foreign investors 

• Building alliances with public and private sector 
stakeholders to create a strong network, necessary to 
launch a well- organized and targeted promotion in 
strategic markets 

• Assisting with the development of branding and 

brochures, websites, videos, other publications) for the 
promotion of strategic sectors in key geographies 

• Participate at Ministerial Technical Committees for 
addressing and outlining parameters to enhance 
investment promotion in strategic sectors 

of all available resources through a carefully planned 
promotional budget 

• Actively participate in the budgeting process by 

sectors 
• Monitor the investment environment in competing 

collecting, analysing and sharing market intelligence 
• Enhance technical knowledge on topics such as 

taxation, funds industry, legal, immigration etc. and 

keep up with latest developments concerning the 
investment landscape  

• Draft and review MoU’s with various stakeholders and 
other promotion Agencies 

• Handle any ad-hoc tasks assigned by the Management

or in Law, Finance, Economics, or any other relevant 

preferred.
• 6-8 years of experience in a similar role in business 

reputable organisation with exposure to international 
or corporate environment 

• Strong strategic and business mindset

applications

member of a team 
• Fluency in both Greek and English, written and spoken
• Excellent communication skills
• Strong organisational and project management skills

Applications:

Interested applicants should forward their detailed CV to 
by 

We will thoroughly screen all applications received and 

respective vacancies. 

Please note that all applications will be treated in strict 

Business Strategy 
& Intelligence Advisor 

Invest Cyprus (CIPA), the investment authority of the 
Government of Cyprus that is dedicated to attracting and 
facilitating foreign direct investment into the country, is 
seeking to recruit an Investment Promotion Associate for 

The successful candidate will work closely with other 
colleagues and will provide support throughout the 
implementation of the agreed action plan for achieving 
results for the threefold mandate of the organisation: 
investment promotion, facilitation of investors and 

WE
ARE HIRING!

Main Job Responsibilities:

• Perform targeted research on companies/investors that 
have expressed interest in investing or relocating to the 
region to generate potential leads

• Manage the conduct of research and economic studies 
on certain industries and sectors of the economy or 
at a macroeconomic level, which are either performed 
internally or with the help of external consultants

• Execute analysis, develop and maintain databases, 
models and other business intelligence necessary for 
the purposes of business development, decision-making, 
setting and monitoring strategic priorities and KPIs (e.g. 
international business rankings, leads, GVA information 
etc.) 

• Responsible for ensuring InvestCyprus is kept up to 
date with global and European market trends relating to 
foreign direct investment and business expansions

• Create various proposals that InvestCyprus puts forward 
to the Cypriot government, including the Cyprus 
Presidency and the various Ministries

• Represent InvestCyprus as a member of the steering 
group on strategic projects that shape the future of 
the Cyprus economy (e.g. Cyprus Long Term Strategy, 
Economic Diplomacy Strategy etc.). Responsible for 
developing and providing InvestCyprus’ input in these 
important country strategic initiatives 

• Co-ordinate the InvestCyprus Regulatory Framework 
Committee which includes industry leaders 

• Drive the execution of strategic initiatives and ensure 
their implementation across all business units (e.g. ESG, 

• Establish and maintain a strong network of contacts and 
relationships with various authorities and organisations 
as well as internal and external stakeholders 

• Undertake responsibilities for other key priority projects 
as assigned by the CEO

• Perform ad hoc due diligence of companies that come 
to contact with InvestCyprus, as well as review business 
plans of potential strategic projects

• Bachelor’s degree in Business Administration, Finance, 
Economics, Mathematics, Statistics or any other Business 

• Minimum 6 years of prior experience in a similar role in 
a reputable organisation with exposure to international 
and/or corporate environment 

• Prior experience in business strategy, investment 

applications
• Strategic and business mindset
• Strong analytical skills
• Critical thinking and ability to make good decisions based 

on judgment

member of a team 
• Ability to think strategically and provide valuable insights 

for promoting investments and economic development.
• Fluency in both Greek and English, written and spoken
• Excellent communication skills, both verbal and writing
• Results-oriented person with keen attention to detail and 

high quality 

Applications:

Interested applicants should forward their detailed CV to 
by  

We will thoroughly screen all applications received and 

respective vacancies.

Please note that all applications will be treated in strict 

Στο 2,9% –από 3,1% τον Ιανουά-
ριο του 2024– διαμορφώθηκε ο 
πληθωρισμός τον Φεβρουάριο 
του 2024. Ακόμη μεγαλύτερη 
ήταν η επιβράδυνση του ρυθ-
μού αύξησης των τιμών στα 
τρόφιμα, στο 6,7% τον Φεβρου-
άριο του 2024 (σε ετήσια βάση 
πάντα) από 8,3% τον Ιανουάριο 
του 2024. Ωστόσο, σε μηνιαία 
βάση, δηλαδή τον Φεβρουάριο 
του 2024 σε σύγκριση με τον 
Ιανουάριο του 2024, καταγρά-
φηκαν πάλι σημαντικές αυξή-
σεις τιμών σε βασικά τρόφι-
μα, ενώ οι πρόσφατες αυξήσεις 
στις τιμές των καυσίμων, στην 
εστίαση και σε άλλες υπηρεσί-
ες διατηρούν τις πληθωριστικές 
πιέσεις. Στα στοιχεία, βεβαίως, 
δεν αποτυπώνεται η επίδρα-
ση των νέων μέτρων για την 
καταπολέμηση της ακρίβειας, 
δεδομένου ότι αυτά ξεκίνησαν 
να εφαρμόζονται από την 1η 
Μαρτίου 2024. 

Σύμφωνα με τα αναλυτικά 
στοιχεία της Ελληνικής Στατι-
στικής Αρχής (ΕΛΣΤΑΤ) η τιμή 
των αυγών τον Φεβρουάριο του 
2024 σε σύγκριση με ένα μήνα 
πριν αυξήθηκε κατά 4,4%, των 
φρέσκων ψαριών κατά 3,3%, 
των χυμών κατά 2,6%, του μο-
σχαρίσιου κρέατος κατά 1,1%. 
Αύξηση 4,4% καταγράφηκε επί-
σης στην τιμή του πετρελαίου 
κίνησης, στην τιμή του πετρε-
λαίου θέρμανσης (4,3%), στην 
τιμή της βενζίνης (κατά 3,1%). 
Μάλιστα, η αύξηση στις τιμές 
των υγρών καυσίμων συνε-
χίζεται και μες στον Μάρτιο. 

Νέες ανατιμήσεις καταγράφη-
καν στα αεροπορικά εισιτήρια 
(2,9% σε μηνιαία βάση), στους 
υπολογιστές, τηλέφωνα, τηλε-
οράσεις (2,9%). 

Σε ετήσια βάση το ελαιόλα-
δο εξακολουθεί να είναι ο πρω-

ταθλητής των ανατιμήσεων, με 
την τιμή του να είναι υψηλότε-
ρη τον Φεβρουάριο του 2024 σε 
σύγκριση με τον Φεβρουάριο 
του 2023 κατά 63,7%, ακολου-
θούν οι χυμοί με αύξηση 13,8%, 
τα νωπά φρούτα με 12,3%, τα 
ψάρια με 9,7%, τα λαχανικά με 
6,5%, η ζάχαρη-σοκολάτες-γλυ-
κά με 5,8%. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι στο ελαιόλαδο, στους χυ-
μούς, αλλά και στα γλυκά δεν 
αναμένεται γρήγορη αποκλιμά-
κωση των τιμών, αλλά μάλλον 
συνέχιση της αύξησης λόγω 
των πολύ υψηλών διεθνών τι-
μών στο ελαιόλαδο, στο συμπύ-
κνωμα χυμού πορτοκαλιού, στη 

ζάχαρη και στο κακάο. Ανάλο-
γα συμπεράσματα προκύπτουν 
και από τον ∆είκτη Τιμών Τρο-
φίμων του Οργανισμού Τρο-
φίμων και Γεωργίας του OΗΕ 
(Food Price Index), ο οποίος τον 
Φεβρουάριο του 2024 διαμορ-
φώθηκε οριακά σε χαμηλότερα 
επίπεδα σε σύγκριση με τον 
Ιανουάριο του 2024, κατά 0,9 
μονάδες, ενώ σημαντικοί υπο-
δείκτες του ενισχύθηκαν. 

Ο δείκτης τιμών ζάχαρης αυ-
ξήθηκε κατά 4,4 μονάδες σε 
σύγκριση με ένα μήνα πριν και 
κατά 15,6 μονάδες σε σχέση με 
ένα χρόνο πριν, ενώ ο δείκτης 
τιμών κρέατος αυξήθηκε κατά 
2 μονάδες σε σύγκριση με τον 
Ιανουάριο. 

Εκτός των τροφίμων, υψηλές 
αυξήσεις καταγράφονται στην 
Ελλάδα σε ετήσια βάση στα 
ασφάλιστρα υγείας (14%), στο 
πετρέλαιο θέρμανσης (9,9%), 
στα πακέτα διακοπών (8,7%), 
στα φαρμακευτικά προϊόντα 
(5,4%), στις ιατρικές υπηρεσί-
ες (5,4%), στην εστίαση (6,7%). 
Ενδεικτικό των πληθωριστικών 
πιέσεων που συνεχίζονται για 
τέταρτο χρόνο (υπενθυμίζεται 
ότι τα προβλήματα ξεκίνησαν 
από τον Αύγουστο του 2021 για 
να ενταθούν μετά την εισβολή 
της Ρωσίας στην Ουκρανία τον 
Φεβρουάριο του 2022) είναι ότι 
σε ετήσια βάση σε σύνολο 46 
βασικών κατηγοριών αγαθών 
και υπηρεσιών που παρουσι-
άζει η ΕΛΣΤΑΤ υποχώρηση τι-
μών καταγράφηκε μόνο σε έξι, 
με τη μοναδική διψήφια να εί-
ναι αυτή που αφορά το φυσικό 
αέριο (-52%).

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 
Αρνητικά για τις ελληνικές εξα-
γωγές αλλά και για το εμπορι-
κό έλλειμμα ξεκίνησε το 2024, 
καθώς οι μεν πρώτες υποχώ-
ρησαν, το δε δεύτερο διευρύν-
θηκε. Ειδικότερα, σύμφωνα με 
τα στοιχεία που ανακοίνωσε 
η Ελληνική Στατιστική Αρχή 
(ΕΛΣΤΑΤ) η συνολική αξία των 
εξαγωγών διαμορφώθηκε τον 
Ιανουάριο του 2024 σε 4 δισ. 
ευρώ από 4,51 δισ. ευρώ τον 
Ιανουάριο του 2023, καταγρά-
φοντας μείωση 11,2%. Εξαιρου-
μένων των πετρελαιοειδών, οι 
εξαγωγές υποχώρησαν κατά 
8,3%. Η μείωση της αξίας των 
εξαγωγών οφείλεται έως ένα 
βαθμό στην υποχώρηση των 
τιμών, σχετίζεται όμως με την 
επιβράδυνση της ανάπτυξης 
σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, 
οι οποίες αποτελούν τους κύ-
ριους προορισμούς για τα ελ-
ληνικά προϊόντα. 

«Η επιδείνωση των συνθη-
κών στις διεθνείς αγορές συ-
νεχίζει να πλήττει τις ελληνι-
κές εξαγωγές. Η κλιμάκωση της 
πολεμικής σύρραξης στο Ισρα-
ήλ, με τις επιθέσεις των Χούθι 
στα εμπορικά πλοία στην Ερυ-
θρά Θάλασσα, αλλά και η δια-
τήρηση των επιτοκίων σε υψη-
λά επίπεδα αρχίζουν πλέον και 
επηρεάζουν την προσπάθεια 
των ελληνικών επιχειρήσεων 
να αναπτύξουν το αποτύπω-
μά τους στις διεθνείς αγορές. 
Η αναζήτηση νέων αγορών, οι 
οποίες παρουσιάζουν ευκαιρίες 
και προοπτικές, μπαίνει όλο και 
πιο ψηλά στην ατζέντα τους. Ο 
Πανελλήνιος Σύνδεσμος Εξα-
γωγέων (ΠΣΕ) παρακολουθεί 
με ιδιαίτερη προσοχή τις εξε-

λίξεις και βρίσκεται σε ανοι-
χτή γραμμή με τους Ελληνες 
εξαγωγείς. Οφείλουμε όλοι να 
φροντίσουμε ώστε να διατηρη-
θεί το θετικό μομέντουμ που 
εξακολουθεί να υπάρχει στις 
διεθνείς αγορές για τα ελληνι-
κά προϊόντα, διασφαλίζοντας 
την ανταγωνιστικότητά τους», 
σχολίασε η πρόεδρος του ΠΣΕ 
Χριστίνα Σακελλαρίδη. 

Την ίδια ώρα, υποχώρηση 
κατέγραψαν και οι εισαγωγές, 
οι οποίες διαμορφώθηκαν τον 
Ιανουάριο του 2024 σε 6,55 δισ. 
ευρώ έναντι 6,99 δισ. ευρώ τον 

Ιανουάριο του 2023, μειωμέ-
νες δηλαδή κατά 6,3%. Εξαι-
ρουμένων των πετρελαιοειδών 
οι εισαγωγές υποχώρησαν κατά 
3,4%. Η μεγαλύτερη μείωση των 
εξαγωγών, οι οποίες έτσι και αλ-
λιώς είναι λιγότερες από τις ει-
σαγωγές, οδήγησαν σε διεύρυν-
ση του εμπορικού ελλείμματος. 

Συγκεκριμένα, το έλλειμμα 
του εμπορικού ισοζυγίου δια-
μορφώθηκε τον Ιανουάριο του 
2024 σε 2,54 δισ. ευρώ, αυξημέ-
νο κατά 2,7% σε σύγκριση με 
τον Ιανουάριο του 2023. Εξαι-
ρουμένων των πετρελαιοειδών, 
το εμπορικό έλλειμμα αυξήθη-
κε κατά 4,3%.

Κατά 11,2% μειώθηκαν
οι ελληνικές εξαγωγές
τον Ιανουάριο

Επιβραδύνθηκε ο ρυθμός αύξησης
τιμών τροφίμων τον Φεβρουάριο
Διαμορφώθηκε στο 6,7% από 8,3% τον Ιανουάριο – Στο 2,9% ο πληθωρισμός

Το έλλειμμα 
του εμπορικού 
ισοζυγίου διαμορφώ-
θηκε τον πρώτο 
μήνα του 2024 
σε 2,54 δισ. ευρώ.

Οι πρόσφατες αυ-
ξήσεις σε τιμές καυ-
σίμων, εστίαση και 
άλλες υπηρεσίες δια-
τηρούν τις πληθωρι-
στικές πιέσεις.
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Μεγάλο στοίχημα θα αποτε-
λέσει η έγκαιρη ολοκλήρωση 
των έργων και μεταρρυθμίσε-
ων του Ταμείου Ανάκαμψης, 
όπως προκύπτει από τις επα-
φές στην Αθήνα των αρμοδί-
ων στελεχών του με κυβερνη-
τικούς αξιωματούχους και το 
σχετικό συνέδριο που πραγ-
ματοποιήθηκε στην Αθήνα, 
καθώς ο χρόνος που απομένει 
είναι μόλις 2,5 χρόνια και οι ευ-
ελιξίες για παρατάσεις πολύ πε-
ριορισμένες, έως ανύπαρκτες.

Το δύσκολο τμήμα
Οπως επισήμανε στο συνέ-

δριο του ΙΟΒΕ, της Κομισιόν 
και  του υπουργείου Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών 
ο υπουργός Ενέργειας Θόδω-
ρος Σκυλακάκης, «το πιο δύ-
σκολο είναι το δεύτερο μέρος 
του προγράμματος». Εξήγησε 
ότι στο δεύτερο αυτό μέρος, 
που μόλις ξεκίνησε, είναι πιο 
πιθανό να σημειωθούν καθυ-
στερήσεις π.χ. στην παράδοση 
μηχανημάτων ή να υπάρξουν 
προσφυγές σε διαγωνισμούς. 
Σημειώνεται ότι στο πρώτο μέ-
ρος τα ορόσημα για τις εκταμι-
εύσεις ήταν κυρίως μεταρρυθ-
μίσεις, δηλαδή βασικά ψήφιση 
νόμων, ενώ στο εξής είναι η 
ανάθεση διαγωνισμών και η 
υλοποίηση έργων. Ετσι, για πα-
ράδειγμα, για την υποβολή του 
4ου αιτήματος χρηματοδότη-
σης, το οποίο ο αρμόδιος ανα-
πληρωτής υπουργός Εθνικής 
Οικονομίας και Οικονομικών 
Νίκος Παπαθανάσης τοποθέ-
τησε έως το τέλος Απριλίου, 
εκκρεμούν τρία ορόσημα που 
αποτελούν πρόκληση: ο Βό-
ρειος Αξονας Κρήτης, τα έργα 
αστικής ανάπλασης σε Αθη-
ναϊκή Ριβιέρα και Βοτανικό, 
καθώς και το «Εξοικονομώ» 
για επιχειρήσεις. Το αίτημα για 
την 3η δόση θα είναι ύψους 2,3 
δισ. ευρώ και θα αφορά επι-
χορηγήσεις και δάνεια, ενώ 
η 4η δόση τοποθετείται στο 
τέλος Σεπτεμβρίου με αρχές 
Οκτωβρίου.

Οι δύο «ευελιξίες»
Οι «ευελιξίες» που προβλέ-

πονται, σύμφωνα και με όσα 
διαμηνύθηκαν κατά την πα-
ρουσία εδώ των κοινοτικών 
αξιωματούχων, είναι οι εξής:
1. Σε περίπτωση καθυστέρησης 
ενός οροσήμου, η χώρα έχει τη 

δυνατότητα να ζητήσει μερική 
εκταμίευση της δόσης, εξαιρώ-
ντας ένα ποσό ανάλογο με το 
ορόσημο που δεν ικανοποιή-
θηκε και να πάρει παράταση 
6 μηνών για την ικανοποίησή 
του, ώστε να μη χαθούν τελεί-
ως οι πόροι.
2. Σε πολύ ειδικές περιπτώ-
σεις, αν ένα έργο δεν μπορεί 
να ολοκληρωθεί αντικειμενικά, 
μπορεί να τροποποιηθεί έπει-
τα από διαπραγματεύσεις, χω-
ρίς αυτό να σημαίνει συνολική 
αναθεώρηση του προγράμμα-
τος, όπως αυτή που έγινε τον 
περασμένο χρόνο.

Το σημαντικό, πάντως, σύμ-
φωνα με τα μηνύματα που έλα-
βαν οι Ελληνες κυβερνητικοί, 
είναι να μη χαθεί ο ρυθμός 
των δύο δόσεων ανά έτος για 

το φετινό και τα επόμενα δύο 
χρόνια. Αυτό μεταφράζεται σε 
«αγώνα δρόμου», αν ληφθεί 
υπόψη ότι πέρυσι –και λόγω 
εκλογών– υποβλήθηκε ένα αί-
τημα λιγότερο από τον προ-
γραμματισμό.

Η σημασία της πλήρους 
απορρόφησης  προκύπτει από 
τα στοιχεία που κατατέθηκαν 
χθες στο συνέδριο: σύμφωνα 
με τον κ. Παπαθανάση, το 60% 
του φετινού ρυθμού ανάπτυ-
ξης θα προκύψει από το ΤΑΑ, 
ενώ σύμφωνα με τον υπουρ-
γό Επικρατείας Ακη Σκέρτσο, 
χωρίς το ΤΑΑ η Ελλάδα δεν θα 
είχε πετύχει ρυθμό 2% το 2023 
και η Ευρώπη θα ήταν σε ύφε-
ση. Συνολικά, όπως είπε και η 
επικεφαλής της αντιπροσω-
πείας της Κομισιόν στην Αθή-
να, Νιόβη Ρίγκου, τα κονδύλια 
του ΤΑΑ που θα πάρει η Ελλά-
δα αντιστοιχούν στο 17% του 
ΑΕΠ, ενώ κατά μέσον όρο στην 
Ε.Ε. είναι 4,1%.

Το ζήτημα της στόχευσης
Εκτός από την απορρόφηση, 

σημασία έχει και η ποιότητα 
των έργων και προγραμμάτων 
και οι ομιλητές επισήμαναν δυ-

σκολίες και αδυναμίες. Ετσι, ο 
Μάρκος Βερέμης, εταίρος της 
Big Pi Ventures, σχολίασε ότι 
το 1 δισ. ευρώ που προορίζε-
ται για επανακατάρτιση σκορ-
πίζεται εδώ κι εκεί με βάση το 
σύστημα των κουπονιών, ενώ 
χρειάζεται τεκμηριωμένη κα-
τάρτιση. Ο Τάσος Αναστασά-
τος, επικεφαλής οικονομολό-
γος της Eurobank, μίλησε για 
την ανάγκη επιτάχυνσης των 
επενδύσεων, ώστε να αυξάνο-
νται με ετήσιο ρυθμό 8% για 
να καλυφθεί το επενδυτικό κε-
νό των 100 δισ. ευρώ και επι-
σήμανε υστέρηση σε τομείς 
όπως η ψηφιακή ετοιμότητα. 
Αλλοι ομιλητές αναφέρθηκαν 
στις ανάγκες προώθησης αλ-
λαγών στη ∆ικαιοσύνη και τη 
δημόσια διοίκηση.

Το δανειακό σκέλος αναδεί-
χθηκε επιτυχημένο, καθώς –
όπως είπε η Φελίσια Στανέ-
σκου, στέλεχος της Κομισιόν–, 
με μέσο επιτόκιο 2,1%  και δι-
άρκεια 13,8 έτη, τα δάνεια του 
ΤΑΑ είναι πολύ συμφέροντα, 
με αποτέλεσμα πάνω από το 
50% των δανείων προς επιχει-
ρήσεις στην Ελλάδα να είναι 
δάνεια του ΤΑΑ.

Σταθερά τις χειρότερες επιδόσεις 
στις χορηγήσεις δανείων προς 
τα νοικοκυριά έχει η Ελλάδα, 
καταγράφοντας συνεχιζόμενο 
αρνητικό ρυθμό, που διαμορ-
φώθηκε στο -1,7% τον Ιανουά-
ριο έναντι αύξησης 0,3% στην 
Ευρωζώνη. Αυτό επισημαίνει σε 
σχετική έκθεση που δημοσίευσε 
χθες η DBRS, επικεντρώνοντας 
στην «υποτονική παραγωγή νέ-
ων στεγαστικών δανείων».

Η άνοδος των επιτοκίων και 
ο υψηλός πληθωρισμός έχουν 
συρρικνώσει τον ρυθμό αύξη-
σης των δανείων στην Ευρωζώ-
νη, που έκαναν «βουτιά» από το 
4,5% το α΄ εξάμηνο του  2022 σε 
οριακά θετικό ρυθμό το 2023, 
έναντι όμως σταθερής συρρί-
κνωσης στη χώρα μας, λόγω 
των μεγάλων αποπληρωμών που 
υπερβαίνουν τις νέες εκταμιεύ-
σεις. Η τάση αποστροφής στον 
δανεισμό από τα νοικοκυριά πα-
ρατηρείται παρά το γεγονός ότι 
η συντριπτική πλειονότητα των 
νέων εκταμιεύσεων στεγαστι-
κών δανείων στην Ελλάδα είναι 
σε σταθερά επιτόκια, τα οποία 
μέσα από διαδοχικές κινήσεις 

μειώσεων που έχουν κάνει το 
τελευταίο διάστημα οι ελληνι-
κές τράπεζες, έχουν υποχωρή-
σει σε ιστορικά χαμηλά επίπεδα. 
Είναι χαρακτηριστικό ότι τα επι-
τόκια σταθερής περιόδου ξεκι-
νούν από 3% για 3ετή χρονική 
διάρκεια, ενώ την περασμένη 
εβδομάδα η Eurobank μείωσε 
περαιτέρω κατά 0,30 μονάδες 
το επιτόκιο σταθερής διάρκει-
ας 10 ετών και πάνω, το οποίο 
ξεκινάει από 4,10% και φτάνει 
στο 4,30% για διάρκειες 15, 20, 
25 και 30 ετών.

Οπως παρατηρεί η DBRS,  τα 
υψηλά επιτοκιακά έσοδα των 

ελληνικών τραπεζών, που ενι-
σχύθηκαν κατά 51% σε ετήσια 
βάση, συνδέονται κυρίως με την 
ενίσχυση του χαρτοφυλακίου 
των επιχειρηματικών δανείων 
τα οποία αυξήθηκαν κατά 5,1% 
το 2023 έναντι μέσης αύξησης 
μόλις 0,2% στη Ζώνη του ευρώ, 
παρά τα αυστηρότερα κριτήρια 
δανεισμού, τα υψηλά επιτόκια 
και τις υψηλές αποπληρωμές. Σε 
απόλυτα νούμερα τα επιτοκιακά 

έσοδα ανήλθαν στο τέλος του 
2023 στα 8,1 δισ. ευρώ έναντι 
5,4 δισ. ευρώ το 2022 και σύμφω-
να με την DBRS αυτό οφείλεται 
κυρίως στη συνολική καλύτερη 
απόδοση της ελληνικής οικονο-
μίας, καθώς και στην εκταμί-
ευση δανείων που συνδέονται 
με την ανάπτυξη της χώρας και 
τα κεφάλαια του Ταμείου Ανά-
καμψης, που «θα συνεχίσουν 
να υποστηρίζουν την αύξηση 

του χαρτοφυλακίου των δανείων 
σε συνδυασμό με κάποια ανά-
καμψη που προβλέπεται για νέα 
στεγαστικά δάνεια».

Τα έσοδα από προμήθειες 
ανήλθαν το 2023 σε 1,8 δισ. ευ-
ρώ έναντι 1,7 δισ. ευρώ το 2022, 
καταγράφοντας άνοδο κατά 7%, 
λόγω της αύξησης των εσόδων 
από συναλλαγές, της δραστη-
ριότητας από χορηγήσεις και 
της δραστηριότητας από την 
αύξηση των πωλήσεων επεν-
δυτικών και τραπεζοασφαλιστι-
κών προϊόντων. Εντούτοις, το 
μείγμα εσόδων των ελληνικών 
τραπεζών παραμένει μέτρια δι-
αφοροποιημένο, υπογραμμίζει η 
DBRS, «καθώς οι καθαρές προ-
μήθειες αντιπροσώπευαν μόλις 
το 17% των συνολικών εσόδων 
το 2023».

Κατά την άποψη της DBRS 
τα επιτοκιακά έσοδα θα μειω-
θούν πιθανότατα αντανακλώ-
ντας κυρίως τις αναμενόμενες, 
αν και δυνητικά πιο αργές, μει-
ώσεις επιτοκίων, καθώς και το 
υψηλότερο κόστος χρηματοδό-
τησης καταθέσεων σε συνδυα-
σμό με τον μεγαλύτερο ανταγω-
νισμό για χορηγήσεις δανείων. 
Το ανώτατο όριο επιτοκίου που 

ισχύει για το υφιστάμενο χαρτο-
φυλάκιο στεγαστικών δανείων 
μέσω της επέκτασης του προ-
γράμματος για «πάγωμα» στα 
επίπεδα του Απριλίου 2022, κα-
θώς και η μηδενική αποζημίωση 
για τα υποχρεωτικά αποθεματι-
κά που τηρούνται στην Κεντρι-
κή Τράπεζα, αποτελούν μια πρό-
σθετη επιβάρυνση για τα έσοδα 
από τόκους των τραπεζών. Με 
βάση τα επιχειρησιακά σχέδια 
που ανακοίνωσαν οι συστημικές 
τράπεζες, η Alpha Bank προ-
βλέπει μικρή υποχώρηση των 
επιτοκιακών εσόδων το 2024, 
από το 1,6 δισ. ευρώ το 2023 και 
ανάκαμψη την προσεχή διετία, 
η Eurobank δίνει στόχο για αύ-
ξηση των επιτοκιακών εσόδων 
στα 2,3 δισ. ευρώ από 2,2 δισ. 
ευρώ το 2022 και 2,4 δισ. ευρώ 
την επόμενη διετία, η Τράπεζα 
Πειραιώς προβλέπει οριακή υπο-
χώρηση στο 1,9 δισ. ευρώ (από 
2 δισ. ευρώ το 2023) και 1,8 δισ. 
ευρώ για τη διετία 2025-2026, με 
παράλληλη πιστωτική επέκταση 
5%, ενώ η Εθνική Τράπεζα προ-
βλέπει διατήρηση της δυναμικής 
των επιτοκιακών εσόδων μέσω  
πιστωτικής επέκτασης 7% ετη-
σίως τα προσεχή χρόνια.

Για την υποβολή του 4ου αιτήματος χρηματοδότησης από το Ταμείο Ανάκαμψης, το οποίο ο αρμόδιος αναπλη-
ρωτής υπουργός Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Νίκος Παπαθανάσης τοποθέτησε έως το τέλος Απριλίου, 
εκκρεμούν τρία ορόσημα που αποτελούν πρόκληση: ο Βόρειος Αξονας Κρήτης, τα έργα αστικής ανάπλασης σε 
Αθηναϊκή Ριβιέρα και Βοτανικό, καθώς και το «Εξοικονομώ» για επιχειρήσεις.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η εκταμίευση 
των δόσεων εξαρ-
τάται πλέον από 
την ανάθεση διαγωνι-
σμών και την υλοποίη-
ση έργων.

Η Eurobank μείωσε 
περαιτέρω κατά 
0,30 μονάδες το επιτό-
κιο σταθερής διάρκει-
ας 10 ετών και πάνω, 
το οποίο ξεκινάει από 
4,10% και φτάνει στο 
4,30% για διάρκειες 
15, 20, 25 και 30 ετών.

Ρυθμό ανάπτυξης 2,5% προβλέ-
πει για φέτος η Εθνική Τράπεζα, 
σε ανάλυσή της που δημοσίευσε, 
με το α΄ τρίμηνο να εκτιμάται 
ότι θα σημειώσει επίδοση 1,8%.

Ειδικότερα για τις επενδύσεις 
προβλέπει ότι θα αυξηθούν κα-
τά 10,2%, μετά το ισχνό 3,9% 
του 2023, καθώς εκτιμά ότι θα 
προχωρήσουν οι αναβληθείσες 
επενδύσεις του προηγούμενου 
έτους, θα επιταχυνθούν οι δα-
πάνες του Ταμείου Ανάκαμψης 
και θα αυξηθούν οι άμεσες ξέ-
νες επενδύσεις, λόγω και της 
αναμενόμενης χαλάρωσης της 
νομισματικής πολιτικής.

Επίσης, η ιδιωτική κατανά-
λωση αναμένεται να ενισχυθεί 
κατά 2% ετησίως, από 1,6% το 
2023, υποστηριζόμενη από την 
αύξηση του διαθέσιμου εισοδή-
ματος των νοικοκυριών, ως απο-
τέλεσμα της αύξησης της απα-
σχόλησης και των μισθών και 
της μείωσης του πληθωρισμού.

Οι αναλυτές της τράπεζας 
(επικεφαλής οικονομολόγος 
Νίκος Μαγγίνας) επισημαίνουν 
ως αιτίες για την επιβράδυνση 
της οικονομικής δραστηριότη-
τας το 2023 τη συρρίκνωση της 
αγροτικής παραγωγής, λόγω της 
καταστροφικής πλημμύρας στη 
Θεσσαλία, αλλά και την εξασθέ-
νηση των επενδύσεων παγίου 
κεφαλαίου.

Ειδικότερα, σχετικά με τις 
καταστροφές της κακοκαιρίας 
«Daniel»,  η ανάλυση αναφέ-
ρει: «Η ΑΠΑ (Ακαθάριστη Προ-
στιθέμενη Αξία) από γεωργι-
κές δραστηριότητες σημείωσε 
πρωτοφανή πτώση κατά 13,9% 
σε τριμηνιαία βάση και 17,6% 
σε ετήσια βάση το δ΄ τρίμηνο 
του 2023, με το επίπεδό της να 
διαμορφώνεται σε χαμηλό 15 
ετών. Η εν λόγω εξέλιξη αφαί-
ρεσε 0,55 ποσοστιαίες μονάδες 
από τον ετήσιο ρυθμό οικονο-
μικής ανάπτυξης το δ΄ τρίμηνο 
–έναντι αρχικής μας εκτίμησης 
για αρνητική επίδραση 0,3 πο-
σοστιαίων μονάδων– και εκτι-
μάται ότι μείωσε το ΑΕΠ της 
χώρας κατά περισσότερο από 
0,3% σε ετήσια βάση το 2023 
(συνεκτιμώντας μικρή αρνητική 
επίδραση και κατά το γ΄ τρίμη-
νο). Αν και τμήμα των ανωτέρω 
επιδράσεων αντισταθμίστηκε 
μέσω της αυξημένης δημόσιας 
κατανάλωσης και επενδύσεων 
για μέτρα άμεσης στήριξης των 
πληγέντων και μερικής αποκα-
τάστασης της λειτουργίας κά-
ποιων υποδομών –η οποία έμ-
μεσα στήριξε τη δραστηριότητα 
σε άλλους κλάδους–, εντούτοις 
η καθαρή αρνητική επίδραση 
παρέμεινε σημαντική». Εξάλ-

λου, σχετικά με την πορεία των 
επενδύσεων την προηγούμενη 
χρονιά, η μελέτη σημειώνει ότι 
υποχώρησαν κατά 5,7% το δ΄ 
τρίμηνο σε ετήσια βάση, κά-
τι που συνέβη για πρώτη φορά 
μετά το β΄ τρίμηνο του 2020, 
ενώ σημείωσε υποτονική αύξη-
ση 3,9% στο σύνολο του έτους. 

Η εξέλιξη αυτή αποδίδεται 
στους εξής –παροδικούς, κατά 
βάση, σύμφωνα με την εκτίμη-
ση των αναλυτών– παράγοντες:
• Στις μειωμένες επενδύσεις σε 
μηχανήματα και εξοπλισμό κα-

τά 16% ετησίως το δ΄ τρίμηνο.
• Στην κάμψη των επενδύσεων 
σε κατοικίες κατά 19% ετησίως 
κατά το δ΄ τρίμηνο του 2023, 
για πρώτη φορά τα τελευταία 
6 χρόνια, η οποία δεν συνιστά 
αναστροφή τάσης, αλλά αποδί-
δεται στην έκρηξη των σχετι-
κών επενδύσεων το δ΄ τρίμηνο 
του 2022.
• Στην οπισθοβαρή επιτάχυνση 
των εκταμιεύσεων από το Πρό-
γραμμα ∆ημοσίων Επενδύσεων, 
συμπεριλαμβανομένου του Τα-
μείου Ανάκαμψης, που είχε ως 
αποτέλεσμα να μην μπορέσουν 
να συνεισφέρουν στα εθνικο-
λογιστικά μεγέθη του 2023. Το 
40% των ετήσιων πληρωμών 
του Π∆Ε εκταμιεύθηκε το δ΄ 
τρίμηνο.

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Αύξηση των επενδύσεων
κατά 10,2% και ανάπτυξη
2,5% «βλέπει» φέτος η ΕΤΕ

Στενεύουν τα περιθώρια
για το Ταμείο Ανάκαμψης

Μειώνονται συνεχώς οι χορηγήσεις στεγαστικών, λόγω υψηλών επιτοκίων και ακρίβειας

Αγώνας δρόμου για να απορροφηθούν οι πόροι μέσα στα επόμενα 2,5 χρόνια

Οι αναλυτές της 
τράπεζας εκτιμούν ότι 
η ιδιωτική κατανάλωση 
θα ενισχυθεί κατά 
2% ετησίως, 
από 1,6% το 2023.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

IN
TI

M
E

Επιτάχυνση δαπανών του Ταμείου 
Ανάκαμψης και αύξηση των άμεσων 
ξένων επενδύσεων, λόγω και της ανα-
μενόμενης χαλάρωσης της νομισματι-
κής πολιτικής, προβλέπει η Εθνική.
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Investment 
Promotion Associate

Invest Cyprus (CIPA), the investment authority of the 
Government of Cyprus that is dedicated to attracting and 
facilitating foreign direct investment into the country, is 
seeking to recruit an Investment Promotion Associate for 

The successful candidate will work closely with other 
colleagues and will provide support throughout the 
implementation of the agreed action plan for achieving 
results for the threefold mandate of the organisation: 
investment promotion, facilitation of investors and 
aftercare services

WE
ARE HIRING!

Main Job Responsibilities:

• Support the implementation of the 
organization’s promotional and awareness 
activities, including participation in events 
abroad with other associations and investors

• Participate in meetings as assigned by the 
Management / CEO and cooperate closely 
with other units within the organization

• Be involved with the creation of specialized 
content for promotional targets and 
branding material 

• Prepare presentations as required based on 
each sector/department and on the subject/
topic of each conference 

• Be actively and continuously involved with 
the organization of events / conferences

• Communicate with the organizations/
authorities in the public and private sectors 
as per the requirements and needs of 
InvestCyprus

• Provide support to the various Units / 
Departments of the organization 

• Organize and coordinate internal webinars / 
events / appreciation events 

organizations/authorities in the public and 
private sectors, as assigned by the CEO 

• Be actively involved in the relevant 
committees and cooperate with colleagues 
in relation to the creation of new incentives 
/ schemes as submitted/proposed to the 
Government

• Any other ad-hoc duties as assigned by the 
CEO

and/or in Law, Finance, Economics, or any 

ACA/CPA)
• Minimum 3 years of prior experience in a 

similar role in business development and/
or investment promotion in a reputable 
organisation with exposure to international 
or corporate environment 

• Strong strategic and business mindset
• Strong knowledge and ability to use MS 

and also a member of a team 
• Fluency in both Greek and English, written 

and spoken
• Excellent communication skills
• Strong organisational and project 

management skills

candidate’s skills and experience. 

Applications:

Interested applicants should forward their 
detailed CV to 

by 2nd April. 

We will thoroughly screen all applications 
received and we will only contact the most 

vacancies.

Please note that all applications will be 

compliance. 

Επειτα από δύο δεκαετίες στη δι-
άρκεια των οποίων οι πλούσιες 
και οι φτωχές χώρες ανά τον κό-
σμο έτειναν να συγκλίνουν, με τις 
ανισότητες ανάμεσά τους να γε-
φυρώνονται έστω και οριακά, τώ-
ρα η διαδικασία αντιστρέφεται, 
οι οικονομίες αποκλίνουν και το 
χάσμα της ανισότητας διευρύνε-
ται. Ενας από τους καθοριστικούς 
παράγοντες αυτής της αντιστρο-
φής ήταν η ύφεση της πανδημίας 
από την οποία ανακάμπτουν μεν 
πολλές χώρες αλλά όχι όλες. Οι 
φτωχότερες χώρες του κόσμου 
όχι μόνον δεν ανακάμπτουν αλλά 
βλέπουν διαρκώς τις οικονομίες 
τους και το βιοτικό τους επίπεδο 
να επιδεινώνεται, ενώ ο πλούτος 
συγκεντρώνεται όλο και περισ-
σότερο σε λιγότερα χέρια. 

Στα συμπεράσματα αυτά κα-
ταλήγει σχετική μελέτη του ανα-
πτυξιακού προγράμματος των 
Ηνωμένων Εθνών (UNDP) για 
τη διετία 2023-2024 που δόθηκε 
χθες στη δημοσιότητα και υπο-
γραμμίζει ορισμένες από τις πλέ-
ον ακραίες πλευρές της ανισότη-
τας μεταξύ χωρών. Οπως τονίζει 
το UNDP, το 40% του παγκόσμι-
ου εμπορίου είναι συγκεντρωμέ-
νο το πολύ σε τρεις χώρες, ενώ 
η αθροιστική χρηματιστηριακή 
αξία των τεχνολογικών κολοσ-
σών Amazon, Apple και Microsoft 

είναι μεγαλύτερη από το άθροι-
σμα του ΑΕΠ τουλάχιστον του 
90% των 193 χωρών-μελών του 
ΟΗΕ. Σχολιάζοντας τα πορίσμα-
τα της μελέτης, ο Αχίμ Στάινερ, 
επικεφαλής του UNDP, μίλησε για 
«ισχυρότατο προειδοποιητικό μή-
νυμα», αυτό της απόκλισης των 
χωρών. «Βλέπουμε τη σύγκριση 
ανάμεσα στον κόσμο των πλού-
σιων χωρών και τον κόσμο των 
φτωχών χωρών και βλέπουμε πως 
η ανθρώπινη ανάπτυξη είναι εξαι-
ρετικά άνιση και ατελής», υπο-
γράμμισε ο κ. Στάινερ στο πλαί-
σιο της συνέντευξης Τύπου μετά 
την παρουσίαση των πορισμάτων 
της μελέτης. ∆ιευκρίνισε μάλιστα 
πως αυτή η άνιση ανάπτυξη κα-
θιστά τον κόσμο πιο ευάλωτο και 
παράλληλα «δημιουργεί περισσό-
τερη δυστυχία και εκτεταμένη 
φτώχεια και ανισότητα».

Εξετάζοντας τα τελευταία στοι-
χεία για τις οικονομίες και το βι-
οτικό επίπεδο των χωρών, το εν 
λόγω πρόγραμμα των Ηνωμένων 
Εθνών διαπίστωσε πως οι 10 χώ-
ρες με τη μεγαλύτερη ανθρώπινη 
ανάπτυξη είναι οι Ελβετία, Νορ-
βηγία, Ισλανδία, Χονγκ Κονγκ, 
∆ανία, Σουηδία, Γερμανία, Ιρλαν-
δία, Σιγκαπούρη και Αυστραλία. 
Αντίθετα με ό,τι θα περίμενε κα-
νείς οι ΗΠΑ και το Λουξεμβούργο 
βρίσκονται μόλις στην 20ή θέση 

στην παγκόσμια κατάταξη. Στον 
αντίποδα βρίσκονται οι χώρες με 
τη μικρότερη ανθρώπινη ανά-
πτυξη και είναι οι Σιέρα Λεόνε, 
Μπουρκίνα Φάσο, Υεμένη, Μπου-
ρούντι, Μάλι, Τσαντ, Νιγηρία, Κε-
ντρική Αφρικανική ∆ημοκρατία, 
Νότιο Σουδάν και Σομαλία. Με 
μόνη εξαίρεση τη χειμαζόμενη 
από τους εμφυλίους Υεμένη, όλες 
οι άλλες χώρες βρίσκονται στην 
Αφρική.

Αναφερόμενος, άλλωστε, στις 

προκλήσεις της εποχής μας, ο κ. 
Στάινερ τόνισε πως οι χώρες ανά 
τον κόσμο πρέπει να ενώσουν τις 
δυνάμεις τους για να αντιμετω-
πίσουν τις μεγάλες απειλές του 
21ου αιώνα και ιδιαιτέρως την 
κλιματική αλλαγή, την επόμενη 
πανδημία, την ανάδυση της ψη-
φιακής οικονομίας και την τεχνη-
τή νοημοσύνη. Αντ’ αυτού, όμως, 
βλέπουμε όλο και περισσότερους 
διχασμούς, πόλωση και αυξανό-
μενη δυσφορία. Υπογράμμισε ότι 
χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή στο 
θέμα της ανισότητας καθώς έχει 
γίνει πλέον τόσο ακραία ώστε δι-
αβρώνει συστηματικά την πολι-
τική βούληση για συνεργασία.

Τόνισε μάλιστα πως συνήθης 
αντίδραση σε αυτά τα προβλήμα-
τα είναι ο ανερχόμενος λαϊκισμός 
που στρέφεται φαινομενικώς κα-
τά των ελίτ και είναι εχθρικός 
προς τους διεθνείς οργανισμούς 
και την πολυμερή συνεργασία. Το 
σχόλιό του αποτελούσε αναφορά 
σε ένα από τα πορίσματα της με-

λέτης του UNDP ότι καθοριστικός 
ανασταλτικός παράγοντας που 
αποτρέπει τη συλλογική δράση 
κατά των σημαντικότερων προ-
βλημάτων είναι «το παράδοξο της 
δημοκρατίας»: ότι το 90% των 
ανθρώπων παγκοσμίως πιστεύ-
ει μεν στη δημοκρατία αλλά για 
πρώτη φορά πάνω από το 50% 
των ερωτηθέντων σε παγκόσμια 
έρευνα εκφράζει την υποστήριξή 
του σε ηγέτες που υπονομεύουν 
τα θεμέλια του δημοκρατικού πο-
λιτεύματος.

Σύμφωνα με τον κ. Στάινερ, 
οι συγκρούσεις λόγω εδαφικών 
διεκδικήσεων θα εξακολουθή-
σουν να προκύπτουν ανάμεσα σε 
χώρες, αλλά οι απειλές που αντι-
μετωπίζει η ανθρωπότητα τον 
21ο αιώνα θα απαιτούν συχνά 
την ικανότητα της συνεργασί-
ας. Οπως υπογράμμισε χαρακτη-
ριστικά, «οδηγούμαστε όλο και 
βαθύτερα σε μια νέα κατάσταση 
στην οποία υπονομεύεται η δυνα-
τότητά μας να αντιμετωπίζουμε 

τα προβλήματα». Σε μια εμφανή 
προσπάθεια, άλλωστε, να κρού-
σει τον κώδωνα του κινδύνου και 
να ευαισθητοποιήσει ηγεσίες και 
κυβερνήσεις, ο κ. Στάινερ τόνισε 
πως «δεν μπορεί κανείς να στα-
ματήσει την κλιματική αλλαγή 
στέλνοντας πυραύλους, δεν μπο-
ρεί κανείς να εμποδίσει την επό-
μενη πανδημία με τεθωρακισμέ-
να και σίγουρα δεν μπορεί κανείς 
να σταματήσει το έγκλημα στον 
κυβερνοχώρο με πυραύλους». 
Η εν λόγω μελέτη καταλήγει σε 
μια έκκληση προς τις κυβερνή-
σεις να αυξήσουν τις δαπάνες 
για τα δημόσια αγαθά που ωφε-
λούν όλο τον κόσμο, ανάμεσα 
στα οποία θα είναι και η σταθε-
ροποίηση του κλίματος και του 
πλανήτη, η παρακολούθηση των 
νέων τεχνολογιών και η βελτίωση 
του παγκόσμιου χρηματοπιστω-
τικού συστήματος προκειμένου 
να ωφεληθούν οι χώρες χαμηλού 
εισοδήματος.

ASSOCIATED PRESS, UNDP

Η αθροιστική χρημα-
τιστηριακή αξία 
των Amazon, Apple και 
Microsoft είναι μεγαλύ-
τερη από το άθροισμα 
του ΑΕΠ τουλάχιστον 
του 90% των 193 
χωρών-μελών του ΟΗΕ.

Μεγαλώνει
το χάσμα μεταξύ
πλούσιων και
φτωχών χωρών
Διευρύνθηκαν οι ανισότητες

μετά την ύφεση της πανδημίας

Η μελέτη του αναπτυξιακού προγράμματος των Ηνωμένων Εθνών για τη διετία 2023-2024, που δόθηκε στη δημοσιότητα, σημειώνει μεταξύ άλλων ότι το 
40% του παγκόσμιου εμπορίου είναι συγκεντρωμένο το πολύ σε τρεις χώρες.
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Το σχέδιο των ψηφιακών νομι-
σμάτων κεντρικών τραπεζών 
κερδίζει έδαφος σε όλο και 
περισσότερες χώρες. Σχετική 
έρευνα της δεξαμενής σκέψης 
Atlantic Council διαπιστώνει 
πως 134 χώρες, που αντιπροσω-
πεύουν το 98% της παγκόσμι-
ας οικονομίας, είτε έχουν ήδη 
εκπονήσει σχέδιο ψηφιακής 
εκδοχής του νομίσματός τους, 
είτε έχουν προχωρήσει σημα-
ντικά τον σχεδιασμό του, είτε 
βρίσκονται τουλάχιστον στο 
στάδιο της μελέτης.   

Το Atlantic Council επιση-
μαίνει μάλιστα ότι ανάμεσα σε 
αυτές τις χώρες συγκαταλέγο-
νται οι χώρες του G20, με μό-
νη εξαίρεση την Αργεντινή, και 
έχουν προχωρήσει σημαντικά 
τα σχετικά σχέδιά τους. Εχει, 
ωστόσο, μείνει πίσω στον σχε-
διασμό ενός ψηφιακού δολαρί-
ου η υπερδύναμη, όπως αποκά-
λυψε προ ημερών ο διοικητής 
της Federal Reserve, Ζερόμ Πά-
ουελ, τονίζοντας ότι «δεν είμα-
στε ούτε με την ευρεία έννοια 
κοντά σε κάτι τέτοιο». Μολο-
νότι άλλες μεγάλες κεντρικές 
τράπεζες το δρομολογούν, στις 
ΗΠΑ είναι σαφές ότι επικρα-
τεί εντονότατη αμφιθυμία για 
την προοπτική ενός ψηφιακού 
δολαρίου. Το 2022 ο πρόεδρος 
Μπάιντεν έδωσε εντολή στις 
αρμόδιες αρχές να αρχίσουν να 
μελετούν μια ψηφιακή εκδοχή 
του νομίσματος, αλλά το θέμα 
έχει αποδειχθεί διχαστικό για 
την αμερικανική κοινωνία κα-
θώς ο πιθανότερος αντίπαλος 
του νυν προέδρου στις επικεί-
μενες προεδρικές εκλογές, Ντό-
ναλντ Τραμπ, έχει δεσμευθεί να 
το απαγορεύσει.   

Σχολιάζοντας σχετικά, ο Τζον 
Λίπσκι, επικεφαλής του Atlantic 
Council, τόνισε πως το γεγονός 
ότι οι ΗΠΑ έχουν μείνει πίσω 
στο θέμα εγκυμονεί τον κίνδυνο 
«περαιτέρω κατακερματισμού 
του διεθνούς συστήματος πλη-
ρωμών» και προσέθεσε πως η 
Ουάσιγκτον θα μπορούσε πα-
ράλληλα να χάσει εν μέρει την 
πρωτοκαθεδρία στο διεθνές 
χρηματοοικονομικό σύστημα 
αν προλάβουν άλλες χώρες να 
ορίσουν τις προδιαγραφές των 
ψηφιακών νομισμάτων. Υπο-
γράμμισε μάλιστα πως «διευ-
ρύνεται η απόσταση ανάμεσα 
στις μεγάλες κεντρικές τράπε-
ζες σε σχέση με τα σχέδιά τους 
για ψηφιακές εκδόσεις των νο-
μισμάτων τους» και διευκρίνισε 
ότι αναφέρεται στο πόσο έχουν 
προχωρήσει τα σχετικά σχέδια 
της Κίνας, της Ευρωζώνης και 
της Ιαπωνίας. Οι υποστηρικτές 

των ψηφιακών νομισμάτων επι-
μένουν πως θα προσφέρουν μια 
νέα λειτουργία και μια εναλλα-
κτική στα μετρητά. Παράλληλα, 
όμως, σε πολλές χώρες έχουν 
υπάρξει εκδηλώσεις διαμαρτυ-
ρίας από αμφισβητίες που εκ-
φράζουν φόβους πως τα ψηφι-
ακά νομίσματα θα δίνουν στις 
κυβερνήσεις τη δυνατότητα να 
κατάσχουν τις καταθέσεις τους 
πολύ εύκολα.    

Οπως προκύπτει από την 
έρευνα του Atlantic Council, 
σήμερα βρίσκονται σε εξέλιξη 

36 πιλοτικά προγράμματα ψηφι-
ακών νομισμάτων, μεταξύ των 
οποίων το υπό προετοιμασία 
«ψηφιακό ευρώ» της ΕΚΤ αλλά 
και το e-CNY, το ψηφιακό γουάν 
της Κίνας, η χρήση του οποίου 
δοκιμάζεται αρκετό καιρό σε 25 
κινεζικές πόλεις, με συνολικά 
260 εκατ. κατοίκους. Παράλ-
ληλα, οι Μπαχάμες, η Τζαμάικα 
και η Νιγηρία έχουν ήδη ολο-
κληρώσει τα δικά τους ψηφια-
κά νομίσματα, τα οποία βρίσκο-
νται σε λειτουργία. Ωστόσο, η 
Νομισματική Ενωση Ανατολι-
κής Καραϊβικής ακύρωσε προ-
σφάτως ένα εξ αυτών όταν 
παρουσιάστηκαν λειτουργικά 
προβλήματα που εμπόδισαν 
την πρόσβαση των χρηστών 
στα ψηφιακά τους πορτοφόλια. 
Εχουν, πάντως, δρομολογηθεί 
13 διασυνοριακά σχέδια ψηφι-
ακών νομισμάτων, μεταξύ των 
οποίων και ένα που με το όνομα 
«mBridge» συνδέει την Κίνα με 

την Ταϊλάνδη, τα Αραβικά Εμι-
ράτα και το Χονγκ Κονγκ, και 
σύμφωνα με τον σχεδιασμό του 
θα επεκταθεί σε άλλες 11 χώ-
ρες, αλλά ακόμη δεν έχει γίνει 
γνωστό ποιες θα είναι αυτές.   

Κάτι ανάλογο ετοιμάζονται 
να επιχειρήσουν οι χώρες 
BRICS, Βραζιλία, Ρωσία, Ινδία, 
Κίνα και Νότια Αφρική, και σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις του κ. 
Λίπσκι το σχέδιο θα προωθη-
θεί περαιτέρω φέτος στη συ-
νάντησή τους στη Ρωσία, στο 
πλαίσιο της αναζήτησης ενός 
εναλλακτικού συστήματος πλη-
ρωμών έναντι του δολαρίου. 
Το μεγαλύτερο πιλοτικό πρό-
γραμμα ψηφιακού νομίσματος 
παραμένει, πάντως, αυτό του 
ψηφιακού γουάν, για το οποίο 
δεν υπάρχει όμως ακόμη καμία 
ενημέρωση για το πότε θα εί-
ναι έτοιμο και πότε θα αρχίσει 
να λειτουργεί.   

REUTERS  

Οπως προκύπτει από την έρευνα του Atlantic Council, σήμερα βρίσκονται σε εξέλιξη 36 πιλοτικά προγράμματα 
ψηφιακών νομισμάτων, μεταξύ των οποίων το υπό προετοιμασία «ψηφιακό ευρώ» της ΕΚΤ αλλά και το e-CNY, το 
ψηφιακό γουάν της Κίνας. Παράλληλα, οι Μπαχάμες, η Τζαμάικα και η Νιγηρία έχουν ήδη ολοκληρώσει τα δικά 
τους ψηφιακά νομίσματα, τα οποία βρίσκονται σε λειτουργία.  
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Το ψηφιακό γουάν 
της Κίνας δοκιμάζεται 
αρκετό καιρό σε 25 
κινεζικές πόλεις, με 
συνολικά 260 εκατ. 
κατοίκους.    

Ψηφιακά νομίσματα σχεδιάζουν
να «εκδώσουν» 134 χώρες  
Οι κινήσεις των κεντρικών τραπεζών και γιατί καθυστερούν οι ΗΠΑ  

ΑΝΑΛΥΣΗ

Τα στελέχη των αερομεταφο-
ρέων έχουν απογοητευθεί 
από τα όσα συμβαίνουν στον 
αεροναυπηγικό όμιλο της 
Boeing και τους ανατρέπουν 
τα επιχειρηματικά τους σχέ-
δια. Εντούτοις, στη σημερινή 
ανελαστική αγορά των μεγά-
λων αεροπλάνων, στο πλαίσιο 
της οποίας οι προμήθειες γίνο-
νται από μόνο δύο εταιρείες, 
δεν έχουν άλλη επιλογή από 
το να εξακολουθήσουν να συ-
ναλλάσσονται με την Boeing. 
Υπήρξαν, βέβαια, ορισμένες 
δημόσιες δηλώσεις για να εκ-
φράσουν οι επικεφαλής των 
αεροπορικών εταιρειών τους 
φόβους τους, ενώ ο διευθύνων 
σύμβουλος της αμερικανικής 
United Airlines, Σκοτ Κίρμπι, 
μετέβη στη Γαλλία προκειμέ-
νου να συνομιλήσει με τη δι-
οίκηση της Airbus, αφότου 
ξέσπασε η τελευταία κρίση 
της Boeing.

Πάντως, οι αερομεταφορείς 
εξακολουθούν να διαπραγμα-
τεύονται τις νέες παραγγελίες 
αεροσκαφών, επιδιώκοντας 
να αξιοποιήσουν τις καθυστε-
ρήσεις της Boeing για να εξα-
σφαλίσουν καλύτερους όρους 
αγορών. Σήμερα το χρονοδι-
άγραμμα παράδοσης των πα-
ραγγελθέντων τζετ της αμερι-
κανικής εταιρείας δεν μπορεί 
να διεκπεραιωθεί εμπρόθε-
σμα. Ο λόγος είναι η έκρηξη 
στις 5 Ιανουαρίου σε ένα Μax 
9 κατά τη διάρκεια πτήσης, η 
οποία και αποκάλυψε προβλή-
ματα σχετικά με τους ελέγχους 
ασφαλείας και ποιότητας κα-
τά τη διαδικασία κατασκευής 
των αεροσκαφών της Boeing.   

Ωστόσο, η ανταγωνιστική 
Airbus έχει ήδη ένα πλήθος 
παλαιότερων παραγγελιών, 
στις οποίες πρέπει να ανταπο-
κριθεί προτού να είναι σε θέ-
ση να λάβει νέες. Από πλευράς 
τους οι αεροπορικές εταιρείες 
εφαρμόζουν ποικίλες στρα-
τηγικές για να παραμείνουν 
ενεργές στο παιχνίδι με την 
Boeing, χρησιμοποιώντας πα-
ραγγελίες ενός τύπου αερο-
πλάνου ως κράτηση θέσης, 
ώστε πιθανώς να παραλάβουν 
αεροσκάφη διαφορετικού τύ-
που.

Επιπροσθέτως διαπραγμα-
τεύονται σκληρότερα, προ-
σπαθώντας να χρησιμοποιή-
σουν τις καθυστερήσεις στην 
παραγωγή για να εξασφαλί-
σουν έκπτωση στις νέες πα-
ραγγελίες από την Boeing και 
αποζημίωση για τυχόν οικονο-
μικές τους απώλειες. «Οι πε-

λάτες της Boeing δεν έχουν 
πολλές επιλογές από το να συ-
νεχίσουν να συναλλάσσονται 
μαζί της είτε τους αρέσει είτε 
όχι», δήλωσε ο Σκοτ Χάμιλτον, 
διευθύνων σύμβουλος στην 
εταιρεία συμβούλων πολιτικής 
αεροπορίας Leeham Company. 
Ο Σκοτ Κίρμπι αποδείχθηκε 
ένας από τους πιο ευθαρσείς 
στη διατύπωση της απογοή-
τευσής του με την Boeing. Εί-
χε συναντήσεις με την Airbus, 
αφού οι ρυθμιστικές αρχές αε-
ροπλοΐας των ΗΠΑ καθήλω-
σαν όλο τον στόλο των Boeing 
737 Μax 9 της United Airlines. 
Ακόμη έθεσαν εν αμφιβόλω 
την πιστοποίηση του Μax 10, 
της μεγαλύτερης έκδοσης του 
Μax 9, η οποία επρόκειτο να 
παραδοθεί φέτος και θα ήταν 
ο ακρογωνιαίος λίθος του στό-
λου της United.   

Συγκεκριμένα, ο αμερικα-
νικός αερομεταφορέας είχε 
παραγγείλει 277 τζετ Μax 10 
με δικαίωμα επιλογής για 200 
επιπλέον, αλλά η αναταραχή 
στην Boeing τον έστρεψε στο 
να εξετάσει ως εναλλακτική 
λύση τα αεροσκάφη A321neo 
της Airbus. 

Αυτές οι συνομιλίες αύξη-
σαν τις πιθανότητες η Boeing 
να χάσει έναν από τους πιο 
πιστούς πελάτες της. Το θέμα 
έγκειται, όμως, στο ότι το βι-
βλίο παραγγελιών της Airbus 
είναι πλήρες μέχρι το 2030. 
Την Τρίτη ο επικεφαλής της 
United  Airlines είχε δηλώσει 
τη βούλησή του να αποκτήσει 
τα A321 της ευρωπαϊκής αερο-
ναυπηγικής, αν και προσέθε-
σε πως δεν είναι διατεθειμέ-
νος να πληρώσει υπερβολικά 
γι’ αυτά.  

Ο έτερος αμερικανικός αε-
ρομεταφορέας της American 
Airlines κατηγόρησε την 
Boeing για τα επίμονα προ-
βλήματά της στους ποιοτι-
κούς ελέγχους, ζητώντας της 
να εγκύψει σε αυτά και να τα 
επιλύσει. Την προηγούμενη 
εβδομάδα η American έκανε 
την πρώτη στην Ιστορία πα-
ραγγελία της για τζετ Μax 10 
ως μια εναλλακτική στα αερο-
πλάνα της Airbus A321.

Τέλος, η αεροπορική εται-
ρεία είχε ταλαιπωρηθεί από 
τις καθυστερήσεις παράδοσης 
της Boeing, συμπεριλαμβανο-
μένου του 787 Dreamliner, κά-
τι το οποίο εμπόδισε τις προ-
σπάθειές της να αξιοποιήσει 
την ανάκαμψη των ταξιδιών 
μετά την πανδημία και αύξη-
σε το κόστος της.  

Τα δεινά της Boeing και οι νέες
παραγγελίες αεροπλάνων  

Του ΡΑΤΖΕΣ ΚΟΥΜΑΡ ΣΙΝΓΚ / REUTERS  
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Η εισβολή στην Ουκρανία και η 
κρίση στην Ερυθρά Θάλασσα ενί-
σχυσαν τον ανταγωνισμό στην 
αγορά διυλιστηρίων, όπως φάνη-
κε από την προσπάθεια της Vitol 
να αγοράσει πρόσφατα ποσοστό 
στο Sara, ένα από τα μεγαλύτερα 
διυλιστήρια πετρελαίου της Ευρώ-
πης. Τα διυλιστήρια της Γηραιάς 
Ηπείρου βρίσκονταν μέχρι πρό-
τινος σε παρακμή, καθώς μεγά-
λες εταιρείες πετρελαίου έκλειναν 
εργοστάσια σε μια προσπάθεια 
να αγγίξουν τους στόχους μηδε-
νικών εκπομπών και να αντιμε-
τωπίσουν την απειλή των ηλε-
κτρικών οχημάτων, σύμφωνα με 
τους Financial Times. Ωστόσο, με 
φόντο τις γεωστρατηγικές εξελί-
ξεις, ενεργειακοί αναλυτές βλέ-
πουν πλέον ένα κερδοφόρο μέλ-
λον για τα διυλιστήρια χάρη στα 
αυξημένα περιθώρια κέρδους για 
προϊόντα διύλισης, όπως το ντίζελ 
και η βενζίνη. Αυτά τα περιθώρια 
θα μπορούσαν να αυξηθούν ακό-
μη περισσότερο εάν η Ευρώπη 
υποστεί περαιτέρω κλυδωνισμούς 
στην προσφορά. Ο κίνδυνος για 
τις προμήθειες από μια ξαφνική 
γεωπολιτική αστάθεια έγινε αι-
σθητός στα μέσα της εβδομάδας, 
καθώς οι επιθέσεις με ουκρανικά 
drones σε διυλιστήρια της Ρωσίας 
εκτόξευσαν κατά 2,7% την τιμή 
του Brent. «Για τα διυλιστήρια που 
είναι το τελευταίο στάδιο επεξερ-
γασίας και τις εταιρείες που είναι 
πρόθυμες να ρισκάρουν περισσό-
τερο αποκτώντας αυτές τις παλιές 
μονάδες, η αγορά πληρώνει αναμ-
φισβήτητα περισσότερα από ποτέ 
προκειμένου να εξασφαλίσει διυ-
λισμένο αργό στην Ευρώπη», λέει 
ο Ελιοτ Ράντλι, επικεφαλής τιμών 
ευρωπαϊκών διυλισμένων προϊό-
ντων στον όμιλο Argus Media. 

Η Ευρώπη θα έχει μειώσει την 
ικανότητα απόσταξης αργού κατά 
περίπου 7% έως το 2026 σε σύ-
γκριση με τα επίπεδα του 2020, 
σύμφωνα με την Argus. Ετσι, η 
Shell θα έχει μειώσει την παρα-
γωγική της ικανότητα κατά 33% 
στη διάρκεια της περιόδου, ενώ 
η BP κατά 10%. Η περιορισμέ-
νη παραγωγική ικανότητα έχει 
ήδη συμβάλει στην αύξηση του 
premium ή του επιπλέον ποσού 
που μπορούν να χρεώσουν τα δι-
υλιστήρια για το ντίζελ έναντι του 
αργού αναφοράς σε έναν παγκό-
σμιο μέσο όρο 29,77 δολαρίων 
ανά βαρέλι φέτος. Αυτό συγκρί-

νεται με 15,69 δολάρια ανά βαρέ-
λι για την περίοδο μεταξύ 2010 
και 2019. 

Αν και είναι κάτω από τα υψη-
λά των 38,82 δολαρίων για το ντί-
ζελ και των 24,21 δολαρίων για τη 
βενζίνη μετά την εισβολή στην 
Ουκρανία το 2022, είναι πολύ πά-
νω από τους μακροπρόθεσμους 
μέσους όρους, παρά την υποτο-
νική ανάπτυξη σε ορισμένες προ-
ηγμένες οικονομίες. Η άνοδος 
των επιπλέον χρεώσεων για τα 
διυλισμένα προϊόντα ήταν πο-
λύ μεγαλύτερη από την κίνηση 
των τιμών αναφοράς του πετρε-
λαίου: τα συμβόλαια μελλοντι-
κής εκπλήρωσης πετρελαίου, που 
παρακολουθούν τις συναλλαγές 
αποσταγμένων προϊόντων στην 
Ευρώπη, αυξήθηκαν κατά 13,2% 

φέτος, ενώ τα συμβόλαια μελλο-
ντικής εκπλήρωσης του Brent 
αυξήθηκαν κατά 10,7%. 

Η Ευρώπη εξαρτάται πλέον πε-
ρισσότερο από τις εισαγωγές διυ-
λισμένων προϊόντων, αλλά είναι 
ευάλωτη σε κραδασμούς όπως οι 
επιθέσεις στην Ερυθρά Θάλασσα 
που αναγκάζουν πολλούς προμη-
θευτές να ακολουθούν μακρύτερη 
διαδρομή. Βασιζόταν στη Ρωσία 
για περίπου 30% των διυλισμένων 
προϊόντων προτού απαγορεύσει 
τις εισαγωγές μετά την εισβολή 
στην Ουκρανία. Η εταιρεία συμ-
βούλων ενέργειας Wood Macken-
zie εκτιμά ότι οι κυρώσεις δεν θα 
χαλαρώσουν μέχρι το 2030, ενώ 
τα προβλήματα λόγω Ερυθράς 
Θάλασσας πιθανότατα θα συνε-
χιστούν καθ’ όλη τη διάρκεια του 
έτους. Ακόμα κι έτσι, η ανθεκτι-
κότητα της βενζίνης έχει εκπλή-
ξει τους αναλυτές. Οι τιμές της 
βενζίνης υποστηρίζονται από την 
υιοθέτηση υβριδικών οχημάτων, 
καθώς και από την ανάκαμψη του 
τουρισμού μετά την πανδημία. 

Αυξημένη ζήτηση
για τα διυλιστήρια
της Ευρώπης 

Ενεργειακοί αναλυτές 
βλέπουν πλέον ένα 
κερδοφόρο μέλλον 
χάρη στα αυξημένα
 περιθώρια κέρδους 
για προϊόντα διύλισης, 
λόγω γεωπολιτικών 
εξελίξεων. 

Ενας γεωπολιτικός παράγοντας 
στην Ερυθρά Θάλασσα και η 
κλιματική αλλαγή στον Πανα-
μά έχουν προκαλέσει διπλό 
έμφραγμα στους δύο κυριότε-
ρους διαύλους του παγκόσμιου 
εμπορίου. Ο κίνδυνος από τις 
επιθέσεις των ανταρτών Χού-
θι στην Ερυθρά Θάλασσα και 
η μείωση των βροχοπτώσεων 
στη συνήθως υγρή περιοχή του 
Παναμά, έχουν ως αποτέλεσμα 
να έχει μειωθεί περισσότερο 
από 30% ο συνολικός όγκος 
των φορτίων που διέρχεται από 
τη διώρυγα του Παναμά και τη 
διώρυγα του Σουέζ. Σε ό,τι αφο-
ρά ειδικότερα τη διώρυγα του 
Σουέζ, τον ∆εκέμβριο και τον 
Ιανουάριο ο όγκος των προϊό-
ντων που πέρασε από εκεί ήταν 
μειωμένος κατά 40%. Εκατο-
ντάδες πλοία έχουν αναγκα-
στεί να αλλάξουν πορεία και 
να στραφούν σε πολύ μεγαλύ-
τερα και πολύ χρονοβόρα δρο-
μολόγια, με αποτέλεσμα να κα-
θυστερούν οι παραδόσεις των 
προϊόντων, να αυξάνονται τα 
μεταφορικά και να αντιμετω-
πίζουν οικονομικό πρόβλημα 
οι κοινωνίες που εξαρτώνται 
από τις δύο διώρυγες.

Τα πλοία που διέρχονται τώ-
ρα από τη διώρυγα του Παναμά 
χρεώνονται με οκταπλάσια διό-
δια σε σύγκριση με την παλαι-
ότερη εύρυθμη λειτουργία της. 
Οι ναυτιλιακές εταιρείες προ-
ετοιμάζονται για μήνες αβε-
βαιότητας στις πλωτές οδούς, 
από τις οποίες διήλθε πέρυσι 
περίπου το 18% του παγκόσμι-
ου εμπορίου. Μιλώντας για το 
θέμα στη Wall Street Journal 
ο Τιμ Χάνσεν, διευθύνων σύμ-
βουλος της Dorian LPG, που δι-
αθέτει 25 πλοία και μεταφέρει 
προπάνιο και βουτάνιο, επι-
σήμανε πως «για πρώτη φορά 
υπάρχει ταυτοχρόνως πρόβλη-
μα και στις δύο διώρυγες κι 
αυτό σημαίνει πως πρέπει να 
προγραμματίζει κανείς εγκαί-
ρως πού θα στείλει τα πλοία 
του και να πληρώνει πολύ πε-
ρισσότερα». Μέχρι στιγμής 
το διπλό έμφραγμα δεν έχει 
πλήξει τους καταναλωτές, αλ-

λά οι επιχειρήσεις αρχίζουν 
να νιώθουν τους κραδασμούς. 
Τον Ιανουάριο οι αυτοκινητο-
βιομηχανίες Tesla και Volvo 
αναγκάστηκαν να διακόψουν 
την παραγωγή τους για δύο 
εβδομάδες εξαιτίας ελλείψεων 
ανταλλακτικών. Πολλές επιχει-
ρήσεις ειδών ένδυσης ζήτησαν 
να μεταφερθούν αεροπορικώς 

τα ανοιξιάτικα προκειμένου 
να φθάσουν εγκαίρως.

Εως τώρα τα προβλήματα 
στις εφοδιαστικές αλυσίδες εί-
ναι σχετικά περιορισμένα, αν 
συγκριθούν με το έμφραγμα 
που είχε δημιουργηθεί το 2020 
και το 2021, όταν μπλόκαραν 
οι εφοδιαστικές αλυσίδες ανά 
τον κόσμο και εκτοξεύθηκε το 
κόστος. Τότε οι ναυτιλιακές 
μετέφεραν τον αυξημένο ναύ-
λο στους καταναλωτές, οδη-
γώντας σε άνοδο τις τιμές και 
προκαλώντας έτσι την επιτά-
χυνση του πληθωρισμού. Ο 
ναύλος σε ορισμένα δρομο-
λόγια ανάμεσα στην Ασία και 
τις ΗΠΑ είχε εκτοξευθεί και 
υπερέβαινε τα 20.000 δολ. ανά 
κιβώτιο, περίπου πενταπλάσι-
ος από τα σημερινά επίπεδα. 
Στο μεταξύ, οι επιχειρήσεις 
έχουν διαμορφώσει ανακλα-

στικά από το χάος της παν-
δημίας και πολλές έχουν συ-
γκεντρώσει αποθέματα ώστε 
να μη μείνουν χωρίς εμπορεύ-
ματα. Οπως τονίζει ο Γέσπερ 
Μπροντέν, διευθύνων σύμβου-
λος του ομίλου Ingka, οι επι-
θέσεις στη διώρυγα του Σου-
έζ έχουν αναγκάσει τα πλοία 
να κάνουν τον περίπλου της 
Αφρικής και να επιμηκύνουν 
έτσι το ταξίδι τους κατά περί-
που 10 ημέρες, αλλά αυτό δεν 
έχει έως τώρα αντίκτυπο στους 
καταναλωτές. Τώρα, όμως, όλο 
και περισσότερες επιχειρήσεις 
επιστρέφουν σταδιακά στις 
προ της πανδημίας συνήθειές 
τους και κρατούν λιγότερα 
αποθέματα βασιζόμενες στις 
έγκαιρες παραδόσεις. Αυτό ση-
μαίνει ότι θα είναι πολύ πιο ευ-
άλωτες αν συνεχιστεί το διπλό 
έμφραγμα στις δύο διώρυγες.

Οι δίσκοι βινυλίου επιστρέφουν, 
τα αντισηπτικά για τα χέρια φεύ-
γουν. Οι αλλαγές που έκανε η 
βρετανική στατιστική υπηρεσία 
στο καλάθι των προϊόντων που 
παρακολουθεί για να καταρτίσει 
τον δείκτη του πληθωρισμού 
αποκαλύπτουν μια αξιοσημείω-
τη μεταβολή στις καταναλωτικές 
συνήθειες των Βρετανών – και 
πιθανότατα όχι μόνο.

Η εθνική στατιστική υπηρε-
σία προσθέτει επίσης στο καλά-
θι του πληθωρισμού τις φριτέζες 
αέρος, τις ρυζογκοφρέτες και το 
ψωμί χωρίς γλουτένη, καθώς οι 
διατροφικές συνήθειες εμφανί-
ζουν αισθητές αλλαγές.

Συγκεκριμένα, η στροφή των 
Βρετανών προς πιο υγιεινές τρο-
φές είχε ως αποτέλεσμα να προ-
στεθούν στο καλάθι το σπρέι 
μαγειρικού λαδιού, το ηλιέλαιο 
και οι σπόροι κολοκύθας.

Η εκτίναξη του κόστους του 
ρεύματος έπειτα από τη ρω-
σική εισβολή στην Ουκρανία 
οδήγησε σε μεγάλη ζήτηση για 
φριτέζες αέρος, οι οποίες είναι 
ενεργειακά πιο οικονομικές. 
Σύμφωνα με την εθνική στατι-
στική υπηρεσία, οι δαπάνες για 
τις φριτέζες αέρος αυξήθηκαν 
κατά 30% από το 2021 έως το 
2022, καθώς οι συσκευές αυτές 
θεωρούνται πλέον απαραίτητες 
στις κουζίνες των Βρετανών.

Αντιθέτως, οι καναπέδες-
κρεβάτια και τα ολόκληρα ψη-
μένα κοτόπουλα δεν θα συ-
νυπολογίζονται πλέον στον 
πληθωρισμό. Οι αλλαγές αυτές 
έγιναν στο πλαίσιο της ετήσιας 

αναθεώρησης των καταναλω-
τικών προϊόντων και των υπη-
ρεσιών που διαμορφώνουν τον 
μηνιαίο δείκτη πληθωρισμού. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι οι δί-
σκοι βινυλίου βγήκαν από το 
καλάθι του πληθωρισμού το 

1992, καθώς την εποχή εκεί-
νη αντικαταστάθηκαν από τα 
cd. Η αναβίωση του βινυλίου 
αποτελεί αναδυόμενη τάση, με 
τις πωλήσεις δίσκων να ξεπερ-
νούν τελευταία τις πωλήσεις 
cd στη Βρετανία. Μάλιστα, με 
την κυκλοφορία δίσκων από 
την Τέιλορ Σουίφτ και τους 
Rolling Stones, οι πωλήσεις 
αυτής της κατηγορίας άγγι-
ξαν πέρυσι τα υψηλότερα επί-
πεδα από το 1990, σημειώνει 
το Bloomberg, επικαλούμενο 
στοιχεία της ένωσης British 
Phonographic Industry, κα-
θώς η βιομηχανία του βινυλίου 
αντιστέκεται στη μαζική στρο-
φή στο streaming μουσικής.

«Συχνά το καλάθι αντανα-
κλά την υιοθέτηση μιας νέας 
τεχνολογίας, αλλά η επιστρο-
φή των δίσκων βινυλίου δείχνει 
πως η αναβίωση πολιτιστικών 
τάσεων μπορεί να επηρεάσει τις 
δαπάνες μας», δήλωσε ο Ματ 
Κόρντερ, αναπληρωτής διευ-
θυντής για τις τιμές στην εθνι-
κή στατιστική υπηρεσία. «Επί-
σης, βλέπουμε τον αντίκτυπο 
της πανδημίας να “σβήνει”, με 
την αφαίρεση του αντισηπτικού 
για τα χέρια, λόγω της μειωμέ-
νης ζήτησης». Οι αλλαγές θα 
εφαρμοστούν με τα στοιχεία του 
πληθωρισμού για τον Φεβρουά-
ριο, που θα ανακοινωθούν στις 
20 Μαρτίου. Αυτή τη στιγμή ο 
πληθωρισμός στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο διαμορφώνεται στο 4% 
και εμφανίζει απότομη αποκλι-
μάκωση από τα διψήφια επίπεδα 
στα οποία είχε φτάσει.

Τα πλοία που διέρχονται τώρα από τη διώρυγα του Παναμά χρεώνονται με οκταπλάσια διόδια σε σύγκριση με 
τις περιόδους εύρυθμης λειτουργίας της. Οι ναυτιλιακές εταιρείες προετοιμάζονται για μήνες αβεβαιότητας στις 
πλωτές οδούς, από τις οποίες διήλθε πέρυσι περίπου το 18% του παγκόσμιου εμπορίου.
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Η Βρετανία αναθεωρεί 
τον κατάλογο των προ-
ϊόντων που διαμορφώ-
νουν τον δείκτη τιμών.

Συμφωνία ελεύθερου εμπορίου 
με τέσσερις ευρωπαϊκές χώρες 
που δεν είναι μέλη της Ευρωπα-
ϊκής Ενωσης υπέγραψε η Ινδία.

Η συμφωνία υπεγράφη με 
την European Free Trade Asso-
ciation (EFTA), που αποτελείται 
από τη Νορβηγία, την Ελβετία, 
την Ισλανδία και το Λιχτενστά-
ιν. Στο πλαίσιο της συμφωνίας, 
θα γίνουν επενδύσεις ύψους 100 
δισ. δολαρίων στην Ινδία, όπως 
δήλωσε ο υπουργός Εμπορίου 
της χώρας. Σημειώνεται ότι και 
το Ηνωμένο Bασίλειο βρίσκε-
ται σε διαπραγματεύσεις για μια 
συμφωνία ελεύθερου εμπορίου 
με την Ινδία, τα τελευταία δύο 
χρόνια.

«Αυτή η συνθήκη-ορόσημο 
υπογραμμίζει τη δέσμευσή μας 
να ενισχύσουμε την οικονομική 
πρόοδο και να δημιουργήσουμε 
ευκαιρίες για τη νεολαία μας», 
δήλωσε ο Ινδός πρωθυπουργός 
Ναρέντρα Μόντι. «Η εποχή που 
έρχεται θα φέρει περισσότερη 
ευημερία και αμοιβαία ανάπτυξη 
καθώς ενισχύουμε τους δεσμούς 
μας με τα κράτη της EFTA», πρό-
σθεσε. Η συμφωνία έρχεται έπει-
τα από σχεδόν 16 χρόνια δια-
πραγματεύσεων, σημειώνει το 
BBC. Βάσει αυτής, η Ινδία θα 
άρει τους περισσότερους δα-

σμούς που επιβάλλονται στις 
εισαγωγές βιομηχανικών προϊ-
όντων από τις τέσσερις χώρες, 
με αντάλλαγμα επενδύσεις που 
θα γίνουν τα επόμενα 15 χρόνια.

Οι επενδύσεις αναμένονται 
σε μια σειρά κλάδων, συμπερι-
λαμβανομένων των φαρμακευτι-

κών προϊόντων, των μηχανημά-
των και της μεταποίησης.

«Η συμφωνία ενισχύει την 
πρόσβαση στην αγορά και απλο-
ποιεί τις τελωνειακές διαδικασί-
ες, διευκολύνοντας την επέκτα-
ση των δραστηριοτήτων των 
επιχειρήσεων της Ινδίας και της 
EFTA στις αντίστοιχες αγορές», 
ανέφερε σε ανακοίνωσή της η 
EFTA. Τα τελευταία δύο χρόνια, 
η Ινδία έχει υπογράψει εμπορι-
κές συμφωνίες με την Αυστρα-
λία και τα Ηνωμένα Αραβικά 
Εμιράτα.

Οικονομική συμφωνία
με τέσσερις ευρωπαϊκές
χώρες υπέγραψε η Ινδία

Διπλή απειλή από Παναμά
και Σουέζ στο διεθνές εμπόριο

Στο καλάθι πληθωρισμού ξανά οι δίσκοι βινυλίου

Πάνω από 30% μειώθηκε ο όγκος φορτίων που διέρχεται από τις δύο διώρυγες

Προβλέπεται άρση 
δασμών σε εισαγό-
μενα προϊόντα και 
επενδύσεις ύψους 
100 δισ. δολαρίων 
στην ασιατική χώρα.

Οι δίσκοι βινυλίου βγήκαν από το βρετανικό καλάθι του πληθωρισμού το 
1992, καθώς την εποχή εκείνη αντικαταστάθηκαν από τα cd. Η αναβίωση 
του βινυλίου αποτελεί μία αναδυόμενη τάση, με τις πωλήσεις δίσκων να 
ξεπερνούν τελευταία τις πωλήσεις cd στη Βρετανία.

R
EU

TE
R

S

Αιτίες, ο κίνδυνος 
από τις επιθέσεις 
των Χούθι στην Ερυ-
θρά Θάλασσα και 
η ξηρασία στη χώρα 
της Κ. Αμερικής – 
Πρώτοι κραδασμοί 
σε επιχειρήσεις.
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Κατακόρυφη ήταν η αύξηση των
αγοραπωλησιών κατοικιών, όπως
επίσης και των τιμών πώλησης
κατά τη διάρκεια του εννεαμήνου
του 2023 στην Αττική, καθώς το
πρόγραμμα «Σπίτι μου» και οι αλ-
λαγές που έγιναν στη «χρυσή βί-
ζα» είχαν καταλυτικό ρόλο στην
απότομη μεταβολή της ζήτησης
προς τα πάνω. 

Το συμπέρασμα αυτό προκύ-
πτει από τα στοιχεία του μητρώου
αξιών μεταβιβάσεων ακινήτων
της Γενικής Γραμματείας Πληρο-
φοριακών Συστημάτων, που επι-
μελήθηκε η Green Estate (TOPO
GES IKE).

Σύμφωνα με τα σχετικά στοι-
χεία, στην περιοχή του Πειραιά
σημειώθηκε ετήσια αύξηση των
αγοραπωλησιών κατά 85%, ενώ
η μέση τιμή πώλησης παρουσίασε
αύξηση κατά 28%, στα 1.216 ευ-
ρώ/τ.μ. 

Υπενθυμίζεται ότι τα στοιχεία
για τις αγοραπωλησίες, που πε-
ριλαμβάνονται στο μητρώο, προ-
έρχονται από τα συμβόλαια που
κατατίθενται και επομένως, σε
πολλές περιπτώσεις, ως τίμημα
αναγράφεται η αντικειμενική
αξία του ακινήτου και όχι η πραγ-
ματική τιμή, στην οποία πραγ-
ματοποιήθηκε η εκάστοτε αγο-

ραπωλησία. Ετσι εξηγείται και
το χαμηλό ύψος των τιμών, σε
πολλές καταχωρίσεις. 

Η εναλλακτική του Πειραιά
Ο Πειραιάς εξελίχθηκε πολύ

γρήγορα σε «διέξοδο» για τους
επενδυτές από χώρες εκτός Ε.Ε.,
λόγω της διατήρησης του ελάχι-
στου ορίου επένδυσης στις
250.000 ευρώ (αντί για 500.000
ευρώ που ισχύει από την 1η Αυ-
γούστου του 2023 στα βόρεια,
στα νότια προάστια και στο κέν-
τρο της Αθήνας). 

Ακόμα πιο χαρακτηριστικό,
είναι ότι στον Πειραιά η μέση
αξία της κάθε συναλλαγής αυξή-
θηκε πέρυσι κατά 44%, αγγίζοντας
τα 94.100 ευρώ. Αυτό οφείλεται
στο γεγονός ότι τα ακίνητα που
πωλήθηκαν ήταν μεγαλύτερα κα-
τά 9 τ.μ. (77 τ.μ. από 68 τ.μ. το
2022), αλλά και νεότερα κατά έξι
χρόνια, καθώς το μέσο έτος κα-
τασκευής ήταν το 1983, αντί για
το 1977 το 2022.

Σημαντικές αυξήσεις του αριθ-
μού των συναλλαγών σημειώθη-
καν όμως και σε άλλες περιοχές
της Αττικής. Για παράδειγμα, στα
νότια προάστια, η ετήσια αύξηση
άγγιξε το 47%, ενώ η μέση τιμή
ανά τ.μ. κατέγραψε επίσης αύ-
ξηση κατά 37%. Στο κέντρο της
Αθήνας, η αύξηση ήταν της τά-
ξεως του 22% σε ό,τι αφορά τις
τιμές και του 24% σε ό,τι αφορά
τον αριθμό των πράξεων που κα-
ταχωρίσθηκαν στο μητρώο.

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Green Estate, ακόμα μεγαλύτερη
είναι η αύξηση της μέσης αξίας
ανά συναλλαγή, σε σχέση με το
2021. Στην Αθήνα, μέσα σε μια
διετία, οι κατοικίες που πωλήθη-
καν κόστισαν 36% περισσότερο,
από 79.589 ευρώ το 2021, σε
107.935 το 2023. Αντίστοιχα, στα

νότια προάστια, η τιμή του μέσου
ακινήτου που μεταβιβάστηκε το
2023, ήταν κατά 49% υψηλότερη
έναντι του 2021. Στα βόρεια προ-
άστια, η αύξηση κατά την περίοδο
2021-2023 άγγιξε το 32%, ενώ
στα δυτικά προάστια, το 48%.

Οπως τονίζεται χαρακτηριστι-
κά από την Green Estate, «το εν-
νιάμηνο του 2023 ενισχύθηκε η
ανοδική τάση στην αγορά κατοι-
κιών στην Αττική με μεγάλο “νι-
κητή” τα νότια προάστια όπου η
αύξηση ήταν πολύ μεγάλη. Φαί-
νεται ξεκάθαρα ότι η αλλαγή της
πολιτικής για την Golden Visa
έπαιξε τον ρόλο της στη διαμόρ-
φωση της αγοράς στις περιοχές

αυτές συνολικά. Επιπλέον, είναι
ξεκάθαρη και η αύξηση της δη-
λωμένης αξίας των ακινήτων που
ξεπερνάει κατά πολύ τα προηγού-
μενα χρόνια, ιδιαιτέρως στις πε-

ριοχές, όπου παρέμεινε το ποσό
των 250.000 ευρώ στην Golden
Visa». 

Υπενθυμίζεται ότι στις συναλ-
λαγές που γίνονται με ξένους αγο-
ραστές, ή με τη μεσολάβηση τρα-
πεζικού ιδρύματος, κατά κανόνα,
η αναγραφόμενη τιμή στο συμ-
βόλαιο αγοραπωλησίας είναι η
πραγματική. Στον αντίποδα, στις
συναλλαγές που γίνονται με απο-
κλειστική χρήση ίδιων κεφαλαίων
με αγοραστές Ελληνες, το συνη-
θέστερο είναι να αναγράφεται η
αντικειμενική τιμή, η οποία είναι
και πολύ χαμηλότερη πλέον, παρά
τις αναπροσαρμογές που έγιναν
στις αρχές του 2022 και βασίστη-

καν στις τιμές που ίσχυαν το 2021.
Από τις περιοχές που κατέγραψαν
τη μεγαλύτερη αύξηση το 2023
ξεχώρισαν σημεία περιφερειακά
της Αττικής, όπως ο Μαραθώνας
και τα Σπάτα με αυξήσεις 69%
και 65% σε μόλις 12 μήνες, καθώς
επίσης και σημεία των νοτίων
προαστίων, όπως για παράδειγμα
η Νέα Σμύρνη και η Καλλιθέα,
όπου η μέση αύξηση των
τιμών/τ.μ. ανήλθε σε 63% και
54% αντίστοιχα. Σημαντικές αυ-
ξήσεις καταγράφονται επίσης
στον Διόνυσο με 50%, στη Γλυ-
φάδα με 45%, στη Λυκόβρυση-
Πεύκη με 43% και στην Ηλιού-
πολη με 42%.

Η «χρυσή βίζα» άλλαξε την αγορά της κατοικίας
Εκτίναξη αριθμού συναλλαγών και αύξηση μέσης αξίας – Κέντρο, Πειραιάς, νότια προάστια οι πρωταγωνιστές

<<<<<<

Στις συναλλαγές που γί-
νονται με ξένους αγο-
ραστές, κατά κανόνα, η
αναγραφόμενη τιμή
στο συμβόλαιο είναι η
πραγματική.

<<<<<<

Tο εννιάμηνο του 2023
ενισχύθηκε η ανοδική
τάση στην αγορά κατοι-
κιών στην Αττική με με-
γάλο «νικητή» τα νότια
προάστια όπου η αύξη-
ση ήταν πολύ μεγάλη.

Ούτε λίγο ούτε πολύ, ό,τι πούμε
ισχύει για τα κέντρα όλων των
πόλεων της χώρας μας, με τις δια-
φοροποιήσεις να εστιάζονται πε-
ρισσότερο αφενός στο πώς ορί-
ζεται το κέντρο της κάθε πόλης
και αφετέρου στο τι έργα έγιναν
και γίνονται εντός και στην πε-
ριφέρεια αυτών των κέντρων.

Παρόλο που δεν υπάρχει ένας
κοινά αποδεκτός ορισμός του
«εξευγενισμού», εντούτοις μπο-
ρούμε να τον χαρακτηρίσουμε,
στη βασική του μορφή, σαν την
εξελικτική πορεία της αλλαγής
του χαρακτήρα μιας περιοχής με
την εισροή ατόμων (και επιχειρή-

σεων) με μεγαλύτερη οικονομική
επιφάνεια που σιγά-σιγά εκτοπί-
ζουν τους παραδοσιακούς κατοί-
κους (και επιχειρήσεις) που στην
πλειοψηφία τους συνήθως είναι
χαμηλότερης οικονομικής επιφά-
νειας.

Ο εξευγενισμός δεν είναι θέμα
μονοδιάστατο. Αντιθέτως, είναι
πολυσύνθετο και πολυδιάστατο
και έχει τα θετικά αλλά και τα αρ-
νητικά του.            

Στα θετικά του συνήθως εν-
τάσσονται η μείωση στην εγκλη-
ματικότητα, η αύξηση της αξίας
των ακινήτων, η ενθάρρυνση της

ανάπτυξης και η αύξηση της βιω-
σιμότητάς της, η σταθεροποίηση
των περιοχών που βρίσκονται σε
παρακμή, η αύξηση στην κοινω-
νική σύνθεση, η αύξηση των δη-
μοσιονομικών εσόδων σε τοπικό
επίπεδο κ.λπ.

Στα αρνητικά του εντάσσονται
η μείωση στην προσιτή στέγαση,
η «εκδίωξη» πληθυσμού μέσω αυ-
ξήσεων σε τιμές και ενοίκια, η
μείωση του ενδιαφέροντος στην
πολιτική συμμετοχή, η απώλεια
κοινωνικής ποικιλομορφίας με τη
δημιουργία πλούσιων γκέτο κ.λπ.
Είναι δε φανερό, πως κάποια θε-

τικά και αρνητικά μπορεί να είναι
αλληλοσυγκρουόμενα ή να εν-
τάσσονται και στις δύο κατηγορίες
επειδή παίζει ρόλο από ποια οπτι-
κή γωνία το βλέπει κάποιος.

Φυσικά θα εθελοτυφλούσαμε
αν βλέπαμε τον εξευγενισμό σαν
μια αρνητική έννοια. Ειδικά στην
περίπτωσή μας, είναι περισσότερο
το αποτέλεσμα μιας σειράς από
κακούς χειρισμούς και αποτυχίας
από το να ξεχωρίσουμε το δάσος
από το δέντρο. Η γενεσιουργός
αιτία ήταν η αστική εξάπλωση.
Μια εξάπλωση που ενθαρρύνθηκε
σε μεγάλο βαθμό από την αλόγι-

στη επέκταση των πολεοδομικών
ζωνών και την αποκέντρωση υπη-
ρεσιών, χωρίς να γίνεται ορθο-
λογιστική αξιοποίηση των μέγι-
στων δυνατοτήτων των παραδο-
σιακών αστικών περιοχών.            

Αυτό επέφερε στην πορεία του
χρόνου την υποβάθμιση των αστι-
κών κέντρων, βάζοντάς τα σε μια
παρατεταμένη φθίνουσα πορεία
όπου οι υποδομές έφθασαν σε
σημείο αχρήστευσης, ο παραδο-
σιακός πληθυσμός εγκαταστάθηκε
αλλού, και το real estate αφέθηκε
έρμαιο της φθοράς του χρόνου,
του καιρού και της νέας κουλτού-

ρας αφού οι νέοι χρήστες του ήταν
σε μεγάλο βαθμό άτομα χαμηλής
εισοδηματικής στάθμης –είτε οι-
κονομικοί μετανάστες ή/ και αι-
τητές ασύλου– που καμία σχέση
δεν έχουν με το τι θεωρούμε πα-
ραδοσιακό πληθυσμό. 

Όταν ένα κέντρο παραπαίει,
έρχεται η στιγμή που καθιστά
την ανάπλαση αναγκαία και επι-
βεβλημένη. Η αστική ανάπλαση
δεν μπορεί να αποτελείται από
μεμονωμένες πράξεις αναπλάσεων
δημοσίων ή ιδιωτικών έργων. Η
αστική ανάπλαση στόχο έχει την
πρόκληση αλλαγών στην κοινω-

νικοοικονομική σύνθεση των κα-
τοίκων της περιοχής της.

Έχοντας αυτό υπόψη, δεν είναι
υπερβολή αν πούμε πως τα αστικά
κέντρα όλων των πόλεών μας
έχουν μεγάλο δρόμο να διανύσουν
μέχρι να θεωρηθούν εξευγενι-
σμένα.

Όλα όμως βρίσκονται σε δια-
φορετικό στάδιο ολοκλήρωσης
και αυτό είναι λογικό, αφού το
κάθε ένα είχε ένα διαφορετικό
σημείο εκκίνησης, μια διαφορε-
τική τοπική αρχή με διαφορετικά
οράματα, διαφορετικές προτεραι-
ότητες και διαφορετική οικονο-
μική άνεση και διαχείριση πόρων.            

Παράλληλα, το κεντρικό κράτος
απέτυχε στο να δημιουργήσει
εκείνο το πλέγμα κινήτρων, αν-
τικινήτρων, θέσπιση αποδοτικών
διαδικασιών και εκμετάλλευση
του θετικού οικονομικού κλίματος
έτσι ώστε να προωθηθεί ο εξευ-
γενισμός των αστικών κέντρων
με τον σωστό τρόπο.

Στην μέχρι τώρα πορεία προς
τον εξευγενισμό των κέντρων, η
Λευκωσία φαίνεται να πετυχαίνει
πιο πολλά από τα θετικά του και
η Λεμεσός να πετυχαίνει πιο πολ-
λά από τα αρνητικά του, με τις
υπόλοιπες πόλεις να κινούνται
ενδιάμεσα. Τα κλειδιά προς το
μέλλον βρίσκονται στην επιτυχία
ή όχι της μεταρρύθμισης της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης, στην ιδιω-
τική πρωτοβουλία και στις έξυπνες
λύσεις που μπορεί να προωθήσει
το κεντρικό κράτος. Είναι ανα-
γκαίο οι τρεις πυλώνες να συνερ-
γαστούν άψογα. Ο χρόνος θα δεί-
ξει.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Δεν είναι υπερβολή αν
πούμε πως τα αστικά
κέντρα όλων των πόλε-
ών μας έχουν μεγάλο
δρόμο να διανύσουν
μέχρι να θεωρηθούν
εξευγενισμένα. Η αστική ανάπλαση στόχο έχει την πρόκληση αλλαγών στην κοινωνικοοικονομική σύνθεση των κατοίκων της περιοχής της.



O άνθρωπος που επινόησε τον Μα-
ραθώνιο ∆ρόμο ως αγώνισμα για 
τους πρώτους σύγχρονους Ολυμπι-
ακούς Αγώνες δεν είχε καμία σχέ-
ση με τον αθλητισμό. Κοντούλης 
και ευτραφής, ο Μισέλ Μπρεάλ 
αντλεί την ιδέα του από το δικό 
του επαγγελματικό πεδίο. Στο 1ο 
Ολυμπιακό Συνέδριο που πραγμα-
τοποιείται στη Σορβόννη στις 23 
Ιουνίου 1894, ο Γάλλος ελληνιστής 
και φιλόλογος συνδέει την αναβί-
ωση των Αγώνων με την ενωμέ-
νη Ευρώπη, όμως δεν κάνει καμία 
αναφορά στο ιστορικό συμβάν. 
Τέσσερις μήνες αργότερα, ζητάει 
με επιστολή από τον βαρόνο Πιερ 
ντε Κουμπερτέν να διερευνήσει 
τη δυνατότητα ενός αγώνα αντο-
χής από τον Μαραθώνα στην Πνύ-
κα, καθώς αυτό θα τόνιζε τον αρ-
χαίο χαρακτήρα των αγώνων. «Η 
σύλληψη είναι ιδιοφυής και είναι 
αυτή που μας εξοικειώνει με την 
έννοια του υπερβάλλειν εαυτόν, 
το να αγωνίζεσαι, δηλαδή, πέρα 
από τις δυνάμεις σου. Ωστόσο, τη 
στιγμή που προτείνει το αγώνι-
σμα δεν γνωρίζει ούτε την ακριβή 
απόσταση των 42,195 χλμ. ούτε, 
βέβαια, έχει εικόνα της ακραίας 
επίδοσης που ζητάει από τους δρο-
μείς», αναφέρει η Χριστίνα Μητσο-
πούλου, μία εκ των τριών επιμε-
λητών της έκθεσης «Olympism. 
Modern Invasion, Ancient Legacy» 
που θα παρουσιαστεί στο Λούβρο 
τον επόμενο μήνα. 

«Ο Μαραθώνιος ∆ρόμος συ-
νιστά για τον Μπρεάλ ορόσημο 
για την ελληνική και ευρωπαϊκή 
ιστορία, καθώς είναι το γεγονός 
που διασφαλίζει την ειρήνη στην 
ευρωπαϊκή ήπειρο και την κατο-
πινή πολιτισμική της εξέλιξη. Αν 
το σκεφτείτε, αυτός ο συνειρμός 
είναι τραβηγμένος από τα μαλ-
λιά, αλλά εξυπηρετεί το αφήγημα 
της εποχής και γίνεται δεκτός και 
από τους Ελληνες με ενθουσιασμό, 
καθώς η χώρα προσπαθεί να συ-
γκροτήσει την εθνική της ταυτό-
τητα πατώντας στην αρχαία κλη-
ρονομιά της».

Η έκθεση του Λούβρου, σε συ-

νεργασία με τη Γαλλική Σχολή 
Αθηνών, με 106 έργα –πίνακες, 
γλυπτά, νομίσματα, αγγεία αλ-
λά και επιστολές, σκίτσα, καρτ 
ποστάλ, φύλλα γραμματοσήμων 
από σπουδαίους ελληνικούς και 
ξένους φορείς–, εκκινεί από το 
ολυμπιακό Παρίσι του 1894. Προ-
βάλλει τις προσωπικότητες που 
δούλεψαν για τη θεμελίωση των 
σύγχρονων Αγώνων (1896) τόσο 
από τη γαλλική όσο και την ελ-
ληνική πλευρά, όπως ο ιστορι-
κός Σπυρίδων Λάμπρος, το «alter 
ego» του Μπρεάλ, και αποκαλύ-
πτει άγνωστες πτυχές από την 
πρώτη διοργάνωση και τη Μεσο-
λυμπιάδα που ακολούθησε στην 
επέτειο των δέκα χρόνων (1906). 
Η έκθεση συνεχίζει με τις εμ-

βληματικές φιγούρες των Μισέλ 
Μπρεάλ και Eμίλ Ζιλιερόν, του 
καλλιτέχνη των πρώτων Ολυμπι-
ακών Αγώνων. Οι δύο αυτοί άν-
δρες είναι οι πυλώνες πάνω στους 
οποίους βασίζει την υπόθεσή της 

η επιμελητική ομάδα (Αλεξάντρ 
Φαρνού, πρώην διευθυντής της 
Γαλλικής Σχολής Αθηνών, καθη-
γητής Ελληνικής Αρχαιολογίας 
και Ιστορίας της Τέχνης στο Πα-
νεπιστήμιο της Σορβόννης, Βιο-

λέν Ζαμέ, γενική επιμελήτρια του 
Τμήματος Ελληνικών, Ετρουσκι-
κών και Ρωμαϊκών Αρχαιοτήτων 
στο Μουσείο του Λούβρου, και 
Χριστίνα Μητσοπούλου, αρχαιο-
λόγος της Γαλλικής Σχολής Αθη-

νών και διδάσκουσα στο Πανεπι-
στήμιο Θεσσαλίας) σχετικά με τη 
συμβολή της αρχαιολογίας στην 
αναβίωση των Αγώνων.  

«Συστήνουμε τον Μπρεάλ ως το 
“think tank” πίσω από την επινόη-
ση του Μαραθωνίου και τον Ζιλιε-
ρόν ως τον άνθρωπο που βρίσκεται 
πίσω από την οπτική ταυτότητα 
της σύγχρονης Ολυμπιάδας. Και 
των δύο η δράση επικεντρώνεται 
στη σύνδεση του κόσμου της αρ-
χαιότητας με τη σύγχρονη εποχή», 
εξηγεί η κ. Μητσοπούλου. 

To φθινόπωρο του 1876, o Ελ-
βετός ζωγράφος Εμίλ Ζιλιερόν 
φθάνει στην Αθήνα. «Ο Σλήμαν 
έχει μόλις ανακαλύψει τους τά-
φους στις Μυκήνες. Στην πρω-
τεύουσα επικρατεί αρχαιολογι-

κός αναβρασμός», σχολιάζει η κ. 
Μητσοπούλου. Ο Ζιλιερόν απο-
φασίζει να μείνει και αμέσως δι-
κτυώνεται. ∆ουλεύει δίπλα στον 
Ερρίκο Σλήμαν και στον Αρθουρ 
Εβανς, τον ανασκαφέα της Κνω-

σού, συνεργάζεται με τον Πανα-
γή Καββαδία στην ανασκαφή της 
Ακρόπολης, είναι παρών στην 
ανακάλυψη του αρχαίου τύμβου 
στον Μαραθώνα. «Οποια πέτρα 
κι αν σήκωνες, ο Ζιλιερόν ήταν 
από κάτω. Για αυτό και είναι ο 
κατάλληλος για να “προικίσει” 
την ολυμπιακή διοργάνωση με 
εικόνες», υποστηρίζει η Ελληνίδα 
επιμελήτρια. Η έκθεση παρουσι-
άζει τόσο τις καρτ ποστάλ και τα 
πρώτα συλλεκτικά γραμματόση-
μα των Αγώνων που σχεδίασε ο 
Ζιλιερόν, τα οποία και αντιπαρα-
βάλλει με τα αρχαία αντικείμενα 
που τα ενέπνευσαν, όσο και το 
εξώφυλλο που φιλοτέχνησε για 
το αναμνηστικό δίτομο άλμπουμ 
των Αγώνων. «Μέχρι το 2018 που 
αρχίσαμε να μελετάμε το αρχείο 
Gillieron –το οποίο δώρισε η οι-
κογένειά του στη Γαλλική Σχολή–, 
δεν γνωρίζαμε ποιος ήταν πίσω τα 
έργα. Μέσα από προσχέδια ταυ-
τίσαμε τα κύπελλα της Μεσολυ-
μπιάδας με τη δική του δουλειά, 
όπως και το Κύπελλο Λάμπρου 
που είναι η ελληνική απάντηση 
στο περίφημο Κύπελλο Μπρεάλ».

Η τελευταία ενότητα κάνει 
μνεία στην κινησιολογία των 
αθλητών με βάση τη μελέτη αγ-
γείων και αρχαίων συγγραμμά-
των, μιλάει για την πρώτη Πολι-
τιστική Ολυμπιάδα, ενώ εξετάζει 
και τον ρόλο της γυναίκας στους 
Αγώνες. «Ο Κουμπερτέν ανέλυσε 
λανθασμένα τα δεδομένα της αρ-
χαιότητας και απέκλεισε τις γυναί-
κες από τους σύγχρονους Ολυμπι-
ακούς. Ωστόσο, ο Ζιλιερόν βρήκε 
έναν τρόπο να τις “περάσει” στην 
εικονογραφία μέσα από μια καρτ 
ποστάλ που δείχνει ένα χορό γυ-
ναικών με πέπλα», υποστηρίζει η 
επιμελήτρια. «Μπορεί να εμπνέε-
ται από την επίσκεψη της Ντάν-
καν στην Αθήνα λίγα χρόνια νωρί-
τερα, αλλά και από την “Υδρία του 
Μειδία”, το ερυθρόμορφο αγγείο 
από το Βρετανικό Μουσείο που θα 
εκτεθεί στο Λούβρο. ∆ουλειά μας 
είναι να φέρουμε στο φως αυτές 
τις συνδέσεις». 

 Από 24/4 έως 16/9, www.louvre.fr.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

«Ο Μαραθωνομά χος», 1869, του Λουκ Ολιβιέ Μερσόν. Ο οπλίτης-δρομέας που έσπευσε στην Αθήνα για να μεταφέρει την είδηση της νίκης επί των Περσών στον Μαραθώνα. «Νενικήκαμεν», είπε και ξεψύχησε, όμως αποτέλεσε την 
έμπνευση για τον μεγαλύτερο αγώνα αντοχής στην ιστορία του ολυμπιακού κινήματος.

Κύ πελλο για το αγώ νισμα του Μαραθωνί ου ∆ρό μου και ά λλα αγωνί σματα 
της Μεσολυμπιά δας του 1906, βασισμέ νο σε κά νθαρο του Καβιρί ου.

Αττικό ερυθρόμορφο κύπελλο με δισκοβόλο και εξωτερικό διάκοσμο με άν-
δρες που γυμνάζονται. Του Ζωγράφου του Αντιφώντος.

Τμή μα παιδική ς σαρκοφά γου (ανά γλυφη πλά κα). Παρά σταση ερωτιδέ ων σε στά σεις αθλητώ ν. Ρώ μη, 175-225 μ.Χ., Μουσεί ο του Λού βρου, Τμή μα Ελληνικώ ν, 
Ετρουσκικώ ν και Ρωμαϊ κώ ν Αρχαιοτή των, Παρί σι, μό νιμο δά νειο στο Εθνικό  Μουσεί ο Αθλητισμού , Νί καια.
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Η έκθεση με 106 έρ-
γα προβάλλει τις εξέ-
χουσες προσωπικότη-
τες που δούλεψαν για τη 
θεμελίωση των σύγχρο-
νων Αγώνων τόσο από τη 
γαλλική όσο και από την 
ελληνική πλευρά.

Ο Μισέλ Μπρεάλ ήταν 
το «think tank» πίσω 
από την επινόηση
του Μαραθωνίου και
ο Εμίλ Ζιλιερόν εκείνος 
που δημιούργησε την 
εικόνα του σύγχρονου 
ολυμπιακού κινήματος.
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Ολυμπισμός στο Λούβρο
Η αναβίωση των Ολυμπιακών Αγώνων από το πρώτο συνέδριο στη Σορβόννη, το 1894, μέχρι την Αθήνα
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«Κοίτα ποιος ήρθε!» του Ray Cooney

Η Σάττι και η εθνική μας αυτογνωσία
Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΠΑΛΑΜΠΑΝΙΔΗ

Το τραγούδι της Μαρίνας Σάττι πυροδό-
τησε το πιο πρόσφατο επεισόδιο των 
καθ’ ημάς πολέμων της κουλτούρας. Μέ-
σα σε λίγα εικοσιτετράωρα γράφτηκαν 
όλες οι πιθανές απόψεις, από τις πιο επι-
κριτικές μέχρι τις πιο υμνητικές. Αξίζει, 
αλήθεια, τόσος ορυμαγδός για ένα ποπ 
τραγούδι που θα ακουστεί στο ετήσιο 
ευρωπαϊκό μας «πανηγυράκι»;

Ναι. Ενα τραγούδι που εξάπτει τα 
πάθη, που δεν μας αφήνει αδιάφορους, 
μάλλον έχει πετύχει φλέβα. Ανεξάρτη-
τα από τις προθέσεις του, κάτι μας λέ-
ει. Εξάλλου, έχει παρέλθει η εποχή της 
αυστηρής διάκρισης ανάμεσα σε υψη-
λές και ταπεινές μορφές τέχνης. ∆εν εί-
ναι πρώτη φορά που ένα «μαζικό» ιδίω-
μα, είτε πρόκειται για ποπ μουσική είτε 
για αστυνομική λογοτεχνία, για κόμικς, 
μπορεί να μας δίνει κλειδιά για να συλ-
λάβουμε «κάτι» που βρίσκεται εκεί έξω.

∆εν είμαι φαν της Μαρίνας Σάττι και 
πιθανόν δεν θα άκουγα το «Ζari» δεύτε-
ρη και τρίτη φορά. Ωστόσο, το τραγούδι, 
αδιαχώριστα από το βίντεο κλιπ που το 
συνοδεύει, ως κόνσεπτ που λέμε στα ελ-
ληνικά, είναι ένα βιτριολικό σχόλιο για 
την εθνική μας αυτοκατανόηση.

Φυσικά, η ιδέα της παρωδίας του φολ-
κλόρ που στοιχειώνει αυτή τη χώρα δεν 
είναι καινούργια. Το έχουν κάνει παλαι-
ότερα ο Χάρρυ Κλυνν, ο Τζίμης Πανού-
σης, ο Παπαϊωάννου στην τελετή λήξης 

των Ολυμπιακών του 2004. Το καινούρ-
γιο είναι ο τρόπος με τον οποίο η παρω-
δία αυτή επικαιροποιείται. Σύμφωνοι, 
όλα έχουν ειπωθεί, αλλά κάθε φορά τα 
πράγματα λέγονται αλλιώς εάν αλλάζει 
ο φορέας του μηνύματος, η μορφή που 
χρησιμοποιεί, το πλαίσιο μέσα στο οποίο 
εκφέρεται αυτό που θέλει να πει – ή να 
τραγουδήσει.

Στην περίπτωσή μας, η ζαριά παίζεται 
με ένα αθηναϊκό ποπ-(τ)ραπ-Bollywood 
«πειραγμένο» ιδίωμα, το οποίο μιλάνε 
και χορεύουν στους δρόμους της μη-
τρόπολης του Νότου παρέες κοριτσιών 
με υβριδικές καταγωγές και ταυτότητες, 
σλατίνες με ωδειακή φωνή. Βγάζει στο 
φως των ποπ προβολέων κάτι ακαθόρι-
στο που κυκλοφορεί ανάμεσά μας χωρίς 
να το συνειδητοποιούμε, τους μυριάδες 
μικροσκοπικούς μετασχηματισμούς στη 
σύνθεση της κοινωνίας μας, στην κουλ-
τούρα, στους κώδικές της. Και όλο αυ-
τό την ώρα που η Αθήνα μετατρέπεται, 
θέλει δεν θέλει, σε θεματικό πάρκο για 
τουρίστες και για το νέο ανθρωπολογικό 
είδος του digital nomad (με τη χαμηλό-
τερη ταχύτητα Ιντερνετ στην Ευρώπη, 
αλλά με πολύ προσεγμένα χίπστερ καφέ, 
που σε μεταφέρουν καθησυχαστικά στον 
αλγόριθμο του Σαν Φρανσίσκο). Ενώ η 
χώρα υποκύπτει στην αδιάκριτη σαγή-
νη του υπερτουρισμού, στα μπιτσόμπα-
ρα, στα υπόσκαφα, στα μέγκα πρότζεκτ 
τουριστικής κατοικίας. Ομως αυτή η πα-
ρωδία δεν γίνεται από τη σκοπιά ενός 

ελιτισμού που φρικιά με τη μαζικοποί-
ηση του γούστου και την εκπτώχευση 
της αυθεντικής μας ταυτότητας, αλλά 
με μια γνήσια σύγχρονη λαϊκότητα. Με 
τρυφερότητα σχεδόν για την Αθήνα, την 
πτωχευμένη επαρχιώτισσα με λάτε και 
τσαρούχια, ακόμη και για τον τουρίστα 
με τις άσπρες κάλτσες και το σανδάλι 
που τριγυρνάει σαν χαμένος στην Ομό-
νοια. Πιο προκλητικά, μοιάζει να είναι μια 
αυθάδης κριτική του περίφημου σχήμα-
τος περί πολιτισμικού δυισμού, το οποίο 
αντιπαραθέτει την Ελλάδα που εκσυγ-
χρονίζεται με την Ελλάδα που παραμένει 
καθηλωμένη στις αρχαϊκότητές της. Η 
αυθάδεια έγκειται στο ότι χρησιμοποι-
είται μια δυτική φόρμα, η ποπ, φορτω-
μένη όμως με ετερόκλιτα «ανατολίτικα» 
υλικά, για να σαρκάσει τους αρχαϊσμούς 
μιας δήθεν εκμοντερνισμένης ελληνικό-
τητας και την αδυναμία της χώρας μας 
να παραγάγει έναν γνήσιο πολιτισμικό 
εκσυγχρονισμό, ικανό να αναζωογονεί-
ται ενσωματώνοντας ό,τι είναι πραγμα-
τικά καινούργιο.

Η παρωδία αυτή είναι εκούσια, νομί-
ζω, και το πιστοποιεί η καρτ ποστάλ με 
την οποία κλείνει το βίντεο κλιπ: στο 
φόντο της ηλιόλουστης Ακρόπολης η 
Μαρίνα Σάττι στέλνει φιλιά στην Ευρώ-
πη από τη γενέτειρα της δημοκρατίας, 
της φιλοσοφίας, της φιλοξενίας «and a 
bunch of other long words». Και το πιο 
ενδιαφέρον είναι ότι η παρωδία εκφέ-
ρεται με τους κώδικες των υπαλλήλων 

κοινωνικών ομάδων, των «αόρατων» 
που, τελικά, μπορεί και να μιλάνε. Από 
τα σαρκαστικά παιδιά μιας χώρας μα-
ταιωμένης, που θέλει να πιστεύει ότι σε 
10 χρόνια (σε 20, σε 30, τι σημασία έχει 
από τη σκοπιά του αιώνιου ελληνικού 
φωτός) θα έχει γίνει ένας τόπος έλξης 
για ανθρώπους από όλο τον κόσμο που 
θα έρχονται εδώ να βρουν το νόημα της 
ζωής. Ενώ ξέρουμε ότι τίποτα τέτοιο δεν 
πρόκειται να συμβεί. Κι αν είναι έτσι, δι-
καιούται άραγε η ΕΡΤ να επιλέξει, με τα 
χρήματα του φορολογούμενου πολίτη, 
ένα τραγούδι που θα μας διαπομπεύ-
σει διεθνώς; Οσον αφορά το δικό μου 
μερίδιο στη φορολογία, θα το επικρο-
τούσα. ∆ιότι τα έθνη με αυτοπεποίθη-
ση είναι αυτά που μπορούν να κάνουν 
κριτική στον εαυτό τους, να τον παρω-
δούν, να τον τρολάρουν. Ετσι αποκτάς 
αυτογνωσία, είτε είσαι έθνος είτε ένας 
άνθρωπος μόνο.

Ασφαλώς δικαιούται κανείς να πει, 
παραφράζοντας τη Γερτρούδη Στάιν, 
ότι ένα τραγούδι είναι ένα τραγούδι. 
Και ότι, εν πάση περιπτώσει, μια χαρά 
είναι για τον «ελαφρύ» διαγωνισμό της 
Eurovision, χωρίς περιττές αναλύσεις, 
αντεγκλήσεις και φιλοσοφίες. Πόσο βα-
ρετή, όμως, θα ήταν η ζωή μας εάν τα 
πράγματα ήταν απλώς αυτό που είναι 
και τίποτα παραπάνω;

 
Ο κ. Γιάννης Μπαλαμπανίδης είναι πολιτικός 
επιστήμονας, συγγραφέας.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Σκοπευτήριο» του Μιχάλη Παπαδόπουλου
Συνεχίζονται οι παραστάσεις του έργου του 
Μιχάλη Παπαδόπουλου «Σκοπευτήριο» στο 
Θέατρο Χώρα μέχρι και τις 8 Απριλίου, σε 
σκηνοθεσία Μαρίας Μανναρίδου Καρσερά. 
Μια παράσταση σε συνεργασία της «Σόλο για 
Τρεις» με το θέατρο ΑντίΛογος. Ο τίτλος του 
έργου είναι εμπνευσμένος από το Σκοπευτή-
ριο της Καισαριανής, ένα μέρος μνημείο για 
τους διακόσιους αγωνιστές που εκτελέστη-
καν εκεί το 1944 από τους Ναζί. Ο συγγρα-
φέας σκόπιμα τοποθετεί τη δράση σε ένα 
διαμέρισμα δίπλα στο Σκοπευτήριο για να 
δείξει πως ο κίνδυνος του ρατσισμού ελλο-

χεύει ακόμα και σε μέρη που υπήρξαν πα-
τροπαράδοτα κέντρα αντίστασης στο φασι-
σμό. Ερμηνεύουν οι ηθοποιοί: Χάρης Κκολός, 
Χριστίνα Χριστόφια και Μιχάλης Καζάκας. Πα-
ραστάσεις Κυριακή 17, 24 Μαρτίου, ώρα 7:00 
μ.μ. Τέταρτη 20 Μαρτίου, ∆ευτέρα 25 Μαρ-
τίου, Τέταρτη 27 Μαρτίου ώρα 8:30 μ.μ. Πέ-
μπτη 21 Μαρτίου, στο Κινηματοθέατρο Πανό-
ραμα Ιδαλίου, ώρα 8:00 μ.μ. Παραστάσεις ώς 
8 Απριλίου στο Θέατρο Χώρα. Η παράσταση 
θα περιοδεύσει και στις άλλες πόλεις. Θεσμι-
κός Χορηγός: Υφυπουργείο Πολιτισμού. Πλη-

ροφορίες, κρατήσεις τηλέφωνο 9614780. 

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Τα ζώα δεν είναι παιχνίδι, ούτε μπιχλιμπίδι»
H ομάδα «χρώματα» της ∆ανάης Χρί-
στου σε συνεργασία με το θέατρο 
ένα, παρουσιάζουν την παιδική θεα-
τρική παράσταση «Τα ζώα δεν είναι 
παιχνίδι, ούτε μπιχλιμπίδι» της Πωλί-
νας Θρασυβουλίδου. Ένα έργο βασι-
σμένο πάνω στην αγάπη των παιδιών 
προς τα ζώα και το αντίθετο! Πώς ένα 
ζώο μπορεί να κάνει τα παιδιά υπεύ-
θυνα χαρίζοντας τους ταυτόχρονα 
στιγμές απόλυτης χαράς και ευτυχίας! 
Μα πάνω από όλα μαθαίνει στα παι-
διά πως τα ζώα δεν είναι ούτε παιχνί-
δια ούτε μπιχλιμπίδια αλλά πιστοί και 
παντοτινοί φίλοι! Πρεμιέρα Σάββατο 
30 Μαρτίου και οι τακτικές παραστά-
σεις του έργου θα είναι κάθε Σάββα-

το και Κυριακή στις 11:00 στην Κύρια 
Σκηνή του θεάτρου ένα στη Λευκω-
σία για περιορισμένο αριθμό παρα-
στάσεων. Παίζουν: ∆ανάη Χρίστου και 
Βικτώρια Αριστείδου. Το έργο είναι 
εγκεκριμένο από το Υπουργείο Παι-
δείας για ηλικίες από 2 μέχρι 10 ετών. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 22348203.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Ψυχές στον Έρωτα»
Η γκαλερί Γκλόρια φιλοξενεί έναν από τους 
πιο σημαντικούς Έλληνες ζωγράφους, τον 
∆ημήτρη Αληθεινό. Η νέα έκθεση του εικαστι-
κού που φιλοξενείται στην γκαλερί έχει τίτλο 
«Ψυχές στον Έρωτα», και πρόκειται για έργα 
που ο Αληθεινός δημιούργησε τα τελευταία 
πέντε χρόνια και εκτίθενται για πρώτη φορά 
στην Κύπρο. Ο ∆ημήτρης Αληθεινός εξέθε-
σε πρώτη φορά στη Λευκωσία το 1983 κι από 
τότε παραμένει διαρκώς παρών στο πολιτιστι-
κό γίγνεσθαι της Κύπρου με εκθέσεις, κατα-
κρύψεις, διαλέξεις, εκδόσεις, δημοσιεύσεις. 
Στην έκθεσή του ο δημιουργός προσεγγίζει 
το θέμα του έρωτα διαχρονικά και τολμηρά, 
ερμηνεύοντας τόσο τις φωτεινές όσο και τις 
σκοτεινές πλευρές του. Τρυφερότητα, ωμό-
τητα, απόλαυση και ικεσία αναμιγνύονται 

και αναδεικνύονται σε είκοσι ένα εξαιρετικά 
σχέδια και πέντε πίνακες. ∆ιάρκεια έκθεσης 
έως 30 Μαρτίου. Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος 
Σώζου 3, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22762605.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μ
ια βροχερή μέρα του Οκτώβρη του 2015 
βρέθηκε το αρχείο. Τριάντα βαλίτσες 
σώθηκαν από τα σκουπίδια. Hταν σε 

κακή κατάσταση, με περιεχόμενο που εξαρ-
χής έμοιαζε καταδικασμένο να πεθάνει. Μι-
κρά πακετάκια, 350 περίπου, τυλιγμένα σε 
χαρτί ή μαντίλι, με επιστολές φυματικών 
που τελείωσαν τη ζωή τους στο νοσοκο-
μείο «Σωτηρία». Ειρωνεία. Aνθρωποι και 
επιστολές, ο μόνος τρόπος επικοινωνίας 
τους με τον έξω κόσμο, έμειναν στα αζή-
τητα, έτοιμα, ανά πάσα στιγμή, να πάρουν 
τον δρόμο χωρίς επιστροφή. 

Το «υλικό» διέσωσαν δύο εργαζόμενες, 
μοδίστρες, στο «Σωτηρία». Αντέδρασαν 
χωρίς δεύτερη σκέψη όταν άκουσαν τον 
θόρυβο και είδαν τις βαλίτσες να σωρεύ-
ονται στους κάδους. Αντιλήφθηκαν την 
αξία του υλικού, φώναξαν «τον πιο κατάλ-
ληλο να κατανοήσει» τη σημασία του, τον 
πνευμονολόγο Φώτη Βλαστό. Μέσα στους 
ερχόμενους μήνες προγραμματίζονται τα 
εγκαίνια ενός μικρού μουσείου στις εγκα-
ταστάσεις του νοσοκομείου. 

Τίποτα από αυτή την ιστορία δεν θα ήταν 
κατακτημένο και ορατό αν η σκηνοθέτις 
Μαριάννα Οικονόμου δεν κινητοποιούνταν 
πριν από τρία χρόνια, εν μέσω κορωνοϊ-
ού, να αναλάβει ένα χρέος και μια ευθύνη. 
Eδωσε στα γράμματα φωνή, ύστερα από 
80 χρόνια, και στους «ανώνυμους» νεκρούς 
πρόσωπο. Μεταξύ 1945 και 1975 εκατοντά-
δες φυματικοί πέθαναν εκεί. ∆εν τους ανα-
ζήτησε κανείς και θάφτηκαν σε ομαδικούς 
τάφους στον χώρο του νοσοκομείου. Τα, 
ανορθόγραφα, γράμματα από τις οικογέ-
νειες προς τους ασθενείς και αντίστροφα 
αποτυπώνουν και μια Ελλάδα, μετά τον Β΄ 
Παγκόσμιο Πόλεμο, σε ακραίες συνθήκες 
φτώχειας και εξαθλίωσης. Οι περισσότεροι 
ασθενείς ήταν άποροι από την επαρχία, οι 
οικείοι προσπαθούσαν να τους παρηγορή-

σουν, να τους στείλουν ό,τι μπορούσαν από 
το πενιχρό εισόδημά τους, αλλά και να τους 
κρατήσουν σε απόσταση. Το «στίγμα» του 
φυματικού ήταν αμείλικτο για τις οικογέ-
νειες, που απέκρυβαν την ασθένεια αλλά 
και την αιτία θανάτου. Ο απών / η απούσα 
ήταν αδιευκρινίστως «απόντες» για τους 
άλλους συγγενείς, συχνά και για τα ίδια τα 
παιδιά τους. 

«Μια σιωπή καλύπτει τη ζωή και τον 
θάνατό τους», όπως επισημαίνει η Μ. Οι-
κονόμου, η οποία συνεπικουρούμενη από 
μια μικρή, επιστημονική, ομάδα άρχισε να 
αναζητά ζώντες απογόνους. Με πολύ κόπο 
και επιμονή έψαξαν σε δημοτολόγια, σε 
απομακρυσμένα χωριά, σε, κάποτε απρό-
θυμες να συμβάλουν, δημόσιες υπηρεσίες. 
«Για κάποιους συγγενείς που εντοπίσαμε, 
η διατήρηση της λήθης ήταν προτιμότε-
ρη», σημειώνεται στους τίτλους του τέλους. 

Ο γκριζομάλλης πλέον Αντώνης έσπευσε 
από τη Γαλλία για να βρεθεί αντιμέτωπος 
με γράμματα και φωτογραφίες ενός πατέρα 
που δεν γνώρισε ποτέ. ∆ιάβασε όμως στις 
επιστολές της μητέρας του ότι «προσευχό-
ταν κάθε βράδυ για εκείνον να γυρίσει». 
«∆εν έλεγαν τη λέξη πέθανε, αλλά έφυγε. 
Σαν να μην έζησε», λέει στον φακό, σχεδόν 
λυγμικά, και ζητάει από τη Μ. Οικονόμου 
να διακόψει το γύρισμα για λίγο. 

Ο Νικόλας ομολογεί ότι για πρώτη φορά 
αντιλαμβάνεται, μέσα από την αλληλογρα-
φία με τη μητέρα του, τι είχε συμβεί. Ανά-
μεσα στα υπάρχοντα από τον νεκρό και μια 
παρτιτούρα. Εχουν διασωθεί μόνο τέσσερα 
μέτρα. Ο γιος του εκτελεί τη μελωδία του 
παππού του, ο μουσικός του ντοκιμαντέρ 
Βαγγέλης Φάμπας αναπτύσσει το μοτίβο 
της ταινίας. 

Oλα στους «Αζήτητους» (που προβλή-
θηκαν στο διαγωνιστικό πρόγραμμα του 
26ου ∆ιεθνούς Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσ-
σαλονίκης, το οποίο ολοκληρώνεται από-
ψε) κυλούν ανάμεσα στο σκοτάδι και στο 
φως, στο τραύμα και στη θεραπεία του. Το 
μουσείο είναι αναγκαίο, όπως και η συντή-
ρηση και μελέτη όσων αποκαλύπτονται 
στην ταινία. Είναι μέρος της ιστορίας του 
συναισθήματος και της χώρας. Μια αλυσί-
δα κράτησε έως τώρα τη μνήμη ζωντανή· 
από τις νοσηλεύτριες εκείνης της εποχής 
που φρόντιζαν τα υπάρχοντα των εκλιπό-
ντων έως τη σκηνοθέτιδα που αναδεικνύει 
το μέγεθος και το κόστος της απώλειας που 
δεν καταγράφεται. Της σιωπής, που έχει κι 
αυτή μια δική της ζωή.

Εφυγαν σαν να 
μην έζησαν

Οι φυματικοί του «Σωτηρία», 
μέσα από την αλληλογραφία 
τους, στους «Αζήτητους»
της ντοκιμαντερίστριας
Μαριάννας Οικονόμου.

ΕΚΘΕΣΗ

«The Violence
of Time»

Η γκαλερί Marginalia παρου-
σιάζει από την Παρασκευή 15 
Μαρτίου στον χώρο της την 
έκθεση ζωγραφικής του Χρί-
στου Αβραάμ με τίτλο «The 
Violence of Time». Η καλλιτε-
χνική πρακτική του Χρίστου 
Αβραάμ είναι μια αντανάκλα-
ση της προθυμίας του να εισ-
δύσει στα βάθη της ανθρώ-
πινης εμπειρίας, χωρίς να 
φοβάται να αντιμετωπίσει και 
να εξερευνήσει τις πιο σκοτει-
νές πτυχές της ύπαρξης. Μέ-
σω της έμπειρης και επιτήδει-
ας χρήσης τόσο του σχεδίου 
όσο και της, ζωγραφικής, της 
φωτογραφίας, των κόμικς και 
του κινηματογράφου, υφαί-
νει μια περίπλοκη ταπετσαρία 
δημιουργικότητας που απο-
τυπώνει την πολυπλοκότητα 
του ανθρώπινου συναισθήμα-
τος και σκέψης. Το έργο του 
Αβραάμ είναι εμποτισμένο με 
μια βαθιά αίσθηση αυτοεξευ-
τελισμού, στρέφοντας την 
κριτική του ματιά τόσο προς 
τον εαυτό του όσο και στον 
κόσμο γύρω του, χρησιμοποι-
ώντας συχνά το χιούμορ ως 
εργαλείο για να περιηγηθεί 
στα πιο σοβαρά και ερεβώ-
δη θέματα που θίγει. Γκαλερί 
Marginalia, Αρχιεπισκόπου 
Κυπριανού 15∆, Ε, Στρόβο-
λος. ∆ιάρκεια έκθεσης ώς 6 
Απριλίου. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 99657080, marginalia.

gallery@gmail.com

Η Αris Pro, σε συνεργασία με το Σατι-
ρικό Θέατρο, παρουσιάζει την κωμωδία 
του Ray Cooney «Κοίτα ποιος ήρθε!» σε 
σκηνοθεσία Μαριάννας Καυκαρίδου. Στο 
«Κοίτα ποιος ήρθε!» η φάρσα βρίσκει την 
πιο σπαρταριστή εκδοχή της, σατιρίζοντας 
μέσα από ψέματα, παραπλανήσεις, και 
απροσδόκητα συμβάντα τις ανθρώπινες 
αδυναμίες και πάθη. Η καταιγιστική δράση, 
οι απανωτές εκπλήξεις, παρεξηγήσεις και 
ανατροπές αλλά και οι άκρως απολαυστι-
κοί χαρακτήρες του έργου, συνθέτουν ένα 
«εκρηκτικό» σκηνικό που θα προσφέρει 
άφθονο γέλιο. Οι Βασίλης Μιχαήλ, Χάρης 
Αριστείδου, Μαριλένη Σταύρου, Αστέρω 
Κυπριανού, Σπύρος Γεωργίου, Ανδρέας 

Ρόζου και Γεωργία Νικολάου στήνουν μια 
κεφάτη, γεμάτη ρυθμό και τρελό χιούμορ 
παράσταση και μας υπόσχονται μια βραδιά 
πραγματικής ψυχαγωγίας και διασκέδα-
σης. ∆ύο οικογένειες, σε δυο διαφορετι-
κά μέρη του Λονδίνου, ζουν ευτυχισμέ-
νες χωρίς να γνωρίζουν η μία την ύπαρξη 
της άλλης. Μέχρι που ο έφηβος Χάρι, γιος 
της μίας οικογένειας και η Βίκι, κόρη της 
άλλης, γνωρίζονται στο διαδίκτυο και ανα-
καλύπτουν ότι ανάμεσα στους μπαμπάδες 
τους υπάρχουν απίστευτες ομοιότητες... 
Παραστάσεις: Παρασκευή 22, Σάββατο 23, 
Παρασκευή 29 και Σάββατο 30 Μαρτίου, 
ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22312940, 22421609.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

O Πέτρος και ο λύκος
Ο Ρώσος συνθέτης Sergei Prokofiev 
μας χάρισε την ξεχωριστή μουσική 
ιστορία «Ο Πέτρος και ο λύκος» την 
οποία «διηγούνται» μουσικά τα όρ-
γανα της ορχήστρας, αντιπροσωπεύ-
οντας τους πρωταγωνιστές της: τον 
μικρό Πέτρο, ένα πουλί, μια πάπια, 
μια γάτα, τον παππού αλλά και ένα 
λύκο που παραμονεύει κρυμμένος 
στο δάσος. Τη Συμφωνική Ορχήστρα 
Κύπρου θα διευθύνει ο μαέστρος 
Φράνσις Νεκτάριος Γκάυ και την 
ιστορία θα αφηγηθεί ο ηθοποιός Πέ-
τρος Γιωρκάτζης. Λευκωσία: Παρα-
σκευή 22 Μαρτίου, ∆ημοτικό Θέατρο 
Λατσιών, ώρα 6:30 μ.μ. Πληροφορί-

ες: 22 463144, www.cyso.org.cy 
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Διαβάσαμε σε μια συνέντευξη του 
Αλεξ Μιχαηλίδη ότι διασκέδασε 
πραγματικά γράφοντας το «Μέ-
νος», αλλά δυσκολευόμαστε να 
το πιστέψουμε, γιατί η δομή αυ-
τού του βιβλίου είναι τόσο σύν-
θετη και απαιτητική, που χρει-
άζεται πολύ χρόνο και κόπο για 
να χτιστεί. Ομως, από την άλλη, 
ο Μιχαηλίδης είναι ένας συγγρα-
φέας που απολαμβάνει ακριβώς 
αυτό: τις μεγάλες, καλά δομημέ-
νες διανοητικές κατασκευές στις 
οποίες μας ξεναγεί· κατασκευές 
φαινομενικά απλές, και σίγουρα 
ευχάριστες, που όμως κρύβουν 
παγίδες και είναι γεμάτες μαγι-
κές εικόνες. Μόνο εκείνος ξέρει 
τι καινούργιο μας περιμένει πίσω 
από κάθε κλειστή πόρτα. Κι αυ-
τό είναι κάτι που ο αναγνώστης 
απολαμβάνει.

Αν τα είδαμε όλα αυτά στα 
προηγούμενα μεγάλα διεθνή 
μπεστ σέλερ του, τη «Σιωπηλή 
ασθενή» και τις «Κόρες», στο 
«Μένος» η σφιχτοπλεγμένη δομή 
εντυπωσιάζει. Εχουμε να κάνου-
με με ένα βιβλίο που ανεβαίνει 
συνεχώς επίπεδο όσο το διαβά-
ζεις, που «αλλάζει πίστα», καθώς, 
όσο περισσότερα μαθαίνουμε για 
τους ήρωες, τόσο αλλάζει και η 
οπτική υπό την οποία αναλύουμε 

τα τεκταινόμενα. Αυτή η σπειρο-
ειδής ανέλιξη της πλοκής χαρίζει 
στο τρίτο βιβλίο του Ελληνοκύ-
πριου συγγραφέα ένα ψυχολογι-
κό θρίλερ που μας ικανοποίησε 
ιδιαίτερα, μια σπάνια δυναμική.

Σαν παράσταση
Ο Μιχαηλίδης είναι επίσης 

ερωτευμένος με τη σκηνογρα-
φία: διαβάζοντας το «Μένος» έχει 

κανείς την αίσθηση πως παρακο-
λουθεί μια θεατρική παράσταση. 
Τα σκηνικά έχουν τη δική τους 
βαρύτητα, είτε είναι ένα σαλόνι 
στο Λονδίνο είτε η Αύρα, αυτό το 
ιδιωτικό νησί κοντά στη Μύκονο 
όπου εκτυλίσσεται το μεγαλύτε-
ρο μέρος του μυθιστορήματος. 
Το ίδιο ακριβώς ισχύει και για 
τους πρωταγωνιστές του βιβλί-
ου, που μοιάζουν ηθοποιοί, «ρό-
λοι», λες και φορούν προσωπεία 
(αρχαίας) τραγωδίας· άλλωστε το 
«Μένος» είναι γεμάτο αναφορές 
στην ελληνική μυθολογία και στο 
δράμα. Ο δε αναγνώστης βρί-
σκεται διαρκώς ανάμεσα στους 
ήρωες, μέσα στο σκηνικό και δί-
πλα στους δρώντες, προσπαθώ-
ντας να καταλάβει τι συμβαίνει, 
τι πρόκειται να συμβεί, ποια ανα-
τροπή θα ακολουθήσει, ποιος 
είναι ο εγκληματίας και τι τον 
οδήγησε στο φονικό.

Γιατί βέβαια έχουμε ένα φό-
νο εδώ, σε αυτό το μικροσκοπι-
κό αιγαιοπελαγίτικο νησί όπου 
συγκεντρώνονται οι ήρωες της 
ιστορίας. Η Λάνα Φάραρ, σταρ 
του σινεμά που έχει πια αποσυρ-
θεί, ο σύζυγός της, ο γιος της, η 
καλύτερή της φίλη, επίσης ηθο-
ποιός, ο κοινός τους φίλος, και 
αφηγητής, Ελιοτ Τσέις, θεατρι-
κός συγγραφέας, η Ελληνίδα 
οικονόμος της και ο ερημίτης 
φύλακας του νησιού, που μένει 
μόνιμα εκεί. Είναι μια ευκαιρία 
να περάσουν λίγες ημέρες δια-
κοπών σε αυτό τον παραδείσιο 
τόπο. Με τη διαφορά ότι θα γί-

νει ένας φόνος στο νησί, που 
ταυτόχρονα θα αποκλειστεί από 
τον υπόλοιπο κόσμο εξαιτίας του 
άγριου ανέμου της περιοχής, του 
«μένους»: κανείς δεν μπορεί να 
φύγει, κανείς δεν μπορεί να έρ-
θει. Ενα «μυστήριο κλειστού δω-
ματίου» λοιπόν –ένα από τα πιο 
ευφάνταστα, και πιο δύσκολα, 
υποείδη της αστυνομικής λο-
γοτεχνίας: οι «Φόνοι της οδού 
Μοργκ» του Πόε και το «Μυστή-
ριο του κίτρινου δωματίου» του 
Γκαστόν Λερού είναι τα δύο δια-
σημότερα παραδείγματα–, με τη 
διαφορά ότι το «δωμάτιο» είναι 
εδώ ένα μικρό, ειδυλλιακό νησί. 
Ποιος μπορεί να είναι ο δολοφό-
νος; Πώς έφτασε στο έγκλημα; 

Και πώς είναι δυνατόν να απο-
καλυφθεί;

Γεμάτο απρόσμενες ανατροπές 
που ο αναγνώστης δεν μπορεί να 
προβλέψει («[Η] ζωή δεν είναι πα-
ρά μια παράσταση. Τίποτα δεν εί-
ναι αληθινό», σ. 164), το «Μένος» 
δεν συντηρεί απλώς το ενδιαφέ-
ρον του μέχρι το τέλος: το αυξάνει 
διαρκώς. Ενα απολαυστικό θρίλερ 
μυστηρίου, με δυνατό κρεσέντο, 
μια όλο ευαισθησία μελέτη για τα 
τραύματα της παιδικής ηλικίας 
και το πώς μας διαμορφώνουν 
(«Η μοίρα του ανθρώπου είναι ο 
χαρακτήρας του», θα διαβάσου-
με πολλές φορές στο βιβλίο), και 
ταυτόχρονα μια πονεμένη ιστορία 
αγάπης: «Ολα τελειώνουν, αυτό 

το ξέρω. Ειδικά η ευτυχία. Ειδι-
κά η αγάπη. [...] Το πρώτο μισό 
της ζωής είναι σκέτος εγωισμός· 
το δεύτερο μισό, σκέτη θλίψη» 
(σ. 75). Αλλά, παράλληλα, και μια 
γεμάτη συγκίνηση ματιά στο θέ-
ατρο, στον κινηματογράφο, στις 
τεχνικές τους («Τόσο το θέατρο 
όσο και η πραγματική ζωή [...] κα-
ταλήγουν σε τρεις μονάχα λέξεις: 
κίνητρο, πρόθεση, σκοπός», σ. 
157), στους ανθρώπους τους και 
στις ιστορίες που αφηγούνται. Ο 
Μιχαηλίδης έχει κάνει, ανάμεσα 
στα άλλα, και κινηματογραφικές 
σπουδές και έχει εργαστεί στη βι-
ομηχανία του κινηματογράφου. 
Το «Μένος» είναι μια ερωτική επι-
στολή στην τέχνη της αφήγησης.

Ποιος μπορεί να είναι
ο δολοφόνος; Πώς
έφτασε στο έγκλημα; 
Και πώς είναι δυνατόν
να αποκαλυφθεί;

To ειδυλλιακό νησί στο βιβλίο του Μιχαηλίδη λειτουργεί σαν «κλειστό δωμάτιο» όπου εξελίσσεται η πλοκή, όπως 
στους «Φόνους της οδού Μοργκ» του Πόε ή στο «Μυστήριο του κίτρινου δωματίου» του Γκαστόν Λερού.

Το «Μένος» είναι ένα ψυχολογικό 
θρίλερ με σπειροειδή ανέλιξη της 
πλοκής, ένα βιβλίο που όσο το δια-
βάζεις ανεβαίνει επίπεδο.

Φόνος σε ένα μικρό
αιγαιοπελαγίτικο νησί
Κανείς δεν μπορεί να φύγει, κανείς δεν μπορεί να έρθει
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Στη νοτιοδυτική πλαγιά της Ακρό-
πολης, πάνω από το Ωδείο του 
Ηρώδου Αττικού, σκαρφάλωνε 
μαζί με άλλα πιτσιρίκια για να 
παρακολουθήσουν κρυφά πρό-
βες και παραστάσεις. «Το πλάτω-
μα πάνω από το Ηρώδειο ήταν 
η δική μας αλάνα», λέει σήμερα 
η Αλίκη Αλεξανδράκη. Το πα-
τρικό της ήταν στη ∆ιονυσίου 
Αρεοπαγίτου και η γνωριμία με 
τα μνημεία του Ιερού Βράχου 
ήταν μέρος της οικογενειακής 
βόλτας. Ανάμεσά τους το Ηρώ-
δειο, το θέατρο του ∆ιονύσου, 
πιο πάνω το μνημείο του Θρα-
σύλλου με την Παναγία τη Σπη-
λιώτισσα στα σπλάχνα του –από 
τα καλύτερα σωζόμενα δείγμα-
τα μεταβυζαντινής αγιογραφίας 
στην περιοχή–, η «Τρύπα» όπως 
έλεγαν οι διαβάτες.

«Είμαι ευγνώμων στους γο-
νείς μου που μου τα έμαθαν. Αυ-
τά ήταν τα δικά μας παιχνίδια και 
ενδιαφέροντα με τον αδερφό μου. 
Και μαζί, το διάβασμα. Στο σπίτι 
ακούγαμε επίσης πολλή μουσική. 
Η οικογένεια της μητέρας ήταν 
από την Κωνσταντινούπολη, επι-
στήμονες όλοι τους, και του πατέ-
ρα από το Βουκουρέστι της Ρου-
μανίας με καταγωγή από το Ιόνιο. 
Μεγάλωσα με όπερες και τανγκό 
του Εντουάρντο Μπιάνκο». 

Οι διαχρονικές αξίες του πολι-
τισμού παρέμειναν κομμάτι ολό-
κληρης της ζωής της, είτε επρό-
κειτο για τη γειτονιά της αρχαίας 
Αθήνας, τους λογοτεχνικούς ήρωες 
είτε για τους κορυφαίους του θεά-
τρου που αγάπησε αργότερα, όπως 
ο Στρίντμπεργκ. Ενα, μάλιστα, από 
τα σημαντικότερα έργα του Σουη-
δού δραματουργού ετοιμάζεται να 
παίξει στην κεντρική σκηνή του 
Εθνικού Θέατρου σε σκηνοθεσία 
της Γεωργίας Μαυραγάνη.

Το «Ονειρόδραμα», που ανε-
βαίνει στις 20 Μαρτίου σε μετά-
φραση Γ. ∆επάστα, περιλαμβά-
νει 35 ρόλους που υποδύονται 
18 ηθοποιοί. «Παίζω από έναν 
καρβουνιάρη μέχρι την κόρη του 
θεού σε μεγαλύτερη ηλικία», λέει 
η καταξιωμένη ηθοποιός και ξε-
τυλίγει την ιστορία: Η Αγνή, κόρη 

του θεού Ιντρα, κατεβαίνει στη Γη 
για να γνωρίσει την ανθρώπινη 
φύση και όσα βιώνει. ∆ίπλα στους 
ανθρώπους μαθαίνει τον κόσμο 
τους, τα παράπονα, τον πόνο, τις 
ελπίδες και τη δυστυχία τους. Τον 
Στρίντμπεργκ, λέει η Αλίκη Αλε-

ξανδράκη στην «Κ», «τον βασάνι-
ζε το αιώνιο ερώτημα τι είναι ζωή 
και ποιο είναι το νόημά της. Και 
επειδή δεν υπάρχει απάντηση σ’ 
αυτό, παρουσίασε την ανθρώπινη 
ύπαρξη μέσα από το καλό και το 
κακό, από τη γέννηση μέχρι τον 
θάνατο. Το “Ονειρόδραμα” περι-
έχει και κομμάτια της ζωής του, 
τα οποία μπορεί να ονειρεύτηκε 
αλλιώς και βγήκαν αλλιώς». 

Ονειρικός κόσμος
Πολυπρόσωπο και πολυδάπα-

νο, το έργο δεν ανεβαίνει συχνά. 
«Είναι από τα εξπρεσιονιστικά έρ-
γα του Στρίντμπεργκ. Το τοποθε-
τεί μέσα σε ένα όνειρο και, όπως 
ξέρουμε, στα όνειρα τα πράγματα 
πολλαπλασιάζονται, θολώνουν, 
παραμορφώνονται». Τι κάνει επί-
καιρο το «Ονειρόδραμα» 123 χρό-
νια από την εποχή που γράφτηκε; 
«Η ανάγκη των ανθρώπων για μια 
καλύτερη υλική ζωή». Τι έμαθε η 
ίδια στην 80χρονη γεμάτη εμπει-
ρίες διαδρομή της για τις δοκιμα-
σίες του ανθρώπου; «Να παίρνω 
τη ζωή ακριβώς όπως είναι. Ετσι 
κι αλλιώς από κάτι άλλο έχει κα-
θοριστεί, κι έχω αποδεχθεί ότι 
ήρθα και θα φύγω. Οσο μπορώ, 
ζω την ημέρα, τη στιγμή. Αλλιώς 
βαδίζεις σε αρνητισμό».

Πενήντα πέντε χρόνια στο θέ-
ατρο, «ευχαριστήθηκα το 95% 
των ρόλων που έπαιξα. Αν δεν 
αγαπήσεις τον ρόλο σου, δεν 

βγαίνει νόημα να είσαι στη σκη-
νή». Ξεχωρίζει την πολυσυζητη-
μένη «Γκόλφω» του Σπυρίδωνος 
Περεσιάδη στο Εθνικό Θέατρο, 
που σκηνοθέτησε το 2013 ο Νί-
κος Καραθάνος. «Οχι τόσο ως έρ-
γο, όσο για τη συνεργασία. Μου 
άνοιξε μια νέα καριέρα».

Την Αλίκη Αλεξανδράκη την 
αγαπήσαμε μέσα από γυναίκες 
γήινες, με ρωγμές, άποψη και τσα-
γανό. «Με συγκινούν οι ανθρώπι-
νες γυναίκες», απαντάει. Αραγε, 
της μοιάζουν; «Αμα ήξερα τον 
εαυτό μου θα ήμουν πολύ ευτυχι-
σμένη. Ο καθένας έχει την εικόνα 
που κατά βάθος θέλει. Απλώς έχω 
αποδεχθεί ότι όλοι οι άνθρωποι 
έχουμε από το πολύ κακό μέσα 
μας έως το πολύ καλό».

Η μητέρα της ήταν αρχιτέ-
κτων με ειδίκευση σε βυζαντι-
νού τύπου κτίσματα, ο πατέρας 
απόφοιτος της Εμπορικής Σχολής 
καταπιανόταν με τα οικονομικά. 
«Μια αστική οικογένεια, που μου 
άνοιξε δρόμους από πολύ μικρή. 
Τα παιδικά μου χρόνια ήταν ελεύ-
θερα, σαν παιχνίδι. Με παιχνίδι 
έμοιαζε και η ζωή στο σπίτι μας. 
Οι γονείς ξέφευγαν από το κλα-
σικό πρότυπο, ήταν φίλοι μας». 

Ακόμη θυμάται τον «Ιππόλυ-
το» του Ευριπίδη με τον Αλέκο 
Αλεξανδράκη («όχι, δεν έχουμε 
καμία συγγένεια», προλαβαίνει 
την ερώτηση). Ηταν 12 ετών τό-
τε και όταν οδηγήθηκε αργότερα 

στο θέατρο δεν ήταν από πόθο 
να δει τον εαυτό της στη σκη-
νή, «αλλά από δίψα για γνώση. 
Από περιέργεια να δω τι είναι το 
θέατρο και τον κόσμο του στην 
πίσω πλευρά». 

Το Θέατρο Τέχνης την απέρ-
ριψε, σπούδασε στη δραματι-
κή σχολή του Γ. Θεοδοσιάδη και 
έκανε το ντεμπούτο της στο Θέ-
ατρο του Κουν με Πιραντέλο: 
«Ετσι είναι αν έτσι νομίζετε». 
«Ο ∆ημήτρης Κωνσταντινίδης, 
καθηγητής δραματολογίας, ήταν 
και διευθυντής των θεατρικών 
προγραμμάτων της Ελληνικής 
Ραδιοφωνίας. Συχνά μας έβαζε 
σε κάποια θέατρα της Κυριακής 
ή της Τετάρτης για να έχουμε 
ένα μικρό μεροκάματο. Σε μια 
από εκείνες τις ραδιοφωνικές 
παραστάσεις έπαιξα –μια φράση 
είπα όλη κι όλη– στο “Καλοκαίρι 
και καταχνιά”, που σκηνοθέτη-
σε ο Κώστας Μπάκας. Αυτός με 
κάλεσε σε μια υποτυπώδη οντι-
σιόν όταν ετοίμαζαν στο Τέχνης 
το “Ετσι είναι αν έτσι νομίζετε”. 
Εμεινα τέσσερα χρόνια».

Πρότυπα δεν είχε. «Ισως ακού-
γεται εγωιστικό, αλλά είχα δική 
μου ταυτότητα. ∆εν ονειρευό-
μουν να μοιάσω κάπου, ήμουν 
εγώ. Ομως δεν έχανα καμία πα-
ράσταση της Κατίνας Παξινού 
ούτε της Βέρας Ζαβιτσιάνου». Η 
θεατρική σκηνή ήταν απελευθε-
ρωτική. «∆εν φοβόμουν να εκθέ-

σω πλευρές του εαυτού μου που 
δεν ήταν και πολύ γοητευτικές. 
Η κοκεταρία του όμορφου ποτέ 
δεν με συγκίνησε, προτιμώ την 
κοκεταρία του αληθινού».

Στο θέατρο δραστηριοποιή-
θηκε σε χρόνια που η προσβολή 

και οι φωνές, για πολλούς σήμαι-
ναν καλό δάσκαλο. «Η προσβολή 
είναι πάντα προσβολή και δεν 
έχει σημασία αν σου την κάνει 
ο δάσκαλος. Από κει και πέρα το 
θέμα είναι λεπτό σε σχέση με τη 
δουλειά μας, στην οποία ποτέ δεν 
είμαστε μόνοι μας. ∆εν γίνεται σε 
τέτοιες συνθέσεις να μη δημιουρ-
γηθούν εντάσεις, σπίθες. Οχι μό-
νο από τον σκηνοθέτη, αλλά και 
από εμάς». 

Τα τασάκια του Κουν
Στο Θέατρο Τέχνης είδε κι αυ-

τή τα τασάκια που εκσφενδόνιζε 
ο Κουν σε στιγμές έντασης στις 
πρόβες. «Τα τασάκια τα έζησα, 
απλώς δεν ήρθαν στο δικό μου κε-
φάλι. Ακουσα παρατηρήσεις “Αλί-
κη πρόσεχε” για κάτι που είχα την 
εντύπωση ότι το έκανα καλά, όμως 
όχι, δεν κακοπέρασα. Στη διαδρο-
μή μου ήμουν πολύ τυχερή». Οσο 
για τις πρόσφατες καταγγελίες από 
νεότερες γενιές ηθοποιών, λέει: 
«Καλά έκαναν και μίλησαν».

Οι νέοι συνάδελφοί της μιλούν 
για το χιούμορ, την ευγένεια, τον 
δυναμισμό, την τόλμη της. «Περ-
νάω καλά με τους νέους συναδέλ-
φους μου. Οι περισσότεροι είναι 
παλιοί μαθητές μου». Η απόφασή 
της να παίξει γυμνή πριν από δέ-
κα χρόνια στο «∆εκαήμερο» του 
Βοκάκιου που σκηνοθέτησε ο Ν. 
Καραθάνος, πόσο εύκολα πάρ-
θηκε; «Πέρα από το ότι Βοκάκι-

ος χωρίς γυμνό δεν γίνεται, έχει 
σημασία ο τρόπος που στο ζητά-
νε και γιατί. Με τον Καραθάνο ο 
ηθοποιός αισθάνεται σιγουριά».

Τηλεοπτικά, εκτός από τις πα-
λιές δουλειές («Ο Χριστός ξανα-
σταυρώνεται», «Αστροφεγγιά», 
«Απαράδεκτοι» κ.ά.), αγαπήθηκε 
και στον ρόλο της ∆έσπως Πρού-
σαλη στις «Αγριες μέλισσες». 
«Οταν διάβασα το κείμενο είπα, 
“α, θέλετε άλλη μια ηθοποιό να 
σας κάνει έναν κωμικό ρόλο” και 
αποφάσισα ότι δεν θα τους κάνω 
τη χάρη. Ηθελα να παίξω τη μα-
μά του χωροφύλακα και τη σχέση 
που έχω με αυτόν. Αυτό περιείχε 
κάτι από εκείνο που ήθελαν, αλλά 
κι αυτό που ήθελα εγώ».  

Σε αμηχανία τη φέρνουν οι 
αντιδράσεις οικειότητας στον 
δρόμο ή στα καθημερινά ψώνια. 
«∆εν είναι πάντα ευγενικοί οι άν-
θρωποι, παρότι εκφράζουν τον 
θαυμασμό τους. Συχνά νιώθω 
να παραβιάζουν την ιδιωτικότη-
τά μου όταν χιμήξουν πάνω μου 
για να με φιλήσουν». Αγένεια 
θεωρεί και τις προσωπικές ερω-
τήσεις, όπως γιατί δεν παντρεύ-
τηκε. «Εφόσον δεν ασχολούμαι 
με τη ζωή των άλλων, έχω το δι-
καίωμα να μη θέλω να ασχολού-
νται και οι άλλοι με τη δική μου». 
Βέβαια, πολλοί πρώην συνοδοι-
πόροι της τώρα είναι εξομολο-
γητικοί μπροστά στις κάμερες. 
«Σύμφωνα με το λάιφ στάιλ, το 
να εκθέτω την προσωπική μου 
ζωή με κάνει πιο προσφιλή στο 
κοινό. Ολα μάρκετινγκ είναι». Το 
έχει ξαναπεί: «∆εν είμαι γυναίκα 
της διπλανής πόρτας».

Στα 80 της χαίρεται να τεμπε-
λιάζει, συνεχίζει να διαβάζει, αλλά 
να περπατάει λιγότερο. «Πρέπει 
να θυμάμαι ότι έχω μια ηλικία για 
να με προστατέψω». Το θέατρο 
παραμένει συναρπαστικό, όπως 
στα χρόνια της σχολής; «Απλώς 
το παραμύθι γίνεται πιο σύντομο, 
αλλά υπάρχει». Το μόνο που πονά-
ει πια είναι το τέλος των παλιών 
φίλων, όπως πρόσφατα του Ηλία 
(Λογοθέτης). «Κάναμε απίστευ-
τα γλέντια στο σπίτι του, όμως 
η απώλεια είναι στο παιχνίδι της 
ζωής. ∆εν μπορείς να αποφύγεις 
τον θάνατο...».

«Προτιμώ την κοκεταρία του αληθινού»
Η Αλίκη Αλεξανδράκη μιλάει για το «Ονειρόδραμα» του Στρίντμπεργκ, τα παιδικά της χρόνια, το θέατρο και το κοινό

«Παίρνω τη ζωή 
ακριβώς όπως είναι.
Ετσι κι αλλιώς από κάτι 
άλλο έχει καθοριστεί. 
Ηρθα και θα φύγω. 
Οσο μπορώ, 
ζω την ημέρα,
τη στιγμή».

«Ο καθένας έχει 
την εικόνα 
που κατά βάθος 
θέλει. Ολοι
οι άνθρωποι έχουμε
από το πολύ κακό
μέσα μας έως
το πολύ καλό».

«Τον βασάνιζε το αιώνιο ερώτημα τι είναι ζωή και ποιο είναι το νόημά της. Και επειδή δεν υπάρχει απάντηση σε αυτό, παρουσίασε την ανθρώπινη ύπαρξη μέσα από το καλό και το κακό, από τη γέννηση μέ-
χρι τον θάνατο», λέει η Αλίκη Αλεξανδράκη για τον Αύγουστο Στρίντμπεργκ και το «Ονειρόδραμα» που πρόκειται να ανέβει στην κεντρική σκηνή του Εθνικού Θεάτρου, σε σκηνοθεσία Γεωργίας Μαυραγάνη.    
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«Ευχαριστήθηκα το 95% των ρόλων που έπαιξα. Αν δεν αγαπήσεις τον ρό-
λο σου, δεν βγαίνει νόημα να είσαι στη σκηνή», λέει η Αλίκη Αλεξανδράκη, η 
οποία συμπληρώνει 55 χρόνια στο θεατρικό σανίδι.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Ενώ η βροχή έτρεχε σε ποτά-
μια έξω από το παράθυρό του, 
ο μεγάλος Βραζιλιάνος συνθέ-
της, πιανίστας και τραγουδιστής 
Αντόνιο Κάρλος Ζομπίμ, έγραψε 
στις αρχές του ’70 «Τα νερά του 
Μάρτη» («Aguas de Março» στα 
πορτογαλικά), σημειώνοντας μια 
τεράστια εγχώρια και παγκόσμια 
επιτυχία. 

Είχε όμως ήδη ταράξει τα 
νερά το 1958 με το «Chega de 
Saudade», ένα τραγούδι περίπλο-
κης μελωδικής δομής με στίχους 
του ποιητή Βινίσιους ντε Μορά-
ες, και σε εκτέλεση του σπουδαί-
ου κιθαρίστα και συνθέτη Ζοάο 
Ζιλμπέρτο. Αυτό ήταν το πρώ-
το σινγκλ της ανερχόμενης νέ-
ας σκηνής της μπόσα νόβα, ένα 
κομμάτι που έπαιξε καταλυτικό 
ρόλο στη μετέπειτα πορεία της 
λαϊκής βραζιλιάνικης μουσικής. 
Τέσσερις μήνες αργότερα, πάλι 
σε συνεργασία με τον Ζιλμπέρ-
το, ο «Τομ», όπως τον έλεγαν 
χαϊδευτικά, κυκλοφόρησε ένα 
ακόμα κομμάτι με ασυνήθιστη 
μελωδία, το «Desafinado» – που 
πλέον μπορεί να θεωρείται κλα-
σικό, αλλά στην εποχή του ήταν 
ακραία πρωτοποριακό. 

Την επόμενη χρονιά, το 1959, 
έγραψε τμήματα του ηχητικού 
θέματος του «Μαύρου Ορφέα», 
της ταινίας που κέρδισε τον Χρυ-
σό Φοίνικα στο Φεστιβάλ Κινη-
ματογράφου των Καννών και το 
Οσκαρ ξενόγλωσσης ταινίας. Τα 
πασίγνωστα τραγούδια που έγρα-
ψε μέσα στη δεκαετία του ’60 
φτιάχνουν μια μεγάλη λίστα – 

ανάμεσά τους το «Corcovado», το 
«Agua de Beber», το «So Danço 
Samba» και το «Dindi». Τραγού-
δια, όλα τους, που μπήκαν γρή-
γορα στο ανθολόγιο της τζαζ και 
διασκευάστηκαν από σπουδαί-
ους μουσικούς και ερμηνευτές. 
Το παγκόσμιο κοινό έμαθε το 
«Wave» μέσα στους χειμαρρώ-
δεις αυτοσχεδιασμούς της Ελα 
Φιτζέραλντ, το «Κορίτσι από την 
Ιπανέμα» από την Αστρούδ Ζιλ-
μπέρτο και την παράξενη «Σά-
μπα της μιας νότας» από την Κα-

τερίνα Βαλέντε. Ο Ζομπίμ από το 
Ρίο και τα «Σκαθάρια» από το Λί-
βερπουλ «εισέβαλαν» σαρωτικά 
στην αμερικανική (και μετέπει-
τα παγκόσμια) καθημερινότητα.

Κορωνίδα στην ουρανομή-
κη αυτή πορεία έγινε το 1972 
το «Aguas de Marco». Αλλά «τα 
νερά του Μάρτη» δεν σήμαιναν 
μόνο τη μετεωρολογική καταιγί-
δα που μαινόταν πάνω από το 
κεφάλι του συνθέτη, αλλά και 
μια άλλη που έβραζε μέσα του. 
Εχοντας αρκετά χρόνια να κάνει 
επιτυχία, αναρωτιόταν αν η κα-
ριέρα του είχε τελειώσει. Οπως 
διαβάζουμε στο μπλογκ του Βρα-
ζιλιάνου μουσικού Ζοζέ Γκαρσία, 

«Φοβόταν πως θα καταλήξει να 
τραγουδάει το “Κορίτσι από την 
Ιπανέμα” σε μικρά τοπικά τσίρ-
κα, με το κοινό να γιουχάρει». 
Εντέλει, έγραψε το τραγούδι κα-

τά τη διάρκεια μιας επίσκεψης 
στο οικογενειακό του ράντσο, 
στην ενδοχώρα της πολιτείας του 
Ρίο ντε Τζανέιρο, εν μέσω μιας 
συνεχούς καταιγίδας. Με άφθονο 

χρόνο για να αναλογιστεί τη ζωή 
του, δημιούργησε μια σύγχρονη 
παραβολή για την καθημερινή 
ζωή του καθενός μας.

Οι στίχοι του (που μεταφέρ-
θηκαν από τον ίδιο στα αγγλι-
κά) φτιάχνουν ένα «ποτάμι συ-
νείδησης» όπου εικόνες, λέξεις 
και συναισθήματα εναλλάσσο-
νται μέσα σε έναν ατέλειωτο κύ-
κλο. «Είναι ο άνεμος που φυσά-
ει ελεύθερος, είναι το τέλος της 
πλαγιάς / Είναι μια ακτίνα, εί-
ναι ένα κενό, ένα προαίσθημα, 

μια ελπίδα», γράφει ο Ζομπίμ, 
θυμίζοντας κάπως το μουσικό 
και στιχουργικό καρουζέλ των 
«Ανεμόμυλων του μυαλού» του 
Μισέλ Λεγκράν. 

Ελάχιστα τραγούδια έχουν 
αποσπάσει τέτοια ένθερμα σχό-
λια όσο αυτό. Ο Βρετανός πια-
νίστας, συνθέτης και μουσικο-
κριτικός Λέοναρντ Φέδερ, ένας 
από τους πιο σημαντικούς γρα-
φιάδες της τζαζ, το χαρακτήρι-
σε «ένα από τα δέκα ομορφότε-
ρα τραγούδια του αιώνα», ενώ ο 
ενορχηστρωτής της πρώτης ηχο-
γράφησής του, ο Κλάους Ογκερ-
μαν, ένας από τους πιο σημα-
ντικούς μαέστρους της λαϊκής 

μουσικής του 20ού αιώνα, εντυ-
πωσιάστηκε τόσο πολύ από τη 
σύνθεση που την παραλλήλισε 
με την «Ιεροτελεστία της Ανοι-
ξης» που είχε γράψει ο μοντερ-
νιστής Στραβίνσκι το 1913. Ο 
σπουδαίος Αμερικανός τζαζ κι-
θαρίστας Τσάρλι Μπερντ (που 
μαζί με τον Σταν Γκετζ είχε επι-
σκεφθεί τη Βραζιλία κατά τη δε-
καετία του ’60, συμπράττοντας 
με τον Ζιλμπέρτο στη γέννηση 
της «τζαζ σάμπα») τον αποκά-
λεσε τον «πιο σημαντικό συν-
θέτη λαϊκής μουσικής του δεύ-
τερου μισού του 20ού αιώνα». 
Και ο Φρανκ Σινάτρα, που είχε 
για δεκαετίες κοντινή φιλία και 
συνεργασία μαζί του, είχε πει: «Ο 
Τομ πρέπει να συνθέτει. Χωρίς 
αυτόν, δεν θα έχουμε τίποτα να 
τραγουδήσουμε».

Διασκευές
Το τραγούδι διασκευάστηκε 

από αμέτρητους μεγάλους καλ-
λιτέχνες ανά τον κόσμο και τις 
εποχές. Το ντουέτο του ίδιου του 
συνθέτη με την Ελις Ρεγκίνα από 
το 1975 είναι ένα από το πιο αρ-
μονικά φωνητικά ντουέτα που 
έχουν ηχογραφηθεί ποτέ, ενώ η 
εξαιρετική εκδοχή του Αρτ Γκαρ-
φάνκελ από το 1975 μεταφέρθη-
κε το 2021 με θαυμαστό τρόπο 
στο σπαρακτικό φινάλε της νορ-
βηγικής ταινίας «Ο χειρότερος 
άνθρωπος στον κόσμο». 

Το 2001, το «Waters of March» 
εξελέγη σε ψηφοφορία από πε-
ρισσότερους από 200 Βραζιλιά-
νους δημοσιογράφους το καλύ-
τερο βραζιλιάνικο τραγούδι όλων 
των εποχών.

Μια μελωδική ανοιξιάτικη καταιγίδα
Ο Αντόνιο Κάρλος Ζομπίμ το 1972 έγραψε τα «Νερά του Μάρτη» για να εκφράσει αυτό που μαινόταν στην ψυχή του

Ο Βρετανός συνθέτης 
και μουσικοκριτικός 
Λέοναρντ Φέδερ, το χα-
ρακτήρισε «ένα από 
τα δέκα ομορφότερα 
τραγούδια του αιώνα».

«Ο “Τομ” πρέπει να 
συνθέτει. Χωρίς αυτόν, 
δεν θα έχουμε τίποτα 
να τραγουδήσουμε», 
είχε πει ο Φρανκ 
Σινάτρα για τον Ζομπίμ.

Αγαλμα του Αντόνιο Κάρλος (ή απλά... «Τομ») Ζομπίμ στην παραλία της Ιπα-
νέμα, στο Ρίο ντε Τζανέιρο. 
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το νέο Μουσείο 
Ολοκαυτώματος 
στο Αμστερνταμ

Ο Ζίγκι Στάρνταστ και οι «Αράχνες από τον Αρη» τραγουδούν ακόμα

Το νέο Εθνικό Μουσείο Ολοκαυ-
τώματος που άρχισε να λειτουρ-
γεί στο Αμστερνταμ ανοίγει συμ-
βολικά αλλά και εμπράκτως ένα 
νέο κεφάλαιο διαχείρισης της συλ-
λογικής μνήμης στην Ολλανδία. 
Εγκαινιάστηκε επισήμως (από τον 
βασιλιά της Ολλανδίας Βίλεμ-Αλε-
ξάντερ και τον πρόεδρο του Ισρα-
ήλ Ισαάκ Χέρτσογκ) κάπως επει-
σοδιακά λόγω διαμαρτυρόμενων 
πολιτών για τον πόλεμο στη Γάζα, 
αλλά η ουσία παραμένει ακέραιη. 
Η Ολλανδία, με μεγάλη καθυστέ-
ρηση, αποτίει φόρο τιμής στους 
χιλιάδες Εβραίους Ολλανδούς (το 

75% του συνολικού εβραϊκού πλη-
θυσμού της χώρας) και εντάσσεται 
πλέον και αυτή στην ομάδα των 
κρατών εκείνων που μερίμνησαν 
να οργανώσουν θεσμικά τη μνήμη 
και να συμβάλουν στη δικαίωση 
των νεκρών του Ολοκαυτώματος.

Ο Εμίλ Σρίβερ, διευθυντής του 
Μουσείου Ολοκαυτώματος, είπε 
σε συνέντευξή του πως η ίδρυση 
του μουσείου αυτού «αντανακλά 
μια μακρά περίοδο επεξεργασίας 
αυτού του θέματος και μια επίσης 
μακρά περίοδο κατά την οποία το 
Ολοκαύτωμα υπήρξε αόρατο στον 
δημόσιο χώρο της Ολλανδίας». Πα-

ρότι στο Αμστερνταμ υπάρχει το 
Μουσείο Αννας Φρανκ, που έχει 
πολύ μεγάλη επισκεψιμότητα, η 
Ολλανδία δεν είχε έως τώρα Εθνι-
κό Μουσείο Ολοκαυτώματος, πα-
ρά τις χιλιάδες των θυμάτων. «Και 
το ερώτημα είναι γιατί τώρα», συ-
νεχίζει. «Γιατί είμαστε σε θέση να 
δείξουμε στους ανθρώπους, που 
είναι οι φυσικοί συνεχιστές της 
Ιστορίας, οι επιζώντες, ότι είμα-
στε εδώ για να διηγηθούμε αυτό 
που συνέβη. Και για να δείξου-
με στη νέα γενιά τη σημασία της 
ολλανδικής Ιστορίας και να καλ-
λιεργήσουμε την ευαισθησία για 

το τι μπορεί να συμβεί αν αρχίσει 
ο διαχωρισμός των ανθρώπων». 
Ο Σάλο Μίλερ, σήμερα 88 ετών, 
ήταν τριών ετών όταν μεταφέρ-
θηκε στα στρατόπεδα μαζί με την 
οικογένειά του. Τους γονείς του 
δεν τους ξαναείδε. «Είναι απαραί-
τητο ο κόσμος να ξέρει τι συνέβη 
στους Εβραίους. ∆εν είναι για εμέ-
να, εγώ γνωρίζω. Είναι για όσους 
δεν είναι Εβραίοι και παραμένουν 
σε άγνοια».

Ο καθηγητής Γιοχάνες Χούβινκ 
τεν Κάτε, ομότιμος καθηγητής, 
ερευνητής του Ολοκαυτώματος, 
δήλωσε στον «Γκάρντιαν» πως 

«δεν θέλουμε να βλέπουμε τον 
εαυτό μας ως ένα έθνος που συ-
νεργάστηκε με τους ναζί. Θέλου-
με να βλέπουμε τον εαυτό μας ως 
έθνος της Αννας Φρανκ». Οι φυ-
λετικοί νόμοι κατά του εβραϊκού 
πληθυσμού ήταν ιδιαίτεροι αυστη-
ροί στη διάρκεια της ναζιστικής 
κατοχής της Ολλανδίας. Σταδιακά, 
απαγορεύτηκε η επιβίβασή τους 
στα τραμ και η φοίτηση στα πα-
νεπιστήμια.

Το νέο Μουσείο Ολοκαυτώμα-
τος θεωρείται μια σημαντική στιγ-
μή για τη συλλογική μνήμη στην 
Ολλανδία.

Λονδίνο, 3 Ιουλίου 1973. Εξω από 
τη μεγάλη αίθουσα του Χάμερ-
σμιθ συγκεντρώνεται νεαρόκο-
σμος. Κάποιοι είναι έξαλλα ντυ-
μένοι, στα πρότυπα του ειδώλου 
τους, το οποίο θα παρακολουθή-
σουν εκείνο το βράδυ ζωντανά 
πάνω στη σκηνή. 

Στα καμαρίνια του Χάμερσμιθ, 
το είδωλο μακιγιάρεται, βάφε-
ται, ντύνεται. Είναι σκεφτικός, 
αποκομμένος από τους άλλους 
γύρω του, σαν να διαλογίζεται 
εν κινήσει. 

Καθισμένος αργά το βράδυ 
στη μισογεμάτη αίθουσα του 
«Μακεδονικόν», ο κύριος Γκρι 
παρακολουθεί το σπάνιο αυτό 
τεκμήριο που προβάλλεται στο 
πλαίσιο του 26ου ∆ιεθνούς Φεστι-
βάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης. 

Η ταινία («Ziggy Stardust and 
the Spiders from Mars», διάρκει-
ας 103 λεπτών) γυρίστηκε από 

τον Ντ. Α. Πενεμπέικερ το 1973 
αλλά προβλήθηκε το 1979, έπειτα 
από χρόνια σχολαστικής επεξερ-
γασίας, κυρίως ως προς το αρι-
στοτεχνικό μοντάζ. 

Οι στιγμές που καταγράφουν 
οι κάμερες είναι ιστορικές για τη 
ροκ της δεκαετίας του ’70: πρό-
κειται για την τελευταία εμφά-
νιση του Μπόουι ως Ζίγκι Στάρ-
νταστ με την μπάντα του, τις 
«Αράχνες από τον Αρη». Εκείνη 
τη χρονιά, το 1973, έχει ήδη κυ-
κλοφορήσει το νέο του άλμπουμ, 
το εκπληκτικό «Aladdin Sane», 

και μολονότι το εξώφυλλο πα-
ραπέμπει στη φιγούρα του Ζίγκι, 
κάτι έχει αλλάξει. Το λογοπαίγνιο 
στον τίτλο (A lad insane – τρε-
λαμένος τύπος) υποδηλώνει μια 
ακόμα μεταμόρφωση. 

Eνα χρόνο μετά, το 1974, με 
το άλμπουμ «Diamond Dogs», 
παρότι τα ίχνη του Ζίγκι αχνο-
φαίνονται ακόμα, ο Μπόουι με-
ταφέρεται σε ένα μετα-αποκαλυ-
πτικό τοπίο σκληρού ροκ για να 

μεταμορφωθεί πλήρως το 1975 
με το φάνκι και σόουλ «Young 
Americans» και ένα χρόνο μετά 
με τον Λεπτό Λευκό ∆ούκα του 
«Station to Station» και την εμ-
φάνισή του ως εξωγήινου στην 
επίσης εκπληκτική ταινία του 
Νίκολας Ρεγκ «Ο άνθρωπος που 
έπεσε στη Γη».

Η ίδια ακριβώς αίσθηση του 
εξωγήινου δίνεται και με το μου-
σικό ντοκιμαντέρ στον αποχαιρε-
τισμό του Ζίγκι στο Χάμερσμιθ: 
απίστευτη δουλειά από τις κά-
μερες, τόσο πάνω στον άλλοτε 
απόκοσμο και άλλοτε γελαστό 
ανδρόγυνο Μπόουι, όσο και στο 
εκστασιασμένο κοινό. 

Oλα τα τραγούδια προέρχο-
νται βέβαια από το άλμπουμ του 
Ζίγκι Στάρνταστ, του 1972, κά-
να δυο από το «Aladdin Sane», 
ενώ δεν παραλείπει να ερμηνεύ-
σει και το απόλυτο κλασικό του 

κομμάτι, το ανυπέρβλητο «Space 
Oddity» (1969). Ο κύριος Γκρι θυ-
μάται από το διπλό άλμπουμ βι-
νυλίου που είχε κυκλοφορήσει 
από αυτή τη συναυλία (που είχε 
αγοράσει ένα Σάββατο του 1983 
από το «Happening» επί της Ιπ-
ποκράτους) ότι στη σειρά των 
τραγουδιών ακολουθούσε το «My 
Death». Και όντως: μια ακόμα έξο-
χη διασκευή τραγουδιού του Ζακ 
Μπρελ από τον Μπόουι, μετά το 
συγκλονιστικό «Αμστερντάμ»: 
μόνος του στη σκηνή, στα σκο-
τεινά, με μια ακουστική κιθάρα, 
καθηλώνει το κοινό του 1973 και 
το κοινό του 2024. 

Λέγεται πως όταν ο Μπόουι 
πήγε αργότερα στο Παρίσι, ο 
Μπρελ αρνήθηκε να τον συνα-
ντήσει επειδή ήταν «αδελφή». 
«∆εν πειράζει», σχολίασε ο ευ-
φυής Μπόουι, «ο Μπρελ είναι 
σπουδαίος»...

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Λούσιαν Φρόιντ
Ευκαιρία να δει κανείς έργα του 
Λούσιαν Φρόιντ δίνει η έκθεση που 
παρουσιάζεται τώρα στον εκθεσι-
ακό χώρο της τράπεζας UBS στη 
Νέα Υόρκη (1285 Avenue of the 
Americas). Πάνω από 50 σχέδια 
της τελευταίας περιόδου του Φρό-
ιντ (νεκρές φύσεις, τοπία, πορτρέτα 
και γυμνά) συνυπάρχουν με δύο λά-
δια: «Το διπλό πορτρέτο» (1988-90) 
και το «Κεφάλι γυμνού κοριτσιού 
(1999)». Τα περισσότερα από τα έρ-
γα παρουσιάζονται για πρώτη φορά 
στις Ηνωμένες Πολιτείες.

ΠΑΡΙΣΙ
Ουρς Φίσερ
Ο 51χρονος Ελβετός εικαστικός 
Ουρς Φίσερ είναι ένας υβριδικός, 
πολυσχιδής και τολμηρός καλλιτέ-
χνης που δοκιμάζει όλα τα μέσα, 
από τη γλυπτική έως τη φωτογρα-
φία. Αποκλίνει από τη στερεότυπη 
πρόσληψη του κόσμου και επιδιώκει 
να γεννά διευρυμένες εκδοχές της 
πραγματικότητας. Η νέα του έκθεση 
στο Παρίσι (στην γκαλερί Gagosian, 
έως 25/5) φέρνει στο προσκήνιο τις 
νέες φωτογραφικές εγκαταστάσεις 
του, υψηλής αισθητικής, με θέμα τα 
άνθη και τη γυναίκα.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Γυναίκες ζωγράφοι
Η Τέιτ Μπρίτεν έχει ανακοινώσει 
με λεπτομέρειες πλέον τη νέα έκ-
θεση με θέμα τις γυναίκες ζωγρά-
φους σε διάστημα τεσσάρων αιώνων 
(1520-1920), που θα εγκαινιαστεί 
στις 16 Μαΐου. Από την εποχή των 
Τυδώρ έως τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο, καλλιτέχνες όπως η Μαίρη Μπιλ 
(1633-1699), η Αντζέλικα Κάουφμαν 
(1741-1807), η Ελίζαμπεθ Μπάτλερ 
(1846-1933) και η Λόρα Νάιτ (1877-
1970) άνοιξαν νέους δρόμους για 
πολλές γενιές γυναικών. Η έκθεση 
παρουσιάζει πάνω από 150 έργα.

ΟΞΦΟΡΔΗ
Από τον Μπρίγκελ στον Ρούμπενς
Η νέα έκθεση στο Μουσείο Ασμό-
λεαν της Οξφόρδης φέρνει 120 
εξαιρετικά σχέδια από τον 16ο και 
τον 17ο αιώνα και με την υπογρα-
φή μεγάλων δασκάλων. Από τον 
Μπρίγκελ έως τον Ρούμπενς και τον 
Αντονι βαν Ντάικ, η έκθεση αυτή 
δοξάζει την ανάπτυξη της φλαμαν-
δικής τέχνης και την υποδειγματική 
αφοσίωση στην προσωπογραφία με 
κάρβουνο, χρωματιστά μολύβια και 
κιμωλία. Τα 30 από τα έργα παρου-
σιάζονται για πρώτη φορά. Η έκθε-
ση ανοίγει στις 23/3.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ουίλιαμ Κέντριτζ
Η νέα έκθεση του Ουίλιαμ Κέντριτζ 
(από τη Νότιο Αφρική) στη Νέα 
Υόρκη θα γίνει το 2025. Θα εκπρο-
σωπείται από τη διεθνή γκαλερί 
Hauser & Wirth, αποτέλεσμα της 
συνεργασίας της με την Goodman 
Gallery και την Galleria Lia Rumma. 
Η έκθεση θα γίνει στην γκαλερί 
της Hauser & Wirth στη Νέα Υόρκη. 
Για πάνω από 40 χρόνια, ο Ουίλιαμ 
Κέντριτζ παράγει έργο ενώνοντας 
τη γλυπτική, τον κινηματογράφο, 
το σχέδιο, το θέατρο, την όπερα 
και τη χαρακτική.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Ντέιβιντ Μπόουι ως Ζίγκι Στάρνταστ, στη σκηνή του Χάμερσμιθ στο Λον-
δίνο, στις 3 Ιουλίου του 1973.

«Μη μας ξεχάσετε!»... Λήψη από το νέο Εθνικό Μουσείο Ολοκαυτώματος στο Αμστερνταμ. 
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Μόνος στη σκηνή,
με μια κιθάρα, 
ο Μπόουι καθηλώνει 
το κοινό του 1973 
και το κοινό του 2024. 
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ΣΥΛΛΟΓΙΚΟ
«ΤHE METROPOLITAN MUSEUM OF ART
SYMPOSIA. ART OF THE HELLENISTIC KINGDOMS: 
FROM PERGAMON TO ROME»
επιμ.: Hemingway, Sein and Kiki Karoglou
 
Αυτή η καλαίσθητη έκδοση που ανήκει στη σει-
ρά συμποσίων του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέ-
χνης αφορά σε μελέτη μιας από τις πιο σημαντικές 
αλλά λιγότερο γνωστές περιόδους της ελληνικής 
τέχνης και πολιτισμού. Βασίζεται στις εργασίες του επιστημονικού διή-
μερου συμποσίου που πραγματοποιήθηκε σε συνδυασμό με τη βραβευ-
μένη έκθεση «Pergamon and the Hellenistic Kingdoms of the Ancient 
World», του Metropolitan Μuseum, 2016. Τα είκοσι διαφορετικά δοκίμια 
του αποτελούν παράδειγμα διεθνούς εμβέλειας στις ελληνιστικές τέχνες, 
καλύπτουν τους τρεις αιώνες μεταξύ του θανάτου του Μεγάλου Αλεξάν-
δρου το 323 π.Χ. και της αυτοκτονίας της Κλεοπάτρας το 30 π.Χ. Τα θέματα 
κυμαίνονται από προσεγγίσεις του εικοστού πρώτου αιώνα σε μουσεια-
κές εκθέσεις αρχαιολογικού υλικού μέχρι την κυκλοφορία καλλιτεχνών 
και έργων τέχνης σε όλη τη Μεσόγειο και την επίδραση της ελληνιστικής 
τέχνης και της κληρονομιάς της στον αρχαίο ρωμαϊκό κόσμο. Μεταξύ των 
θεμάτων που συζητήθηκαν είναι πτυχές της βασιλικής αυτοπαρουσίασης 
και σημαντικά στοιχεία εικονογραφίας και στυλ σε νομίσματα, πετράδια, 
μωσαϊκά, γλυπτά, αγγεία και τοιχογραφίες, σε υλικά όπως μπρούτζος, 
φαγεντιανή, γυαλί, μάρμαρο, ασήμι και πηλός. Στη συγγραφική ομάδα 
συμμετέχουν συγγραφείς- μελετητές διεθνούς φήμης. Τα δοκίμια που 
συμπεριλαμβάνονται σε αυτό τον τόμο επισημαίνουν τα υψηλά πρότυπα 
του Metropolitan Museum και καταδεικνύουν με αξιωσημείωτο τρόπο τις 
καλλιτεχνικές καινοτομίες και την τεχνική δεξιοτεχνία των καλλιτεχνών, 
προσφέροντας νέες γνώσεις για τη ζωτικότητα και την πολυπλοκότητα της 
ελληνιστικής τέχνης. Το βιβλίο είναι στην αγγλική. 

Το βιβλίο διατίθεται δωρεάν και από την εφαρμογή Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Μεγάλη αγάπη της Κατίνας Παξι-
νού (1900-1973) ήταν η μουσική. 
Σκοπός εδώ, 51 χρόνια από τον 
θάνατό της (22/2), είναι να τονί-
σουμε τη μουσική ιδιότητά της.    

Ο φίλος της στον Πειραιά, 
στα παιδικά χρόνια, και μετέ-
πειτα συνεργάτης της στο θέα-
τρο, Γιάννης Τσαρούχης, έγρα-
ψε: «Η Κατίνα τραγουδούσε. Η 
όμορφη και δυνατή φωνή της μα-
ζί με την ορμή του πιανίστα που 
τη συνόδευε έκανε να τρέμουν 
τα αγαλματάκια που κοσμούσαν 
το πιάνο». Και ο μετέπειτα σύζυ-
γος, αχώριστος συνεργάτης της 
στο θέατρο Αλέξης Μινωτής θυ-
μόταν ότι πέρασε τις τελευταίες 
μέρες της με την «Εβδόμη» του 
Μπετόβεν, ενώ του είπε: «Είπες 
τον Σαίξπηρ μαθητή του Θεού; 
Τον Μπετόβεν εγώ τον λέω δά-
σκαλο του Θεού».   

Η Παξινού δεν σπούδασε θέ-
ατρο, αλλά μουσική σε Γενεύη 
(πρώτο βραβείο), Βιέννη, Βερολί-
νο (βαγκνερική τραγουδίστρια). 
Ο ∆ημήτρης Μητρόπουλος της 
αφιέρωσε τη σύνθεση για φωνή 
και πιάνο «Κασσιανή» σε ποίη-
ση Κωστή Παλαμά (στην παρ-
τιτούρα: «Γράφτηκε για την κα 
Παξινού, 11 Ιουνίου 1919»). Ξε-
χωριστές ερμηνείες της: στην 
όπερα «Αδελφή Βεατρίκη» του 
∆. Μητρόπουλου (διεύθυνση Αρ-
μάνδου Μαρσίκ, Μάιος 1920, ∆η-
μοτικό Θέατρο Aθηνών, χρημα-
τοδότηση Παξινού), στη «Θυσία 
του Αβραάμ» σε μουσική Μανώ-
λη Σκουλούδη (Μάρτιος 1933, 
27/8/1951 - Ηρώδειο: συμφωνική 
σουίτα με ΚΟΑ, διεύθυνση Φιλο-
κτήτη Οικονομίδη, ενορχήστρω-
ση Νίκου Σκαλκώτα).      

Στροφή στο θέατρο      
Λόγω της καταλυτικής γνω-

ριμίας με τον Μινωτή το 1927 
εγκαταλείπει τις μουσικές σπου-
δές και αφιερώνεται στο θέατρο. 
Κορυφαία στιγμή η μουσική που 
έγραψε για την παράσταση «Οι-
δίπους» Σοφοκλή (10/5/1933), 
από τις πρώτες αναβιώσεις ατ-
τικού δράματος στο Εθνικό Θέ-
ατρο (Αγίου Κωνσταντίνου), σε 
μετάφραση, σκηνοθεσία Φώτου 
Πολίτη. Επαιξαν: Αιμίλιος Βεά-
κης (Οιδίπους), Παξινού (Ιοκά-
στη), Μινωτής (Εξάγγελος). Στο 
«Θέατρο» τεύχος 32 (Μάρτης - 
Απρίλης ’73) αναφέρεται: «Είναι 

η μόνη μουσική που έχει γράψει. 
Μουσική ωστόσο ήταν όλη της 
η ζωή. Πολύ πριν από το θέα-
τρο». Οι σύντομες ορχηστρικές 
παρεμβάσεις εντάχθηκαν στην 
πλοκή του έργου (είσοδος, έξο-
δος). Τα περισσότερα ορχηστρι-
κά και φωνητικά μέρη φέρουν 
την ένδειξη «αργό» (lento) και 
«πολύ αργό» (molto lento). Τα 
χορικά αποδόθηκαν σε πρόζα 
(τονισμοί λέξεων χωρίς μετρι-
κή αντιστοίχιση στα μέτρα της 
μουσικής υπόκρουσης). Το Γ΄ 
Στάσιμο αποδόθηκε αδόμενο. 
Η λιτή ενορχήστρωση εστίασε 
στα πνευστά (φλάουτο, όμποε, 
τρομπόνι) παραπέμποντας στους 
αρχαίους αυλούς, στα κρουστά 

(μαράκες, τύμπανα, γκονγκ, 
γκρανκάσα) και στα βιολοντσέ-
λα. Η μελωδική στήριξη των αρ-
γών μερών επιτυγχάνεται με τα 
όμποε και τα τσέλα σε ρόλο ισο-
κρατήματος και ρυθμικής υπο-
στήριξης. Στην «Κ» (12/5/1933) 
ο Κ.Π. Ροδοκανάκης υπογράμ-
μιζε: «Βαρειά τύμπανα σημείω-
ναν το βαρύ ρυθμό της δυστυχί-
ας. Ο χορός ... ήταν η πολύφωνι 
ξομολόγησι λαού κινούμενου, 
στενάζοντος, προσευχομένου». 
Μουσική αρμονική, τελετουρ-
γική, υποβλητική, μεταξύ αρ-
χαιοελληνικής και σύγχρονης 
(θεωρήθηκε από τις καλύτερες 
συνοδείες αρχαίου δράματος). 
Το 1951, με σκηνοθεσία και Οι-
δίποδα τον Μινωτή (παρθενική 
σκηνοθετική απόπειρα), Ιοκάστη 
την Παξινού, μουσική Παξινού 
του 1933, η παράσταση ανεβαί-
νει σε ∆ελφούς, Ηρώδειο, Εθνι-
κό, 1955-1956 στην Επίδαυρο και 
περιοδείες σε Ελλάδα, Αμερική, 
Ευρώπη (μουσική διεύθυνση: 
Γιώργος Λυκούδης). Σύμφωνα με 
την «Ημερησία του Βισμπάντεν» 
(16/5/1955): «Η Κατίνα Παξινού, 
στην οποία οφείλονται η με φει-
δώ χρησιμοποιηθείσα μουσική 
υπόκρουση και το χορικό άσμα, 
είναι μια γνήσια τραγωδός».    

Ο συνθέτης Θόδωρος Αντω-
νίου, μετά τον θάνατό της, στη 
μουσική του για την παράσταση 
«Οιδίπους επί Κολωνώ» (1975, 
σκηνοθεσία Μινωτή) του Εθνι-
κού Θεάτρου και στην ομώνυμη 
όπερά του (Μέγαρο Μουσικής, 
2008) αξιοποίησε τη μουσική 
της χρησιμοποιώντας αυτούσι-
ες κάποιες σελίδες της παρτι-
τούρας, κατόπιν παράκλησης 
του Μινωτή.     

Τη μουσική της για τον «Οιδί-
ποδα» (δύο αποσπάσματα 2 και 
1,15 λεπτών) μπορούμε να ακού-
σουμε στον θαυμάσιο, διπλό δί-
σκο βινυλίου «Κατίνα Παξινού» 
(Philips, 1975, παραγωγή Μά-
νου Χατζιδάκι, εξώφυλλο Γιάν-
νη Τσαρούχη), ανάμεσα σε συ-
γκλονιστικές ερμηνείες της και 
μοναδικής σύλληψης, έμπνευ-
σης, αξίας μουσικές των παρα-
στάσεων των Μάνου Χατζιδάκι, 
∆ημήτρη Μητρόπουλου, Μενέ-
λαου Παλλάντιου, Γιάννη Χρή-
στου, Πωλ Ντεσσάου.    

Κάποιες συνθέσεις γράφτη-
καν ειδικά για να ερμηνευτούν 
από αυτήν («Ηλέκτρα» Μητρό-
πουλου - 1936, «Εκάβη» Παλλά-
ντιου - 1955, «Θυσία του Αβρα-
άμ» Μαμαγκάκη - 1963). Στο 
βιβλίο του Νικόλαου Μάμαλη «Η 
Ιστορία της Μουσικής του Εθνι-
κού Θεάτρου 1932-2005» (εκδ. 
fagotto books, 2023) επισημαί-
νεται ότι προετοιμάζοντας την 
«Εκάβη», τραγουδώντας a prima 
vista το πρώτο στάσιμο, θυμήθη-
κε τα παλιά και ζήτησε από τον 
Μενέλαο Παλλάντιο να τη συνο-
δέψει σε μερικά lieder του Σού-
μπερτ. Εντυπωσίασε τον συνθέ-
τη με «κάτι ανάμεικτο, μεταξύ 
ηθοποιού και τραγουδίστριας, 
κάτι που το άκουσμά του τόσο 
υψηλής στάθμης ... θα ικανοποι-
ούσε και τον ίδιο τον Σούμπερτ. 
∆εν ήταν η φωνή ... ήταν η έκ-
φραση, ο τρόπος απόδοσης που 
δεν γινόταν μόνο από τον λάρυγ-
γα, αλλά από πιο βαθιά, από την 
ψυχή, και ξεχυνόταν γαλήνια στο 
πρόσωπο, στα μάτια, στα φρύδια, 
στα χέρια...».   

Η μουσική της κατάρτιση 
στάθηκε πολύτιμο εφόδιό της 
στο θέατρο, όπου ανέδειξε με 
ευαισθησία, εσωτερικότητα τη 
μελωδία, τον τόνο, τον ρυθμό 
πλάθοντας ολοζώντανες ποιη-
τικές μορφές.  

Ο Αγγελος Τάσκος μεγάλωσε στο 
Χαϊδάρι, σπούδασε δημοσιογρα-
φία ελπίζοντας ότι θα βρει έναν 
μοναδικό τρόπο να αποτυπώσει 
την αλήθεια των γεγονότων. Του 
αρέσει η απλότητα σε όλα, αλλά 
εκτιμά την πολυπλοκότητα των 
σκέψεων. Θέλει να μαθαίνει από 
τα λάθη του. Συγχωρεί αγαπώ-
ντας. Εκτιμά την αλήθεια, την ει-
λικρίνεια, την ταπεινότητα και θέ-
λει να αποφεύγει να λέει στη ζωή 
του... «κρίμα που δεν τόλμησα». 
Το καινούργιο του βιβλίο, «Είμαι 
ό,τι έχω ξεχάσει;», κυκλοφορεί 
από τις εκδόσεις Αρμός.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Την «Ασκητική» του Καζαντζάκη, 
το «Χαμογέλα, ρε... τι σου ζητά-
νε;» του Χρόνη Μίσσιου και ποίη-
ση του Τάσου Λειβαδίτη.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου;
Οτι γεννάμε επιθυμίες που δεν 
συνειδητοποιούμε ότι τις έχει 
γεννήσει ο φόβος συσσωρεύο-
ντας πληροφορίες που δεν τις 
διαλέγουμε πλέον, μα αυτές δια-
λέγουν εμάς.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Την «Πτώση» του Αλμπέρ Καμύ, 
που απογυμνώνει την ανθρώπινη 
φύση  από τις αμφισβητήσεις και 

τις αλήθειες και γεννά ερωτήμα-
τα που οι απαντήσεις πεισματικά 
δεν θέλουν να φανερωθούν.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
∆εν υπάρχει ιδανική συνθήκη. Η 
πιο ιδανική μπορεί να είναι και 
αυτή που δεν φαντάζει ιδανική. 
Τη συνθήκη την αισθάνεσαι μέ-
σα σου πρώτα, το πώς νιώθεις, 
τι αναζητάς, τι σε φοβίζει, τι σε 
σαγηνεύει, τι σε κάνει να θέλεις, 
μέσα από το ταξίδι στις λέξεις, 
να γίνεις η καλύτερη εκδοχή του 
εαυτού σου... Μετά το βιβλίο έρ-
χεται και σε βρίσκει αυτό.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Οχι, για κανένα βιβλίο. Κάθε βι-
βλίο βρίσκει συναπάντημα στα 
καλώς ή κακώς κείμενα του εαυ-
τού μας. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
To να μου διηγηθεί τις αλήθειες 
των δυσκολιών και να με ξεβο-
λέψει από τους φόβους και τις 
συμφεροντολογικές μου συνή-
θειες και ανάγκες.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Θα ξαναδιαβάσω το «Αλφαβη-
τάρι της Πίστης» του Χρήστου 
Γιανναρά.
 
Τελικά «είμαστε ό,τι έχουμε ξε-
χάσει» μήπως;
Ναι, αυτό πιστεύω... γιατί τελικά 
είμαστε οι ζωές που δεν ζήσαμε 
με τον ένα ή άλλο τρόπο.

Ποιο είναι το περιεχόμενο των 
77 ιστοριών και τι μηνύματα περ-
νούν;
Είναι 77 καθημερινές ιστορίες 
που αγκαλιάζουν τις αναμνήσεις, 
τις αλήθειες, τους ανθρώπους, 
γυρνώντας ξανά πίσω στις ζωές, 
στα σώματα και στις ψυχές αυτών 
που αρνήθηκαν την ίδια τους τη 

μνήμη.

 
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥΔΑΚΗΣ
Τα φαντάσματα του Δεκέμβρη
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 400

 
Ο παλαίμαχος πυγμάχος Αλεξάγ-
γελος είχε προ καιρού βγει νοκ 
άουτ. Τη ζωή του την αποτιμούσε 
σαν «τριάντα εννιά χρόνια αποτυ-
χίας». Eνας ακατασίγαστος φόβος 
πονούσε την καρδιά του. «Είναι 
μαύρη, ζαρωμένη σαν φαφού-
τα γριά και τρέμει από το κρύο». 
Τον ρήμαζε ο φόβος του πόνου, 
το αδόκητο χτύπημα. Eνιωθε σαν 
να ήταν «ο τελευταίος μιας εξα-
φανισμένης και –το χειρότερο– 
αδιάφορης ως προς τη μελέτη της 
φυλής, μιας φυλής που η Ιστορία 
θα αγνοούσε και δεν θα της χαλά-
λιζε ούτε καν μια μικρή αναφορά 
σε αδίδακτη ύλη σχολικού εγχει-
ριδίου». Eπειτα ήρθε ο ∆εκέμβρης 
του 2008. Μέσα στη φλεγόμενη, 
εξαγριωμένη Αθήνα, ο Αλεξάγγε-
λος αναγκάζεται να αναμετρηθεί 
με φαντάσματα του παρελθόντος. 
Οι γροθιές του δεν άξιζαν μία και 
η ήττα είχε σφραγίσει το κορμί 
του. Παρ’ όλα αυτά, πίστευε πως 
η ύπαρξή του αξίωνε μια κάποια 
δικαίωση.

Eντεκα χρόνια μετά την πρώ-
τη του κυκλοφορία (Μεταίχμιο, 
2012) το μυθιστόρημα του Λευ-
τέρη Γιαννακουδάκη (Ηράκλειο 

Κρήτης, 1972) επανεκδίδεται σε 
μια Αθήνα που δεν έχει αλλά-
ξει πολύ από τότε που ούρλιαζε 
από οργή. Aλλωστε, η δολοφο-
νία του δεκαπεντάχρονου από 
αστυνομικό βρίσκεται στο φόντο 
της πλοκής. Ο κεντρικός ήρωας 
περιβάλλεται από απολιθώματα 
ενός προ πολλού 
περασμένου χρό-
νου, που νομίζουν 
πως μπορούν να 
συνεχίσουν στο 
παρόν τις μάχες 
που έχασαν στο 
παρελθόν. Θρυαλ-
λίδα της δράσης 
είναι ο θάνατος 
ενός καθηγητή 
φιλοσοφίας, συ-
νονόματου του 
αρχαίου αυτόχει-
ρα φιλοσόφου. Ο 
σύγχρονος Σω-
κράτης το 1992, την εποχή της 
έξαρσης του «Μακεδονικού», 
ήταν ηγετικό μέλος μιας τρομο-
κρατικής οργάνωσης, αλλά αρ-
γότερα περιορίστηκε στα ακαδη-
μαϊκά του καθήκοντα. Ο στωικός 
φιλόσοφος Ζήνων ο Κιτιεύς, ο 
οποίος με αναρχικό πνεύμα ορα-
ματιζόταν μια ιδεατή πολιτεία, 
μονοπώλησε τα τελευταία χρό-
νια της ζωής του. 

Ο Αλεξάγγελος, ούτε Aγγελος 

ούτε Εξάγγελος, περιπλανιέται 
στην πυριφλεγή Αθήνα, ανάμεσα 
σε παιδιά που παίζουν πετροπό-
λεμο με τα ΜΑΤ, σε κατερειπωμέ-
νες μορφές που ψυχομαχούν στα 
παγκάκια, σε μετανάστες σακα-
τεμένους από τα νταηλίκια των 
νεοναζί, σε ανεπίληπτους μεσήλι-

κες που μπουκά-
ρουν σε μπουρ-
δέλα με ανήλικες 
και σε απολιθω-
μένα μαμούθ, σε 
ζόμπι που τρέ-
φονταν από τις 
σάρκες του πα-
μπάλαιου παρελ-
θόντος. Μέσα στη 
βρώμικη πόλη, με 
πολύ ροκ να λυσ-
σομανά στο μυα-
λό του, ο Αλεξάγ-
γελος σκιαμαχεί 
με φαντάσματα, 

ουροβόρα φίδια και νεκρούς που 
έστελναν από το επέκεινα κρυ-
πτογραφημένα ραβασάκια. Το 
παρελθόν επέστρεφε, «σαν αδιόρ-
θωτη, επαναλαμβανόμενη φράση, 
σαν φάντασμα που ζητούσε την 
ετεροχρονισμένη δικαίωσή του».

Τα πρώτα βιβλία του Γιαννα-
κουδάκη, όπως τα «Απολεσθέντα 
αντικείμενα» και «Τρέξε, μύγα, 
χτύπα το τζάμι», εντυπωσίαζαν 
με την εκπληκτική τεχνική τους 

της ανοικείωσης. Η μυθοπλασία 
του έβριθε από αλλόκοτα και πα-
ράδοξα, από εξαίσιες στρεβλώσεις 
του οικείου. Τώρα απομακρύνεται 
από τη φιλοπαίγμονα λογοτεχνι-
κή νεότητα για να προσαρμοστεί 
στους κανόνες μιας αναπεπταμέ-
νης μυθοπλαστικής σύνθεσης 
με στοιχεία νουάρ. Η συγγραφι-
κή του εμπειρία τού εξασφαλίζει 
γερά θεμέλια. Η πολυπρόσωπη 
αφήγηση, οι εκπλήξεις και οι ανα-
τροπές, οι αλλεπάλληλοι γρίφοι, 
το αμείωτο σασπένς, η σταθε-
ρή παρουσία του ήρωα σε κάθε 
παρέκβαση της πλοκής, όλα συ-
νυφαίνουν ένα παλλόμενο από 
ένταση μυθιστόρημα.

Παλιοί σύντροφοι και νεοναζί, 
παράφορα παιδιά και παροπλι-
σμένοι σαραντάρηδες, ρίχνονται 
αέναα σε πεδία μάχης, μολονότι 
το παιχνίδι είναι εξαρχής στημέ-
νο. Ο καθένας κραδαίνει τη δική 
του παντιέρα, κουκουλωμένος 
τη δική του πανοπλία. Και μέσα 
σε όλα φιγουράρει το φάντασμα 
του Μεγάλου Αλεξάνδρου. Τιμή 
ή άγος για το έθνος; Στρατηλάτης 
ή σφαγέας; Μέσα από τον πνευ-
ματώδη του λόγο και την οξύλη-
κτη σκέψη του, ο Γιαννακουδά-
κης εμφυτεύει τους κάθε λογής 
ιδαλγούς της ελληνικότητας σε 
ένα από κάθε άποψη συναρπα-
στικό μυθιστόρημα.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ   

Ποιος ήταν ο Μέγας Αλέξανδρος;

Κατίνα Παξινού: Η γυναίκα της μουσικής     

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Η Κατίνα τραγουδούσε. 
Η όμορφη και δυνατή 
φωνή της μαζί με 
την ορμή του πιανίστα 
που τη συνόδευε έκανε 
να τρέμουν τα αγαλμα-
τάκια που κοσμούσαν 
το πιάνο», έχει γράψει 
ο Τσαρούχης.    

Στον διπλό δίσκο «Κατίνα Παξινού» –παραγωγή Μάνου Χατζιδάκι, εξώφυλ-
λο Γιάννη Τσαρούχη– μπορούμε να ακούσουμε την εξαιρετική μουσική που 
έγραψε για τον «Οιδίποδα» (δύο αποσπάσματα 2 και 1,15 λεπτών).    

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΑΓΓΕΛΟ ΤΑΣΚΟ

Επιμέλεια: 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ 
ΣΚΑΡΑΚΗ
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Συνέντευξη στον ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Επειτα από μια μακρά πορεία σε 
αμερικανικά και ελληνικά πα-
νεπιστήμια, διδάσκοντας Λογι-
κή, Γνωσιοεπιστήμη, Οντολογία, 
Επιστημολογία, και Φιλοσοφία 
της γλώσσας και της νόησης, ο 
Φίλιππος Καργόπουλος δηλώνει 
ότι θα επιθυμούσε να τον σκέ-
φτονται απλά ως φιλόσοφο. Ο 
Καργόπουλος γεννήθηκε το 1951 
στη Θεσσαλονίκη, σπούδασε φι-
λοσοφία στις Ηνωμένες Πολιτεί-
ες, στο University of Chicago και 
στο Boston University, και δίδα-
ξε στην ίδια χώρα στο University 
of Massachusetts in Boston, και 
στο Brandeis. 

Στην Ελλάδα δίδαξε επί σειράν 
ετών στον Τομέα Φιλοσοφίας και 
στο Τμήμα Ψυχολογίας του Αρι-
στοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσ-
σαλονίκης και ολοκλήρωσε την 
ακαδημαϊκή του καριέρα στην 
Κύπρο στα Τμήματα Ψυχολογί-
ας του Πανεπιστημίου Κύπρου 
στη Λευκωσία και του Πανεπι-
στημίου Νεάπολις της Πάφου. 
Εκτός από τις πολλές δημοσιεύ-
σεις σε περιοδικά φιλοσοφίας, 
ψυχολογίας και γενικής παιδείας, 
ο Καργόπουλος έχει υπογράψει 
τα βιβλία: «Realism, Relativism 
and Reference», «Το πρόβλημα 
της επαγωγικής λογικής», «The 
Science of Logic and the Art of 
Thinking», και «Εισαγωγή στη 
συμβολική λογική».  

 
– Παρακολούθησα πρόσφατα 
μια διάλεξή σας για τον νου 
και τη συνείδηση, που δώσα-
τε μπροστά σ’ ένα κοινό της 
Ελληνικής Εταιρείας Γνωσια-
κής Επιστήμης, και θυμάμαι 
ότι στο τέλος κάποιος απ’ το 
ακροατήριο σας ρώτησε αν πι-
στεύετε ότι μπορεί να υπάρξει 
συνείδηση στις μηχανές. Εί-

ναι μια συζήτηση που γίνεται 
αυτόν τον καιρό, εξαιτίας της 
προόδου της τεχνητής νοημο-
σύνης. Τι απαντάτε;

– Περισσότερο και από τη νο-
ημοσύνη, με την οποίαν είναι 
στενά συνυφασμένη, η συνεί-
δηση είναι βιολογικό φαινόμε-
νο, είναι δηλαδή υποχρεωτικά 
«ενσώματη» και «ευαίσθητη στις 
περιστάσεις». Απαιτείται τρω-
τό και ευαίσθητο σώμα για να 
νιώσουμε πόνο, φόβο, ηδονή, 
χαρά και να βγάλουμε κίνηση, 
φωνή, κλάμα, ή γέλιο, πριν καν 
μάθουμε λέξεις για να περιγρά-
ψουμε τι τρέχει μέσα μας και τι 
αντιλαμβανόμαστε γύρω μας. Αλ-
λά και αργότερα, μετά την έλευ-

ση της γλώσσας και την απαρχή 
του ανθρώπινου νου, συναίσθη-
μα που δεν το νιώθεις στο σώμα 
σου είναι υποκρισία, ή αυταπάτη. 
Αν η συνείδηση νοηθεί ως μη-
χανισμός παρακολούθησης και 
ελέγχου, ίσως να κατασκευαστεί 
κάποτε μηχανή που να παρακο-
λουθεί τι συμβαίνει μέσα της και 
γύρω της και να αντιδρά ανάλογα 
(όπως ένα προηγμένο σύστημα 
συναγερμού, ή όπως τα αυτό-
ματα στο Blade Runner), όμως 
θα μιμείται βίωμα (που δεν έχει) 
ακολουθώντας το νόημα, ενώ 
σε εμάς και σε μια πραγματική 
συνείδηση (ακόμη και ζωική) το 
βίωμα προηγείται του όποιου νο-
ήματος. Αλλά ακόμη και τα νοή-

ματα τα ίδια αποκτούν βιωματική 
βάση: έχουμε διαφορετική σω-
ματική αντίδραση στο ψεύδος, 
στην αλήθεια, ή στην αβεβαιό-
τητα, ενώ μια απόδειξη στα μα-
θηματικά, ή ένα ποίημα, μπορεί 
να φέρει δάκρυα στα μάτια μας. 
Το πώς νιώθει η σύντροφός μου, 
ο συνάνθρωπός μου, η γάτα μου 
με ενδιαφέρει. Γιατί όμως να με 
ενδιαφέρει πώς νιώθει ένα μη-
χάνημα που έμαθε να μιμείται 
κατά παραγγελία συναίσθημα; 

 
– Κλείνοντας την ίδια διάλεξη, 
υποσχεθήκατε ότι με μια νέα 
ευκαιρία, θα μιλήσετε για την 
ευτυχία. Δεν μπορώ να φαντα-
στώ πιο επίκαιρο θέμα, κι εί-

μαι πολύ περίεργος να μάθω 
τα πορίσματα στα οποία έχετε 
καταλήξει.

– Με ενδιαφέρει το ερώτημα 
γιατί η ευτυχία και η επιδίωξή 
της, μολονότι είναι το ισχυρότε-
ρο χαρτί που παίζεται στις ζωές 
μας, είναι τόσο δύσκολο να προ-
σεγγιστεί με κάποια αντικειμενι-
κότητα επιστημονική, ή φιλοσο-
φική. Ας πούμε γενικά ότι, όπως 
και οι περί θεού πίστεις, η ευτυ-
χία είναι ιδέα κατασκευασμένη 
από πεποιθήσεις με καταβολές 
σε κοινωνικές παραδόσεις. Αν 
την σκεφτούμε ως τελικό σκοπό, 
κατ’ αναλογία με την επιδίωξη 
νίκης στις αθλητικές αναμετρή-
σεις, τότε αφήνει κάποιο αντι-

κειμενικό ίχνος, στη δικαιοσύνη 
(ισονομία), στην ισορροπία μετα-
ξύ προσπάθειας και επίτευξης (το 
δύσκολο, αλλά όχι ακατόρθωτο), 
και στο ότι ο παράγοντας τύχη 
είναι αποδεκτός (και στα σπορ 
και στη ζωή). Αν την σκεφτούμε 
ως τελική κατάληξη, κατ’ ανα-
λογία με την εντροπία, τότε με 
βάση τις πολλές αντικειμενικές 
δυστυχίες που αντιμετωπίζει (ή 
φοβάται ότι θα αντιμετωπίσει) 
ο κάθε άνθρωπος κατασκευάζει 
το αντίθετό τους και αν αυτά τα 
αντίθετα ορίζουν μία συνιστα-
μένη, τότε αυτό μπορεί να θεω-
ρηθεί ως «η ευτυχία του», αλλά 
βέβαια αυτό αλλάζει ανάλογα με 
το τι αντιμετωπίζει στο ξετύλιγμα 
της ζωής του. Το άρθρο θα δημο-
σιευθεί σε επόμενο τεύχος του 
περιοδικού «Σύναψις».

 
– Ποια ιδέα σας απασχόλησε 
περισσότερο και συνεχίζει να 
σας προβληματίζει στην έως 
τώρα πορεία σας ως φιλόσοφο 
και επιστήμονα;

– ∆ιάλεξα να σπουδάσω φι-
λοσοφία ακριβώς επειδή με εν-
διέφερε όλο το επιστητό (από τη 
λογική και τις θετικές επιστήμες 
που βασίζονται σε απόδειξη και 
στοχεύουν σε εξήγηση, μέχρι τις 
ανθρωπιστικές σπουδές που βα-
σίζονται σε ερμηνεία και στοχεύ-
ουν σε κατανόηση εαυτού και 
κόσμου). Υπήρξα τυχερός στο 
ότι έζησα τη ζωή μου γράφοντας 
και διδάσκοντας φιλοσοφία, αλ-
λά και ιδιαίτερα τυχερός γιατί για 
πολλά χρόνια δίδαξα και έκανα 
έρευνα στην ψυχολογία που εί-
ναι συνάμα βιολογική, συμπε-
ριφορική, γνωστική, κοινωνική 
και θεραπευτική επιστήμη, αλ-
λά παράλληλα συνορεύει με τις 
ανθρωπιστικές σπουδές, ενώ τώ-
ρα εντάσσεται μαζί με τη φιλο-
σοφία στη διεπιστημονική προ-
σπάθεια της Γνωσιοεπιστήμης 
που έχει ως στόχο να εξιχνιάσει 
το αίνιγμα της νοημοσύνης (σε 
τι συνίσταται η νοημοσύνη και 
πώς είναι δυνατή η πραγμάτω-
σή της στον φυσικό κόσμο). Το 
βιβλίο που γράφω αυτόν τον και-
ρό είναι πάνω στο «αίνιγμα της 
συνείδησης», δηλαδή στη σχέ-
ση συνειδητότητας (που έχουν 
και τα ζωντανά και τα μωρά) και 
αυτοσυνείδησης (που αναπτύσ-
σουν μάλλον μόνο οι άνθρωποι, 
αφού έχουν αποκτήσει γλώσσα 
και νοημοσύνη). 

– Eρχεται τώρα στο μυαλό 
μου μια παλαιότερη δημοσίευ-
σή σας, όπου αναρωτιέστε αν 
μπορεί να υπάρξει «ηθικό αυτό-
ματο». Επειδή αυτές τις μέρες 
γίνεται μεγάλη συζήτηση για 
την ηθική της τεχνητής νοη-
μοσύνης, μπορείτε να μας πείτε 
υπό ποιες προϋποθέσεις μπορεί 
να υπάρξει ένα αμερόληπτο, δι-
άφανο, δίκαιο και εξηγήσιμο 
τεχνητό ον; Ενας δίκαιος ρο-
μποδικαστής, για παράδειγμα;

– Ισως στο γήπεδο να δεχό-
μασταν έναν «ρομποδιαιτητή» 
που είναι αμερόληπτος και δεν 
έχει συναισθήματα φόβου, συ-
μπάθειας κ.λπ., αλλά μόλις περά-
σουμε στην περιοχή της δικαιο-
σύνης υπάρχει αρχικά ζήτημα 
κρίσης για το ποιος λέει την αλή-
θεια μεταξύ αντιδίκων και, επει-
δή συνήθως και οι δύο ψεύδο-
νται, απαιτείται κοινός νους για 
να κρίνουμε ποιος ψεύδεται, πού 
και σε ποιο βαθμό. Αλλά ακόμη 
και σε μια περιορισμένη περιοχή 
δικαιοσύνης, όπως οι παραβιάσεις 
του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορί-
ας, και με δεδομένη την ύπαρξη 
συστημάτων παρακολούθησης 
που καταγράφουν τι συμβαίνει 
παντού στο οδικό δίκτυο, έτσι 
ώστε να μην τίθεται ζήτημα αλή-
θειας των μαρτυριών, θα υπάρχει 
πάντα το πρόβλημα του να κατα-
γράψουμε όλες τις πιθανές λογι-

κές εξαιρέσεις στους κανόνες. Για 
παράδειγμα, σε κάποιες περιπτώ-
σεις απαγόρευσης όχι μόνο επι-
τρέπεται αλλά και επιβάλλεται η 
παραβίαση της διπλής γραμμής, 
για να σωθεί η ζωή ανθρώπου ή 
ζώου (αλλά ποιου ζώου;). Και αυ-
τό απαιτεί κοινό νου, τον οποίο 
ελπίζουμε ότι έχει ο δικαστής, 
αλλά ξέρουμε ότι δεν έχει ο υπο-
λογιστής, γιατί δεν ξέρουμε σε τι 
ακριβώς συνίσταται ο κοινός νους 
σε εμάς ώστε να τον εγγράψου-
με μετά σε κάποιο υπολογιστικό 
πρόγραμμα.

 
– Είχατε μια λαμπρή ακαδημα-
ϊκή διαδρομή, ξεκινώντας απ’ 
τις σπουδές και τη διδασκαλία 

σας στις Ηνωμένες Πολιτείες, 
και έπειτα, ως καθηγητής στο 
ΑΠΘ, και στην Κύπρο. Χαρα-
κτηρίσατε σ’ ένα πιο προσωπι-
κό κείμενό σας τη δική σας γε-
νιά, αυτή των μπούμερ δηλαδή, 
μια «τυχερή γενιά». Γνωρίσατε 
πολλούς νέους στα πανεπιστη-
μιακά έδρανα, πώς βλέπετε τις 
προοπτικές τους;

– Η γενιά των Baby Boomers 
είχε την τύχη να μην αντιμετωπί-
σει πόλεμο, πείνα, ή τις ασθένειες 
που πριν από τα αντιβιοτικά και 
τα εμβόλια θέριζαν. Παράλληλα, 
ενώ ξεκίνησε σε δύσκολες συν-
θήκες μεγάλωσε μέσα από μια 
σειρά απελευθερώσεων (φύλου, 
οικονομικών, κοινωνικών, πολιτι-
σμικών, πολιτικών) που έμοιαζαν 
να εγγυώνται ένα μέλλον συνε-
χούς προόδου βασισμένο στην 
παιδεία, τη δημοκρατία και την 
ορθολογική παγκόσμια ανάπτυξη. 
Με την αυγή του 21ου αιώνα, η 
11η Σεπτεμβρίου, και οι οικονομι-
κές κρίσεις, η κλιματική αλλαγή, 
η πανδημία, ο πόλεμος στην Ου-
κρανία και η γενική υποχώρηση 
του δημοκρατικού ιδεώδους έδει-
ξαν ότι παραήμασταν αισιόδοξοι. 
Από αυτή την άποψη, οι προοπτι-
κές για τις νεότερες γενιές είναι 
χειρότερες από τις προοπτικές 
της γενιάς μας. Ακόμη και κάτι 
που σε σύγκριση με μας θα έπρε-
πε να υπερτερούν, δηλαδή στην 

ταχύτατη πρόσβαση στην πλη-
ροφορία, επειδή δεν «έμαθαν να 
μαθαίνουν», δηλαδή δεν έμαθαν 
να αναζητούν και να συνδέουν 
την πληροφορία που πήραν μέ-
σω Google με την υπόλοιπη γνώ-
ση που έπρεπε ήδη να κατέχουν, 
δεν τους βοηθά ιδιαίτερα από τη 
σκοπιά της μόρφωσης. Αντίθετα, 
η διαρκής εμπλοκή τους στα μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης όπου 
συνομιλούν με ανάλογης μόρφω-
σης και καλλιέργειας συνομηλί-
κους, μόνο καλό δεν μπορεί να 
κάνει από εκπαιδευτικής (αλλά 
και κάθε άλλης) άποψης. Ωστόσο 
γνώρισα στην πανεπιστημιακή 
μου καριέρα πολλούς αξιόλογους 
νέους, αρκετούς από τους οποί-
ους βοήθησα μέσω υποτροφιών, 
Erasmus, Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών, Ωνασείου και άλ-
λων προσβάσεων να συνεχίσουν 
σπουδές σε σωστά ακαδημαϊκά 
περιβάλλοντα. Πολλοί από αυ-
τούς διαπρέπουν σε ιδρύματα του 
εξωτερικού και του εσωτερικού.

 
– Γνωρίζω ότι δηλώνετε θαυμα-
σμό για την ποίηση, μεταφρά-
ζοντας ενίοτε και ποιήματα απ’ 
τα αγγλικά. Πού συναντιέται η 
ποίηση, η τέχνη με τη φιλοσο-
φία και την επιστήμη;

– Εμείς οι άνθρωποι ενδιαφε-
ρόμαστε για τον άνθρωπο, όχι 
όπως οι σκύλοι μοιάζουν να εν-

διαφέρονται μόνο για άλλους 
σκύλους, αλλά γιατί ο άνθρω-
πος είναι από τις πιο περίπλοκες 
οντότητες στο σύμπαν και μολο-
νότι δεν τρέφουμε ψευδαισθή-
σεις για την ανθρώπινη φύση, 
συνεχίζουμε πάντα να θεωρού-
με την αξία του ανθρώπου ανε-
κτίμητη. Η αξία του ανθρώπου 
έγκειται στην αυτοσυνειδητό-
τητα, δηλαδή στη μοναδική (και 
μοναχική) οπτική που έχει ο κα-
θένας μας για τον κόσμο. Γι’ αυτό 
άλλωστε συνάπτουμε και σημα-
ντικές σχέσεις, όπως του έρωτα 
και της φιλίας, για να γνωρίσου-
με άλλες συνειδήσεις, πράγμα 

ιδιαίτερα δύσκολο έως αδύνα-
το. Η επιστήμη εδώ δεν μπορεί 
να βοηθήσει γιατί η συνείδηση 
είναι (αντικειμενικά, μιλώντας) 
αυστηρά υποκειμενική (ευτυχώς) 
και η έρευνα της επιστημονικής 
αλήθειας δεν μας δίνει τρόπους 
να προσπελάσουμε τη συνείδη-
ση του άλλου ανθρώπου. Ομως 
η μουσική, η ποίηση, οι τέχνες 
προσπαθούν μέσα από τα τεχνή-
ματά τους να εκφράσουν, να με-
ταδώσουν, να δημιουργήσουν, 
να επηρεάσουν στοιχεία συνεί-
δησης και το καταφέρνουν αυ-
τό όχι μέσα από την ορθολογική 
αλήθεια της επιστημονικής με-
θόδου, αλλά από το βίωμα της 
συγκίνησης που νιώθουμε στο 
σώμα μας, του οποίου την πραγ-
ματικότητα δεν μπορούμε να αρ-
νηθούμε, γιατί «μας άγγιξε». Το 
πώς το καταφέρνει αυτό η ποιη-
τική γλώσσα είναι μυστήριο, και 
μέρος από τη γοητεία που ασκεί 
πάνω μου η ποίηση είναι για να 
κατανοήσω αυτή τη δύναμη του 
λόγου. Κάποια απάντηση ψάχνω 
να βρω στη μετάφραση και ιδι-
αίτερα στην ποίηση του Λάρ-
κιν που δύσκολα μεταφράζεται 
αν κρατήσουμε την ομοιοκατα-
ληξία. Εχω μεταφράσει επίσης 
Σαίξπηρ, Aλεξάντερ Πόουπ, Εζ-
ρα Πάουντ, T.Σ. Ελιοτ, Ρόμπερτ 
Φροστ, αλλά και ελληνική ποίη-
ση στα αγγλικά.

Η Δικαιοσύνη απαιτεί κοινό νου τον οποίο δεν έχει ο «ρομποδικαστής»

Η ταχύτατη πρόσβαση 
των νέων στην 
πληροφορία, μέσω 
Google π.χ., δεν τους 
βοηθάει ιδιαίτερα 
από τη σκοπιά της 
μόρφωσης, επειδή «δεν 
έμαθαν να μαθαίνουν».

Σπούδασα φιλοσοφία 
επειδή με ενδιέφερε όλο 
το επιστητό: από τις θε-
τικές επιστήμες που βα-
σίζονται σε απόδειξη και 
στοχεύουν σε εξήγηση 
μέχρι τις ανθρωπιστικές 
που βασίζονται σε ερμη-
νεία και στοχεύουν
σε κατανόηση εαυτού 
και κόσμου.

«Το πώς η μουσική, η ποίηση, οι 
τέχνες μας “αγγίζουν” είναι ένα μυ-
στήριο», επισημαίνει ο φιλόσοφος 
Φίλιππος Καργόπουλος.

«Αν η συνείδηση νοηθεί ως μηχανισμός παρακολούθησης και ελέγχου, ίσως να κατασκευαστεί κάποτε μηχανή που να παρακολουθεί τι συμβαίνει μέσα της 
και γύρω της και να αντιδρά ανάλογα (όπως ένα προηγμένο σύστημα συναγερμού, ή όπως τα αυτόματα στο Blade Runner), όμως θα μιμείται βίωμα (που δεν 
έχει) ακολουθώντας το νόημα, ενώ σε εμάς και σε μια πραγματική συνείδηση (ακόμη και ζωική) το βίωμα προηγείται του όποιου νοήματος».

Η συνείδηση είναι βιολογικό φαινόμενο
Ο καθηγητής Φίλιππος Καργόπουλος μιλάει για τους Baby Boomers και τη σημερινή νέα γενιά, την ποίηση και την ευτυχία
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ΜΑΡΚΟ ΜΠΑΛΤΣΑΝΟ
«Θα μείνω εδώ»
μτφρ. Σταύρος Παπασταύρου
εκδ. Πατάκη 2023, σελ. 280

Της ΤΕΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ

«Κουβεντιάζαμε για το πόσο νό-
στιμο ήταν το κρέας, για το πό-
σο ωραίο ήταν εκείνο το μέρος, 
μα πέρα απ’ αυτά δεν ξέραμε τι 
άλλο να πούμε. Ισως επειδή με-
τά τον πόλεμο, μαζί με τους νε-
κρούς, πρέπει να θάβουμε κι όλα 
όσα είδαμε και κάναμε, να το βά-
ζουμε στα πόδια προτού γίνουμε 
κι εμείς οι ίδιοι σκουπίδια. Προ-
τού κονταροχτυπηθούμε με τα 
φαντάσματα του πολέμου στην 
τελευταία μας μάχη».

Το «Θα μείνω εδώ» του βρα-
βευμένου Ιταλού συγγραφέα 
Μάρκο Μπαλτσάνο κυκλοφόρη-
σε για πρώτη φορά στην Ιταλία 
το 2018 και βρέθηκε στη βρα-
χεία λίστα του βραβείου Strega, 
γνωρίζοντας παράλληλα μεγάλη 
επιτυχία τόσο στην Ιταλία όσο 
και στις χώρες στη γλώσσα των 
οποίων μεταφράστηκε.

Οι ήρωες αυτού του βιβλίου εί-
ναι άνθρωποι που αντιστέκονται. 
Μάχονται για να διατηρήσουν 

ανεξίτηλο τον αυτοπροσδιορι-
σμό τους. Θέλουν να σαρώσουν 
ό,τι τους απειλεί και γι’ αυτό ορ-
θώνουν το ανάστημά τους σε ό,τι 
περιγελά την προσωπική τους αυ-
τοδιάθεση, ώσπου ο πόλεμος που 
ξεσπά τους φέρνει αντιμέτωπους 
με μια νέα αναγκαιότητα, επώδυ-
να αιχμηρή, για να τους αφήσει 
να ατενίσουν, καταπονημένοι πια 
αλλά βαθιά συνειδητοποιημένοι, 
το μέλλον, να πολεμήσουν τα φα-
ντάσματα του παρελθόντος που 
φέρουν μαζί τους.

Η Τρίνα είναι μια μητέρα δύο 
παιδιών. Το μυθιστόρημα του 
Μπαλτσάνο είναι μια μακροσκε-
λής αφήγηση αυτής της μητέρας 
στη χαμένη κόρη της, στην οποία 
διηγείται τι συνέβη στη ζωή της 
και στη ζωή όλης της οικογένει-
ας στα χρόνια της απουσίας της. 
Είναι η προσπάθεια της μητέρας 
να αποσαφηνίσει όλα όσα προσ-
διόρισαν την πορεία τους στον 
χρόνο, να δικαιολογήσει ίσως τις 
πράξεις της, να μεταδώσει τους 
προβληματισμούς της και να αφή-
σει παρακαταθήκη την ιστορία 
των επιλογών της. 

Ο Μπαλτσάνο, όπως ο ίδιος 
αναφέρει στο σημείωμα του συγ-
γραφέα, αφουγκράζεται τη μι-

κρή ιστορία των ανθρώπων για 
να αφηγηθεί την εξελικτική της 
πορεία στο πλαίσιο των μεγά-
λων ανατροπών που η μεγάλη 
Ιστορία εξυφαίνει. Υπογράφει 
την περιδιάβαση μιας γυναίκας, 
μιας οικογένειας και ολόκληρης 
της χώρας και τη μετάβασή τους 
από την έναρξη και άνοδο του 
φασισμού έως τον πόλεμο αλ-
λά και ύστερα από αυτόν, για να 

αναδείξει τους τρόπους με τους 
οποίους ένας άνθρωπος μπορεί 
να φτάσει σε ακραίες καταστά-
σεις, όταν ακραίες συνθήκες υπο-
δαυλίζουν τη μοίρα του.

Διλήμματα
Στο γερμανόφωνο αλλά ιτα-

λικό ορεινό χωριό των Αλπεων 
όπου ζει η Τρίνα με την οικογέ-
νειά της, οι νέες συνθήκες υπα-
γορεύουν μια νέα ζωή. 

Οι κάτοικοι πρέπει να στα-
ματήσουν να μιλούν τη γλώσ-
σα τους, οι ναζιστικές οχλήσεις 
έχουν αρχίσει να πολλαπλασιά-
ζονται, οι αποφάσεις παίρνονται 
από άλλους και οι άνθρωποι είναι 
πλέον αναγκασμένοι να επιλέ-
ξουν ανάμεσα σε δύο εκδοχές. 
Είτε να μείνουν στην Ιταλία και 
να ενσωματωθούν είτε να γίνουν 
Γερμανοί πολίτες και εθελοντικά 

να καταταγούν στο Γ΄ Ράιχ. Θα 
υπομείνουν την απροσδόκητη 
βία του πολέμου και, όταν πια 
αυτός τελειώσει, τον πλήρη και 
αναγκαστικό αφανισμό του τό-
που τους στο όνομα μιας ανελέ-
ητης προόδου.

Σε όλο το βιβλίο η Τρίνα είναι 
μια γυναίκα-σύμβολο της ανυπό-
τακτης αντίστασης. Στην αρχή 
διδάσκοντας κρυφά γερμανικά 
και αργότερα ανεβαίνοντας στο 
βουνό μαζί με τον άνδρα της στα 
σύνορα με την Ελβετία για να 
αποφύγουν τον εκναζισμό τους. 
Παλεύοντας με τη συνειδησιακή 
φόρτιση της μεγάλης απώλειας 
που βιώνει άθελά της δεν θα φο-
βηθεί να πάρει τα ηνία της ζω-
ής της στα χέρια της και να πα-
λέψει για την επιβίωσή της με 
κάθε σπαρακτικό τίμημα. Ο εκ-
φασισμός του γιου της, ο θάνα-

τος, η επιστροφή με τη λήξη του 
πολέμου, ο αγώνας για μη γίνει 
το φράγμα που θα βυθίσει στην 
ανυπαρξία το χωριό, η αποτυχία 
και η ελπίδα που σβήνει είναι 
στοιχεία που, εντέλει, ατσαλώ-
νουν την Τρίνα στη μάχη της 
για την επιβίωση.

Ο Μπαλτσάνο ιχνηλατεί με ευ-
αισθησία αλλά και σφοδρότητα τις 
προσωπικότητες των ηρώων του 
παρουσιάζοντάς τες με εμβρίθεια. 
Ορμώμενος από τη συγκεκριμένη 
ανθρωπογεωγραφία της εποχής 
και από τη ζοφώδη σύνθλιψη των 
ονείρων μιας ολόκληρης γενιάς, 
καταθέτει μια ιστορία αντίστασης 
στον εφιάλτη του Β΄ Παγκοσμίου 
Πολέμου και στον φασισμό που 
επιμένει, αλλά και μια ελεγεία για 
την ανθρώπινη προσήλωση στον 
ταυτοτικό της αυτοπροσδιορισμό, 
υπογράφοντας μια συνταρακτική 
ανθρώπινη τραγωδία που χαράσ-
σεται στα εσώτατα των ηρώων 
και των αναγνωστών του με μια 
ήπια, εντελώς απροσχημάτιστη 
γλωσσική αγωγή.  

Το βιβλίο είναι χωρισμένο σε 
τρία μέρη, με μικρά εναλλασσό-
μενα κεφάλαια, και η μετάφραση 
του Σταύρου Παπασταύρου δίνει 
έναν ρέοντα αφηγηματικό ρυθμό.

Δύσκολο να είναι κανείς 
γερμανόφωνος στην Ιτα-
λία του Μουσολίνι. 
Το δικαίωμα του αυτο-
προσδιορισμού που κλο-
νίζεται όταν φθάνουν 
οι ορδές του Γ΄ Ράιχ.

Γραφικό χωριό στη νότια πλευρά των Αλπεων, στη βόρεια Ιταλία. Οι κάτοικοι μιλούν γερμανικά, όμως είναι Ιταλοί. 
Η μοίρα θα τους φέρει αντιμέτωπους με τον αφανισμό της πολιτισμικής τους ταυτότητας.

Ο Μπαλτσάνο καταθέτει μια ιστο-
ρία αντίστασης στον εφιάλτη του Β΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου.

Ανθρωποι
στο δίχτυ
της Ιστορίας
Ζωές που αντιστέκονται στις μυλόπετρες

του ολοκληρωτισμού. Φασίστας ή ναζί;
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Εγώ, Καπετάνιος ���½
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Ματέο Γκαρόνε
Ερμηνείες: Σεϊντού Σαρ, 
Μουσταφά Φαλ

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο σπουδαίος Ιταλός δημιουργός 
Ματέο Γκαρόνε απέσπασε τον 
Αργυρό Λέοντα σκηνοθεσίας 
στο τελευταίο Φεστιβάλ Βενετί-
ας για μια ιστορία επιβίωσης και 
ελπίδας εμπνευσμένη από την 
πραγματικότητα του σύγχρονου 
μεταναστευτικού ζητήματος. Ο 
Σεϊντού και ο Μουσταφά, δύο 
έφηβα ξαδέλφια από τη Σενε-
γάλη, αποφασίζουν να φύγουν 
κρυφά από τους γονείς τους με 
προορισμό την Ευρώπη, όπου 
φιλοδοξούν να κάνουν τα όνει-
ρά τους αληθινά. Τίποτα ωστό-
σο δεν τους έχει προετοιμάσει 
για ένα ταξίδι γεμάτο κακουχίες 
και απρόοπτα μέσα στην απέ-
ραντη αφρικανική ήπειρο, το 
οποίο βάζει σε άμεσο κίνδυνο 
τις ζωές τους.

∆ημιουργός κατά βάση μα-
φιόζικων ιστοριών («Γόμορρα», 
«Dogman»), ο Γκαρόνε κρατά 
σε μεγάλο βαθμό ακέραιο τον 
σκληρό ρεαλισμό, καθώς ξεκινά-
ει να σκιαγραφήσει τη ζωή και το 
περιβάλλον των δύο πρωταγω-
νιστών, προτού εκείνοι ξεκινή-
σουν το ταξίδι. Αυτό είναι μάλ-
λον και το πιο σημαντικό εδώ: ο 
θεατής να αντιληφθεί την πραγ-
ματικότητα, τους φόβους, τις ελ-
πίδες και τα όνειρα αυτών των 
ανθρώπων, που αποφασίζουν 
να αφήσουν τις πατρογονικές 
εστίες, ταξιδεύοντας χιλιάδες 
χιλιόμετρα δίχως εγγυήσεις ή 
βεβαιότητες για τον προορισμό.

Και μετά, φυσικά, ακολουθεί 
το ίδιο το ταξίδι. Τα πλαστά δια-
βατήρια, το «λάδωμα» για να κά-
νει τα στραβά μάτια ο φρουρός, 
η εξαντλητική πορεία μέσα στη 
Σαχάρα και οι επιθέσεις ανταρ-

τών ή αστυνομικών, οι οποίες 
συναγωνίζονται σε βιαιότητα. 
Ταυτόχρονα η ανθρωπιά και η 
αλληλεγγύη απαντώνται ακόμα 
και στα πιο απίθανα, σκοτεινά 
μέρη. Ολα αυτά κινηματογρα-
φούνται από τον Γκαρόνε με 
ένα μείγμα κοντινής παρατήρη-
σης που εστιάζει στα αθώα πρό-
σωπα των πρωταγωνιστών του 
και παράλληλα αρκετών επικών 
πλάνων –ειδικά στην έρημο– τα 
οποία αποδίδουν μεγαλειωδώς 

την καθολική διάσταση του θέ-
ματος. Οπως και προηγουμένως, 
στόχος του δημιουργού είναι να 
αντιληφθούμε την «Οδύσσεια» 
των μεταναστών και την παντός 
είδους εκμετάλλευση που συνα-
ντούν στον δρόμο τους, πριν καν 
έρθουν σε επαφή με τις (σπανί-
ως φιλικές) ευρωπαϊκές αρχές. Οι 
πρωταγωνιστές προλαβαίνουν 
να βιώσουν τη βίαιη ενηλικίωση 
πριν σαλπάρουν για το τελευταίο 
κομμάτι του ταξιδιού που θα τους 
φέρει αντιμέτωπους με μια τελική 
δοκιμασία, αυτή της «ευθύνης». 
Ο ίδιος ο Ματέο Γκαρόνε λέει για 
το φιλμ του: «Η ταινία βασίστη-
κε σε πολλές ιστορίες νέων παι-
διών που διέσχισαν την Αφρική 
με προορισμό την Ευρώπη. Κα-
θώς άκουγα τις μαρτυρίες τους, 
έγινε ξεκάθαρο μέσα μου πως οι 
ιστορίες αυτές αποτελούν πιθα-
νότατα τη μόνη πραγματικά επι-
κή αφήγηση των καιρών μας».

Shogun
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2024)
Δημιουργός: Τζάστιν Μαρκς, 
Ρέιτσελ Κόντο
Ερμηνείες: Χιρογιούκι Σανάντα, 
Κόσμο Τζάρβις

 
Μία από τις πιο πολυαναμενόμε-
νες σειρές της χρονιάς έφτασε 
πρόσφατα στην πλατφόρμα του 
Disney+. Η επική (λογοτεχνι-
κή) αφήγηση του Τζέιμς Κλαβέλ, 
που μεταφέρθηκε στο παρελθόν 
στον κινηματογράφο, έρχεται 
τώρα και στη μικρή οθόνη, για 
να μας στείλει στον συναρπα-
στικό κόσμο της Ιαπωνίας των 
αρχών του 17ου αιώνα. Εκεί, ένα 
μυστηριώδες ευρωπαϊκό πλοίο 
φθάνει μισοδιαλυμένο στις ακτές. 
Το φορτίο και (κυρίως) ένας συ-
γκεκριμένος Βρετανός επιβάτης 
του θα φέρουν αναστάτωση στο 
νησιωτικό βασίλειο, το οποίο βρί-
σκεται ούτως ή άλλως σε στάδιο 
μετάβασης της εξουσίας. Ταυ-
τόχρονα οι Πορτογάλοι, οι οποί-
οι μέχρι τότε είναι οι μοναδικοί 
που γνωρίζουν τον δρόμο για την 
εξωτική χώρα, κάνουν τις δικές 
τους κινήσεις προκειμένου να 
διατηρήσουν τα προνόμιά τους.

Με κινηματογραφική ματιά 
πιο κοντά στα δυτικά πρότυπα, 
αλλά και σεβασμό προς την ια-
πωνική παράδοση –και συντρι-
πτική πλειονότητα Ασιατών συ-
ντελεστών–, η σειρά του FX μας 
βάζει πολύ γρήγορα στον ιδιαίτε-
ρο κόσμο της· μας συστήνει γοη-
τευτικούς πρωταγωνιστές, τοπο-
θετώντας τους σε ένα ιστορικό 
περιβάλλον, το οποίο ζωντανεύει 
χάρη σε εντυπωσιακά σκηνικά 
και ακριβά ειδικά εφέ. Η μάχη 
εξουσίας που βρίσκεται σε πρώ-
το πλάνο φέρνει βέβαια στον νου 
το «Game of Thrones», ωστόσο 
εδώ η κλίμακα είναι σαφώς μι-
κρότερη – πρόκειται άλλωστε 
για μίνι σειρά, δίχως αυτό να 
σημαίνει ότι ποιοτικά αυτή δεν 
βρίσκεται στο ανώτατο επίπε-
δο της σύγχρονης τηλεόρασης.

Οι χωρικοί ����
ΔΡΑΜΑ/ANIMATION (2023)
Σκηνοθεσία: Ντορότα Κομπιέλα, 
Χιου Βέλχμαν
Ερμηνείες: Καμίλα Ουρζεντόφσκα, 
Ρόμπερτ Γκουλάτσικ

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε μια εικαστικά μα-

γική μεταφορά του ομώνυ-
μου, βραβευμένου με Νομπέλ, 
μυθιστορήματος του Βλάντι-
σλαβ Ρέιμοντ. Στην Πολωνία 
των αρχών του 20ού αιώνα, μια 
όμορφη νεαρή επαρχιώτισσα 
αναγκάζεται να παντρευτεί με 
προξενιό έναν κατά πολύ μεγα-
λύτερο πλούσιο κτηνοτρόφο. 

Γρήγορα, ωστόσο, θα βυθι-
στεί στη δίνη του έρωτα με τον 
(παντρεμένο) γιο του τελευταί-
ου, γεγονός που θα περιπλέξει 
τα πράγματα και θα την κάνει 
αντικείμενο έχθρας στα μάτια 
των υπόλοιπων χωρικών. 

Ενα παραδοσιακά γυρισμένο 
φιλμ επενδύεται με ένα «φίλτρο» 
αποτελούμενο από χιλιάδες ελαι-
ογραφίες: το αποτέλεσμα είναι 
ένας κινούμενος πίνακας, ο οποί-
ος πάντως φέρει μέσα του έντο-
νο το στοιχείο του ρεαλισμού. 

Σκληρά ρεαλιστική άλλωστε 
είναι και η πλοκή, χωρισμένη 
σε τέσσερα κεφάλαια (ανάλογα 
με τις εποχές του χρόνου), τα 
οποία μας στέλνουν σε μια βα-
θιά συντηρητική επαρχία, με τη 
θρησκευτική πίστη να βρίσκεται 
υπεράνω όλων και τη γυναίκα 
περίπου σε ρόλο αντικειμένου.

«Μουσικές συγγένειες» ήταν ο 
τίτλος του ρεσιτάλ που πραγ-
ματοποίησαν η υψίφωνος Φανή 
Αντωνέλου με την πιανίστρια 
Κέρστιν Μερκ στην αίθουσα 
«∆ημήτρης Μητρόπουλος» στις 
8 Φεβρουαρίου. Εργα Ελλήνων 
και Γερμανών συνθετών οργα-
νώθηκαν σε ενότητες με βά-
ση την εποχή στην οποία γρά-
φηκαν, την πηγή έμπνευσης ή 
την τεχνοτροπία, και τέθηκαν 
σε διάλογο. Με άλλους λόγους 
το δημώδες όπως ενέπνευσε 
τον Γιάννη Κωνσταντινίδη στο 
«Ερηνάκι» και τον Σκαλκώτα 
στη «Λαφίνα», αλλά και όπως 
το είδε ο Μπραμς στη δική του 
«Αγγελική βοσκοπούλα». Ή πά-
λι, ποίηση του Χάινε, του Αϊχε-
ντορφ και του Γκαίτε μελοποι-
ημένη από τον Σούμαν και τον 
Βολφ, αλλά και ποίηση του Πα-
λαμά και του Σικελιανού μελο-
ποιημένη από τον Καλομοίρη 
και τον Μητρόπουλο. 

Είναι ένα εγχείρημα που σε 
ακόμα μεγαλύτερη έκταση η 
Αντωνέλου με τη Μερκ προετοί-
μασαν και κατέγραψαν δισκο-
γραφικά πριν από λίγα χρόνια 
(«Κ», 26.4.2020). Ομως, η εμπει-
ρία της «ζωντανής ακρόασης» 

είναι προφανώς τελείως διαφο-
ρετική. Οχι μόνο επειδή στα 
χρόνια που μεσολάβησαν τα 
συγκεκριμένα τραγούδια έχουν 
γίνει απολύτως κτήμα των δύο 
μουσικών, οι οποίες τα αποδί-
δουν σήμερα με ακόμα μεγαλύ-
τερη σιγουριά, άρα και ελευθε-
ρία. Αλλά και επειδή ο ήχος από 
ένα cd δεν συγκρίνεται με τον 
ήχο σε μια αίθουσα, στην οποία 
μπορεί να αναπτυχθεί πολύ πιο 
ελεύθερα μέσα στον χώρο και 
να αποκτήσει απείρως περισ-
σότερες αποχρώσεις.

Στην περίπτωση της Αντωνέ-
λου μιλάμε κατ’ αρχάς για μια 

φωνή απολύτως εστιασμένη με 
εντυπωσιακή τονική ακρίβεια, 
στοιχείο που εκτιμήθηκε τόσο 
στην «Αφροδίτη Ουρανία» του 
Μητρόπουλου και στα τραγού-
δια του Σένμπεργκ που ακολού-

θησαν, όσο και στις μελωδικές 
σελίδες της Κλάρας Σούμαν ή 
του Χούγκο Βολφ, όπως λόγου 
χάριν η «Λορελάι» της πρώτης 
και η «Προσήλυτη» του δεύτε-
ρου. Μιλάμε επίσης για ένα τρα-

γούδι αβίαστο, μια φωνή που 
δεν έχει ανάγκη να πιεστεί ού-
τε στις πιο ακραίες θέσεις στην 
ψηλή ή στη χαμηλή περιοχή. 
Τρίτο και διόλου αυτονόητο χα-
ρακτηριστικό είναι η εξαιρετι-

κή άρθρωση της τραγουδίστρι-
ας. Καταλάβαινε κανείς άριστα 
την κάθε λέξη στα ελληνικά και 
στα γερμανικά, χωρίς να υπάρ-
χει η αίσθηση ότι καταβάλλε-
ται κάποια προσπάθεια γι’ αυ-

τό. Ολα ακούγονταν αβίαστα 
και με φυσικότητα.

Ολες τις παραπάνω αρετές 
αξιοποίησε η Αντωνέλου με τον 
πιο εκφραστικό τρόπο, προκει-
μένου να δώσει ζωή στις σκη-
νές, τις εικόνες ή τις ατμόσφαι-
ρες καθενός από τα ποιήματα. 
Υιοθετώντας κάθε φορά το κα-
τάλληλο ύφος για τη βουκολική 
σκηνή ή τη νοσταλγική ονειρο-
πόληση, το κωμικό στοιχείο όσο 
και το σοβαρό, απέδιδε το βασι-
κό στίγμα αλλά και τις αποχρώ-
σεις κάθε μουσικής μικρογραφί-
ας και επιτύγχανε με αμεσότητα 
την επαφή με τον ακροατή. 

Αξίζει επίσης ξεχωριστή ανα-
φορά στη συμβολή της πιανί-
στριας. Η Κέρστιν Μερκ δεν 
συνόδευε απλώς, κάτι που από 
μόνο του είναι μια τέχνη, καθώς 
ένας πιανίστας οφείλει να συμ-
βαδίζει και να στηρίζει τις επι-
λογές του εκάστοτε μονωδού, 
σεβόμενος τις ιδιαιτερότητες 
κάθε φωνής. Η Μερκ συνεισέ-
φερε εξίσου με την Αντωνέλου 
στην ατμόσφαιρα που δημιουρ-
γούσαν οι εκάστοτε συνθέτες με 
αφορμή τα ποιήματα αλλά και 
στην πλαστικότητα της έκφρα-
σης. Μια απολαυστική βραδιά.

Ο Χιρογιούκι Σανάντα υποδύεται 
τον άρχοντα Τορανάγκα στην τηλε-
οπτική μίνι σειρά που βασίζεται στο 
μυθιστόρημα του Τζέιμς Κλαβέλ.

Καμίλα Ουρζεντόφσκα, Ρό-
μπερτ Γκουλάτσικ στην εικαστικά 
μαγική μεταφορά του βραβευμέ-
νου με Νομπέλ μυθιστορήματος 
του Βλάντισλαβ Ρέιμοντ.

Ενας Βρετανός στον κόσμο των σαμουράι

Αντωνέλου και Μερκ σε ένα απολαυστικό ρεσιτάλ τραγουδιού

Μετανάστες
στο ταξίδι
της ελπίδας
Ο φακός του Ιταλού Ματέο Γκαρόνε

ακολουθεί μια σύγχρονη «Οδύσσεια»

Τραγούδια 
από τον Κωνσταντινίδη 
ώς τον Σένμπεργκ 
αποδόθηκαν με γνώση 
και ευαισθησία.

Πλαστά διαβατήρια, 
«λαδώματα», πορείες 
στην έρημο, βίαιες 
επιθέσεις ανταρτών ή 
αστυνομικών. Και έπειτα 
από λίγο, στα πιο απί-
θανα μέρη, ανθρωπιά 
και αλληλεγγύη.

Ο Ματέο Γκαρόνε χρησιμοποιεί πρωτοεμφανιζόμενους ηθοποιούς για τους ρόλους των δύο νεαρών Σενεγαλέζων που ξεκινούν το επικίνδυνο ταξίδι με 
προορισμό την Ευρώπη και μια καλύτερη ζωή.

Με αβίαστη, εκφραστική φωνή και υποδειγματική άρθρωση απέδωσε ποίηση και μουσική η Φανή Αντωνέλου.
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Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Οι περισσότεροι μουσικόφιλοι γνωρί-
ζουμε τον Φρειδερίκο Σοπέν (1810-
1849) ως τον ανυπέρβλητο συνθέ-
τη του πιάνου. Από τη Σονάτα για 
πιάνο αρ. 3 σε σι-ελάσσονα, Εργο 
58, με το αγωνιώδες πρώτο μέρος 
και, μετά, με το πασίγνωστο Πέν-
θιμο Εμβατήριο, έως τα ατμοσφαι-
ρικά Νυχτερινά ή την αριστουργη-
ματική Σπουδή υπ’ αριθμ. 1 Εργο 
25 (η περίφημη «Αιολική Αρπα»), 
τις Μπαλάντες, τις Μαζούρκες, το 
έξοχο Andante Spianato ή τα Βαλς 
του (ένα από αυτά, το υπ’ αριθμ. 2, 
Εργο 64, σφράγισε και μια εκπλη-
κτική –πολεμική μάλιστα– ισραη-
λινή ταινία κινουμένων σχεδίων, 
το «Βαλς με τον Μπασίρ» του Αρι 
Φόλμαν, το 2008). Η μοιραία σχέση 
του Σοπέν με τη Γεωργία Σάνδη, 
η εύθραυστη υγεία του, η επιθυ-
μία του να ταφεί αφού πρώτα του 
ξεριζώσουν την καρδιά (ο φόβος 
της νεκρανάστασης τον 19ο αιώ-
να ήταν ιδιαίτερα διαδεδομένος...), 
όλα, μουσική και άνθρωπος, συν-
θέτουν ένα είδος θρύλου. 

Ομως ο Σοπέν είχε και μια κα-
θημερινότητα να αντιμετωπίσει. 
Αυτή η τελευταία πτυχή είναι η λι-
γότερο γνωστή και αναδεικνύεται 
μέσα από το κλασικό σήμερα «Ο 
Chopin όπως τον είδαν οι μαθητές 
του» του μουσικολόγου Ζαν-Ζακ 
Αϊγκελντίγκερ. Το βιβλίο κυκλοφο-
ρεί από τις εκδόσεις Orpheus σε 
επιστημονική επιμέλεια του Κων-
σταντίνου Π. Καράμπελα-Σγούρδα 
και σε μετάφραση του Στέφανου 
Θεοδωρίδη. Με τον μεταφραστή 
της πλούσιας ερευνητικής αυτής 
μελέτης (υπερβαίνει τις 530 σελί-
δες και περιλαμβάνει ωραία εικο-
νογράφηση), συνομιλήσαμε για 
τον Σοπέν, τον δάσκαλο, τον συν-
θέτη, τον άνθρωπο.

– Ποια, κατ’ αρχάς, η σημασία 
της έκδοσης αυτής;

– Το βιβλίο αυτό, μοναδικό στο 
είδος του, επανεκδίδεται ανελλι-
πώς από το 1970. Αναδεικνύει τον 
Σοπέν όχι απλώς ως σπουδαίο παι-
δαγωγό αλλά ως τον έναν από τους 
δύο πόλους (ο άλλος είναι, φυσι-
κά, ο Λιστ) της παιδαγωγικής του 
πιάνου του 19ου αιώνα. Μάλιστα, 
όπως σημειώνει ο συγγραφέας, ο 
Σοπέν έφτασε πολύ νωρίτερα από 
εκείνον σε πιανιστική και παιδα-
γωγική ωριμότητα, ενώ οι μαθητές 
του διέδωσαν τη διδασκαλία του 
σε Ανατολή και ∆ύση, με τους επι-
γόνους της να φτάνουν μέχρι και 
τις μέρες μας. Μέσα από τις σελί-
δες του βιβλίου, ο αναγνώστης, 
είτε αυτός είναι σπουδαστής, είτε 
καθηγητής, σολίστ ή ερευνητής, 
θα αντλήσει έναν σημαντικό πλού-
το πρωτογενών πληροφοριών για 
τις μουσικοπαιδαγωγικές πρακτι-

κές και την αισθητική του Σοπέν 
καθώς και το πολιτιστικό γίγνε-
σθαι του Παρισιού της εποχής, 
εν ολίγοις όλα εκείνα τα στοιχεία 
που συνέβαλαν στη διαμόρφωση 
της σοπενικής παράδοσης. Ετσι, 
θα μπορέσει να καταρτίσει τα σω-
στά κριτήρια για την ερμηνεία των 
έργων του Πολωνού.

– Ο Σοπέν συνέθεσε σχεδόν 
αποκλειστικά έργα για πιάνο, 
με εξαίρεση κυρίως τα δύο κο-
ντσέρτα για πιάνο, τα οποία ο –
μουσικολογικών γνώσεων– Μί-
λαν Κούντερα βρίσκει αδύναμα. 
Λένε πως όταν τον ρώτησαν σχε-
τικά, είχε απαντήσει: «Προτιμώ 
να καταπιάνομαι με μικρά πράγ-
ματα και να προσπαθώ να τα κά-
νω μεγάλα παρά με μεγάλα που 
θα τα κάνω μικρά». Στους μαθη-

τές του τι έλεγε; Σε ποιο βαθμό 
ήταν, πέρα από παιδαγωγός με 
την τεχνική έννοια, σύμβουλος 
και μέντορας; 

– Κατ’ αρχάς πρέπει να πούμε 
ότι ο Σοπέν ήταν γεννημένος παι-
δαγωγός, αγαπούσε τη διδασκαλία 
και αφιερωνόταν σε αυτήν με ιε-
ραποστολικό ζήλο. Ηταν προικι-
σμένος με εξαιρετική διαίσθηση 
αλλά και την ικανότητα να διεισ-
δύει στην ψυχολογία του μαθη-
τή. ∆εν τον κατέκλυζε με συμβου-

λές. Αλλοτε του έδινε τη λύση σε 
κάποιο τεχνικό πρόβλημα με μια 
πολύ απλή ιδέα (συχνά έναν δια-
φορετικό δακτυλισμό) και άλλοτε, 
με μία μόνο εικόνα, μπορούσε να 
τον βάλει αμέσως στο κλίμα του 
έργου. Εδινε μεγάλη έμφαση στη 
σωματική χαλάρωση, αποκάλυ-
πτε (μέσω του εκλεπτυσμένου του 
τουσέ) τις μυριάδες αποχρώσεις 
και ποιότητες ήχου του οργάνου, 
επέμενε ότι η μουσική πρέπει να 
είναι τραγούδι και τη θεωρούσε 
γλώσσα με συγκεκριμένη δομή 
(παραγράφους, φράσεις, περιό-
δους, προτάσεις), κανόνες στίξης 
και εκφοράς. Οσο για τις εξωμου-
σικές συμβουλές του, αυτές άξιζαν 
το βάρος τους σε χρυσάφι. Στον 
14χρονο Πάουλ Γκούντσμπεργκ 
είπε κάποτε: «Εάν χάσεις το πα-
ρόν δεν θα το ξαναβρείς ποτέ!». 

Με τον θάνατο να τον παραμο-
νεύει διαρκώς ο Σοπέν γνώριζε 
πολύ καλά πόσο σημαντικό είναι 
να ζει κανείς το τώρα.

– Μπορούμε να κάνουμε συγκρί-
σεις του Σοπέν με άλλους με-
γάλους συνθέτες που υπήρξαν 
δάσκαλοι; Π.χ., Μότσαρτ, Μπετό-
βεν, Σούμαν, Λιστ κ.ά. Βρίσκουμε 
ομοιότητες και διαφορές;

– Πολύ συνοπτικά (και με κίνδυ-
νο υπεραπλούστευσης) θα λέγαμε 
ότι με τον Μότσαρτ τον συνδέει η 
έμφαση στη ροή και στο λεγκάτο 
παίξιμο, με τον Μπετόβεν το λε-
γκάτο και η ορθή μουσική απαγ-
γελία, με τον Λιστ η καθαρότητα 
και σαφήνεια του ύφους καθώς 
και η σωστή ρυθμική αίσθηση. 
Αυτό που διαφοροποιεί τον Σο-
πέν από όλους τους άλλους είναι 
η προσπάθειά του να εκμαιεύσει 
από το πιάνο πρωτόγνωρες απο-
χρώσεις και –με μια πρωτοφανή 
πλαστικότητα τόσο στον ρυθμό 
όσο και στην κίνηση του χεριού– 
να μιμηθεί την ανθρώπινη φωνή, 
να το κάνει να τραγουδήσει. 

– Το βιβλίο είναι αποτέλεσμα 

πολυετούς έρευνας, ιστορικής, 
βιογραφικής αλλά και μουσικο-
λογικής. Σε ποιο βαθμό προσφέ-
ρεται για τον απλό μουσικόφιλο 
που δεν έχει ειδικές γνώσεις πε-
ρί μουσικής;

– Κατά τη γνώμη μου, το μεγα-
λύτερο μέρος του βιβλίου, παρά 
τις διαρκείς αναφορές σε τεχνικά 
ζητήματα, διαβάζεται ευχάριστα 
ακόμη και από έναν απλό μουσικό-
φιλο. Και αυτό χάρη στις πλούσιες 
και ιδιαίτερα παραστατικές περι-
γραφές από τις οποίες αναδύεται 
όλη η ατμόσφαιρα των μαθημάτων 
όπως και ο χαρακτήρας του Σοπέν. 
Ακόμη, το Παρίσι του 19ου αιώνα 
κυριολεκτικά ζωντανεύει μπρο-
στά στα μάτια μας, αφού –ειδικά 
στο τελευταίο κεφάλαιο του βιβλί-
ου όπου παρελαύνει η πνευματι-
κή και καλλιτεχνική ελίτ της επο-

χής– οι περιγραφές των ερμηνειών 
του Σοπέν από τον Μπερλιόζ, τον 
Μπαλζάκ, τη Σάνδη, τον Χάινε και 
άλλους φτάνουν στα όρια της υψη-
λής λογοτεχνίας. 

– Μέσα από τη σκιαγράφηση του 
Σοπέν ως δασκάλου της μουσι-
κής, φωτίζονται πτυχές του ως 
συνθέτη;

– Από τις μαρτυρίες των μα-
θητών αντλούμε πολλές και ενδι-
αφέρουσες πληροφορίες για τις 
συνθέσεις του Σοπέν και την αί-
σθηση που προκαλούσαν στους 
συγχρόνους του. Οι αρμονίες του 
συχνά χαρακτηρίζονται «πολύπλο-
κες», οι μετατροπίες «δαιδαλώδεις 
και ασυνήθιστες», τα διαστήματα 
«τεράστια» (απόρροια, εν μέρει, 
της μεγάλης του ευλυγισίας), ενώ 
ακόμη και ο Λιστ εντυπωσιάζεται 
από τις «μικρές ομάδες πρόσθε-
των επερείσεων που πέφτουν πά-
νω στη μελωδία σαν πολύχρωμες 
δροσοσταλίδες», όπως γράφει χα-
ρακτηριστικά ο ίδιος. 

– Σχετικά με τον άνθρωπο Σο-
πέν: τα στερεότυπα τον θέλουν 
μελαγχολικό, με υγεία εύθραυ-

στη, έρμαιο συχνά της Γεωργίας 
Σάνδη ή άλλων γυναικών. Φω-
τίζεται καθόλου αυτή η πλευρά 
του μέσα από τη μελέτη αυτή;

– Οι μεγάλες προσωπικότητες 
είναι πάντοτε πολυδιάστατες. Οι 
σελίδες του βιβλίου αποκαλύπτουν 
τον αληθινό Σοπέν, διαμετρικά 
αντίθετο από την τυποποιημένη 
εικόνα του υπερευαίσθητου φυ-
ματικού. Ο Σοπέν υπήρξε αληθι-
νός αριστοκράτης: αξιοπρεπής, με 
αυτοσεβασμό, εγκρατής, με ηθι-
κό (και όχι μόνο) σθένος, στέρεα 
νοητική συγκρότηση, αξιοζήλευ-
τη ισορροπία μεταξύ νόησης και 
συναισθήματος, απεχθανόταν κά-
θε επιτήδευση και γνώριζε πολύ 
καλά τα ψυχοσωματικά του όρια. 
Σε μουσικό επίπεδο έδινε έμφαση 
στη φυσικότητα, στην εκφραστι-
κή απλότητα, στην πρακτικότητα, 

γνώριζε ανατομία και διέθετε έντο-
νη διαίσθηση, αστραπιαία διαύ-
γεια, διορατικότητα και υπομονή 
(«ο μεγαλύτερος δάσκαλος» κατά 
τον ίδιο). Ανάλογα με την περίστα-
ση μπορούσε να είναι από πολύ 
αυστηρός έως και πολύ ελαστικός. 
Βέβαια, συναντάμε στην πορεία 
του βιβλίου στιγμές που μια έξαρ-
ση της ασθένειάς του ή κάποιος 
διαπληκτισμός με τη Σάνδη τον 
κάνουν ευερέθιστο στο μάθημα 
και τότε τα πράγματα δεν είναι 
εύκολα. Ομως αυτό δεν διαρκεί 
ποτέ πολύ.

– Σε ποιο βαθμό αναδεικνύεται 
ο «ρομαντικός» Σοπέν μέσα από 
το βιβλίο, όχι ο ρομαντικός με 
την έννοια της ρομάντσας αλλά 
ως εκπρόσωπος της σχολής του 
ρομαντισμού του 19ου αιώνα; 

– Ο Σοπέν, κατεξοχήν Ρομα-
ντικός –και σε αντίθεση με την 
εντύπωση των περισσοτέρων– βρι-
σκόταν σε πλήρη επαφή με την 
πραγματικότητα, όντας ιδιαίτερα 
πρακτικός, οργανωμένος και πει-
θαρχημένος στην καθημερινότη-
τά του. Την πραγματικότητα όμως 
αυτή την υπερέβαινε χάρη στην 

πρόσβαση που είχε (λόγω της σλα-
βικής κουλτούρας του, σύμφωνα 
με τη Σάνδη) στον κόσμο του φα-
νταστικού. Το χάρισμά του αυτό 
το χρησιμοποιούσε και με τους 
μαθητές του, στους οποίους έδινε 
διαρκώς εικόνες προκειμένου να 
προσεγγίσουν το πνεύμα του εκά-
στοτε έργου, με αναφορές σε στρα-
τιές φαντασμάτων, αγγέλους που 
περνούν από τον ουρανό κ.ά. Βλέ-
πουμε, τέλος, τον Ρομαντισμό να 
διαπνέει και τις συνθέσεις του, οι 
οποίες βασίζονται σε έντονα βιώ-
ματα και παιδικές μνήμες, ονειρο-
πολήσεις και υπαρξιακές αγωνίες.

– Μέσα από το βιβλίο βρίσκουμε 
τον Πολωνό Σοπέν ή τον «Γάλλο» 
Σοπέν – και τα δύο αυτά μαζί ή 
τίποτε από τα δύο; 

– Ο Βίλελμ φον Λεντς, μαθητής 
του, γράφει για εκείνον: «Ο Σοπέν 
υπήρξε ένα πολωνικό φαινόμενο, 
με γαλλική παιδεία και συνήθει-
ες, ενώ διέθετε τις αρετές και τα 
ελαττώματα και των δύο αυτών 
κόσμων». Στο βιβλίο συναντάμε 
διαρκώς αναφορές σε Πολωνούς 
φίλους, μαθητές, συναδέλφους, 
καλλιτέχνες και μέλη της εκπατρι-
σμένης πολωνικής αριστοκρατίας. 
Ο Σοπέν αναπολεί τη ζωή στην 
αγαπημένη του πατρίδα, ενώ σύ-
ντομα γίνεται σύμβολο της πολω-
νικής κοινότητας του Παρισιού, 
σε σημείo τέτοιο, μάλιστα, ώστε ο 
Λεντς να γράφει ότι «στα παρισι-
νά σαλόνια επί βασιλείας Λουδο-
βίκου-Φιλίππου ο Σοπέν εκπροσω-
πούσε την Πολωνία, την πατρίδα 
του όπως την ονειρευόταν. Επαι-
ζε την Πολωνία, έκανε την Πολω-
νία μουσική». Από την άλλη, στο 
βιβλίο συναντάμε εξίσου και τον 
Γάλλο Σοπέν, που έχει ασπαστεί 
πλήρως τη γαλλική κουλτούρα, 
απολαμβάνει τα θεάματα, το κα-
λό φαγητό, την υψηλή ραπτική 
και κινείται με άνεση –αλλά χω-
ρίς παρωπίδες– στους κύκλους της 
παρισινής αριστοκρατίας.

Ο Φρειδερίκος Σοπέν και οι μαθητές του
Ερευνητική μελέτη αναδεικνύει τον μεγάλο Πολωνό συνθέτη του πιάνου ως δάσκαλο, ως μέντορα και ως άνθρωπο

Χειρόγραφα, επιστολές και παρτιτούρες του Φρειδερίκου Σοπέν. Ανάμεσα 
στα εκθέματα και το διάσημο «Βαλς σε Φα ελάσσονα».
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«Το Παρίσι του 19ου αι-
ώνα κυριολεκτικά ζωντα-
νεύει μπροστά στα μάτια 
μας, αφού οι περιγραφές 
των ερμηνειών του Σοπέν 
από τον Μπερλιόζ, 
τον Μπαλζάκ, τη Σάνδη, 
τον Χάινε, κινούνται 
στα όρια της υψηλής 
λογοτεχνίας», λέει 
ο Στέφανος Θεοδωρίδης.

Το τελευταίο πιάνο του Φρειδερίκου Σοπέν, ένα Pleyel, εκτίθεται στο ανακαινισμένο μουσείο στη Βαρσοβία που φέρει το όνομα του κορυφαίου Πολωνού μουσουργού.
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Το βιβλίο «Ο Chopin όπως τον είδαν 
οι μαθητές του» του μουσικολόγου 
Ζαν-Ζακ Αϊγκελντίγκερ κυκλοφορεί 
από τις εκδόσεις Orpheus.

Γκράφιτι εμπνευσμένο από τον Φρειδερίκο Σοπέν, στη Βαρσοβία, κοντά στο 
μουσείο όπου εκτίθενται τα προσωπικά του αντικείμενα. 
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